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ايران | ب��ا فروكش ك��ردن روند فزاينده ت��ورم و بروز 
نش��انه هايي از ثبات اقتصادي رييس جمه��ور و تيم 
همراهش راهي سفر استاني به خراسان شمالي شدند 
تا ضمن افتتاح و راه اندازي پروژه هاي عمراني، صنعتي، 
رفاهي و... از مهم ترين برنامه هاي دولت براي توس��عه 
اين اس��تان نيز رونمايي كنند. روحاني ب��ا بازخواني 
مسيري كه كش��ور بعد از خروج ترامپ از برجام از سر 
گذرانده با بيان اينكه ۱۴ ماه است سخت ترين تحريم 
را به ايران تحميل كردند اما مقاومت ملت آنها را در همه 
صحنه هاي بين المللي شكست داد، تاكيد كرد: امروز 
۱۰هزار و ۵۰۰ ميليارد تومان پروژه در استان خراسان 
شمالي افتتاح خواهد شد. به گزارش پاد، روحاني ديروز 
با ابراز خرس��ندي از اينكه در مي��اد مبارك حضرت 
علي ابن موس��ي الرضا)ع( ميهمان مردم غيور استان 
خراسان است، اظهارداشت: مجموعه اعتبارات دولتي، 
صندوق توسعه ملي و نهادهاي غير دولتي در اين سفر 
۵۵۰۰ ميليارد تومان براي توس��عه خراسان شمالي 
خواهد بود. رييس جمهور با تأكيد بر اينكه امروز راهي 
جز وحدت، اتحاد و كمك به يكديگر در پيش روي ملت 
ايران قرار ندارد، اظهار داشت: ملت ايران اگر چه سختي 
و مشكات دارند اما دل زنده هستند و از روحيه بلندي 
در برابر دشمنان برخوردارند. روحاني در اجتماع پرشور 
مردم شهرستان شيروان با بيان اينكه ۱۴ ماه است كه 
سخت ترين تحريم را به ايران تحميل كردند، گفت: اين 
تحريم ها چنانچه عليه هر ملت ديگري بود، بي ترديد 
آن ملت را از پا درم��ي آورد، اما ملت غيور و مقاوم ايران 
اسامي طي اين ۱۴ ماه با قدرت در برابر آن ايستادگي 
كرده است. وي خاطرنشان كرد: امريكايي ها در طول 
اين ۱۴ ماه در هر مسيري كه وارد شدند، اعم از سياسي، 
اقتصادي و حقوقي با شكست مواجه ش��دند. آنان در 
سازمان ملل و در اجتماعات گوناگون بين المللي و در 
هفته اخير در اجاس شوراي حكام آژانس بين المللي 
انرژي اتمي، جز امريكا و چند كشور، همه كشورهاي 
جهان از ملت ايران حمايت كردند و اين اجرا نشان داد 
كه هيچ كشوري در جهان به ادعاي امريكايي ها توجهي 
ندارد و اين به معناي پي��روزي و موفقيت ملت ايران و 
نظام جمهوري اسامي اس��ت. رييس جمهور اضافه 
كرد: در جريان شكايت از امريكا در دادگاه بين المللي 
در مرحله اول، امريكا محكوم شد و در افكار عمومي نيز 
امريكايي ها محكوم هستند؛ ضمن اينكه آنان در منطقه 
ما به ويژه در افغانستان، عراق، س��وريه و اخيراً در يمن 
نيز دچار شكست شدند. روحاني خطاب به ملت ايران 
گفت: اگر كس��ي امروز ادعا كند كه در اراده ملت ايران 
در سايه اين فشارها تزلزل ايجاد شده، قطعاً اين سخني 
ناروا، ناصحيح و دروغ است و اگر امروز كسي مدعي شود 
كه در ايران اسامي، نظام، ملت و دولت ناكارآمد است 
و نتوانسته به مشكات مردم توجه كند، بي ترديد اين 

سخن نيز ناصحيح و ناروا است.

  كاهش  بدهي هاي  خارجي
روحاني خاطرنش��ان ك��رد: در ۱۴ ماهي كه فش��ار 
تحريم ها تشديد شده است، بدهي خارجي كشورمان 
كاهش يافته اس��ت. به نحوي كه در سال ۹۶، رقمي 
حدود ۱۲ ميليارد و ۴۰۰ ميليون دلار بدهي خارجي 
داش��تيم و امروز رقم بدهي خارجي كش��ورمان به 
۹.۵ ميليارد رسيده اس��ت و اين بدان معنا است كه 
حدود ۲۵ درصد از بدهي خارجي مان كاهش يافته 
است و اين موفقيت و پيروزي ملت ايران است و نشان 
مي دهد كه با وجود س��ختي ها، به سمت بيگانگان و 
صندوق هاي بين المللي دس��ت دراز نكرديم و روي 
پاي خود ايستاديم و در عين حال توانستيم بخشي 
از بدهي هاي س��ال هاي گذش��ته خ��ود را پرداخت 
كنيم. رييس جمهور با طرح اين سوال كه آيا در طول 
يكسال گذشته با وجود تمام فشارها، رقم اشتغال در 
كشورمان افزايش داشته است، اظهار داشت: از سال 
گذشته تا امروز بيكاري براس��اس آمار كاهش يافته 
اس��ت، به نحوي كه آمار بيكاري در س��ال گذش��ته 
۱۲.۱ درصد بود و امروز ۱۰.۸ درصد اس��ت و در بهار 
امسال نسبت به بهار سال گذشته ۳۲۱ هزار اشتغال 
ايجاد شده اس��ت و اين در س��ايه تاش همه مردم، 
اعم از صنعتگران، كارآفرينان، كارگران، كش��اورزان 
و جوانان است كه توانستيم اشتغال را افزايش داده، 
زمين هاي كشاورزي را آباد كنيم و در گندم خودكفا 
شويم. روحاني خاطرنشان كرد: مردم ايران در همه 
ش��رايط و س��ختي ها در كنار يكديگر قرار دارند و از 
يكديگر حمايت و پشتيباني مي كنند، همچنان كه در 
سيل بنيان كن اخير، شاهد آن بوديم كه همه مردم 
به صحنه آمدند و به هموطنان خود ياري رس��اندند؛ 
لذا ملت بزرگ ايران در همه ش��رايط در هواي گرم و 
سرد و در روز روشن و ش��ب تاريك در كنار هم قرار 
داشته و همه با هم برادر هستيم. رييس جمهور افزود: 
همه اقوام و مذاهب اعم از فارس، كرد، تركمن، ترك، 

شيعه و سني، متحد و برادر در كنار هم قرار دارند.

  توسعه متوازن استاني
روحاني در بخش ديگري از سخنان خود، با اشاره 
به برنامه هاي دولت براي توسعه و آباداني روزافزون 
استان خراسان شمالي، اظهار داشت: امروز ۱۰هزار 
و ۵۰۰ ميليارد تومان طرح و پروژه در استان افتتاح 
خواهد شد و با وجود همه سختي هايي كه داشته 
و داري��م، يك طرح بزرگ اقتص��ادي و صنعتي در 
جاجرم، در زمينه توليد ش��مش آلومينيوم افتتاح 
خواهد شد كه براي اين طرح ۱۷۰۰ ميليارد تومان 
سرمايه گذاري شده اس��ت و با اين سرمايه گذاري 
يكي از مراكز بزرگ توليد پودر و شمش آلومينيوم 

در استان خراسان شمالي به بهره برداري مي رسد.
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برخي تنش ها در س��ال ۹۸ نسبت به سال گذشته به 
اوج رسيده است؛ اين در حالي است كه در سال ۹۷ نه 
از درگيري هاي خليج فارس بر سر نفتكش ها خبري 
بود و نه از حمله به پهپاد امريكايي ها يا توقيف نفتكش 
ايراني از سوي انگليس��ي ها. در واقع شرايط حاكم بر 
كشور در سال گذشته بسيار آرام تر از سال جاري بود. 
اما با اين حال نكته اينجاست كه نرخ دلار در سال ۹۷ 
مرز ۱۹ هزار تومان را رد كرد. اين موضوع اين پرسش 
را پيش مي كش��د، كه كدام يك از س��كانداران بانك 
مركزي در اين دو دوره متفاوت، توان هدايت بازار ارز 
به ساحل آرام را داشته اند؟ در پاسخ به آن بايد اذعان 
كرد كه مديريت بازار ارز و روند كاهش��ي نرخ دلار در 
دوره مديريت آقاي عبدالناص��ر همتي رييس فعلي 
بانك مركزي رخ داده است. او نش��ان داد كه از همان 
روز نخست كه سكان ساختمان شيشه اي ميرداماد 
را به دس��ت گرفته؛ توان مديريت بازار ارز در كشور را 
دارد يا حداقل نسبت به روساي پيشين اين نهاد پولي، 

مديريت قابل قبولي از خود به نمايش گذاشته است. 
اما اگر بخواهيم مروري بر بازار ارز در س��ال گذش��ته 
داشته باش��يم، مي بينيم كه زمستان س��ال ۹۷ نرخ 
دلار در محدوده ۱۰ الي ۱۱ هزار تومان در نوسان بود؛ 
حال اگر نسبت به آن موقع بازار را بررسي كنيم، نرخ 
۱۲ هزار ۵۰۰ تومان كنوني خيلي هم ارزان نيس��ت؛ 
در واقع كنترل شتاب رش��د نرخ دلار و ارزهاي ديگر 
را مي توان ثمره مديريت بانك مرك��زي عنوان كرد؛ 
چراكه عرضه كنن��ده انحص��اري ارز در كل بازارهاي 
كش��ور همان بانك مركزي اس��ت ك��ه در واقعيت 
نماينده دولت است. اما علت موفقيت چنين سياستي 
نيز اين است كه بخش��ي از ارز كشور، ارزهاي حاصل 
از صادرات نفتي اس��ت و بخش ديگر آن نيز به ذخاير 
ارزي كشور در صندوق توس��عه ملي باز مي گردد كه 
از س��ال گذش��ته بانك مركزي مجوز برداشت از اين 
صندوق را دريافت كرده بود، اما دست درازي نسبت 
به اين ذخاير نداش��ت؛ اما حال به نظر مي رسد، بانك 
مركزي در سال جاري براي هدايت بازار و جلوگيري 
از تنش هاي ارزي به سراغ اين صندوق رفته است. اما 
در مورد بخش ديگري از ارزها، ك��ه حاصل صادرات 
كالاهاي غيرنفتي اس��ت، نيز بايد اين نكته را درنظر 
داشت، كه باز هم بيش از ۷۰ درصد آن چه به صورت 
مس��تقيم و چه غيرمس��تقيم ارزهايي اس��ت كه از 

سوي مديران دولتي يا ش��ركت هاي بزرگ دولتي يا 
خصولتي كه مديران آنها نيز منصوب دولت هستند، 
تامين مي ش��ود كه در نهايت كنترل و مديريت اين 
ارزها نيز بر عهده دولت اس��ت. برهمين اس��اس بايد 
گفت، عرضه كننده انحصاري ارز در بازار كشور بانك 
مركزي يا همان دولت است؛ چه در زماني كه قيمت 
ارز لجام گسيخته افزايش مي يابد و شاهد تنش هاي 
ارزي متوالي در اين بازار هس��تيم و چه زماني كه به 
سكون نسبي رسيده و روند كاهشي به خود مي گيرد؛ 
همه و همه در اختيار بانك مركزي اس��ت.  با چنين 
ديدگاهي، بانك مركزي بايد در زماني كه با مديريت 
اشتباه خود عمل كرده و روال بازار را بر هم زده است؛ 
مسووليت اشتباهش را بپذيرد و در عين حال، زماني 
هم كه با مديريت درست، توانس��ته بازار را به تعادل 
برساند، اعتبار اين كار را از آن خود كند. از سوي ديگر، 
اگر بخواهيم به اين پرس��ش پاس��خ بدهيم كه چرا 
باوجود شرايط نامناسب سياسي در سطح بين الملل، 
وجود تحريم ها و فش��ارهاي رواني دشمنان بيروني 
از جمله دولت »دونالد ترامپ«، نرخ دلار به نس��بت 
سال گذش��ته در ماه هاي اخير روند نزولي را در پيش 
گرفته و از كانال ۱۳۵۰۰ توم��ان وارد كانال ۱۲۵۰۰ 
شده اس��ت، بايد اين نكته را يادآور شد كه در چنين 
شرايطي، تقاضاهاي كاذب و غيرتجاري براي دريافت 
ارز كاهش يافته است؛ اين در حالي است كه پيش از 
اين با يكسري تقاضاي غيرتجاري ارز روبرو بوديم، كه 
از كانال ارزهاي ۴۲۰۰ توماني و ارزهاي نيمايي به آنها 
پاسخ داده مي ش��د. در واقع عمده قيمت ارز در بازار، 
تقاضاي اسكناس بود كه پيش از اين به تنش ها دامن 
زده بود و تقاضاي خروج سرمايه از طريق صرافي هايي 
كه تا چند ماه پيش دس��تگاه هاي كارتخوان آنها در 
خارج از كش��ور فعال بود و به راحتي مي توانستند با 
دستگاه خود كه به سيس��تم هاي بانكي متصل بود، 
ريال را جابه جا كرده و در كش��ور مقصد، به متقاضي 
ارز تحويل بدهند. بر همين اساس، چنانچه بر خروج 
س��رمايه و قاچاق ارز كنترلي وجود نداش��ته باش��د؛ 
خود مي تواند عاملي باش��د بر روند كاهش��ي نرخ ارز 
در بازار آزاد. از اين منظر، تقاضاي قاچاق هم به دليل 
كاهش قدرت خريد مردم و احتي��اط آنها در دخل و 
خرج خود براي پس ان��داز، روند نزولي به خود گرفته 
است؛ در حالي كه بخش عمده اي از خروج سرمايه در 
سال هاي ۹۵، ۹۶ و ۹۷ صورت گرفته است؛ بنابراين 

اكنون تقاضايي در بازار وجود ندارد.

چرا نرخ دلار كاهشي شد؟ 
گزارشسخن نخست

 همين صفحه  

سخن نخست

چرا نرخ دلار كاهشي شد؟ 
برخي تنش ها در س��ال 
۹۸ نس��بت ب��ه س��ال 
گذش��ته به اوج رسيده 
اس��ت؛ اي��ن در حال��ي 
اس��ت كه در سال ۹۷ نه 
از درگيري ه��اي خليج 
فارس بر سر نفتكش ها 
خبري بود و نه از حمله 
به پهپاد امريكايي ها يا توقيف نفتك��ش ايراني از 
سوي انگليس��ي ها. در واقع شرايط حاكم بر كشور 
در سال گذشته بس��يار آرام تر از س��ال جاري بود. 
اما با اين حال نكته اينجاست كه نرخ دلار در سال 
۹۷ مرز ۱۹ هزار توم��ان را رد كرد. اين موضوع اين 
پرسش را پيش مي كشد، كه كدام يك از سكانداران 
بانك مركزي در اين دو دوره متفاوت، توان هدايت 
بازار ارز به ساحل آرام را داشته اند؟ در پاسخ به آن 
بايد اذعان كرد كه مديريت بازار ارز و روند كاهشي 
نرخ دلار در دوره مديريت آقاي عبدالناصر همتي 

رييس فعلي بانك مركزي رخ داده است. 

مجيدرضا   حريري

 صفحه 5  

بازار سرمايه

 نقشه خواني بورس
از مسير غير مستقيم

سميرا    ابراهيمي| 
ريسك و بازده دو مفهوم متقابل در بازارهاي مالي 
هستند كه هر سرمايه گذار براي ورود به هر نوع از 
سرمايه گذاري، بايد نس��بت به آنها، آگاهي كامل 
داشته باشد. بطور طبيعي هرقدر ريسك بالاتر برود، 
بازده نيز افزايش پيدا مي كند. البته همانطور كه از 
معناي ذاتي اين كلمه بر مي آيد، ريس��ك در واقع 
امكان ضرر و حتي صفر شدن سرمايه را نيز به دنبال 

دارد. پس از اين موضوع، رفتار سرمايه گذاران ...

كلان

اقتصاد، تاب افزايش قيمت 
حامل  هاي انرژي را ندارد

محمدرضا قنبري مي گويد ايران در يك فش��ار و 
جنگ نابرابر اقتصادي به سر مي برد. در حالي كه 
در سال گذش��ته جهش قيمت ارز باعث افزايش 
چشمگير قيمت كالا و خدمات شده است، در اين 
شرايط افزايش قيمت بنزين و حامل هاي انرژي 
راهكار عاقانه اي نيست و اقدام براي افزايش آن 
تبعات سياسي و اجتماعي شديدي دارد كه دير 
يا زود گريبان ايران را خواهد گرفت. با اين گفته ها 
به نظر مي رس��د يكي از بخش ه��اي مهم اصاح 
س��اختار بودجه فعا به تعويق بيفتد. به گزارش 
»تعادل«، از ابت��داي دولت يازدهم، مس��وولان 
اقتصادي كشور با اذعان به اينكه ساختار بودجه 
اقتصاد ايران نياز به اصاح دارد، اعام مي كردند 
كه آن را در دستور كار دارند. با اين حال در ۴ سال 
گذشته دولت عزم جدي در اصاح بودجه از خود 
نشان نداده است. با اين حال بخت هم هميشه با 

دولت يار نبود كه به هر ترتيبي بتواند...
9
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فساد سازمان يافته دربخش دارو

مجلس

نايب رييس كميس��يون اقتص��ادي مجلس، 
گفت: شاخص فاكت عدد ٣٩ را نشان مي دهد 
كه اين موضوع سبب افزايش فاصله طبقاتي و 

بي عدالتي شده است.
احمد اناركي محمدي نايب رييس كميسيون 
اقتصادي مجلس شوراي اسامي در گفت وگو 
با خانه ملت، با بي��ان اينكه مردم با ش��اخص 
پوست و استخوان خود تورم و بيكاري را لمس 
مي كنند، گفت: ش��اخص فاكت براي س��ال 
۹۷ عدد ۳۹ را نش��ان مي دهد، ام��ا براي درك 
فش��ارهاي وارده بر مردم، حضور در بين مردم 
كافي اس��ت تا قبل از اينكه آمارها از درد و رنج 
مردم بگويد خودمان همچون مردم با پوست و 

استخوان بفهميم چه خبر است و چه بايد كرد.
نماينده م��ردم رفس��نجان و ان��ار در مجلس 
شوراي اسامي، با اش��اره به اينكه پيش بيني 
ش��رايط اقتصادي و تحريم ها بايد قبل از اجرا 
صورت مي گرفت، افزود: با س��ناريوهاي مدون 
و عملياتي فش��ارها بايد به حداقل مي رسيد، 
چراكه كشور ظرفيت هاي بي ش��ماري دارد و 
مي توان با اين توانمندي ها از حجم مش��كات 

كاست و آرامش را به اقتصاد كشور بازگرداند.
وي با بيان اينكه تحريم ه��ا و كاهش صادرات 
نف��ت و س��اير كالاها منج��ر به كاهش رش��د 
اقتص��ادي و كاه��ش رتب��ه كش��ور در بي��ن 
اقتصادهاي جهان ش��ده اس��ت، ادامه داد: اين 
حجم از مشكات اقتصادي فعلي بيشتر مربوط 
به س��اختارهاي اقتصادي، ناكارآمدي برخي 
بخش هاي مديريتي، سوداگري و رانت خواري 

است.
اناركي محمدي تاكيد كرد: بدترين آسيبي كه 
تورم و بيكاري ايجاد مي كند مربوط به افزايش 
فاصله طبقات��ي و بي عدالتي اس��ت، جايي كه 
فقرا فقير تر و اغنيا غني تر مي شوند و در چنين 
شرايطي ناهنجاري هاي اجتماعي نيز افزايش 

مي يابد.
وي با اشاره به همراهي مردم با مسوولان براي 
دور زدن تحريم ه��ا، افزود: م��ردم صبورانه و با 
آگاهي و درك بالاي شرايط همراه نظام هستند 
و در چالش برجامي با امريكا، قاطعانه حق را به 
ديپلماسي و استراتژي كش��ورمان مي دهند و 

اين دليل اصلي مقاومت و صبوري است.
نايب ريي��س كميس��يون اقتص��ادي مجلس 
شوراي اسامي، تصريح كرد: شايد بتوان گفت 
س��طح آگاهي، تحليل و احس��اس مسووليت 
مردم ايران بسيار فراتر از ميانگين جهاني است 
و بايد به اين مردم افتخار ك��رد، اما اين امر بايد 
بر تاش و تدبير مسوولان بيافزايد تا بخشي از 

آنچه لايق اين مردم بوده حداقل فراهم شود.

 افزايش فاصله طبقاتي
 با رشد شاخص فلاكت

خبر

درخواس��ت وزارت صنعت، معدن و تجارت 
مبني بر مس��تثني ش��دن متقاضيان تاييد 
ش��ده در كميته هاي اس��تاني از قانون چك، 
در كميسيون اقتصادي هيات دولت بررسي 

مي شود.
ب��ه گ��زارش پاي��گاه اطاع رس��اني دفت��ر 
هي��ات دول��ت، وزارت صنع��ت، مع��دن و 
تجارت پيش��نهاد كرده اس��ت تا متقاضيان 
تأيي��د ش��ده در كميته ه��ا و كارگروه ه��اي 
استاني ستاد تس��هيل و رفع موانع توليد، از 
ش��مول ش��رط نداش��تن بدهي غيرجاري، 
چك برگش��تي، نس��بت مالكان��ه و رعايت 
ش��اخص هاي مال��ي ب��ه منظ��ور درياف��ت 
تسهيات از ش��بكه بانكي مس��تثني شوند. 
براس��اس مصوبه هيات وزي��ران »بنگاه هاي 
كوچك و متوس��ط از ش��رط نداشتن بدهي 
غيرجاري، چك برگشتي، نس��بت مالكانه و 
رعايت ش��اخص هاي مالي به منظور دريافت 
تسهيات و تعهدات از شبكه بانكي مستثني 
ش��ده اند.« همچنين اين موض��وع درحالي 
اس��ت كه مطابق بن��د )ج( م��اده )۵( مكرر 
قانون اصاح ص��دور چك، كلي��ه بانك ها و 
موسس��ات اعتباري، حس��ب مورد مكلفند 
تا رفع س��و اث��ر از چك ه��اي برگش��تي، از 
پرداخت هرگونه تس��هيات بانكي يا صدور 
ضمانتنامه ه��اي ارزي ي��ا ريال��ي خودداري 
كنند. بنابراين به اس��تناد اين بن��د، مصوبه 
هيات وزي��ران قابل اجرا نيس��ت. همچنين 
تبصره )۱( م��اده )۵( قانون اص��اح چك با 
هدف جلوگيري از اخال در امنيت اقتصادي 
استان ها ش��رايط لازم را براي رفع مسائل و 
مش��كات بانكي واحدهاي تولي��دي اعم از 
كوچك، متوس��ط و بزرگ جهت پيشگيري 
از توقف فعالي��ت بنگاه هاي تولي��دي، رونق 
تولي��د، كاه��ش بي��كاري و حفظ اش��تغال 
موجود فراه��م نمي كند. بر همين اس��اس، 
ب��راي ح��ل اي��ن مش��كل وزارت صنع��ت 
درخواس��ت كرده اس��ت ت��ا ترتيب��ي اتخاذ 
شود كه متقاضيان تأييد ش��ده در كميته ها 
و كارگروه هاي استاني س��تاد تسهيل و رفع 
موانع توليد از شمول ش��رط نداشتن بدهي 
غيرجاري، چك برگشتي، نس��بت مالكانه و 
رعايت ش��اخص هاي مالي به منظور دريافت 
تس��هيات و تعه��دات از ش��بكه بانك��ي )با 
رعايت حداقل ضوابط در قالب معيارهايي از 
قبيل تعداد چك برگش��تي، اقساط معوق و 
مبلغ آنها و مدت زمان ع��دم ايفاي هريك از 
تعهدات در موقع بررس��ي و تأييد درخواست 
متقاضي��ان به��ره من��دي از تس��هيات( 

مستثني باشند.

شايد قانون چك بازنگري شود

جهان

داروك : خروج ترامپ از برجام 
به دليل خصومت با اوباما بود
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روي موج خبر

    ايران هيچ مذاكره اي با امريكا ندارد؛ايرنا|
س��خنگوي وزارت ام��ور خارجه ضم��ن تكذيب 
خبرس��ازي ها درباره ايران و امريكا اظهار داش��ت: 
جمهوري اسلامي ايران هيچ مذاكره اي با مقامات 
امريكا در هيچ سطحي ندارد. »سيدعباس موسوي« 
در پاسخ به پرسش خبرنگاران در خصوص ادعاي 
پي��ام امريكا به روس ها ب��راي مذاكره ب��ا ايران در 
س��طح وزراي ام��ور خارجه، ضم��ن تكذيب اين 
خبرسازي اظهار داشت: »جمهوري اسلامي ايران 
هيچ مذاكره اي با مقامات امريكا در هيچ س��طحي 
ندارد.«  طي روزهاي گذش��ته برخي ش��بكه هاي 
اجتماعي و رسانه ها از احتمال گفت وگوي ايران و 
امريكا با ميانجيگري روسيه خبر داده و اين مذاكرات 

را بين وزراي امورخارجه اعلام كرده بود.

  توضيحات»لاريجان�ي« درب�اره بهبود 
وضعيت اقتصادي؛ايسنا |

رييس مجلس دهم با بيان اينكه جلسه غير علني 
ديروز براي بررسي موضوع اصلاحات ساختاري در 
نگاه ويژه مورد تاكيد مقام معظم رهبري تشكيل 
ش��د، گفت كه در اين جلس��ه بر موضوع اتخاذ 
تمهيداتي براي وضعيت بهتر اقتصادي در شرايط 
فعلي نيز بحث مفصلي انجام شد. علي لاريجاني 
در آغاز جلس��ه علني ديروز و بعد از پايان جلسه 
غير علني بالغ بر ۲ س��اعت براي بررسي موضوع 
اصلاح ساختار بودجه در توضيحاتي گفت: در اين 
جلسه تمهيداتي براي وضعيت اقتصادي كشور 
در ش��رايط فعلي و براي سال آينده مورد بررسي 

قرار گرفت و به همين دليل جلسه طولاني شد.

   قدرت هجوم�ي ايران ب�راي متجاوزان 
ويران كننده است؛ ارتش نيوز|

فرمانده كل ارتش با بيان اينكه ما شروع كننده هيچ 
جنگي نبوده ايم و نيستيم، اما تكيه ما نيز صرفا بر 
دفاع نيست، اظهار كرد: قدرت هجومي و توان ضربه 
زدن ما بعد از شروع حمله متجاوزان ويران كننده 
و پش��يمان كننده خواهد بود. امير سرلشكر سيد 
عبدالرحيم موس��وي ديروز در مراس��م صبحگاه 
عمومي تيپ ۲۵ واكنش س��ريع نيرو مخصوص 
نيروي زميني ارتش در تبريز، گفت: شرايط امروز 
جهان و منطقه، آمادگي بيش از پيش را الزامي كرده 
است. هرچه آمادگي رزمي بالاتر باشد توان دفاع و 

توان هجوم بعد از دفاع اوليه را افزايش مي دهد.

  انه�دام دو بان�د كلان م�واد مخ�در
در ايرانشهر

مركز روابط عمومي و اطلاع رساني وزارت اطلاعات 
اعلام كرد: سربازان گمنام امام زمان)عج( در اداره 
كل اطلاعات استان سيستان و بلوچستان، دو باند 
كلان قاچاق مواد مخدر را در شهرستان ايرانشهر 
شناس��ايي و مورد ضربه قرار دادند. مركز روابط 
عموم��ي و اطلاع رس��اني وزارت اطلاعات اعلام 
كرد: سربازان گمنام امام زمان)عج( در اداره كل 
اطلاعات استان سيس��تان و بلوچستان، دو باند 
كلان قاچاق مواد مخدر را در شهرستان ايرانشهر 
شناسايي و مورد ضربه قرار دادند. در اين عمليات 
 ضمن دستگيري تعدادي از قاچاقچيان، بيش از

 3 تن انواع مواد مخدر كشف و ضبط شد.

  مصوبات جديد مجلس براي اعاده اموال 
نامشروع مسوولان؛تسنيم|

نمايندگان مجلس ش��رايط جديدي براي اعاده 
اموال نامشروع مسوولان تصويب كردند. نمايندگان 
مجلس دهم در جلس��ه علني دي��روز پارلمان در 
جريان رسيدگي به طرح يك فوريتي اعاده اموال 
نامشروع و اجراي اصل 49 قانون اساسي، ماده 11 
اين طرح را تصويب كردند. در متن ماده 11 اين طرح 
آمده است: متن زير به عنوان ماده ۲6 به اين قانون 
الحاق مي شود: احكام اين قانون نافي صلاحيت عام 
دادستان ها و دادگاه هاي موضوع اين قانون در اعاده 
اموال نامشروع ساير اشخاص نيست. براساس اين 
گزارش، نمايندگان مجلس در ادامه اين جلس��ه 
ماده 1۲ طرح اعاده اموال نامشروع مسوولان را نيز، 
 از مجموع ۲1۲ نماينده حاضر، با 1۵4 رأي موافق،

 8 رأي مخالف و ۵ رأي ممتنع تصويب كردند..

   ضوابط پخش اخبار فروش و انتقال نفت
به صدا و سيما ابلاغ شد؛تعادل|

عضو كميس��يون امنيت ملي و سياس��ت خارجي 
مجلس دهم در توييتي نوشت: طي مكاتبه وزارت 
نفت و شوراي عالي امنيت ملي، ضوابط پخش هرگونه 
اخبار و گزارش مربوط به فروش و انتقال نفت به صدا 
و س��يما ابلاغ شد. عليرضا رحيمي در توييتر اظهار 
داش��ت: بعد از پخش مستندي از شبكه سه درباره 
راهكارهاي فروش نفت ايران در وضعيت تحريم، كه 
مورد اعتراض شديد دولت قرار گرفت، وزارت نفت 
مكاتبه اي با شوراي عالي امنيت ملي داشت كه در پي 
آن ضوابط پخش هر گونه اخبار و گزارش مربوط به 

فروش و انتقال نفت به صدا و سيما ابلاغ شد.

  حقوقدانان ش�وراي نگهب�ان چه زماني 
انتخاب مي شوند؟ خانه ملت|

س��خنگوي هيات رييس��ه مجلس دهم از انتخاب 
حقوقدانان شوراي نگهبان در جلسات علني هفته 
آينده مجلس خبر داد. اس��دالله عباس��ي با اشاره به 
معرفي ۵ نفر از سوي رييس قوه قضاييه به مجلس 
براي انتخاب حقوقدانان شوراي نگهبان، گفت: از اين 
تعداد 3 نفر در جلسه علني به عنوان حقوقدان شوراي 
نگهبان انتخاب مي شوند. وي افزود: پس از معرفي 
اين افراد از س��وي رييس دستگاه  قضا به مجلس و 
اعلام وصول آن از س��وي هيات رييسه، انتخاب آنها 
در دستوركار جلس��ه علني پارلمان قرار مي گيرد. 
سخنگوي هيات رييسه مجلس تصريح كرد: پس از 
اعلام وصول اسامي افراد معرفي شده از سوي هيات 
رييسه رزومه و كارنامه فعاليت اين افراد در اختيار همه 
نمايندگان قرار مي گيرد و نمايندگان يك هفته مهلت 

دارند تا كارنامه اين افراد را مطالعه كنند.

ايران2

سخنگوي دولت: 

»ماليات بر درآمد فعاليت هاي اختلال زا« در دستور كار دولت
يارانهنانحذفنميشود

»اقتصاد و معيشت با چاشني اصلاح ساختار بودجه در كنار 
كاهش تعهدات برجامي و...« مهم ترين موضوعاتي بودند كه 
در نشست روز گذشته سخنگوي دولت با خبرنگاران ابعاد 
گوناگون آن تشريح شد. ربيعي اما در پاسخ به پرسش هايي 
كه با موضوع اصلاح ساختار بودجه و احتمال حذف برخي 
رديف هاي مرتبط با معيش��ت طبقات كمت��ر برخوردار 
مطرح مي شدند هدف از اصلاح ساختار بودجه را نه فشار 
بيشتر به دهك هاي پايين جامعه، بلكه بهبود شاخص هاي 
معيش��تي براي اين دهك ها ارزيابي كرد و گفت: به نظرم 
بايد درك درستي از موضوع اصلاح ساختار بودجه داشت؛ 
اصلاح س��اختار بودجه در جهت بهبود معيشت مردم به 
ويژه براي دهك هاي پايين جامعه، روان س��ازي اقتصاد 
كشور و رهانيدن اقتصاد از نوسانات تدارك ديده و هرگز 
به معناي رويكرد انقباضي در مواجهه با اقتصاد و معيشت 
نيست.  خبرنگار »تعادل« از سخنگوي دولت در خصوص 
برخي نگراني ها درباره ظهور و بروز برخي مفاسد اقتصادي 
درفرآيند فروش نفت كشور و تكرار تجربياتي از نوع بابك 
زنجاني پرسش خود را مطرح كرد كه ربيعي در پاسخ گفت: 
»دولت دغدغه هاي كارشناس��ان و اهالي رسانه را در اين 
زمينه درك مي كند؛ با اطمينان به مردم مي گويم كه امكان 
اينكه برخي بخواهند از شرايط تحريم سوءاستفاده كنند، 

ديگر وجود ندارد« 
علي ربيعي اف��زود: يكي از بحث هاي مهمي كه در اصلاح 
ساختار بودجه دنبال مي شود و در جلسه شنبه سران سه 
قوه دنبال شد اصلاح ساختار نظام مالياتي و نظام تامين 
اجتماعي بود كه در نظام مالياتي بايد از افرادي كه برخوردار 
هستند بتوانيم دريافت هاي بس��زايي داشته باشيم و به 
افرادي كه نيازمند هستند در نظام تامين اجتماعي خدمات 
عمومي بيشتري را ارايه كنيم. وي افزود: براي ذي نفعان 
بهزيستي و مددجويان امسال افزايش 1۰۰۰ ميلياردي 
داشتيم و به ۲,۷۰۰ ميليارد تومان رسيد و احتساب فرد 
ديگر با ضريب خانواده محاسبه مي شود. وي اضافه كرد: در 
جلسه دولت همچنان رسيدگي به مشكلات سيل زدگان 
بررسي شد و 3 هزار ميليارد تومان تسهيلات ارزان قيمت 
براي جبران خسارات و بازسازي زيرساخت هاي آسيب ديده 
ناشي از سيل را براي وزارتخانه هاي جهاد، صمت و سازمان 
بنادر و بنياد مسكن انقلاب اسلامي اختصاص داديم. ربيعي 
در پاسخ به پرسش درباره نوسانات بازار و شرايط اقتصادي 
كشور افزود: تحريم ها شرايطي را ايجاد كرده كه بعضاً اقتصاد 
كشور را تحت تأثير قرار داده است، اما بيشتر نوسانات ارزي 
و تورم، ناشي از جنگ رواني امريكا بوده است. سخنگوي 
دولت اظهار داش��ت: تحريم هاي فعلي امريكا عليه ايران 
با دوره هاي قبلي آن به هيچ عنوان قابل مقايس��ه نيست، 
ناامني ه��اي رواني جامعه ما ناش��ي از جنگ رواني طرف 

مقابل بوده است.
وي تصري��ح كرد: امروز علائم خوبي را در اقتصاد كش��ور 
مي بينيم، تورم ماهيانه كاهش پيدا كرده و ثبات نسبي در 

بازار ارز به وجود آمده است. همه با هم بايد به ايجاد فضاي 
آرام و امني��ت رواني داخلي كمك كنند تا ثبات در بازارها 
ايجاد ش��ود. ربيعي گفت: علاوه بر پايين آمدن نرخ تورم، 
نرخ رشد توليد صنعتي و كشاورزي ما در دو ماه اخير بهبود 
پيدا كرده است. 18 ماه سختي داشتيم ولي ۲4 ماه رو به 

بهبودي را خواهيم داشت.

    سوءاستفاده از شرايط تحريم ممنوع است
سخنگوي دولت در پاس��خ به »تعادل« درباره تجربيات 
ناخوشايند كشورمان از تجربه هاي قبلي تحريم در بروز 
و ظهور چهره هايي چون زنجاني گفت: درس��ت است كه 
امريكايي ها تجارب تحريم هاي قبلي را داش��تند كه ما را 
تحريم كنند اما ما هم تج��ارب تحريم دور قبل را در عدم 
ش��كل گيري باندهايي كه بخواهند از پ��ول مردم جيب 

خودشان را پر كنند تدابير بسياري انديشيده ايم.
ربيع��ي افزود: به خصوص اين اتفاق��ات در حوزه نفت رخ 
مي داد و م��ن اطلاعات دقيق دارم ب��ا همكاري هايي كه 
بين دستگاه هاي اطلاعاتي امنيتي و وزارت نفت صورت 
مي گيرد، قطعاً شرايطي كه بتوانند مانند گذشته از تحريم 
سوءاستفاده كنند، ديگر به وجود نخواهد آمد و تمام تلاش 

آقاي زنگنه هم در اين جهت دنبال مي شود.
سخنگوي دولت با اشاره به پرونده قضايي نجفي- شهردار 
اسبق تهران- و اينكه گفته مي شود برخي از سوي دولت 
در رون��د پرونده دخالت هاي��ي دارد، گفت: ما به تفكيك 
ق��وا و اينكه دولت در هيچ امر قضاي��ي نبايد دخالت كند 
معتقدي��م؛ و در موضوع آقاي نجفي ه��م از طرف دولت 
هيچ گونه اعمال نظر و دخالتي صورت نگرفته اس��ت؛ در 
اينجا حقوق انسان ها مطرح است و بايد بگذاريم دستگاه 
عدالت و قض��ا كار خودش را انجام دهد. ربيعي همچنين 
درباره توقف نفتك��ش ايراني در تنگه جبل الطارق گفت: 
اقدامات حقوقي لازم را براي نفتكش توقيف شده ايراني 
توسط نيروهاي نظامي انگليس پيگيري مي كنيم؛ اساساً 
دادگاه جبل الطارق و اقداماتي كه صورت مي گيرد تحت 
تأثير سياس��ت هاي دولت انگليس بوده و واقعي نيست و 
خوش��بختانه خود دادگاه نيز اسناد محكمي را نتوانست  
به دست بياورد و خدمه كشتي را آزاد كرده اند. سخنگوي 
دولت افزود: البته از شواهد امر و مجموعه اقدامات حقوقي 
جمهوري اسلامي ايران كه به عمل آورده است و همچنين 
اظهارات اخيرانگليسي ها مي توان پيش بيني كرد كه آنها 
منصرف خواهند شد چون مقصد اين كشتي جايي نيست 

كه انگليسي ها اعلام كرده اند.

    اص�اح س�اختار بودجه براي بهبود معيش�ت 
مردم است

ربيعي همچنين درباره اهداف اصلي اصلاح ساختار بودجه 
كشور گفت: اصلاح ساختار بودجه يك هدف اوليه و اهداف 
فوري و دراز مدت دارد؛ هدف فوري آن اس��ت كه اقتصاد 

كشور را از نوسانات قيمت نفت دور نگه داريم و اما هدف 
درازمدت آن براي آينده ايران و ثبات اقتصاد ايران است. 
سخنگوي دولت افزود: ما براي برخي از تصميم گيري هاي 
مهم به اصلاحات نياز داريم، همواره يكي از مشكلات ما 
در تصميمات مهم عدم اجماع بوده است، اما اكنون وقتي 
يك اجماع در تمام اركان، در سران سه قوه مطرح مي شود 
و رهبر معظم انقلاب نيز آن را تأييد مي كنند به ما كمك 
مي كند آن اجماع در تصميم گيري را دنبال كنيم. ربيعي 
تاكيد كرد: اصلاح ساختار بودجه به نفع مردم و در جهت 
بهبود معيشت مردم به ويژه براي دهك هاي پايين جامعه 
و روان سازي اقتصاد كشور و رهانيدن اقتصاد از نوسانات 
)اقتصادي( خواهد بود. سخنگوي دولت بيان كرد: منظور 
از اصلاح س��اختار بودجه، تنگ تر كردن بودجه نيست، 
يك زمان اين مفهوم براي اقتصاد مقاومتي نيز مطرح بود، 
اما مفهوم اقتصاد مقاومت��ي افزايش تاب آوري اقتصادي 
است. .ربيعي گفت: لايحه »ماليات بر درآمد فعاليت هاي 
اختلال زا« را در دستور كار داريم، پيش نويس اين لايحه 
در هفته جاري از كميس��يون اقتصادي دولت به هيات 
دولت ارس��ال و سعي مي ش��ود با اهرم ماليات و گرايش 
به اين فعاليت ها به حداقل برسد. سخنگوي دولت بيان 
كرد: حركت پول هاي سرگردان كه نتيجه سال ها افزايش 
نقدينگي بوده است مي تواند بخشي از اقتصاد كشور را دچار 

مشكل كند. اين لايحه مي تواند مانع اينگونه فعاليت ها شود 
و حركت پ��ول در اقتصاد و بازار را منطقي كند كه به نفع 
همه اس��ت. اين لايحه در هفته هاي آينده در دستور كار 

دولت قرار مي گيرد.
وي در ادامه درباره اصلاحات صورت گرفته در س��اختار 
اقتصادي و تاثير آن براي سوخت نيز گفت: 4 ماه است كه 
كميته هاي كارشناس��ي در اين زمينه و موضوع سوخت 
فعاليت مي كنند كه متشكل از مركز پژوهش هاي مجلس، 
نمايندگان قوه قضاييه و سازمان برنامه و بودجه و وزارت 
اقتصاد و دارايي، صمت، جهادكش��اورزي و بانك مركزي 
اس��ت. ربيعي گفت: موضوع س��وخت جزيي از يك كل 
است. طرح اصلاح ساختاري بودجه شامل 4 محور اساسي 
چ��ون درآمدزايي پايدار، هزينه ك��رد كارا، ارتقاي ثبات، 
توسعه و عدالت و اصلاحات نهادي و نظام بودجه ريزي را 
در جلس��ه روز گذشته شوراي عالي هماهنگي اقتصادي 
به تصويب رس��انديم. س��خنگوي دولت افزود: موضوع 
سوخت به درآمدزايي پايدار بر مي گردد يكي از برنامه ها، 
اصلاح يارانه هاي پنهان س��وخت و انرژي اس��ت و برنامه 
دوم يكپارچه سازي نظام مالياتي و تامين اجتماعي است. 

هركدام از اين محورها 3 يا 4 برنامه دارند.
وي ادامه داد: در اصلاح ساختار نظام بانكي قبلًا پيش بيني 
نشده بود كه در جلسه روز گذشته اين اصلاحات پيشنهاد 

شد. همچنين اصلاح سياست هاي حمايتي را داريم كه 
دهك هاي پايين چگونه بيش��تر برخوردار شوند و نوعي 

مبارزه با فقرزدايي هم در اين برنامه ها قرار گرفته است.

    يارانه نان حذف نمي شود
س��خنگوي دولت درباره اينكه اظه��ارات وزير اقتصاد در 
خصوص طراحي بس��ته حمايت��ي و اراي��ه آن به دولت، 
خاطرنش��ان كرد: 8 ه��زار و 4۰۰ ميليون توم��ان براي 
سياست هاي اجتماعي پيش بيني كرديم كه اين بودجه 
براي اقشار خاص مانند زنان سرپرست خانوار و مددجويان 
در نظر گرفته ش��ده اس��ت. طبق آخرين آماري كه دارم 
11 ميليون نفر مشمول دريافت اين بسته هاي 3۰۰ هزار 
توماني بودند كه در ماه مبارك رمضان داده ش��د. وي در 
پاسخ به س��وال ديگري مبني بر اينكه حذف سه دهك از 
دريافت يارانه ها از چه زماني اجرايي خواهد شد، گفت: در 
خبرها آمده بود يارانه نان حذف شده است، كه اين موضوع 
به هيچ عنوان صحت ندارد و يارانه نان حذف نخواهد شد، 
آنچه اتفاق افتاد ب��راي آردهاي صنعتي بود. ربيعي ادامه 
داد: درخصوص حذف س��ه دهك از دريافت يارانه ها بايد 
بگويم به طور سنتي هر اندازه مقدور باشد انجام مي دهيم. 
درس��ال هاي 94و 9۵ پنج ميليون نفر از سه دهك حذف 

كرديم، برنامه جديدي نيست و همان قبلي است.

با تخلفات انتخاباتي پس از 
تذكر برخورد مي كنيم

معاون سياسي وزير كشور 
گفت: استانداري ها با دقت 
تمام فعاليت هاي انتخاباتي 
را رصد مي كنن��د و به آ نها 
اعلام ش��ده كه در صورت 
مشاهده تخلفي ابتدا به فرد 
متخلف تذكر داده شود شايد 
فرد متوجه نيست كه اين رفتارش مصداق تخلف است 
اگر توجه نكرد ما در هيات هاي اجرايي به آن رسيدگي 
خواهيم كرد. جمال عرف در گفت وگو با ايلنا در خصوص 
آغاز تبليغات پيش از موعد كانديداها گفت: قطعا اين 
كار تخلف اس��ت و مواردي كه مصداق تبليغات پيش 
از زمان انتخابات است را ما اعلام كرديم. استانداري ها 
هم با دقت تمام فعاليت هاي انتخاباتي را رصد مي كنند 
و به آ نها اعلام شده كه در صورت مشاهده چنين تخلفي 
ابتدا به فرد متخلف تذكر داده شود اگر توجه نكرد ما در 
هيات هاي اجرايي به آن رس��يدگي خواهيم كرد. او در 
پاسخ به اين سوال كه در هفته هاي اخير برخي پدران 
معنوي و ليدرهاي برخي جناح ها ش��روع به سفرهاي 
استاني و تبليغات نامحس��وس كردند يا اينكه سايتي 
اعلام كردند جهت دعوت مردم و واجدان شرايط كانديدا 
شدن براي ثبت نام و معرفي ش��دن از طرف آن جناح 
آيا اينگونه تحركات مصداق تخلف است يا خير؟ اظهار 
داشت: قانون مي گويد فردي كه مي خواهد داوطلب شود 
نبايد تبليغ كند حالا اگر جريان ناظر بر فرض بخواهد 
چنين كاري كند اين قابل بررس��ي است. عرف گفت: 
بعد از احراز صلاحيت و اعلام افراد واجد ش��رايط كه به 
فرمانداري ها اعلام مي شود زمان تبليغات به مدت يك 

هفته آغاز مي شود.

گام دوم انقلاب، عرصه 
خودكفايي كشور است

فرمان��ده ني��روي دريايي 
ارتش با تاكيد بر لزوم كسب 
تخصص، مهارت و تجربه 
لازم توسط سربازان وظيفه 
گف��ت: گام دوم انق��لاب 
عرص��ه خودكفايي و عدم 
وابستگي به خارج از كشور 
است. به گزارش باشگاه خبرنگاران، امير دريادار حسين 
خانزادي در ديدار با كاركن��ان وظيفه و خانواده هاي 
آنان در منطقه يك��م امامت در بندرعباس با تاكيد بر 
اينكه اولين آموزش هر انسان در كانون خانواده شكل 
مي گيرد و در ادامه جهت آموزش و تربيت وارد محيط 
مدرسه شده و در اين مسير آموزشي، ظرفيت ها را با 
توجه به توانمندي هاي فردي خود كس��ب مي كند، 
افزود: مهم ترين جريان پيوسته و تنها ارتباط موثر بين 
نيروي انس��اني و فضاي كسب و كار، خدمت مقدس 
سربازي است كه در حقيقت اداي دِين به اين نظام و 
انقلاب محسوب مي شود. وي خودكفايي در ساخت و 
تعمير تمام تجهيزات نيروي دريايي ارتش را از بركات 
انقلاب اسلامي دانست و با توصيه به جواناني كه خدمت 
سربازي خود را در اين نيرو سپري مي كنند، گفت: با 
توجه به گام دوم انقلاب كه عرصه خودكفايي و عدم 
وابستگي به خارج است، نيروي دريايي ارتش به عنوان 
يك نيروي تجهيزات محور مي تواند فرصت مناسبي 
براي كس��ب تخصص، مه��ارت و تجربه براي ش��ما 
عزيزان در زندگي باشد. دريادار خانزادي خاطرنشان 
كرد: جواناني كه كه از فرصت سربازي به نحو احسنت 
استفاده مي كنند، افردي موفق و انسان هايي قانونمند 

در زندگي خود هستند.

افزايش خلوص غني سازي 
ايران ترك برجام نيست

عضو كميسيون امنيت ملي 
و سياست خارجي تشريح 
كرد ك��ه گام دوم ايران در 
كاهش تعهدات هسته اي 
ش��امل افزاي��ش خلوص 
غني س��ازي و گام نخست 
مبني ب��ر افزاي��ش ذخاير 
اورانيوم به بيش از 3۰۰ كيلو اقداماتي بوده كه بر اساس 
پيش بيني متن برجام در خصوص امكان اقدام متقابل در 
زمان بدعهدي در ماده 36 برجام پيش بيني شده است.

»محمدابراهيم رضايي«، در گفت وگو با برنا درخصوص 
كاهش سطح تعهدات هسته اي ايران در ابتدا و انتهاي 
ضرب الاج��ل 6۰ روزه ايران به اروپ��ا و برنامه هايي كه 
ايران براي برداش��تن گام س��وم كاهش تعهداتش در 
برجام بر خواهد داشت گفت: در گام دوم افزايش سطح 
غني س��ازي از 3,6۷ درصد به 4,۵ درص��د را داريم كه 
مي تواند در قدم هاي بعدي تا ۲۰ درصد نيز ادامه داشته 
باشد. وي ادامه داد: چنانچه اروپا تا 6۰ روز ديگر نتواند 
تعهدات برجامي و خواست ايران را تامين كند، جمهوري 
اسلامي گام س��وم را بر مي دارد و در آن زمان درباره به 
كارگيري سانتريفيوژهاي مدل IR6 نيز تصميم گيري 
مي كنيم. نماينده مردم خمين در مجلس در پيش بيني 
از عملكرد اروپا در ضرب الاجل 6۰ روزه دوم و اينكه آيا به 
نظر شما اروپا در اين بازه زماني قادر خواهد بود به مطالبات 
قانوني و به حق ايران پاس��خ دهد؛ گفت: بعيد مي دانم 
رويكرد متفاوتي از 6۰ روز اول از اروپا ببينيم. طبق ماده 
36 برجام وقتي طرف هاي مقابل به تعهدات شان پايبند 
نباشند به ايران اين حق داده شده كه متناسب با آن از 

ميزان تعهدات خود كم كند.

 قرار نيست قيمت سوخت 
فعلا افزايش پيدا كند 

يك عضو كميسيون انرژي 
گفت: قرار نيست با احياي 
كارت سوخت درحال حاضر 
قيم��ت س��وخت افزايش 
پيدا كند. عل��ي ادياني در 
گفت وگو با خبرنگار ايلنا، 
درباره اس��تفاده الزامي از 
كارت س��وخت كه وزير نفت درباره آن س��خن گفته 
است، عنوان كرد: در ابلاغيه اي كه از سوي وزارت  نفت 
در خصوص تصميماتي كه براي كار س��وخت گرفته 
شده آمده است كه مردادماه اين كارت ها دوباره احيا 
خواهند شد. اين عضو كميسيون انرژي مجلس شوراي 
اس��لامي با اش��اره به اينكه در اوايل يا اواخر مردادماه 
استفاده از كارت سوخت الزامي مي شود، عنوان كرد: 
نحوه اس��تفاده از بنزين صرفا توس��ط كارت سوخت 
كه متعلق به صاحب خودرو اس��ت، انجام مي گيرد تا 
مقدمات گام هاي بعدي براي سياس��ت هاي لازم در 
حوزه سوخت و انرژي گرفته شود.  اين عضو كميسيون 
انرژي مجلس شوراي اسلامي در پاسخ به سوالي مبني 
بر اينكه آيا با استفاده از كارت سوخت قرار است قيمت 
بنزين افزايش پيدا كند، گفت: خير قرار نيست درحال 
حاضر قيمت سوخت افزايش پيدا كند. وي تاكيد كرد: 
برابر تصميم اخذ شده درحال حاضر مصرف كنندگان 
بنزين صرفا با كارت س��وخت م��ورد نظر )كه ممكن 
است خود كارت س��وخت و يكي از كارت هاي بانكي 
باشد( مي توانند از بنزين استفاده كنند.  نماينده مردم 
قائمشهر خاطرنشان كرد: افراد مي توانند با ثبت كارت 
بانكي در سامانه سپس دريافت كد شناسايي لازم از آن 

به عنوان كارت سوخت استفاده نمايند. 

دولت به استان هاي تازه 
تأسيس نگاه ويژه دارد

رييس دفتر رييس جمهور 
ش��نبه ش��ب در دي��دار با 
آيت الله ابوالقاس��م يعقوبي 
نماينده ولي فقيه در استان 
خراسان شمالي و امام جمعه 
بجنورد با بيان اينكه دولت به 
استان هاي تازه تأسيس نگاه 
ويژه دارد، گفت: معتقديم ايران فقط تهران و تعدادي 
از كلان شهرها نيس��ت و توسعه كشور بايد همه جانبه 
بوده و همه جاي كشور بايد آباد شود. به گزارش پايگاه 
اطلاع رساني دولت، محمود واعظي با اشاره به دومين 
سفر رييس جمهور به اس��تان خراسان شمالي، گفت: 
در جلس��ات متعدد براي پيگيري وضعيت اس��تان و 
شناخت موانع و مشكلات توسعه استان خراسان شمالي 
منابع لازم براي تس��ريع روند توسعه زيرساخت هاي 
استان تأمين ش��ده و اميدواريم با همكاري و مشاركت 
كارآفرينان، فعالان اقتصادي و تلاش مديريت استان، 
روند رو به رشد توسعه استان با قدرت و سرعت بيشتري 
ادامه يابد. رييس دفتر رييس جمهور همچنين تأكيد 
كرد: معرفي جاذبه هاي گردشگري استان و استفاده از 
ظرفيت هاي طبيعي مي تواند به توسعه و معرفي بيش از 
پيش استان كمك كند. آيت الله ابوالقاسم يعقوبي نماينده 
ولي فقيه در استان و امام جمعه بجنورد نيز در اين ديدار با 
قدرداني از تلاش و توجه دولت به توسعه استان خراسان 
شمالي، تأكيد كرد: يقيناً اين سفر در روند رشد و توسعه 
استان نقش مهمي ايفا خواهد كرد و گام بزرگي در رفع 
نيازهاي واقعي استان برداشته مي شود. نماينده ولي فقيه 
تأكيد كرد: سفر مقامات كشور به استان گام مهمي براي 

حل مشكلات استان است.
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چهره ها

اشتغال همچنان مساله اصلي كشور است
رييس جمهور خاطرنش��ان كرد: امروز همچنين در 
بخش برق و آب اس��تان خراس��ان ش��مالي 3۷۰۰ 
ميليارد تومان ط��رح و پروژه افتتاح خواهد ش��د و 
بهره برداري از دو  واحد بخار نيروگاه سيكل تركيبي 
شيروان نيز آغاز مي شود كه مي تواند بخش بزرگي از 

برق استان را تأمين كند.
روحاني همچنين با اشاره به افتتاح سد و كانال هاي 
انتقال آب در منطقه س��د چندير، اظهار داشت: در 
سايه افتتاح اين سد آب رساني به روستاهاي اطراف 

انجام خواهد شد و بيش از ۲1 هزار نفر از نعمت آب 
برخوردار خواهن��د بود، ضمن اينكه بخش زيادي از 
اراضي منطقه تحت آبياري قرار گرفته و براي ۲۵۰۰ 

نفر نيز اشتغال ايجاد مي كند.
روحاني تصري��ح كرد: آنها كه ادع��ا مي كنند، ملت 
ايران را از مسير پيش��رفت بازداشته اند و عده اي كه 
در كاخ سفيد مدعي هس��تند كه اقتصاد ايران را به 
شكست كشانده اند بدانند كه اين حرفشان ناصحيح 

و ناروا است.

رييس جمهور اضافه كرد: در آغ��از پيروزي انقلاب 
اسلامي 19 سد در كشور وجود داشت و در آغاز دولت 
يازدهم 144 سد و امروز 1۷9 سد ملي در كشور فعال 
است، يعني در طول 6 سال گذشته 3۵ سد تكميل و 
افتتاح شده است و اين بدان معناست كه ملت ايران 
در مسير پيش��رفت و احياء كشور تلاش هاي خود را 
روزافزون كرده است. رييس جمهور در بخش ديگري 
از س��خنان خود با تبريك ميلاد با س��عادت علي بن 
موسي الرضا )ع( خاطرنش��ان كرد: حضرت علي بن 

موس��ي الرضا )ع( با درايت و در مس��ير سياسي كه 
انتخاب كردند و با روش و شيوه اي كه در آن شرايط 
بسيار سخت در پيش گرفتند، توانستند مردم را در 

اين ديار به راه حق هدايت كنند.

    افتتاح دو واحد بخش بخار نيروگاه
سيكل تركيبي شيروان 

رييس جمه��ور همزمان با س��الروز ميلاد مس��عود 
هشتمين اختر تابناك آسمان امامت و ولايت حضرت 

امام رض��ا)ع(، با حضور در نيروگاه س��يكل تركيبي 
ش��يروان، واحدهاي 1 و ۲ بخش بخ��ار و همچنين 
افزايش ت��وان عملي واحدهاي اين نيروگاه را افتتاح 
كرد. ظرفيت هر واحد بخار اين نيروگاه 16۰ مگاوات 
است كه با 13۰ ميليون يورو سرمايه گذاري، ديروز 
به بهره برداري رس��يد. ميزان صرفه جويي سوخت 
هر واحد بخار اين نيروگاه سالانه ۵/3۷ ميليون يورو 
است. اين پروژه نيروگاهي در دوره ساخت براي 6۰۰ 

نفر اشتغال مستقيم ايجاد كرده است.

ادامه از صفحه اول
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مجلس چهار محور اصلي اصلاح ساختار بودجه را بررسي كرد

اصلاحات ساختاري بودجه الزام است نه انتخاب!

تعارض منافع برخي با ماليات بر عايدي سرمايهتمام راه هاي ورود قاچاق شناسايي شده اند

كارشناس مركز پژوهش هاي مجلس مي گويد سندي 
كه در قالب »اصلاح س��اختار بودجه« از سوي دولت 
ارايه ش��د و در روزهاي گذش��ته تصويب كرد از نظر 
بنيه كارشناسي سندي قوي است و با توجه به اينكه 
س��ران قوا بر سر آن توافق دارند انتظار مي رود كه اجرا 
ش��ود. او همچنين درباره قدرت دولت در اجراي اين 
جراحي ب��زرگ در اقتصاد اي��ران مي گويد با توجه به 
مشكل درآمدها براي اقتصاد ايران اكنون اجراي سند 
اصلاح س��اختار بودجه براي كشور نه يك انتخاب كه 

يك التزام است.
به گزارش »تعادل«، در روزهاي گذش��ته خبر رسيد 
كه طرح اوليه اصلاح س��اختار بودجه با رويكرد قطع 
وابستگي به نفت، شنبه شب در شوراي عالي هماهنگي 
س��ه قوه مطرح و كليات آن به تاييد رس��يده بود، در 
اين زمينه محمدباقر نوبخت رييس س��ازمان برنامه 
و بودجه در توئيتي، نوشته اس��ت: طرح اوليه اصلاح 
ساختار بودجه با رويكرد قطع وابستگي به نفت پس از 
برخورداري از نظرات كارشناسان و نخبگان در جلسه 
شوراي عالي هماهنگي اقتصادي ميان سه قوه مطرح 
و كليات آن در چهار محور و 9 بس��ته اجرايي به تاييد 
رسيد. اجراي اين طرح كه به تشخيص صاحبنظران 
يك ضرورت است نيازمند وفاق و همكاري ملي است. 
همچنين در توئيتي ديگر نوبخت نوش��ت: مقرر شد 
برنامه هاي كوتاه مدت، ميان مدت، پروژه هاي و اقدامات 
پيشنهادي هر يك از بسته ها در كارگروه ويژه اي از سه 
قوه بررسي و به شوراي عالي هماهنگي اقتصادي سه 

قوه گزارش شود. 
در همين راس��تا روز گذشته جلسه غيرعلني مجلس 
شوراي اسلامي به رياس��ت علي لاريجاني و با حضور 
محمدباق��ر نوبخت رييس س��ازمان برنامه و بودجه و 
معاونان وي و همچنين كارشناسان مركز پژوهش هاي 
مجلس شوراي اس��لامي، جهت بررسي سند اصلاح 
س��اختار بودجه كه چندي پيش از سوي دولت ارايه 

شده بود برگزار شد.
در اين جلسه برنامه اشتغال براي هر استان و موضوع 
تخصيص و توزيع ارز ۴۲۰۰ توماني نيز مورد بررسي 
قرار گرف��ت و نمايندگان مركز پژوهش ه��ا و ديوان 
محاسبات راهكارهاي خود را ارايه كردند. در اين جلسه 
غيرعلني چهار محور اصلي براي اصلاح ساختار بودجه 
بررسي شد. اين محورها عبارتند از: »درآمدهاي پايدار 
كه جايگزين نفت مي شود«، »بخش هزينه هايي كه از 
آن به عنوان هزينه هاي كارآمد ياد مي شود«، »بخش 
ثبات س��ازي در اقتصاد براي توسعه« و نهايتا »اصلاح 
نهادي نظام بودجه ريزي كش��ور.« همچنين در اين 
جلسه بس��ته هايي كه براي اين محورها تعريف شده 
نيز بررسي شد كه هر يك از اين بسته ها شامل تعدادي 

برنامه كوتاه مدت و ميان مدت بوده است. 
علاوه بر آن مقرر شد براي چگونگي اجراي اين محورها 

از طريق پروژه ها، برنامه ها و اقدامات پيشنهادي، توافقي 
في مابين دولت و مجلس صورت گيرد و جهت پايداري 
بودجه قرار بر اين شد كه تصميمات افق پيش بيني را 
براي منابع و مصارف به صورت دوساله در نظر بگيرند 
تا با يك اطمينان بيشتر نسبت به آينده تصميم گيري 
داشته باشند. امر دوسالانه كردن بودجه جزو ابلاغيه 
مقام معظم رهبري بود كه س��ال گذشته هنگام ارايه 
لايحه بودجه سال 98 كل كش��ور مقرر شد نقشه راه 
و برنامه كلي اصلاح ساختار بودجه عمومي و كاهش 
كس��ري بودجه با اف��ق دو س��الانه )99-98( مد نظر 

قرار گيرد.
عده اي از كارشناسان اقتصادي بر اين باورند كه اين كار 
در صورت اجراي كام��ل جراحي بزرگي براي اقتصاد 
كشور اس��ت كه مي تواند علاوه بر تامين منابع پايدار 
براي كشور، نقشي ثبات زا در اقتصاد كلان و فعال براي 
توليد و اشتغال زايي داشته باشد و عين حال در راستاي 
معيشت عمومي و عدالت بكوشد و تكانه هاي ناشي از 
نوسان ارزهاي نفتي در بودجه را كاهش دهد. با اين حال 
سوال مهم و اساسي اين است كه آيا در شرايط كنوني 
اقتصاد ايران دولت قادر به اجراي اصلاح ساختار بودجه 
هست يا خير؟ در اين راستا »تعادل« در گفت وگويي 
با محمدهادي سبحانيان، كارشناس اقتصادي و عضو 
مركز پژوهش هاي مجلس شوراي اسلامي به بررسي 
تبعات مثبت يا منفي اجرايي شدن يا نشدن اين سند 

پرداخته است. 
سبحانيان در پاسخ به اين پرسش كه با توجه به اينكه 
دولت تا دو س��ال آينده پايان مي پذيرد و برخي از امور 
درآمدزايي براي دولت هزينه هاي س��نگيني را در پي 
دارد، دولت انگيزه اي ب��راي اصلاح بخش درآمدزايي 
دارد يا خير؟ بيان كرد: در محور درآمدزايي پايدار يكي 
از برنامه هايي كه دول��ت دارد اصلاح يارانه ها و قيمت 
حامل هاي انرژي است، بحثي كه در حال حاضر مطرح 
است اين است كه در اين محور راهكارهاي متعددي 
وج��ود دارد؛ جلوگي��ري از فرار مالياتي و گس��ترش 
پايه هاي مالياتي جديد، مولدسازي دارايي هاي دولت 
و فروش اموال مازاد دولت راهكار هايي است كه دولت 
بايد با اقتضا به شرايط زمانه آن را سبك و سنگين كند 

و يكي از آنها را برگزيند.
وي ادام��ه داد: ب��ا وجود اينك��ه ب��اور دارم اصلاحات 
 قيمتي در حامل هاي س��وخت بايد اتف��اق بيفتد اما 
در واقع راهكارهايي مثل جلوگيري از فرار مالياتي را در 
ارجحيت مي دانم. ما راهكار هاي ديگري داريم كه اگر 
احيانا به لحاظ ملاحظات اجتماعي و سياسي نتوانيم 
آنه��ا را اجرا كنيم مي تواني��م از راهكارهاي جايگزين 
استفاده كنيم. مثلا در مقطع فعلي نمي توانيم قيمت  
 حامل ها را اصلاح كنيم ب��ه گونه اي كه براي ما درآمد 
قابل توجه��ي ايجاد كند ول��ي حداق��ل مي توانيم از 
مكانيزم هاي ديگري كه ذكر كردم، منابعي را كس��ب 

كنيم. لذا به نظر مي رسد اگرچه يكي از الزامات ايجاد 
منابع جديد است وليكن مي تواند در اولويت دوم يا سوم 

از اين راهكارها قرار بگيرد.
اين كارشناس اقتصادي اضافه كرد: اساسا در كشور ما 
اصلاح يارانه ها و اصلاح قيمت حامل هاي انرژي بحثي 
سياسي اس��ت و متاس��فانه با وجود اينكه در سنوات 
گذش��ته دولت اين اختيار را داشته اس��ت كه بتواند 
قيمت ها را اصلاح كند اما به س��مت آن حركت نكرده 
است. يكي از دلايل آن اين است كه وقتي از درآمدهاي 
نفتي دولت ارتزاق مي كند دليلي براي رفتن به سمت 
منابع درآمدي پايدار يا اصلاحات ساختاري نمي بيند. 
مقطع فعلي مقطعي است كه انجام اصلاحات ساختاري 
براي دولت نوعي الزام است نه انتخاب. اگر اتفاقي بيفتد و 
اصلاحاتي انجام شود، مقطع حاضر مقطع مناسبي است 
كه حاكميت به اين جمع بندي برسد كه اين اصلاحات 
را انجام دهد وگرنه اگر چند صباحي ديگر فروش نفت 
تسهيل ش��ود و درآمدهاي مكفي دست دولت برسد، 
براي چندمين بار اين اصلاحات به دس��ت فراموشي 

سپرده خواهد شد.
اين عضو از مركز پژوهش ه��ا در رابطه با ارزيابي توان 
دولت در اج��را يا عدم اجراي اين س��ند تصريح كرد: 
از نظر من اين س��ند داراي يك چارچوب منس��جم و 
مبتني بر مباني نظري و مطالعات كارشناس��ي انجام 

گرفته است. البته منظور من اين نيست كه در اين سند 
مواردي پيشنهاد شده كه تاكنون هيچ كس از آن اطلاع 
نداشته است. اينگونه نيست و راهكار هايي كه ارايه شده 
راهكارهايي بوده است كه توسط كارشناسان مختلف در 
خارج از بدنه حاكميت يا دولت از پيش بيان شده است 
ولي اينكه از زبان دولتي كه ما مي شناسيم، دولتي كه 
به لحاظ اجرا و تصميم گيري بسيار كند عمل مي كند، 

اين حرف ها زده شود تازگي دارد.
وي اضافه كرد: نكته بعدي اين است كه در سند اصلاح 
ساختار بودجه در يك چهارچوب منطقي سياست ها 
ارايه شده است و مثلا اين طور نيست كه سياست هاي 
مختلف در كنار يكديگر قرار گرفته باش��ند. بنابراين 
اينها بر اساس يك نظم منطقي كنار يكديگر هستند 
لذا از اين دو جهت حائز اهميت است. به نظر من اين 
بسته سياس��تي اگر كه اجماع حاكميت در آن باشد 
و دولت هم با اين اجماع بتواند آن را به اجرا برس��اند، 
حتما مي تواند تحولي را در اقتصاد كشور ايجاد كند، 
مهم ترين اصل، ع��زم و اراده حاكميت بعد از تدوين 
اين بسته سياستي اس��ت كه ما انتظار داريم چنين 
اتفاقي رخ دهد. اساسا تشكيل شوراي عالي هماهنگي 
اقتصادي بين س��ران سه قوا براي اين بود كه در آنجا 
تصميمات كه گرفته ش��د و به تاييد رهبري هم كه 
رسيد، دست آخر عملياتي شوند، اگر اين اتفاق بيفتد 

كشور تحولات مثبتي را به خود مي بيند.سبحانيان 
با اشاره به اين پرسش كه اگر دولت نخواهد يا نتواند 
اين س��ند را اجرا كند، دخل و خرج دولت دوازدهم با 
هم ج��ور در مي آيد يا خير؟ ادام��ه داد:  اگر دولت به 
اين اصلاحات ساختاري تن ندهد اساسا اداره كشور 
در ش��رايط فعلي رويكرد هاي فعلي و ساز و كار فعلي 
امكان پذير نيست. بنابراين اصلاح ساختار بودجه اين 
يك الزام است و انتخابي در كار نيست. ما نمي توانيم با 
رويه اي كه در ۴۰ سال گذشته عمل كرديم اين را ادامه 
دهيم و اگر كه دولت يا حاكميت اصلاحات ساختاري 
با ترتيبي كه در چارچوب سند ساختاري دولت تهيه 
شده است، اعمال نكند، اداره كشور با مشكلات بسيار 
زياد و همچنين ع��دم تطابق دخل و خرج ها رو به رو 

خواهد شد. 
وي ادامه داد: هزينه هاي كش��ور به گونه اي رشد پيدا 
كرده اس��ت كه ما با منابع موجود ديگ��ر نمي توانيم 
هزينه ه��ا را جبران كني��م و هزينه ها ه��م از جنس 
هزينه هاي غير قابل اجتناب اس��ت، ب��ه اين معنا كه 
درآمد و منابع كافي براي تحت پوشش قرار دادن اين 
هزينه هاي غير قابل اجتناب را نخواهيم داش��ت. اين 
برنامه اي كه اكنون دولت ارايه كرده است چهار محور 
دارد كه دو مورد از اين محور ها ايجاد منابع پايدار جديد 

و مديريت هزينه ها است كه انتظار داريم اجرا شود.

رييس فراكس��يون مبارزه با مفاس��د اقتصادي با اشاره به 
عملكرد فراكسيون مبارزه براي مفاسد اقتصادي در خصوص 
مبارزه با قاچاق كالا و ارز در مبادي ورودي گفت: زماني از 
زمين و آسمان و دريا كالاي قاچاق وارد مي شد ما اكنون تمام 

راه هاي ورود قاچاق را شناسايي كرديم.
به گزارش ايسنا، امير خجسته در نطق ميان دستور جلسه 
علني روزگذش��ته مجلس با اشاره به عملكرد فراكسيون 
مبارزه با مفاس��د اقتص��ادي گفت: يك��ي از فعاليت هاي 
فراكسيون پيگيري گزارشات مردمي است اما اين سوال 
وجود دارد كه آيا اين تحقيق و تفحص ها به نتيجه مي رسد؟ 
اين گونه نيست كه عده اي فكر مي كنند تحقيق و تفحص ها 
رها مي ش��ود در خصوص تحقيق و تفحص از بنياد شهيد 
۳۰ هزار برگ وجود داش��ت كه ۱,۷۰۰ ميليارد تومان از 
تسهيلات مشكوك الوصول و معوقات بانك دي بازگردانده 
شد و ۵ هزار ميليارد تومان از تسهيلات مشكوك الوصول 
به دادگاه معرفي شد. وي افزود: با پيگيري هاي فراكسيون، 
۴۳۳۳ ميليون درهم از صراف��ي دي كه به دوبي رفته بود 
بازگردانده شد. در خصوص هتل سفيدكنار مبلغ ۱۲ هزار 
ميليارد تومان كه مورد قرارداد بود بازگردانده شد و بسياري 
از اموال و املاك به غارت رفته بازگش��ت كه متخلفين در 
دادگاه در حال محاكمه هستند. در تحقيق و تفحص از بانك 
سرمايه و صندوق ذخيره فرهنگيان مبلغي قريب به ۱۴ هزار 
ميليارد تومان مورد بحث بود كه 8,۳۰۰ ميليارد تومان آن 
تسهيلات بوده و با تضامين ضعيف همراه بود كه با لطف خدا و 
با پيگيري نمايندگان بسياري از اين مبلغ بازگردانده مي شود 
و اين موضوع در قوه قضاييه با قدرت در حال پيگيري است.

نماينده مردم همدان در مجلس شوراي اسلامي اظهار كرد: 

در جلساتي كه فراكسيون با وزير آموزش و پرورش داشت 
موضوع صندوق ذخيره فرهنگيان براي اعاده اموال، موضوع 
بانك سرمايه و موضوع اردوگاه شهيد باهنر مورد پيگيري 
قرار گرفت. ميزان زيادي از قراردادهاي شركت نفت جنوب 
مورد رسيدگي قرار گرفت. از اين ۴۰ قرارداد شركت نفتي 
۳9 مورد تخلفات و تباني بود كه در حال پيگيري است و با 

آقاي زنگنه مكاتباتي انجام شد.
خجسته تصريح كرد: از زمين و آسمان و دريا كالاي قاچاق 
وارد مي شد ما بيشتر گمركات را مورد بررسي قرار داديم و 
تمام راه هاي ورود قاچاق را شناسايي كرديم كه اين موضوع 
نتايج خوبي را به دنبال داشت. براي مثال اظهارات خلاف 
واقع را شاهد بوديم كه در نمونه اي ۱۱۲8 كانتينر كالايي وارد 
ش��ده بود و مي گفتند وارد نشده است كه در اين خصوص 

۵۰۰ ميليارد تومان رد مال ش��د و ۵ سال حبس براي فرد 
متخلف در نظر گرفته شد و در خصوص پيگيري فراكسيون 

در گمركات ده ها نفر از مديران دستگير شدند.
رييس فراكسيون مبارزه با مفاسد اقتصادي عنوان كرد: آنچه 
مهم است شفاف سازي و لينك شدن سامانه ها با يكديگر 
اس��ت. اگر ۳۴ هزار ثبت سفارش غير قانوني خودرو داريم 
به دليل اين است كه سامانه به صورت جزيره اي در اختيار 
قشر خاصي است. گفتند اين موضوع خودرو كذب است 
ولي اثبات شد ۶۴8۱ مورد ثبت و ۱9۰۰ مورد وارد كشور 
شده است اكنون اگر ۵۰ هزار فرار مالياتي داريم و يا اگر ۱۵۰ 
ميليارد تومان معوقات بانكي و مالياتي داريم به دليل سامانه 
است. دولت، مجلس و قوه قضاييه بايد اين سامانه ها را تثبيت 

كرده و دولت الكترونيك را تعيين تكليف كنند.

نايب رييس كميسيون عمران مجلس گفت: امروز در 
بحث تصويب و اجراي قانون ماليات بر عايدي سرمايه، 
تعارض منافع ميان گروه ها و افراد ايجاد ش��ده، يعني 
آنكه ع��ده اي با تصوي��ب و اجراي اين قان��ون، منافع 
اقتصادي خود را در خطر مي بينند. سيداحسن علوي 
نايب رييس كميس��يون عمران مجلس در گفت وگو با 
خانه ملت، با اش��اره به ضرورت اعمال سياس��ت هاي 
مالياتي براي ساماندهي بازار مسكن، گفت: در شرايط 
كنوني ب��ه دليل نبود نظارت كافي دولت و وزارت راه و 
شهرسازي، بازار غيرمولد در حوزه مسكن فعال شده و 
دلالان و س��وداگران، نقدينگي را به سمت به اين بازار 

هدايت كرده اند.

  ماهيگيري دلالان از بازار گل آلود مس�كن؛ 
افزايش قدرت مالي سوداگران

نماينده مردم سنندج و ديواندره در مجلس شوراي 
اس��لامي ادامه داد: متأس��فانه با افزايش قيمت ها و 
هجوم مردم براي خريد مس��كن، اكثر س��وداگران 
قدرت ب��الاي مالي پيدا كرده و اين مس��اله موجب 
شده كه قيمت مسكن توسط آنها تعيين شود. قيمت 
مساكن در مناطق توسط س��لاطين املاك تعيين 
مي ش��ود. وي تصريح كرد: امروز در بازار مس��كن، 
س��لاطيني وجود دارند كه عملا قيمت مساكن در 
مناطق مختلف توس��ط آنها تعيين مي شود و هيچ 
دستگاه نظارتي با آنها برخورد نمي كند. علوي گفت: 
عده  قليلي در ش��رايط كنوني مشكلات بسياري را 
براي بازار مس��كن ايجاد كرده و اين موضوع زمينه 

افزايش قيمت ها و در نهايت بروز ركود تورمي در بازار 
مسكن شده است.

  قانون ماليات بر عايدي سرمايه راهكار مقابله 
با دلالان بازار مسكن

اي��ن نماينده م��ردم در مجل��س دهم گف��ت: يكي از 
مهم تري��ن ابزار ب��راي كنترل ب��ازار كنوني مس��كن 
و مقابل��ه ب��ا دلال بازي ه��ا، تصويب و اج��راي قانون 
ماليات بر عايدي س��رمايه مس��كن اس��ت. در شرايط 
 كنون��ي تعيين تكليف اين مس��اله يك��ي از مطالبات 

به حق مردم است.

    عده اي با تصويب و اجراي قانون ماليات بر عايدي 
سرمايه، منافع اقتصادي خود را در خطر مي بينند

وي ادامه داد: امروز در بحث تصويب و اجراي قانون ماليات 
بر عايدي سرمايه، تعارض منافع ميان گروه ها و افراد ايجاد 
شده است، يعني آنكه عده اي با تصويب و اجراي اين قانون، 
منافع اقتصادي خود را در خطر مي بينند، از اين رو با اين 

موضوع مخالفت مي كنند.

  قانون ماليات بر عايدي سرمايه
جلوي فعاليت سلاطين مسكن را مي گيرد

نايب رييس كميس��يون عمران مجل��س گفت: دولت 
قرار است در آينده اي نزديك لايحه ماليات بر عايدي 
س��رمايه را براي تصويب به مجلس ارسال كند، از اين 
رو با تصويب و اج��راي اين قانون، قطعا جلوي فعاليت 

سلاطين مسكن و ابرمالكان گرفته خواهد شد.
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ترجمه: منصور بيطرف|

نابرابري دستمزدي در ميان كارگران، بيشتر 
هم است كه با هر روش ممكن مثل: درجا زدن 
يا سقوط دستمزدها در قعر جامعه، يك طبقه 
متوس��ط تهي شده و دس��تمزدهايي در راس 
كه افزايش مي يابد، خود را نش��ان مي دهد .در 
درون ش��ركت ها، پرداخت مديرعامل نسبت 
به پرداختي متوس��ط كارگر به شدت افزايش 
يافته است. چندين دليل براي نابرابري افزايش 
دس��تمزدها كه غالب��ا با يكديگر ه��م مرتبط 
هس��تند وج��ود دارد كه بس��ياري از آنها را ما 
در ذيل بحث مي كنيم: جهاني ش��دن و تغيير 
فناوري تقاضا را براي كارگران غيرماهر تضعيف 
كرده؛ اتحاديه ها كه به برابري دستمزدها كمك 
مي كردند بيشتر تضعيف شده اند. قدرت بازار 
بر اس��اس افزايش پراكندگي در س��ودآوري 
ش��ركت ها، متمركزتر ش��ده اس��ت . من طي 
س��اليان دراز هش��دار داده بودم كه ش��كاف 
بزرگ – ميان ثروتمن��د و فقير – قابل تحمل 

نيس��ت و اينك��ه 
توزي��ع عادلانه تر 
درآم��د در دراز 
مدت حتي به نفع 
ثروتمندان است. 
دان��ش پژوهاني 
مانند مرحوم سر 
آنتوبي آتكينسون 
آكس��فورد،  در 
توماس پيكتي در 

پاريس، ايمانول سائز در بركلي و راچ چتي در 
هاروارد داده هايي از ثروت را مستند كرده اند كه 
نشان مي دهد چه اتفاقي رخ داده و ايده هاي آنها 
در چهار گوشه جهان طنين زيادي داشته است. 
رييس جمهور باراك اوباما در يكي از مهم ترين 
خطابه هاي خود نابرابري را به عنوان مهم ترين 
مش��كلي كه كش��ور را تحت فش��ار قرار داده، 
توصيف كرده اس��ت . با اين حال در سياس��ت 
و اقتصاد امريكا به نظر مي رس��يد كه مواردي 
وجود داشت كه كشور را بيشتر تحت فشار قرار 
مي داد – بهبود از دوره كسادي بزرگ آهسته تر 
از آنچه ك��ه اوباما و تيم اقتص��ادي اش انتظار 
داشتند پيش مي رفت و جمهوري خواهان در 
كنگره گام هاي غيرمش��اركتي برمي داشتند 
و مانع تصويب هر طرحي كه دس��ت دولت را 
براي كار باز مي گذاش��ت مي ش��دند. اوباما در 
دوران رياس��ت جمهوري اش نتوانست يا نشد 
كه با مورد نابرابري، حتي با آنكه او اهميت آن 
را متوجه شده بود، برخورد كند. هر چند كه او 
مراقبت هاي مقرون ب��ه صرفه )اوباماكر( را كه 
كمك مي ك��رد تا با يك��ي از بروزهاي ظالمانه 
نابرابراي، كساني كه دسترسي به مراقبت هاي 
بهداشتي را نداشتند، به سرانجام رسانيده بود. 
تعجبي هم ندارد كه مس��اله نابرابري خود به 
خود التيام نمي يابد و نمي تواند هم التيام يابد. 
درست كاملا بر عكس اس��ت . مشكلات بدتر 

مي شوند. 
  نابرابري در نژاد، قوميت و جنسيت

نابرابري هايي كه توضيح داده ش��د بطور كامل 
عمق شكاف ها را در كشور توصيف نمي كند براي 
آنكه اين نابرابري ها با نابرابري هاي ديگري كه بر 
مبناي نژاد، قوميت و جنسيت هستند عميق تر 
مي شوند و س��هم بزرگي را در تبعيض خشن به 
وجود مي آورند. اين اتفاق در حالي رخ مي دهد 
كه بيش از ۵۰ سال از زماني مي گذرد كه كشور 
مصوبه حقوق مدني را تصوي��ب كرده و در نظر 
داش��ته تا چنين تبعيض هايي را از بين ببرد. با 
توجه به تاريخ امان، اگر مي خواهيم كشور را يك 
ملت در نظر بگيريم بايد اين ش��كاف ها را مورد 
توجه قرار دهيم . )در واقع، در بسياري از موارد، 
درك نابرابري در بازار نيروي كار امريكا را مي شود 
با مستثني كردن نژاد و جنسيت مشاهده كرد.(  
در س��ال هاي پ��س از تصوي��ب حق��وق مدني 
بهبودهايي رخ داد اما س��پس نيروهايي كه ضد 
حمله را زدند سبب شئ پيشرفت متوقف شود 
و در بس��ياري از موارد معكوس هم شد كه اين 
امر منجر به جداس��ازي و تبعيض گشت .حدود 
۵۰ سال پيش در س��ال ۱9۶8، پس از ماجراي 
شورش نژادي در سراسر كشور، رييس جمهور 
جانس��ون، كميس��يوني را ب��راي تعيين علت 
اين تبعي��ض منصوب كرد. متاس��فانه، صداي 
جمع بندي آن امروزه هم به گوش مي رس��د: ، 
»ملت ما به س��مت دو جامعه حركت مي كند، 
يكي سياه، يكي س��فيد- جدا و نابرابر.« در اين 
جمع بندي كشوري به تصوير كشيده شده بود 
كه در آن امريكايي هاي آفريقايي تبار با تبعيض 
سيستماتيك، نابرابري هاي آموزشي و مسكن 
و در كل فق��دان فرصت ه��اي اقتصادي مواجه 
بودند- براي آنها، هي��چ روياي امريكايي وجود 
نداشت. اصل تش��خيص اين تبعيض يك چيز 
بود و آن، »گرايش و رفتار نژادي امريكايي هاي 
سفيد به س��مت امريكايي هاي سياه ] به عنوان 
علت [ اس��ت . تعصب نژادي تاريخ ما را ش��كل 
داده؛ اكن��ون اين تعص��ب آينده م��ا را تهديد 
مي كند.« نيم ق��رن بعد ما ت��لاش مي كنيم تا 
 تبعيض را ح��ذف كنيم، دس��تمزد زنان هنوز

8۳ درصد دس��تمزد مردان اس��ت و دستمزد 
مردان سياه ۷۳ درصد دس��تمزد مردان سفيد 
پوست و دس��تمزد مردان اس��پانيايي تبار ۶9 
درصد دستمزد مردان سفيد پوست است  ابعاد 
ديگري از نابرابري در امريكا وجود دارد از جمله 
در بهداشت، ثروت و مهم تر از همه اينها، فرصت 
. نابرابري در هر كدام از اينها بزرگ تر از نابرابري 

در درآمدها است.

پاورقي اقتصادي

مردم، قدرت و منافع )29(
سرمايه داري پيشرفته در عصر نارضايتي

مراحل نهايي اصلاح قانون ماليات بر ارزش افزوده در مجلس 
علي اكبر كريمي افزود: اجراي قانون ماليات بر ارزش افزوده از س��ال 
۱۳8۷ به مدت پنج س��ال بصورت آزمايشي در كشور آغاز شد. عضو 
كميسيون اقتصادي مجلس شوراي اسلامي اظهار كرد: اين وظيفه 
دولت بود كه قبل از اتمام مدت زمان آزمايشي لايحه دايمي شدن اين 
قانون را به مجلس ارايه دهد. متاس��فانه دولت تاخير زيادي در تهيه، 
تصويب و ارايه اين لايحه به مجلس داش��ته است. وي در ادامه افزود: 
پس از اتمام دوره آزمايشي هر ساله به خواست دولت اين قانون از سوي 
مجلس شوراي اسلامي به مدت يكسال تمديد مي شد. دولت از ۲,۵ 
سال قبل لايحه اصلاح قانون ماليات بر ارزش افزوده را به مجلس شوراي 
اسلامي ارايه كرده است. روند بررسي لايحه مزبور در مجلس طولاني 
شده و بخشي از طولاني شدن اين كار هم بواسطه حجم گسترده لايحه 
مورد ارايه دولت به مجلس است. عضو كميسيون اقتصادي مجلس 
شوراي اسلامي افزود: براي دايمي كردن قانون ماليات بر ارزش افزوده 
دو ديدگاه كلي مطرح بود ديدگاه نخست مبتني براين بود كه قانون 
قبلي مبنا باشد با اعمال برخي اصلاحات و رويكرد دوم معطوف به اين 
بود كه كل قانون از ابتدا تا انتها دوباره در قالب يك لايحه مطرح و مورد 

تصويب قرار گيرد كه در نهايت ايده دوم از س��وي دولت انتخاب شد. 
بيش از ۵۰ ماده اي كه در لايحه دايمي ش��دن قانون ماليات بر ارزش 

افزوده آمد خودبه نوعي باعث طولاني شدن اين موضوع شده است.
كريمي گفت: وقتي لايحه اي در مجلس مطرح مي شود دستگاه هاي 
مختلف از طريق نمايندگان تلاش مي كنند پيشنهادات و مسائل مورد 
نظر خود را در لايحه بگنجانند و در عين حال نمايندگان هم پيشنهادات 
زيادي مطرح مي كنند در نتيجه فرآيند رسيدگي طولاني مي شود. 
بررسي لايحه مزبور در كميسيون اقتصادي به اتمام رسيد و به صحن 
علني ارايه شد. خوشبختانه كليات متن مصوبه كميسيون اقتصادي در 
قالب »اصلاح قانون ماليات بر ارزش افزوده« در صحن علني خانه ملت 
مورد تصويب قرار گرفت.  وي اضافه كرد: هيات رييسه مجلس به دليل 
نكاتي كه در برخي از بندها متن اصلاح قانون ماليات بر ارزش افزوده 
وجود داشت اين متن را به عنوان شور دوم به كميسيون اقتصادي ارجاع 
داد. كريمي در ادامه يادآورشد: تاكنون جلسات مختلفي در اين زمينه 
برگزار و اميد مي رود مباحث مرتبط با لايحه مزبور در جلسات آينده به 

يك جمع بندي نهايي برسد.

13 مصوبه ميان دستگاهي براي كاهش انباشت كالا در بنادر
به منظور تسهيل و روان سازي تجارت ۱۳ مصوبه ميان دستگاه هاي 
مختلف دخيل در اين موضوع تنظيم و مورد موافقت قرار گرفته است.

از وزارت ام��ور اقتصادي و دارايي خبر مي رس��د در راس��تاي مباحث 
رسوب كالا و تسهيل و روان سازي تجارت ميان دستگاه هاي مسوول 
اعم از بانك مركزي، وزارت صمت، بانك ها، گمرك و ساير دستگاه ها، 
مصوباتي تنظيم ش��ده تا در چارچوب اختيارات هر كدام از دستگاه ها 
مشكلات ايستايي كالا حل و فصل شود.  بر اين اساس آخرين اطلاعات 
منتشر شده از وضعيت بنادر بيش از ۱۱۰ هزار كانتينر و حدود چندين 
ميليون تن كالاي فله اي در بنادر و مبادي ورودي كش��ور دپو شده كه 
نياز به هماهنگي هاي دستگاه ها براي ترخيص آنها وجود دارد.  پيش تر 
نيز وزارت امور اقتصادي و دارايي با امضاي فرهاد دژپس��ند نامه اي با 8 
پيشنهاد براي رييس جمهور ارسال كرده بود كه چند مصوبه آن مورد 
موافقت قرار گرفت اما به دلايل متعددي به تعويق افتاد و 8۵ هزار كانتينر 
دپو ش��ده به ۱۱۰ هزار كانتينر افزايش يافته است.  مهدي ميراشرفي 
رييس كل گمرك اوايل سال جاري عنوان كرده بود كه حدود 8۵ هزار 
كانتينر كالا در بنادر و مناطق رسوب كرده است. همچنين از سفر دو 

روزه وزير امور اقتصادي و دارايي به استان هرمزگان و بازديد از بندر شهيد 
رجايي كه بيش از ۵۰ درصد تجارت خارجي را در بر مي گيرد جلسه اي 
۵ ساعته با حضور دستگاه هاي ذي ربط در امر تجارت برگزار شد. همه 
دستگاه ها مشكلات و موانع پيش روي تسهيل و روان سازي تجارت را 
مورد بررسي قرار دادند. خروجي اين جلسه نشان مي دهد ۱۲ مصوبه 
به منظور حل مشكلات و همكاري و تعامل دستگاه ها به منظور كاهش 
ايستايي كالا در مناطق شده است. يكي از بندهاي اين مصوبات، اجرايي 

شدن ۱۳ مصوبه اصلي مربوط به دستگاه هاست.

  عوارض خرده فروشي هر نخ سيگار ۶۰ تومان تعيين شد
گمرك ايران در بخشنامه اي بر لزوم اخذ عوارض خرده فروشي سيگار 
به ازاي هر نخ ۶۰۰ ريال تاكيد كرد. علي وكيلي مديركل مركز واردات 
و امور مناطق آزاد و ويژه در بخش��نامه اي به گمركات اجرايي كشور 
موضوع اخذ عوارض خرده فروشي س��يگار به ازاي هر نخ ۶۰۰ ريال 
موضوع بند م تبصره ۶ قانون بودجه س��ال 9۷ كل كشور ذيل رديف 

درآمدي ۱۶۰۱9۰ را ابلاغ كرد.



بانك و بيمه4يادداشت

همتي اعلام كرد: بازار ارز ثبات دارد

قيمت دلار امريكا در بازار آزاد  نزولي شد

معاون بانك مركزي اعلام كرد: معرفي بازرگانان متخلف ارزي به بازپرس ويژه اقتصادي

نرخ ارز آزاد به نيمايي نزديك شد

كاهش نرخ ارز به دليل اجراي مصوبه ارز صادراتي بوده است

 گروه بانك و بيمه| احسان شمشيري|
رييس كل بانك مركزي با اشاره به نزديك شدن نرخ ارز بازار 
آزاد به ارز نيما گفت: بازار ارز از ثبات برخوردار است و روند 
بازگشت ارز حاصل از صادرات بهبود يافته كه نشانه استقبال 

فعالان اقتصادي از سياست هاي ارزي اخير است.
به گزارش »تعادل«، در نشست هم انديشي رييس كل بانك 
مركزي با اعضاي هيات رييسه اتاق هاي بازرگاني، تعاون 
و اصن��اف ايران، عبدالناصر همتي با تاكيد بر اينكه بخش 
غيردولتي بازوي توانمند اقتصاد كشور است، تصريح كرد: 
بانك مركزي تمام تلاش خود را براي رفع موانع فعالان بخش 
غيردولتي به كار مي گيرد. همتي با بيان اينكه بانك مركزي 
در راستاي حفظ تعادل بازارها، كنترل بازار ارز را در دستور 
كار دارد ابراز اميدواري كرد با تداوم آرامش نس��بي بازارها 

شاهد رونق بيشتر توليد باشيم.

  افزايش تسهيلات پرداختي به توليد تا سقف 
۳۰ هزار ميليارد تومان

طبق اعلام بانك مركزي، رييس كل اين بانك در پاس��خ 
به درخواست هاي فعالان اقتصادي بخش هاي غيردولتي 
براي تأمين مالي واحدهاي توليدي به تشريح برنامه هاي 
بانك مركزي براي هدايت نقدينگي به واحدهاي توليدي 
پرداخت و گفت: بانك مركزي حمايت از واحدهاي توليدي 
كوچك و متوسط را بطور جدي پيگيري مي كند. وي ادامه 
داد: در همين راستا و به منظور جلوگيري از ركود، برنامه هاي 
جديد بانك مركزي پس از نظرخواهي از كارشناسان پولي 
كش��ور در حال تدوين است و در قالب »طرح تأمين مالي 
مولد« اجرايي خواهد شد. همتي با اشاره به اينكه نظام بانكي 
با وجود محدوديت هاي موجود همواره پش��تيبان بخش 
توليد كشور بوده اس��ت، تاكيد كرد: در سال جاري ميزان 
پرداخت تسهيلات به بخش هاي توليدي افزايش خواهد 
يافت و تا سقف ۳۰ هزار ميليارد تومان اعتبار به »SME« ها 

اختصاص خواهد يافت.

  نرخ دلار كاهش يافت
 از س��وي ديگر، در بازار ارز و طلا قيمت ها در روز يك شنبه 
2۳ تيرماه 98، همچنان روندي با ثبات و روبه كاهش دارند 
بطوري كه در ب��ازار آزاد و معاملات نق��دي دلار 1254۰ 
تومان معامله ش��د كه كاهش 17۰ توماني نسبت به روز 
شنبه داشته است.  نرخ لحظه اي دلار در سامانه سنا نيز با 
5۰ تومان كاهش ب��ه 1255۰ و يورو با 5۰ تومان كاهش 
به 1445۰ تومان رس��يد. همچنين سامانه سنا براساس 
نرخ هاي ميانگين روز ش��نبه ن��رخ دلار را 12649، يورو 
14499، درهم ۳485، ي��وآن 185۰، پوند 15957 و لير 
تركيه 2۳۳8 تومان اع��لام كرد.  قيمت ها در صرافي هاي 
مجاز بانكي و ملي نيز در روز ش��نبه با 15۰ تومان كاهش 
ب��راي فروش دلار 1255۰۰ و براي ف��روش يورو 1445۰ 
تومان معامله شده كه 15۰تومان نسبت به روز شنبه كاهش 
داشته است و قيمت خريد صرافي ها نيز 1۰۰ تومان كمتر 
از نرخ فروش دلار و يورو اعلام شده است. همچنين در روز 
شنبه در بازار ارز آزاد و معاملات نقدي قيمت دلار 1254۰، 
يورو 1445۰ و درهم ۳485 تومان داد و ستد شد كه تقريبا 
معادل نرخ صرافي ها و حتي كمتر از آن است.  بانك ها روز 2۳ 
تير قيمت دلار را كاهش دادند؛ بطوري كه قيمت خريد دلار 
در بانك ها كه روز شنبه 12 هزار و ۳۳۳ تومان بود، يكشنبه 

12 هزار و 188 تومان خريداري شد. شعب ارزي بانك ها 
هر يورو را 1۳ هزار و 742 تومان مي خرند كه قيمت اين ارز 
نيز 15۰ تومان كاهش داشته است. هر پوند انگليس نيز در 
شعب ارزي بانك ها به قيمت 15 هزار و ۳41 تومان خريداري 
مي شود. قيمت ارز مسافرتي در بانك ها همچنان از قيمت 
فروش آن در بازار بالاتر است؛ بطوري كه قيمت فروش ارز 
مسافرتي در بانك ها 14 هزار و 4۳۳ تومان اعلام شده كه با 
احتساب كارمزد به حدود 14 هزار و 8۰۰ تومان مي رسد. 
صرافي هاي مجاز بانك مركزي نيز قيمت دلار را نسبت به روز 
گذشته 1۰۰ تومان كاهش دادند؛ بطوري كه قيمت خريد 
دلار در اين صرافي ها 12 هزار و 45۰ تومان و قيمت فروش 
آن 12 هزار و 55۰ تومان است. اين صرافي ها همچنين، هر 
يورو را به قيمت 14 هزار و ۳5۰ تومان مي خرند و 14 هزار و 
45۰ تومان مي فروشند كه نسبت به روز گذشته 1۰۰ تومان 
كاهش يافته است. در بازار ارز رسمي نيز بانك مركزي نرخ 
47 ارز را اعلام كرد كه بر اساس آن نرخ 2۳ ارز مانند يورو و 
پوند كاهش و قيمت 12 واحد پولي ديگر افزايش يافت. نرخ 
دلار و 11 ارز ديگر نيز ثابت ماند. بر اساس اعلام بانك مركزي 
هر دلار امريكا 42 هزار ريال قيمت خورد. همچنين هر پوند 
انگليس با 244 ريال كاهش 52 هزار و ۳۰۳ ريال و هر يورو 
نيز با 27 ريال كاهش 47 هزار و 69 ريال ارزش گذاري شد.

در بازار طلاي روز يك شنبه نيز با اعلام اونس جهاني طلا به 
قيمت 1416 دلار و دلار نقدي به قيمت 1254۰ تومان، 
قيمت طلا و سكه كاهش داشته و مظنه مثقال 17 عيار يا 
طلاي آبشده 1 ميليون و 82۰ هزار، هر گرم 18 عيار 42۰ 
هزار، س��كه طرح جديد 4 ميليون و ۳8۰ هزار، سكه طرح 
قديم يا بهار آزادي 4 ميليون و 25۰ هزار، نيم سكه 2 ميليون 
و 29۰ هزار، ربع سكه 1 ميليون و ۳9۰ هزار و سكه گرمي 

97۰ هزار تومان داد و ستد شده است. 

 زيان ۳ درصدي خريداران دلار در چهارماه 
اخير

 از س��وي ديگر، برخي فعالان بازار ارز معتقدند كه با روند 
كاهشي نرخ دلار در چهارماه اخير و افزايش اجراي تعهدات 
صادركنندگان و رش��د عرضه ارز به بازار، خريداران ارز به 
قيمت هاي بالاتر در اوايل سال، اكنون با ضرر مواجه هستند و 
به دنبال كاهش هر روزه نرخ دلار، تمايل به خريد و فروش آن 
كاهش يافته است. با توجه به قيمت 12 هزار و 89۰ توماني 
دلار در ابتداي سال نسبت به قيمت 12 هزار و 55۰ تومان 
فعلي، قيمت اين ارز در اين مدت كاهش سه درصدي داشته 
و عملًا بازدهي اين بازار براي سرمايه گذاران آن منفي سه 
درصد بوده است. به اين ترتيب مي توان گفت كه اين بازار 
عملًا در دوره فعلي حداقل سود خود را براي سرمايه گذاران 
آن از دست داده و ممكن است اين روند همچنان نيز ادامه 
داشته باش��د. س��رمايه گذاري در بازار ارز از ابتداي سال 
جاري تاكنون زيان س��ه درصدي را براي سرمايه گذاران 
اين بخش ايجاد كرده است. اوايل سال گذشته امريكا از 
برجام خارج شد و تلاش كرد تا تحريم هاي هسته اي عليه 
ايران را بازگرداند و ايران را با مش��كلات اقتصادي مواجه 
كند، به اي��ن ترتيب آثار رواني و اقتص��ادي تحريم هاي 
امريكا عليه ايران سبب شد تا قيمت ارز در كشور با افزايش 
مواجه شود. افزايش هيجاني و ناگهاني قيمت ارز سبب 
شد عده كثيري از مردم اين بازار را براي سرمايه گذاري، 
بازاري س��ودده  ببينند و منابع خود را وارد بازار ارز كنند. 
ورود مردم به بازار ارز و افزايش التهاب در بازار سبب شد تا 
روند افزايش قيمت ارز، سرعت بيشتري به خود بگيرد و به 
همين دليل بانك مركزي ورود كرد تا روند افزايش قيمت 
ارز در بازار را متوقف كند كه با برخي سياست هاي ارزي 
دولت، اين اقدام تا حدودي موفقيت آميز بود و قيمت ارز 

نزولي شد. اما اين موضوع سبب نشد تا بازار ارز جذابيت 
خود را براي مردم از دست بدهد و هنوز بسياري از مردم 
به دنبال سرمايه گذاري در اين بازار هستند. اين در حالي 
است كه كارشناسان اقتصادي و مسوولان بانك مركزي، 
سرمايه گذاري در اين بازار را اقدامي با ريسك بالا دانسته و از 

مردم خواسته اند كه به اين بازار ورود نكنند.
از سوي ديگر، هجمه به بازار ارز سبب افزايش تقاضا در بازار، 
افزايش قيمت ارز و افزايش نرخ تورم خواهد ش��د كه همه 
مردم را تحت تأثير قرار مي دهد. در همين راستا، به بررسي 
قيمت ارز از ابتداي سال جاري تاكنون پرداختيم تا بدانيم 
كه س��رمايه گذاري در اين بازار تا چه اندازه توانسته براي 
افراد، موفقيت آميز باشد؟ در روزهاي پاياني سال گذشته، 
صرافي هاي مجاز بانك مركزي هر دلار امريكا را به قيمت 
12 هزار و 89۰ تومان و هر ي��ورو را 14 هزار و 8۰۰ تومان 
مي خريدند. اما در همان ماه هاي ابتدايي امسال، قيمت ارز 
باز هم با افزايش همراه شد؛ بطوري كه در ابتداي ارديبهشت 
ماه، قيمت هر دلار امريكا در صرافي هاي مجاز بانك مركزي 
به 1۳ هزار و 9۰۰ تومان و يورو ب��ه 15 هزار و 7۰۰ تومان 
رسيد.يك ماه بعد، قيمت ارز در همان حدود باقي ماند و اين 
صرافي ها، دلار امريكا را به قيمت 1۳ هزار و 95۰ تومان و 
يورو را 15 هزار و 85۰ تومان فروختند. اما پس از آن قيمت 
ارز رفته رفته كاهش يافت تا جايي كه ديروز قيمت هر دلار 
امري��كا در صرافي هاي مجاز بانك مركزي 12 هزار و 55۰ 
تومان و يورو 14 هزار و 45۰ تومان شد. اين در حالي است 
كه برخي از دلالان بازار ارز معتقد بودند كه نرخ دلار در سال 
جاري با رشد قابل توجهي همراه خواهد بود، اما با كنترل 
بازار توسط نهادهاي مربوطه اين امر اتفاق نيفتاد و ممكن 
اس��ت قيمت دلار باز هم نزولي باشد.بررسي قيمت ارز از 
ابتداي سال جاري تاكنون نشان از آن دارد كه افرادي كه در 

اين مدت اقدام به سرمايه گذاري در اين بازار كرده اند، نه تنها 
سودي شامل حال شان نشده، بلكه اندكي نيز ضرر كرده اند.

  هشدار تحليلگران اقتصادي در مورد طلا 
به گزارش كيتكو نيوز، تحليلگ��ران بازارهاي بين المللي 
معتقدند كه روزهاي آينده آزمون مهمي براي طلا خواهد 
بود و اين مساله روشن خواهد شد كه آيا اونس جهاني قادر 
خواهد بود تا سطح حمايتي 14۰۰ دلاري را حفظ كند يا نه. 
اين در شرايطي است كه تازه ترين نظرسنجي كيتكو نيوز 
نشان مي دهد كه اكثر كارشناسان اقتصادي و سرمايه گذاران 
بين المللي پيش بيني مي كنند كه قيمت طلا در روزهاي 
آينده تغيير چنداني نخواهد داشت. قيمت طلا در روزهاي 
گذشته با افزايش چشمگيري روبرو شده و مجددا وارد كانال 
14۰۰ دلاري شده است كه علت اصلي اين مساله گمانه 
زني هاي مربوط به كاهش نرخ بهره فدرال رزرو امريكا است. 
نظرسنجي موسسه سي ام ئي نشان مي دهد كه احتمال 
كاهش ۰.25 درصدي نرخ بهره امريكا در نشست ماه جاري 
به بيش از 75 درصد رسيده است. به نظر مي رسد اگر طلا 
بتواند س��طح حمايت��ي 14۰۰ دلاري را حفظ كند، طي 

هفته هاي آينده با رشد بيشتري روبرو خواهد شد.

  هندي ها تقاضاي طلا را افزايش مي دهند
به گزارش اسكراپ رجيستر، شوراي جهاني طلا در تازه ترين 
گزارش خود اعلام كرد: ضعف رشد اقتصادي و اثر ناشي از 
افزايش قيمت جهاني طلا احتمالا منجر به شيب ملايم رشد 
تقاضاي طلا در سال 2۰19 ميلادي خواهد شد به خصوص 
در بازارهاي نوظهور كه سهم مهمي از تقاضاي سالانه طلا 
را دارند. بر اساس اين گزارش برآورد جديد شوراي جهاني 
طلا درباره تقاضاي طلا در سال 2۰19 در شرايطي است 
ك��ه وزارت دارايي هند تعرفه واردات ط��لا را 2.5 درصد 
افزاي��ش داده و اي��ن اقدام احتمالا موج��ب كاهش 2.4 
درصدي تقاضاي طلاي هند خواهد شد.شوراي جهاني 
طلا پيش بيني كرده اس��ت كه اگر تعرفه بالاي واردات 
طلاي هند دايمي باش��د، اين مساله موجب كاهش يك 
درصدي تقاضاي طلاي اين كش��ور در بلندمدت خواهد 
شد. با اين حال اجراي اصلاحات ساختاري اقتصادي در 
هند و چين موجب خواهد شد تا تقاضاي طلا در بلندمدت 
با افزايش روبرو شود. به گزارش كيتكو نيوز، بانك وستپك 
استراليا در جديدترين تحليل خود پيش بيني كرد قيمت 
جهاني طلا تا ماه دس��امبر به اوج خود خواهد رس��يد و 
مي تواند سطح مقاومتي 144۰ دلاري را بشكند.بر اساس 
اين گزارش جاستين اسمرك تحليلگر ارشد بانك وستپك 
استراليا گفت: مهم ترين تغيير در چشم انداز قيمت طلا اين 
است كه قيمت اين فلز گرانبها تا پايان امسال به بيش از 
144۰ دلار و تا پايان 2۰2 ميلادي به 1۳74 دلار خواهد 
رسيد.اين در شرايطي است كه اتخاذ سياست هاي پولي 
انبس��اطي از س��وي بانك هاي مركزي مهم جهان تاثير 
زيادي بر افزايش احتمالي قيمت طلا طي ماه هاي آينده 
خواهد داشت. اين بانك استراليايي پيش بيني كرده است 
كه فدرال رزرو امريكا نرخ بهره را كاهش خواهد داد و بانك 
مركزي اروپا نيز در نشست جولاي نرخ بهره را ۰.1 درصد 
كاهش مي دهد.بانك وستپك پيش بيني مي كند كه رشد 
اقتصادي امريكا امسال به كمتر از 2.4 درصد و سال آينده 

نيز به 1.8 درصد خواهد رسيد.

گروه بانك و بيمه| محسن شمشيري| 
به دنبال روند كاهش نرخ ارز و سكه و طلا در ماه هاي اخير، 
ديدگاه ها و دلايل مختلفي براي اين پديده مطرح ش��ده 
كه مهم ترين عامل آن در طرف عرض��ه، اجراي تعهدات 
صادركنندگان و توافق بانك مركزي و مسوولان اقتصادي 
با صادركنندگان عمده براي افزايش عرض��ه ارز بوده و در 
طرف تقاضا نيز كاهش خريد دلار و س��كه به خاطر ثبات 
نرخ ارز و افزايش قيمت سايردارايي ها مانند مسكن و سهام، 
و همچنين فروش دلار ه��اي خانگي و عدم تمايل به دلار 
براي حفظ ارزش پول ملي، عنوان شده است.  به گزارش 
»تعادل«، هرچند كه اثر افزايش عرضه ارز بيش از هر 
عامل ديگري تاثيرگذار بوده و افزايش عرضه ارز از سوي 
صادركنندگان، عملا ثبات و روند كاهش نرخ، اطمينان 
از عرضه مس��تمر و كاهش دلالي و واس��طه گري را به 
همراه داش��ته، اما عوامل ديگر از جمله اقدامات فعال 
بانك مركزي و صرافي ها، در اعلام هر روزه نرخ و حركت 
در حاشيه بازار، ثبات بخش��يدن به بازار حواله درهم، 
تلاش براي تشكيل بازار متشكل ارزي، كاهش سقف 
تراكنش ريالي و جم��ع آوري چك هاي تضميني و... 
همگي موجب شده كه دلالي و واسطه گري كاهش يابد 
و نياز متقاضيان ارز و مسافران و... نيز تامين شده و در 
نتيجه از نوسان در بازار جلوگيري شده است.  همچنين 
روند با ثبات نرخ ارز باعث ش��ده كه نقدينگي سرگردان و 
سفته بازي و جست وجوي سود به ساير بازارها هدايت شود 
و ثبات نرخ ارز و افزايش قيمت سهام و مسكن و عدم تمايل به 
خريد دلار و سكه، ركود در بازارهاي مختلف وكاهش قدرت 
خريد و مصرف بخش خصوصي نيز در كاهش تقاضاي ارز 
و سكه موثر بوده است.  از سوي ديگر، پديده ديگري كه در 
اقتصاد ايران رخ داده، وجود تورم و افزايش هزينه ها و مخارج 
خانوارهاست كه باعث شده بخشي از دلارها و سكه و طلاي 
خانگي براي تامين معيشت و ريال خانوارها به فروش برسد 
و افرادي كه ريال خ��ود را براي حفظ ارزش پول تبديل به 
دلار و س��كه كرده بودند، اكنون با كمبود نقدينگي و ريال 
مواجه شده و براي معيشت و مخارج خود اقدام به فروش 
ارز و سكه كرده اند و اين موضوع نيز باعث افزايش عرضه در 

ماه هاي اخير شده است تاجايي كه برخي مسوولان گزارش 
داده اند كه فروش و عرضه ارز و سكه در بازار بيش از تقاضا 
بوده و بسياري از افراد براي مخارج خود، ناچار به فروش ارز 
و سكه ش��ده اند.  براين اساس، كاهش قدرت خريد مردم، 
ركود در بخش هاي اقتصادي، نبود ريال و نقدينگي براي 
خريد دلار و طلاي بيشتر، نياز فعالان اقتصادي و كساني كه 
با هدف حفظ ارزش پول دلار و طلا خريداري كرده و اكنون 
به نقدينگي و ريال براي امورات زندگي خود نيازمند فروش 
ارز و س��كه هستند نيز عامل مهمي در كاهش جو رواني و 
التهاب هاي بازار ارز و طلا بوده است.  در اين رابطه، معاون 
حقوقي و امور مجلس بانك مركزي ضمن تاكيد بر اينكه فقط 
بانك مركزي را نبايد مقصر مشكلات ارزي كشور دانست، 
گفت: كاهش ن��رخ ارز به دليل اجراي مصوبه ارز صادراتي 
بوده است. در اين راستا اسامي بازرگاناني كه به تعهدات خود 
عمل نكرده اند، به بازپ��رس ويژه اقتصادي معرفي و طبق 
مراحل قانوني، احضار و احكامي براي آنها صادر شده است. 
به گزارش ايسنا، سيداميرحسين طيبي فرد در جريان سفر 
خود به استان يزد با تاكيد بر اينكه فعالان اقتصادي به عنوان 
فرماندهان جنگ اقتصادي هس��تند، اظهار كرد: تمامي 
فرماندهان جنگ اقتصادي كه وارد اين عرصه شده اند بايد 
نسبت به سختي ش��رايط با توجه به وجود تحريم ها آگاه 
باشند و نبايد به بانك مركزي به چشم متهم نگاه كرد. بانك 
مركزي سياست گذار است، ولي به دليل شرايط اقتصادي 
و سياسي به وجود آمده در كشور، مشغول فعاليت اجرايي 
شده و نمي شود فقط بانك مركزي را مقصر مشكلات ارزي 
كشور دانست و مابقي هيچ مسووليتي نداشته باشند. معاون 
حقوقي و امور مجلس بانك مركزي با اشاره به سخنان فعالان 
اقتصادي استان يزد و گلايه هاي آنها نسبت به اينكه صنعت 
نمي تواند هزينه سياس��ت را بپردازد، گفت: اگر بانكداري 
را يك شاخه از صنعت بدانيد، بانك مركزي هم نمي تواند 
به تنهايي هزينه سياست را پرداخت كند اما اگر امروز بازار 
ثبات ارزي پيدا كرده است ميزان تأثير بانك مركزي و كمك 
فعالان اقتصادي و صادركنندگان برابر است. وي با اشاره به 
مصوبه سران س��ه قوه در بحث ارز صادراتي، افزود: اگر اين 
مصوبه ابلاغ نمي شد، امروز قيمت ارز پايين نمي آمد و دچار 

ثبات حال حاضر نمي شد. معاون حقوقي و امور مجلس بانك 
مركزي با اعلام حضور نمايندگان اتاق بازرگاني و صنايع و 
معادن به همراه تعاوني ها در شوراي پول و اعتبار از فعالان 
اقتصادي استان يزد درخواست كرد نظرات و انتظارات خود را 
از طريق اين افراد به شورا و بانك مركزي منتقل كنند تا ضمن 
بررسي پاسخ هاي لازم داده شود. طيبي فرد در پايان سخنان 
خود از ديگر دلايل ثبات بازار ارز در ماه هاي اخير را بررسي 
فعاليت هاي بازرگانان و صادركنندگان دانست و خاطرنشان 
كرد: اسامي بازرگاناني كه به تعهدات خود عمل نكرده اند به 
بازپرس ويژه اقتصادي معرفي و طبق مراحل قانوني احضار 

و احكامي براي آنها صادر شده است.

  دلارهايي كه هنوز  نرسيده
 از س��وي ديگر، در سال گذشته و در دوران تغيير سياست 
ارزي، حدود 42 ميليارد دلار براي واردات از كشور خارج شد 
و در مقابل صادرات ۳9 ميليارد دلاري وجود دارد كه از اين 
رقم هم با وجود تكليف براي ورود به چرخه اقتصادي، ظاهرا 
حدود 6۰ درصد برگشته است. به گزارش ايسنا، سال 1۳97 
دوران جديدي در حوزه ارزي بود و در وضعيت بي ثبات بازار 
ارز، دولت دست به تغيير سياست قبلي زد. جداي از اينكه 
تا چه حد تصميمات اخذ شده كارشناسي و منطقي بود، در 
همان ماه ابتدايي سال نرخ هاي متفاوت ارز را از دستور كار 
خارج كرد و تنها تجارت را با ارز 42۰۰ توماني مجاز دانست؛ 
به گونه اي كه بايد تمامي واردات بر اساس ثبت سفارش و 
نرخ 42۰۰ تومان انجام مي شد. اما قيمت ارزي كه در بازار 
حدود 6۰۰۰ تومان بود و در فاصله اي كوتاه نرخ هاي بالاتر 
از 1۰ هزار را تجربه كرد، موجب ش��د فضاي جذابي براي 
واردكنندگان ايجاد شود و همه كساني كه تا آن زمان حتي 
واردات را با نرخ بازار آزاد انجام مي دادند و از دلار مبادل هاي 
استفاده نمي كردند، از ارز ارزان  قيمت 42۰۰ توماني براي 
واردات بهره مند شده و از اختلاف ارزي استفاده كنند. اين 
در حالي است كه در آن زمان و بعد از اجرايي شدن سياست 
ارزي دولت، حجم بالايي از واردات انجام شد و كارشناسان 
نسبت به باز شدن درهاي واردات و هدر رفت ارز با توجه به 
حراج ارز 42۰۰ توماني هشدار دادند و انتقادهايي مطرح 

كردند، چراكه تمامي كالاها با ارز 42۰۰ توماني وارد كشور 
مي ش��د و اين تبعات منفي با خود به همراه داش��ت. اين 
موضوع را مي توان در آمارهاي واردات و صادرات گمرك 
نيز مورد بررس��ي قرار داد؛ بطوري كه در سال گذشته 
در فروردين ماه ح��دود دو ميليارد و 529 ميليون دلار 
واردات انجام شده كه اين رقم در ارديبهشت ماه به چهار 
ميليارد و 8۳2 ميلي��ون دلار و در ادامه در خردادماه به 
سه ميليارد و 891 ميليون دلار مي رسد. در اين مقاطع 
عمده ثبت سفارش ها با ارز 42۰۰ توماني انجام شد. اما در 
ادامه و با روشن شدن وضعيت نامناسب توزيع ارز بين تمامي 
تقاضاي واردات، شرايط به نحوي پيش رفت كه اين روند 
اصلاح و واردات بيش از 1۰۰۰ قلم كالا ممنوع اعلام شد، 
اما اين پايان ماجرا نبود و شرايط به نحوي پيش رفت كه در 
ادامه فقط واردات كالاهاي اساسي با نرخ 4.2۰۰ تومان انجام 
شد و مابقي كالاها با ارز بازار نيما يا آزاد انجام شده و مي شود. 
جزييات آمار تجارت خارجي نشان مي دهد كه در مهرماه 
و اسفندماه سال گذش��ته بعد از ارديبهشت ماه بيشترين 
واردات صورت گرفته كه به ترتيب حدود چهار ميليارد و 12۰ 
ميليون و چهار ميليارد و 111 ميليون دلار بوده است. اما در 
مقابل واردات، مي��زان صادرات در فروردين ماه دو ميليارد 
و684 ميليون دلار بوده كه در ارديبهش��ت ماه اين رقم به 
چهار ميليارد و 54 ميليون دلار مي رسد و به تدريج وارد كانال 
سه ميليارد دلاري شده و در ادامه حداكثر صادرات در طول 
سال به حدود ۳557 ميليون دلار در شهريورماه مي رسد. 
بر اين اساس در سال گذشته در مجموع 42 ميليارد و 612 

ميليون دلار واردات و ح��دود ۳9 ميليارد و ۳75 ميليون 
دلار صادرات انجام شده است. با وجود صادرات ۳9 ميليارد 
دلاري در سال گذشته و اهميت برگشت اين ارز به چرخه 
اقتصادي و تأمين ارز واردات، در ابتداي تغيير سياست ارزي 
و تا مدت ها صادركنندگان وضعيت مناسبي در اين رابطه 
نداشته و ارز صادراتي آن طور كه انتظار مي رفت وارد كشور 
نمي شد. به هر حال صادركنندگان مسائل و گره هايي در 
اين رابطه داشتند كه با توجه به تغيير ارزي اتفاق افتاده بود 
و در كنار مشكلات تمايل چنداني هم براي آوردن ارز خود 
به داخل كشور نداشتند، چراكه اختلاف قابل توجهي بين 
ارز بازار نيما و بازار آزاد وجود داشت؛ زماني كه دلار نيمايي 
با 7.5۰۰ تومان معامله مي شد ارز در بازار تا بيش از 15 هزار 
تومان هم رفت. اما به مرور با اصلاح رويه هاي قبلي، شرايط 
برگشت ارز صادراتي تا حدودي بهبود پيدا كرد و با اينكه هنوز 
آمارها نشان مي دهد بخش قابل توجهي از ارز صادراتي وارد 
چرخه نشده، اما طبق گفته رييس كل بانك مركزي حدود 

6۰درصد آن در بازار نيما معامله شده است.

  فاصله ۸۰۰ توماني دلار نيمايي با بازار
اين در ش��رايطي است كه اين روزها قيمت ارز در بازار 
نيما و آزاد تا حد زيادي به يكديگر نزديك شده و دلار 
نيمايي تا 11 هزار و 7۰۰ تومان هم معامله مي شود و 
در بازار اين نرخ به 12 هزار و 5۰۰ تومان رسيده است و 
اين كاهش اختلاف مي تواند فضاي جذاب تري را براي 

برگشت ارز صادراتي به چرخه اقتصادي فراهم كند.
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 وقتي تر و خشك بانك ها 
با هم مي سوزد
رسول خوانساري|

 كارشناس پژوهشكده پولي و بانكي|
اگر در استفاده از اضافه برداشت تفكيك خوبي ميان 
بانك هاي سالم و غيرسالم صورت نگيرد، هنگام بروز 
بحران بانكي نيز اين تمايز به خوبي انجام نمي شود و 
به  اصطلاح تر و خشك با هم خواهند سوخت. از جمله 
اهداف مهم مقامات ناظر بانكي، دسترسي به نقدينگي 
و عملكرد مناسب سيستم هاي تسويه و پرداخت است 
كه نقش برجس��ته اي در ثبات مالي و پيش��گيري از 
بحران هاي بانكي دارد. در اين زمينه بانك هاي مركزي 
از ابزارهاي گوناگوني براي رفع مشكل نقدينگي موقت 
بانك ها اس��تفاده مي كنند كه اضافه برداشت يكي از 
مهم ترين آنها به شمار مي آيد. س��وال مهمي كه در 
اين رابطه مطرح مي ش��ود آن است كه اين ابزار تا چه 
اندازه بايد در اختيار بانك ها قرار گيرد؟ تسهيلات بانك 
مركزي يكي از ابزارهاي مورد استفاده توسط اين نهاد، 
براي كمك به نهادهاي مالي به ويژه بانك هايي است 
كه بطور موقت دچار مشكل نقدينگي هستند. اينگونه 
تس��هيلات در ازاي دريافت وثايق كافي و اطمينان 
از تداوم فعاليت بانك و درراس��تاي ايفاي نقش بانك 
مركزي به عنوان آخرين وام دهنده پرداخت مي شود. در 
عين حال استفاده بي رويه از اين تسهيلات موجب ايجاد 
مخاطراتي براي نظام بانكي خواهد شد و مصايبي چون 
افزايش بي رويه حجم نقدينگي و تورم را در پي خواهد 
داشت. بنابراين لازم است براي مديريت اضافه برداشت 
بانك ه��ا، چارچوب و ضوابط خاص��ي در جنبه هاي 
گوناگون مدنظر قرار گيرد. در اين رابطه دو جنبه مهم 
درباره اضافه برداشت قابل بحث است؛  نخستين جنبه 
مربوط به انگيزه بانك ها براي استفاده بي رويه از امكان 
اضافه برداش��ت اس��ت. در واقع هرچه حمايت بانك 
مركزي از بانك ها در برابر مشكل نقدينگي، آسان تر 
و كم هزينه تر باشد، انگيزه بانك ها براي استفاده از اين 
امكان بيشتر مي ش��ود. از جمله راهكارهاي كنترلي 
براي كاهش احتمال وقوع اين امر، پرهزينه بودن اضافه 
برداشت است؛ بدين معني كه نرخ سود اضافه برداشت 
در مقايسه با ديگر نرخ هاي بازار بايد به  گونه اي باشد 
كه استفاده از آن توسط بانك ها را به لحاظ اقتصادي 
غيرجذاب كند و تفاوت معني داري با ديگر گزينه هاي 
پيش روي آنها براي تامين نقدينگي داشته باشد. نكته 
قابل توجه در اين رابطه، لزوم تعيين نرخ سود اضافه 
برداشت بر اساس اصول و ضوابط شرعي و در پيوند با 
اقتصاد واقعي است كه اين امر از طريق طراحي اينگونه 
تسهيلات بر اس��اس عقود اسلامي امكان پذير است. 
راهكار ديگر براي كاهش انگيزه بانك ها براي استفاده 
از اضافه برداشت، سوق دادن بانك ها به سمت استفاده 
از بازار بين بانكي از طريق عمق بخشي و متنوع  كردن 
ابزارهاي مالي قابل دادوستد در اين بازار است. جنبه 
دوم در رابطه با اضافه برداشت، استفاده از اين قابليت 
براي حمايت از بانك هايي است كه به لحاظ بنيادين از 
توانمندي مالي )Solvency( كافي برخوردار نيستند. 
اگر خالص دارايي هاي يك بانك منفي باشد، استفاده 
بي رويه از اضافه برداشت، ممكن است ورشكستگي 
بانك را به تاخير بيندازد، ولي تبعات ورشكستگي آن 
را سنگين تر خواهد كرد و به مثابه گلوله برفي است كه 
هرچه از كوه پايين تر بيايد، شدت خسارت احتمالي 
توسط آن بيشتر خواهد شد. همچنين اگر تفكيكي 
ميان بانك هاي سالم و غيرس��الم در ارايه تسهيلات 
مدنظر قرار نگيرد، آنگاه يك بانك س��الم ولي داراي 
مشكل نقدينگي نيز كه از اضافه برداشت بانك مركزي 
استفاده مي كند، ممكن اس��ت از نگاه فعالان بازار به 
عنوان يك بانك ورشكس��ته تلق��ي و با خطر هجوم 
سپرده گذاران و ورشكستگي واقعي روبرو شود. در واقع 
اگر در استفاده از اضافه برداشت تفكيك خوبي ميان 
بانك هاي سالم و غيرسالم صورت نگيرد، هنگام بروز 
بحران بانكي نيز اين تمايز به خوبي انجام نمي شود و 
به اصطلاح تر و خشك باهم خواهند سوخت. بنابراين 
توصيه مي شود كه تسهيلات اضافه برداشت به صورت 
بي رويه در دسترس بانك ها و به ويژه بانك هاي ناسالم 
قرار نگيرد. بدين منظور لازم است چارچوب نظارتي 
بانك مركزي براي استفاده از قابليت اضافه برداشت 
تقويت شود و از طريق راهكارهايي همچون افزايش 
نرخ سود تسهيلات اضافه برداش��ت، دريافت وثايق 
مطمئن، تقويت بازار بين بانكي، اجراي دقيق نظام گزير 
)Resolution( و غيره، انگيزه بانك ها براي استفاده از 
اين امكان كمتر شود طوري كه اضافه برداشت را واقعاً 
به عنوان آخرين گزينه پيش روي خود ببينند. ناگفته 
نماند كه بخشي از اضافه برداشت بانك ها نيز ناشي از 
برخي سياست هاي تكليفي وضع شده براي آنها است 
كه موجب مي شود تا بانك ها ناخواسته دچار افزايش 
سطح اضافه برداشت شوند. از اين رو لازم است با ايجاد 
راهكارهاي جايگزين تامين مالي دولت، بار تكليفي 
سياست هاي مالي بر بانك ها كمتر شود تا بدين وسيله 
تسهيلات اضافه برداشت تنها در مواقع ضروري مورد 

استفاده قرار گيرد.

 تك رقمي شدن
رشد بدهي بانك ها

 براساس تازه ترين آمار بانك مركزي حجم كل بدهي  
بانك ها و موسسات اعتباري به بانك مركزي در پايان 
سال 97 به 1۳8 هزار و 17۰ ميليارد تومان رسيده كه 
در مقايسه با پايان سال ماقبل معادل 4.7 درصد رشد 
داشته است اين در حالي است كه رشد بدهي بانك ها 
در مدت مشابه سال گذشته ۳2.4 درصد بوده است. 
بنابر آمار، دو هزار و 92۰ ميليارد تومان از حجم كل 
بدهي  بانك ها و موسسات اعتباري مربوط به بدهي 
بانك هاي تجاري است كه نسبت به پايان سال 96 
بالغ بر ۳5.۳ درصد كاهش نشان مي دهد. همچنين 
اين ميزان بدهي در دوره مش��ابه س��ال گذشته نيز 
62.5درصد افت داشته كه بيانگر تداوم حركت اين 

دسته از بانك ها به سمت انضباط مالي بوده است.

خبر



ديدگاه 5 بازار سرمايه

گزارش»تعادل«ازوضعيتعملكردبازارسرمايهبابررسيصندوقهايسرمايهگذاري

نقشه خواني بورس از مسير غير مستقيم
گروه بورس|سميرا   ابراهيمي| 

ريسك و بازده دو مفهوم متقابل در بازارهاي مالي هستند 
كه هر سرمايه گذار براي ورود به هر نوع از سرمايه گذاري، 
بايد نسبت به آنها، آگاهي كامل داشته باشد. بطور طبيعي 
هرقدر ريسك بالاتر برود، بازده نيز افزايش پيدا مي كند. البته 
همانطور كه از معناي ذاتي اين كلمه بر مي آيد، ريسك در 
واقع امكان ضرر و حتي صفر شدن سرمايه را نيز به دنبال دارد. 
پس از اين موضوع، رفتار سرمايه گذاران در بازار براي شناخت 
ريسك و بازده مطرح مي شود. بطور كلي در مواقعي كه بازار با 
ريسك بالايي مواجه شود كه قابل مشاهده باشد، سرمايه به 
سمت مأواهاي امن حركت مي كند. به عنوان مثال مي توانيم 
به استقبال سرمايه گذاران از سپرده هاي بانكي يا اوراق با 
درآمدثابت اشاره كنيم كه بطور طبيعي در بازار ايران در زمان 
اوج گيري ريسك هاي سياسي و ركودهاي اقتصادي عميق 
به چشم مي خورد. هرچند ذات عملكردي بازار سرمايه ايران 
به خصوص در سال هاي اخير نشان داده است كه چندان 
متكي به رونق توليد براي رونق بازار نيست، زيرا در هر ركود 
اقتصادي كه همراه با تورم مي شود، تورم قيمتي به سهام 
نيز مي خورد كه همين موضوع باعث رشد قيمت سهام در 
بازار مي شود. بنابراين فارغ از دلايل اقتصادي و غيراقتصادي 
كه سهام براي رشد پيدا مي كنند، توجه به چند نكته براي 
شناخت آنچه در بورس مي گذرد، ضروري است. در اولين 
گام بايد به روندي كه سرمايه گذاري غيرمستقيم در بازار 
ايجاد كرده است، اشاره كرد. سرمايه گذاري غيرمستقيم 
بورس��ي هم اكنون عمدتا در 3 نوع صندوق درآمد ثابت، 
درسهام و مختلط انجام مي شود كه اين صندوق ها باوجود 
بازدهي مناسبي كه به لحاظ حرفه اي بودن مديريت براي 
سرمايه گذاران حود ايجاد مي كنند، از سوي ديگر مي توانند 
جهت بازار را نيز تعيين كنند. اين صندوق ها، مشابه نهادهاي 
مالي ديگري به نام شركت هاي سرمايه گذاري هستند كه 
در يك قسمت وجوه سرمايه گذاران را جمع آوري كرده، در 
قسمت ديگر اين وجوه را با مديريت صحيح در قسمت هاي 
مختلف سرمايه گذاري مي كنند. تفاوت عمده شركت هاي 
سرمايه گذاري و صندوق هاي س��رمايه گذاري در متغير 
بودن س��رمايه آن است. در صندوق س��رمايه گذاري، هر 
سرمايه گذار با توجه به اساس��نامه در هر زماني مي تواند 
وارد يا از آن خارج ش��ود. نكته بعدي در مورد صندوق هاي 
مشترك سرمايه گذاري اين است كه مالكان آن به نسبت 

س��رمايه گذاري خود، در س��ود و زيان صندوق ش��ريك 
هستند.سرمايه گذاران در اين صندوق ها مي توانند در هر 
زمان كه بخواهند، سهام ش��ان را بفروشند. وجوهي كه از 
طريق سرمايه گذاران جمع آوري مي شود، در يك تركيب 
متنوع از اوراق بهادار مانند سهام، اوراق مشاركت و صكوك، 
برخي ابزارهاي كوتاه مدت بازار پ��ول و دارايي هاي ديگر 

سرمايه گذاري مي شوند.

مختصاتعملكردصندوقهايسرمايهگذاري
در بررس��ي وضعيت منابع صندوق هاي سرمايه گذاري تا 
18 تيرماه مشخص شده است كه منابع صندوق ها پس از 
ريزش كوتاهي كه در نيمه تير داشتند، دوباره شارژ شدند و 
در واقع سرمايه گذاران پول هاي خود را به اين سمت و سو 
آوردند. طبق بررسي ها، روند خروج از صندوق هاي درآمد 
ثابت نيز با شيب ملايمي در حال انجام است و منابع به سمت 
صندوق هاي درسهام سرازير شده است. همچنين بررسي 
شاخص صندوق هاي در سهام نشانگر آن است كه نسبت به 
شاخص فرابورس در ارتفاع پايين ترين پرواز مي كند، اما در 
مقايسه با شاخص كل بورس تهران، يا متناظر با آن است يا 

نسبت به آن روند بهتري دارد. 

رونقصنايعدرصندوقها
صندوق هاي در س��هام، در پايان هفته قبل بيشترين 
ميزان س��رمايه گذاري خود در ابتدا در صنعت فلزات 
اساسي قرار دادند. سپس به سراغ بانك ها و موسسات 
اعتباري رفته ودر اولويت س��وم نيز گروه محصولات 
شيميايي را كه شامل سهام گروه پتروشيمي ها مي شود 

را براي سرمايه گذاري انتخاب كردند. 

بازدهيهايرويايي
صندوق هاي سرمايه گذاري طي يك ماه اخير، بازدهي ماهانه 
مناس��بي را تجربه كردند. بطوري كه بيشترين بازدهي از 
13.3 درصد شروع ش��ده،  تا 11.5 درصد ادامه داشته اما 
بيشترين تعداد صندوق ها، بازدهي بين 7 تا 9.5 درصد را 
براي سرمايه گذاران خود به ارمغان آوردند. در سر ديگر اين 
طيف اما مشاهده مي ش��ود كه تنها يك صندوق بازدهي 
منفي 1 درصدي داشته است. اين موضوع در مقام تحليل 
عملكرد صندوق ها براي شناخت وضعيت بازار، نشان دهنده 

آن اس��ت كه بطور كلي وضعيت بازار به خصوص در فصل 
مجامع، وضعيت مساعدي است و علاوه بر مناسب بودن 
فضاي اقتصادي براي رشد قيمت سهام، عملكرد شركت ها 

در مجامع نيز قابل قبول به شمار مي شود. 

مزيتسرمايهگذاريغيرمستقيم
ورود به بازار سرمايه بطور ذاتي مزيت وورد سرمايه به بخش 
مولد اقتصادي كشور را يدك مي كشد. از اين گذشته اگر به 
منافع فردي هر سرمايه گذار نگاه كنيم، در شرايط تورمي 
كه اكن��ون در آن قرار داريم حفظ ق��درت خريد از اولويت 
بالايي برخوردار است كه سرمايه گذاري سود آور در ابتداي 
امر به حفظ قدرت خريد افراد كمك مي كند و س��پس به 
سودآوري و كسب بازده منجر مي شود. حال براي كاهش 

ريسك سرمايه گذاري، ابزارهايي به منظور سرمايه گذاري 
غيرمس��تقيم طراحي ش��ده اند كه ش��امل صندوق هاي 
سرمايه گذاري مشترك و سبدگرداني مي شود. ورود به بازار 
سرمايه از طريق صندوق هاي س��رمايه گذاري، در ابتداي 
سهولت و سادگي سرمايه گذاري را به دنبال دارد. بسياري از 
سرمايه گذاران ممكن است، دانش كافي، زمان كافي يا منابع 
اطلاعاتي مناسب براي ساختن پرتفوي خودشان از اوراق 
مشاركت و س��هام را نداشته باشند. اما با سرمايه گذاري در 
صندوق هاي سرمايه گذاري مشترك، اشخاص قادر خواهند 
بود با مديريت صحيح و تخصصي از مزيت هاي پرتفوي متنوع 
بهره  مند شوند. درواقع بدون آنكه نياز باشد سرمايه گذاران از 
اطلاعات تخصصي بورسي آگاهي داشته باشند، مي توانند 
در آن موفق شوند.اصطلاح رايجي بين سرمايه گذاران اين 

است كه تمام تخم مرغ هايت را در يك سبد قرار نده، براي 
ايجاد تنوع سازي از طريق سهام ممكن است كه نياز باشد 
۲۰ بار خريد و فروش انجام شود كه اين يعني، ۲۰ بار كارمزد 
از شما كسر خواهد شد. حال با توجه به ماهيت صندوق هاي 
سرمايه گذاري با يك بار خريد، سرمايه گذار صاحب پرتفوي 
متنوعي خواهيد شد.ريسك نقدش��وندگي ديگر مزيتي 
اس��ت كه از اين صندوق ها به دور اس��ت. در واقع صندوق 
سرمايه گذاري مش��ترك )در صورت داشتن ركن ضامن 
نقدشوندگي( در مقايسه با سرمايه گذاري مستقيم در سهام، 
ريسك نقد شوندگي را كاهش مي دهند. زيرا افراد هر زمان 
كه اراده كنند مي توانند واحدهاي صندوق را ابطال نمايند، 
اما در بازار سهام، ممكن است به دليل بسته بودن نماد سهم 
يا وجود صف، امكان معامله در هر لحظه وجود نداشته باشد.

كاهشريسكمعاملاتبهدنبالراهاندازي»نامك«
به گفته يك كارشناس بازار سرمايه، در بازارهاي بين المللي 
پيشرفته به اعتبارسنجي براي مشتريان اهميت ويژه اي داده 
مي شود. در اين راستا، اگر شخصيت هاي حقيقي و حقوقي 
همچنين كليه مشتريان بازار ما هم اعتبارسنجي شوند، 
به سمت بازارهاي پيش��رفته حركت سريع تري خواهيم 
داش��ت.تنها دو روز به تمام وقت ش��دن سامانه مديريت 
ريسك )نامك( باقي مانده است، اقدامي كه بر اساس آن، 
زمان ثبت و ارسال س��فارش هاي مشتريان شركت هاي 
كارگزاري از طريق اين سامانه بطور تمام وقت تحت پوشش 
قرار مي گيرد. اجراي اين طرح در چند مرحله اجرايي شد و 
حالا در روز سه شنبه آخرين مرحله آن عملي مي شود.مدير 
معاملات ش��ركت كارگزاري بانك پاسارگاد ضمن مثبت 

ارزيابي كردن اين روند در گفت وگو با س��نا، تجربه اجراي 
»نامك« را از دو زاويه بررسي كرد و گفت: از ديد مشتريان، 
سهامداران و فعالان بازارسرمايه، اين طرح با استقبال زيادي 
مواجه نشد كه به نظر مي رسد، عادت نداشتن مشتريان به 
روش جديد دليل اين اتفاق باشد. در روش قبلي، سهامداران 
ابتدا سهم مورد نظرشان را مي خريدند و سپس وجه آن را 
پرداخت مي كردند، اين درحالي است كه در روش جديد به 
شرط داشتن اعتبار و پرداخت هزينه مي توانند سهم مورد 
نظرشان را خريداري كنند؛ البته اين تغيير عادت سبب كند 
شدن روند معاملات در برخي اوقات نيز شد.شهبازي ادامه 
داد: بنابر تجربه قبلي، چنين مقاومتي در حذف »ددد« نيز 
وجود داشت كه البته بعد از مدتي و به مرور، فعالان بازار به 

اجراي اين روش عادت كردند. براين اساس، انتظار مي رود 
سهامداران به اجراي سامانه نامك نيز كه عادت كنند، زيرا 
از اين طريق ريسك معاملات سهام دار، ريسك كارگزاران و 
ريسك بازار كاهش مي يابد.وي اجراي طرح نامك را از ديد 
كارگزاران نيز بررسي كرد و افزود: اين روش به كاهش ريسك 
كارگزاران كمك زيادي كرد، زيرا مشتري موظف است ابتدا 
مانده خود را بس��تانكار كند يا اينكه به اندازه حد اعتباري 
خود خريد كند.اين كارشناس بازار سرمايه تصريح كرد: در 
سامانه نامك، كارگزاران مي توانند براي مشترياني كه اعتبار 
بالايي دارند، سيستم معاملات را باز بگذارند تا آن مشتري به 
راحتي بتواند خريد انجام دهد و سپس هزينه آن را بپردازد. 
اين موضوع، درواقع خدمتي است كه كارگزاري مي تواند به 

تشخيص خودش براي مشتريان معتبرش و به مسووليت 
خودش )با قبول ريسك آن( انجام دهد.وي در خصوص ديگر 
مزاياي اجرايي شدن طرح نامك اظهار كرد: وجه مثبت ديگر 
اجراي سامانه نامك، اين است كه سهامداران و فعالان بازار 
سرمايه )حقيقي يا حقوقي( بايد دقت بيشتري در معاملات 
و عملكرد مالي خود داشته باشند؛ زيرا دقيقا مانند سيستم 
بانكي در حالت پرداخت نكردن وجوه خود، اعتبارشان نزد 
كارگزاري كاسته شده و به اين ترتيب نمي توانند از آپشن ها 
و مزاياي مشتريان معتبر اس��تفاده كنند. اين موضوع در 
مجموع سبب تغييرات خوبي در آينده بازار سرمايه كشور 
مي شود.وي در رابطه با تجربيات جهاني در اين زمينه گفت: 
در بازارهاي بين المللي پيشرفته، پيش از اين اعتبارسنجي 

براي مشتريان انجام مي شود. در اين راستا، اگر شركت هاي 
حقيقي و حقوقي همچنين كليه مشتريان اعتبارسنجي 
شوند، ما هم به سمت بازارهاي پيشرفته حركت سريع تري 
خواهيم داشت.وي در ادامه تاكيد كرد: اجراي سامانه نامك 
موجب كم شدن اختلافات ميان سهامداران و كارگزاران 
مي شود، اين شرايط سبب مي شود تا بازار سرمايه با كاهش 
ريسك رو به رو شود. در اين شرايط مشتريان خوش حساب 
به معاملات بيشتر تشويق و در مقابل مشتريان بدحساب 
جريمه مي شوند.ش��هبازي در پايان گفت: در نظر داشته 
باشيد كه هميشه محدوديت، آورده خوبي نخواهد داشت؛ 
بنابراين سياست گذار كلان و سازمان بورس به عنوان نهاد 
ناظر بايد در عين حال بايد به رفع محدوديت ها هم بپردازند. 

كارشناسبازارسرمايهتشريحكرد

سهولتتامينماليبورسينسبتبهوامبانكي
ولي الله نادي قمي اعلام كرد: نقش ب��ورس كالا در جذب 
نقدينگي به بخش توليد در اقتصاد كشور ويژه است و اين 

وضعيت بايد در يك مسير صعودي قرار داشته باشد.
ش��رايط فعلي اقتصاد كشور و دس��ت و پنجه نرم كردن 
توليدكنندگان و صنايع توليدي با مشكلات متعدد مالي 
ايج��اب مي كند كه راهكارهايي براي جبران س��رمايه در 
گردش مورد نياز براي بهبود ش��رايط توليد در نظر گرفته 
شود؛ در اين ميان يكي از راهكارهايي كه مي تواند در برطرف 
كردن مش��كلات توليدكنندگان گره گشا باشد استفاده 
از ظرفيت هاي بورس كالا اس��ت بطوري كه اين بورس با 
دراختيار داشتن ابزارهاي مختلف، مي تواند به تامين سرمايه 
در گردش مورد نياز صنايع كمك بسزايي كند. يكي از اين 
ابزارها، اوراق سلف موازي استاندارد است كه طي چند سال 
اخير نيز براي تامين سرمايه چندين توليدكننده كشور به كار 

گرفته شده است. 
بنا به گفته كارشناسان، آن دسته از بنگاه هاي اقتصادي كه 
نيازمند منابع مالي با حجم بالا براي پيشبرد فعاليت هاي 
اقتصادي خود هستند و نمي توانند به راحتي و با نرخ مناسب 
مبالغ مزبور را از طريق نظام بانكي تامين كنند، مي توانند با 
مراجعه به بازار سرمايه، منابع مالي مورد نياز خود را از طريق 

ابزارهاي مالي اسلامي موجود فراهم كنند.
ابزارهاي مالي بازار سرمايه به خصوص اوراق سلف موازي 
اس��تاندارد در بورس كالاي ايران، از جمله ابزارهايي است 
ك��ه مي تواند قفل تامين مالي صنايع مختلف را باز كرده و 

در تامين سرمايه در گردش صنايع به ويژه براي بازه زماني 
كوتاه مدت نقش آفرين باشد به همين منظور است كه بورس 
كالا در سال هاي اخير به تدريج از معاملات فيزيكي به سمت 
معاملات اوراق بهادار مبتني بر كالا و ابزارهاي جديد مالي 
حركت كرده است كه اين بستر مي تواند براي انواع كالاها و 

محصولات توليدي بخش هاي مختلف توسعه يابد.

جذبنقدينگيبهبخشتوليد
ول��ي الله نادي قم��ي مديرعامل تامين س��رمايه نوين در 
گفت وگ��و با ايبِنا در خصوص رون��د تامين مالي صنايع 
از طري��ق ابزارهاي مال��ي بورس كالا گف��ت: جمع آوري 
س��رمايه هاي خرد مردمي و به كارگيري آن در پروژه هاي 
توليدي و خدماتي در يك محيط شفاف و كارا، يكي از اهداف 
اصلي بازار سرمايه در كشورهاي مختلف از جمله ايران است.

بدين منظور بورس هاي مختلف در ايران تشكيل شده اند تا 
ضمن ايجاد محيطي شفاف و رقابتي براي شكل گيري قيمت 
اوراق بهادار و كالاهاي مختلف، زمينه مديريت ريس��ك و 
تامين مالي شركت ها، پروژه ها و كارآفرينان را نيز مهيا كند.

وي افزود: بورس كالا يكي از بورس هاي چندگانه بازار سرمايه 
است كه در ايجاد شفافيت قيمتي براي كالاهاي اساسي و 
مواد اوليه موفق بوده و در حال حاضر ابزارهاي تامين مالي 
و مديريت ريسك نيز در اين بورس به كار گرفته مي شود 
بطوري كه در حال حاضر مي توان براي تامين مالي طرح ها، 
پروژه ها و شركت ها از ابزار سلف موازي استاندارد استفاده 

كرد كه ابزار مالي بسيار مقبول و مناسبي است.
نادي قمي در ادامه به مشكلات تامين مالي در كشور 
اش��اره كرد و ادامه داد: از آنجايي كه رتبه بندي اوراق 
بدهي هنوز در كش��ور رواج نيافته اس��ت و شركت ها 
برحسب رتبه اعتباري شان اقدام به انتشار اوراق بدهي، 
جذب سرمايه و پرداخت هزينه تامين اعتبار نمي كنند 
و به جاي آن الزام دارند كه ضمانتنامه بانكي يا سهام در 
وثيقه بگذارند لذا شرايط براي تامين مالي شركت ها 
و پروژه ها س��خت تر و توأم با هزينه بيشتر مي شود. به 
عنوان مثال اگر شركتي سهام بورسي يا فرابورسي معتبر 
نداشته باشد، حتي اگر به لحاظ رتبه اعتباري در شرايط 
خوبي باشد و از حسن شهرت و سابقه اعتباري مناسبي 
برخوردار باشد، ناچار به ارايه ضمانتنامه بانكي است كه 
اين امر هزينه تامين مالي بنگاه اقتصادي را 5 الي 1۰ 
درصد افزايش مي دهد كه اين موضوع به تدريج در حال 
حل شدن بوده و بورس كالا نيز مي تواند در اجراي اين 
رس��الت خود كه همان تامين مالي پروژه ها، طرح ها و 

شركت ها است موفق تر از قبل عمل كند.
مديرعامل تامين س��رمايه نوين با بيان اينكه بورس 
كالا به دليل دارا بودن ابزارهايي همچون اوراق سلف 
موازي استاندارد، گواهي س��پرده كالايي و ابزارهاي 
مشتقه مي تواند به اولين، بهترين و جذابترين گزينه 
تامين مالي بنگاه هاي اقتصادي تبديل شود، گفت: در 
حال حاضر يكي از ابزارهاي مهم تامين مالي در بورس 

كالا، اوراق سلف موازي استاندارد است كه اين امكان 
را براي فروشندگان كالا ايجاد كرده تا بتوانند از طريق 
پيش فروش كالا و با س��رعت و هزينه كمتر به نسبت 

سيستم بانكي، تامين مالي كنند.
به گفته اين كارشناس بازار سرمايه، با استفاده از اوراق سلف 
موازي امكان تامين مالي شركت ها از طريق پيش فروش 
كالاهاي تولي��دي و تحويل كالاها در آين��ده امكان پذير 
مي ش��ود كه اين يكي از مزيت هاي تامين مالي در مسير 
بورس كالا بوده و در تحقق شعار سال يعني رونق توليد نيز 

اثر ويژه اي خواهد گذاشت.

سهولتتامينماليبهنسبتسيستمبانكي
مديرعامل تامين سرمايه نوين امكان تامين مالي و دسترسي 
به منابع سرمايه گذاران خرد با هزينه كمتر و حجم بالاتر 
خارج از سيستم بانكي را هم از ديگر مزيت هاي تامين مالي 
در بازار سرمايه دانست و تاكيد كرد: طراحي و معرفي بيشتر 
ابزاره��اي جديد براي تامين مالي در ب��ورس كالا و ايجاد 
سهولت در جذب منابع از اين بازار، مي تواند جايگاه بورس 
كالا را ارتقا دهد. اين در حالي است كه متنوع كردن ابزارهاي 
تامين مالي، روان س��ازي صدور مجوزهاي تامين مالي و 
فرهنگ سازي جهت استفاده از ابزارهاي جديد تامين مالي 

راهكار رونق بيشتر تامين مالي از بورس كالاست.
اين كارشناس بازار سرمايه در خصوص تلاطمات اخير در 
اقتصاد و ايجاد برخي نوسانات قيمت كالاها گفت: بورس كالا 

يك محيط شفاف براي شكل گيري قيمت كالاهاي مختلف 
و اوراق بهادار مبتني بر كالاست و از آنجايي كه تاثيرگذاري 
اطلاعات در بورس ها بيش��تر بوده و نمود اين اطلاعات در 
قيمت است لذا مي توان انتظار داشت كه بورس ها زودتر از 
ساير بازارها نسبت به تلاطمات و واقعيت هاي كلان اقتصاد 

واكنش نشان دهد.
وي اضافه كرد: اما اينكه بعضا بورس كالا با كاركردهاي مفيد 
در اقتصاد آماج حملات و انتقادات قرار گيرد، مي تواند ريشه 
در مس��ائل ديگري داشته باشد كه عامل اصلي آن گراني، 
تحريم ها و نقدينگي بي ثباتي است كه در اقتصاد ايجاد شده 
و با جرقه اي موجب تلاطم در اقتصاد مي شود. لذا زماني كه 
ارزش پول ملي بطور بي سابقه اي كاهش مي يابد، برطبق 
مفاهيم و تئوري هاي اقتصادي آثارش در قيمت دارايي ها و 

كالاهاي مختلف نشان داده مي شود.
مديرعامل تامين س��رمايه نوين در ادامه به چش��م انداز 
بورس كالا اش��اره كرد و گف��ت: در حال حاضر بورس كالا 
محلي است كه كالاهاي اساسي و مواد اوليه در آن براساس 
قيمت هاي جهاني و نرخ ارز، كشف مي شود. همچنين اين 
بورس مي تواند با استفاده از ظرفيت هايي كه دارد به تدريج 
و با استفاده از تجربه بين المللي بورس هاي ديگر به مرجع 
قيمت كالاهاي اساسي و مواد اوليه در سطح منطقه تبديل 
شود از سوي ديگر در حوزه تامين مالي و مديريت ريسك نيز، 
با جذب سليقه هاي عمومي و روان سازي فعاليت ها مي تواند 

معاملات اوراقي را توسعه و گسترش دهد.

گروه بورس| شاخص بورس روز گذشته با رشد ۲97۲ 
واح��دي در پايان معاملات به ۲53 ه��زار و 577 واحد 
رسيد.در جريان دادوس��تدهاي روزقبل بازار سرمايه، 
تعداد 3ميليارد و 11ميليون سهم و حق تقدم به  ارزش 
996ميليارد تومان در ۲9۰هزار نوبت مورد داد و ستد قرار 
گرفت و شاخص بورس با رشد ۲97۲واحدي در ارتفاع 
۲53هزار و 577واحد قرار گرفت.بر اس��اس آمارهاي 

معاملاتي روي تار نماي ش��ركت هاي ب��ورس تهران و 
فرابورس ايران، روز گذشته همه شاخص هاي بازار سهام 
حركتي صعودي را به نمايش گذاش��تند. به طوري كه 
شاخص كل با ۲97۲ واحد رشد معادل 1.19 درصد به 
۲53 هزار و 577 واحد، شاخص  قيمت »وزني- ارزشي« 
با 83۰ واحد افزايش مع��ادل 1.19 درصد به 7۰ هزار و 
8۰9 واحد، ش��اخص كل »هم وزن« با ۴۲5 واحد افت 

معادل ۰.69 درصد به 6۲ هزار و 3۰۴ واحد، ش��اخص 
قيمت »هم وزن« با ۲89 واحد رشد، معادل ۰.69 درصد 

به ۴۲ هزار و 3۲8 واحد رسيد.
از سويي ديگر در اين روز 7 نماد »رمپنا با ۲۴1 واحد، 
كچاد با ۲35 واحد، پارس با ۲۰6 واحد، همراه با ۲۰3 
واحد، كگل با 197 واحد، شخارك با 16۴ واحد و فارس 
با 13۲ واحد« رشد، بيشترين تاثير مثبت را بر شاخص 

كل بورس بر جاي گذاش��تند. نگاه��ي به آمارهاي 
معاملاتي روز گذش��ته بازار سهام مشخص مي كند: 
قيمت سهام نمادهاي »وتوصا، حفاري، شسينا، سنير، 
وملي، چكاران و غشصفا« بيشترين افزايش قيمت و 
نمادهاي »غچين، ولملت، رتكو، وبوعلي، غالبر، قمرو 
و پاسا« بيشترين كاهش قيمت را در بازار سهام رقم 
زدند و در تابلوهاي بورس به ثبت رسيدند.ديروز در 
فرابورس ايران شاخص كل با رشد بي نظير 59 واحد 
به رقم 3316 واحد رس��يد، ارزش روز بازار اول و دوم 
فرابورس ايران به بي��ش از 18۲ هزار ميليارد تومان 
رس��يد. معامله گران در فرابورس ايران بيش از 1.6 

ميليارد اوراق بهادار سهام و حق تقدم در قالب ۲53 
هزار نوبت معامله و به ارزش بي��ش از 8۰۰ ميليارد 

تومان دادوستد كردند. 
در اين روز نمادهاي »كگه��ر«، »زاگرس«، »مارون«، 
»دماوند«، »ش��راز«، »ميدكو«، »ذوب« بيشترين اثر 
افزايشي در ش��اخص فرابورس را داشته اند، نمادهاي 
پربينن��ده در فراب��ورس ايران مربوط به ش��ركت هاي 
ذوب آهن اصفهان، بانك دي، صنايع كاغذ پارس، كشت 
و صنعت ش��هداب ناب خراسان، س��يمان لار سبزوار، 
توس��عه و عمران اس��تان كرمان و مواد اولي��ه دارويي 

البرز بالك بوده اند. 

تداومصعودشاخصدردومينروزهفته
نگاهي به آمار معاملات بورس و فرابورس
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يككارشناساقتصاديمطرحكرد
عملكردمثبت

گروهبانكيهادربورس
يك كارشناس بازار سرمايه گفت: گروه بانكي ها در 
چند ماه گذشته با مجموعه اي از اخبار خوب همراه بود 
كه اين موضوع به مثبت شدن روند عملكرد سهام اين 
گروه در بورس منجر شد.علي صادقين در گفت وگو 
با ايرنا اظهار داشت: عواملي مانند كاهش نرخ بهره، 
ماه شمار كردن سود بانكي و نيز افزايش تسعير نرخ ارز 
براي بانك ها چشم انداز مثبتي را در سال 98 براي گروه 
بانكي ها نسبت به چند سال گذشته ايجاد كرده است 
و با توجه به ظرفيتي كه براي رشد وجود دارد مي توان 
به اين گروه در بازار سرمايه خوشبين بود.وي به علت 
رشد شاخص بورس در بازار امروز اشاره و بيان كرد: 
رشدي كه امروز در بازار سرمايه شاهد هستيم ناشي 
از وضعيت بنيادي و گروه هاي جامانده از رشد در بازار 

هستند كه اقبال و تقاضا براي آنها بيشتر شده است.
صادقين با بيان اينكه بازار سرمايه در حال جدا شدن از 
مسير چند ماه گذشته است، گفت: رشد بازار سرمايه 
با شيب ملايم ادامه دار خواهد بود و نقدينگي به سمت 
سهم هاي بنيادي و نيز سهم هايي كه از رشد چند ماه 
گذشته جا مانده اند خواهد رفت.اين كارشناس بازار 
سرمايه به دلايل افت معاملات گروه فلزات در بورس 
اشاره و بيان كرد: بخش قابل توجهي از اين موضوع 
مربوط به كنترل انتظارات تورمي است كه اين موضوع 
از طريق بازار ارز ايجاد شد.وي با تاكيد بر ثبات نرخ ارز 
در بازار افزود: از طريق بازار ارز مي توان شاخص هاي 
مربوط به تورم كل اقتصاد كشور را درك كرد كه اكنون 
تا حدودي در حال كنترل و رو به كاهش است.صادقين 
معتقد است: هم اكنون انتظارات تورمي و تورم واقعي 
كه سبب ايجاد عطش تقاضا در بازار شده بود، فروكش 
كرده اس��ت.اين كارشناس بازار سرمايه به وضعيت 
متغير اقتصاد كلان تاكيد كرد و گفت: تاحدودي شاهد 
ركود در معادله توليد ناخالص هستيم؛ براساس آمار 
ارايه شده رشد اقتصادي در كشور منفي است كه به 
نظر مي رسد امسال اين موضوع تشديد و قدرت خريد 
و تقاضا در حوزه مصرفي و زيرساختي غبار ركود را در 
چهره اقتصاد كشور ايجاد كند.وي گفت: ركود در كنار 
انتظارات تورمي مهم ترين عامل براي كاهش تقاضا در 
بازار كاموديتي ها به ويژه در حوزه فولاد و فلزات رنگي 
محسوب مي شود؛ همچنين عدم پيش بيني نرخ ارز 

باعث افت تقاضاي محصولات در بورس شده است.

افت۴۰درصديتوليدخودرودرايران
صادقين در ادامه به آخري��ن وضعيت معاملات 
حوزه خودرو در بورس اشاره و بيان كرد: اكنون در 
اين بازار تقاضا بيش از عرضه است كه با كنترل نرخ 
ارز و كاهش آن در انتظار افت قابل ملاحظه قيمت 
خودرو در بازار هستيم.اين كارشناس بازار سرمايه 
افزود: در دوران تحريم توليد خ��ودرو در ايران تا 
بيش از ۴۰ درصد افت داش��ت ك��ه اين موضوع 
ناشي از كاهش واردات مواد واسطه اي و تجهيزات 
س��رمايه اي بود.وي اظهار داش��ت: انتظار داريم 
كه با كنترل تورم و نرخ ارز ش��اهد كاهش قيمت 
خودروهاي توليد شده در بازار باشيم.صادقين افزود: 
پيش بيني مي شود كه تقاضا در حوزه كاموديتي ها 
مانند پتروشيمي، فولادي و كاني ها به علت ركود و 

كنترل نرخ ارز كاهش يابد.

روي خط شركت ها 

  سود هر س�هم »وصندوق« تنها يك درصد 
كاهش داشت: شركت س��رمايه گذاري صندوق 
بازنشستگي كشوري در دوره 1۲ ماهه منتهي به ۲9 
اس��فند ماه 1397، به ازاي هر سهم خود 5۰6 ريال 
سود كنار گذاشت كه نسبت به گزارش حسابرسي 
نش��ده اين دوره، تنها كاهش يك درصدي سود را 
نشان مي دهد.به گزارش سنا، شركت سرمايه گذاري 
صندوق بازنشستگي كش��وري با سرمايه ۲7 هزار 
ميليارد ريال، صورت هاي مالي 1۲ ماهه دوره مالي 
منتهي به ۲9 اسفند 1397 را به صورت حسابرسي 
شده منتشر كرد. ش��ركت سرمايه گذاري صندوق 
بازنشستگي كش��وري در دوره ياد شده، مبلغ 13 
هزار و 653 ميليارد و 7۴۲ ميليون ريال سود خالص 
كسب كرد و بر اين اساس مبلغ 5۰6 ريال سود به ازاي 
هر سهم خود اختصاص داد كه نسبت به دوره مشابه 
در س��ال 96 معادل 6۴ درصد افزايش داشته است.

در گزارش حسابرسي شده شركت سرمايه گذاري 
صندوق بازنشستگي كشوري نس��بت به گزارش 
حسابرسي نشده، يك درصد كاهش سود به سبب 
كاهش جمع درآمدهاي عملياتي مشاهده مي شود. 
با احتساب سود انباشته ابتداي سال در نهايت مبلغ 
16 هزار و 787 ميليارد و 878 ميليون ريال س��ود 
انباش��ته پايان دوره در حس��اب هاي اين ش��ركت 
منظور شد.»وصندوق« در دوره 1۲ ماهه سال مالي 
منتهي به اس��فند 96، به صورت حسابرسي شده، 
مبلغ 8 ه��زار و 3۰۴ ميلي��ارد و 767 ميليون ريال 
سود خالص كس��ب كرد و بدين ترتيب مبلغ 3۰8 
ريال سود به ازاي هر سهم خود اختصاص داده بود. 
همچنين براساس اين گزارش، ارزش بازار شركت 
سرمايه گذاري صندوق بازنشستگي كشوري در دوره 
ياد ش��ده، با افزايش 36 هزار و 863 ميليارد و 19۴ 
ميليون ريال به 87 هزار و 3۲5 ميليارد و يك ميليون 
ريال رسيد. بهاي تمام شده اين شركت نيز با افزايش 
يك هزار و 836 ميليارد و يك ميليون ريال معادل 
18 هزار و 15۴ ميليارد و ۴88 ميليون ريال محاسبه 
شد.»وصندوق« تعدادي از سهام چند شركت بورسي 
را با بهاي تمام شده معادل ۲ هزار و 5۲5 ميليارد و 
۴1۰ ميلي��ون ريال به مبلغ مع��ادل ۲ هزار و 68۴ 
ميليارد و ۴63 ميليون ريال واگذار كرد و از اين بابت 
مبلغ 159 ميليارد و 53 ميليون ريال س��ود كسب 
كرد.شركت س��رمايه گذاري صندوق بازنشستگي 
كشوري طي اين دوره تعدادي از سهام چند شركت 
بورسي را با بهاي تمام شده ۴ هزار و 361 ميليارد و 

39۴ ميليون ريال خريداري كرد.



تشكلها6گزارش

چرااعضاياتاقبازرگانياكثريتفعالاناقتصادينميشوند؟

لزومارتباطبيشترشركتهاواتاقها

چراازكيفيتنانكمميشود؟

واكنشبهصادرات۱۲۰ميليوندلاريآبنباتباشكريارانهاي

زماني اتاق بازرگاني صرفا محل بازرگانان و تجار آن هم 
در سطح بين المللي بود اما به مرور با ادغام اتاق صنايع 
و اتاق بازرگاني پاي توليد كنندگان نيز به اتاق باز شد. 
در نهايت با مخالفت هايي كه با ايجاد اتاق كش��اورزي 
صورت گرفت اتاق به نام اتاق بازرگاني، صنايع، معادن 
و كش��اورزي تغيير يافت و طبيعتا بايد تمامي فعالان 
اقتصادي غيرصنفي در پوش��ش اتاق درآيد اما تعداد 
اعضاي اتاق ب��ه زحمت به 60 هزار عضو مي رس��د و 
هميش��ه درصد اندكي از فعالان اقتصادي هر استان 
عضو اتاق هستند. بسياري اين مشكل را در عدم ارتباط 

صحيح ميان اتاق و شركت ها مي دانند.

نيازبهحضورمستمراتاقدربنگاهها
كاظم ظهيري شادباد نايب رييس انجمن توليدكنندگان 
مس��تربچ و كامپاند اي��ران مي گويد: يك��ي از مهم ترين 
وظايفي كه به اتاق بازرگاني محول شده، ارايه پيشنهادات 
و راهكار به دولت براي عبور بنگاه ها از دغدغه ها و مشكلات 
اقتصادي اس��ت. يعني كس��اني كه خود فعال اقتصادي 
هس��تند و از دل فعاليت هاي اقتص��ادي برآمده اند براي 

تصويب قوانين به دولت برنامه مي دهند.
وي ب��ا بيان اينكه اتاق بازرگاني اي��ران در دوره جديد 
من باي��د انعكاس دهن��ده نظ��رات توليدكنندگان و 
صادركنندكان به دولت و بازوي مشورتي دولت باشد، 
ادامه داد: مشكلات توليدكنندگان در هر برهه و مقطعي 
بايد به گوش دولتي ها برسد، مساله يك بنگاه در يك ماه 
با ماه بعدي متفاوت است. منتهي اين فعاليت و حضور 
مستمر اتاق است كه مي تواند در جهت حل مشكلات 

بنگاه ها سريع و به موقع عمل كند.
نايب ريي��س انجم��ن توليدكنندگان مس��تربچ و 
كامپاند ايران با بيان اينكه كميسيون هاي تخصصي 
به اين منظور در اتاق بازرگاني تش��كيل مي ش��ود، 
خاطرنش��ان كرد: اتاق بازرگاني مشورت مي دهد و 
دولت بايد طبق اين مش��ورت، برنامه ريزي كند. اما 
مساله اينجاست كه دولت اهميت چنداني به اجراي 
نظرات بخش خصوصي ندارد. اما با توجه به انتخاب 
دوباره شافعي به رياس��ت اتاق بازرگاني ايران اميد 
اس��ت در اين دوره عملكرد بهتري از اتاق بازرگاني 
مشاهده ش��ود و دولت واكنش مثبت تري در قبال 

پارلمان بخش خصوصي داشته باشد.

ارتباطبايدسيستماتيكشود
در مقابل بعضي فعالان اقتصادي معتقد هس��تند ارتباط 
مستقيم ميان اتاق و شركت ها داراي مشكلاتي است و به 
دليل تنوع ش��ركت ها اتاق نمي تواند به همه آنها خدمات 
درستي ارايه دهد و به همين دليل بايد سيستم ديگري براي 
اين موضوع در نظر گرفت. از نظر اين گروه از فعالان اقتصادي 
بهترين روش استفاده از مدل ارتباط تشكل ها با شركت ها 
و گسترش رابطه اتاق با تشكل ها با محوريت عضو سالاري 
است. در همين رابطه مهرداد اكبريان رييس هيات مديره 
انجمن سنگ آهن ايران در گفت وگو با »تعادل« گفت: عامل 
عملكرد غيرقابل قبولي كه در اقتصاد كشور ديده مي شود، به 
اتاق بر نمي گردد و نتيجه عملكرد و مديريت ناقص و ضعيفي 
است كه در اكثر بخش هاي دولتي و خصوصي ديده مي شود. 
براي تغيير در جهت مثبت و رسيدن به نقطه اي كه در آن 

اقتصاد وضعيت بهتري دارد، لازم است ديدگاه نسبت به كار 
و فعاليت در كشور تغيير پيدا كند. براي اينكه اتاق بهتر عمل 
كند، اين اصل قضيه خواهد بود.  وي با تاكيد بر اينكه مسوولان 
ما در تشخيص اولويت ها داراي اشتباهاتي هستند؛ ادامه داد: 
اين اتاق است كه مي تواند اولويت ها را تعيين كند. در دوره 
گذشته اتاق در تعامل با دولت كارها را پيش مي برد و دولت 
نيز البته رويكرد بهتري در قبال بخش خصوصي داشت و از 
اين نظر فعاليت ها راحت تر انجام مي شد. اما واقعيت است 
وقتي مديري مورد انتقاد قرار نگيرد و پيشنهادات ديگران 
را نپذيرد، خوب عمل نمي كند.  رييس هيات مديره انجمن 
سنگ آهن ايران در ادامه خاطرنشان كرد: بخش خصوصي 
در تعريف و اعاده حقوق خود ناتوان عمل كرده است. طي 
سال هاي اخير كار اتاق تنها انتقاد كردن بوده، هرچند در اين 
راستا نيز به خوبي عمل نكرده است. انتقاد لازم است اما كافي 

نيست. شرط بهبود عملكرد اتاق و نتيجه بخشي فعاليت هاي 
اتاق اين است كه اتاق در بطن بازار و كسب و كار رسوخ كند. 
دولت مشكلات بخش خصوصي را به مثابه پارلمان بخش 
خصوصي درك نمي كند؛ به همين دليل قوانيني كه تصويب 
مي شود معمولا با آنچه بنگاه ها مي خواهند، متفاوت است. 

اكبريان با ذكر اينكه اتاق بايد در رابطه با تش��كل ها نقش 
خوبي ايفا كند، اظهار كرد: خيلي از اقدامات دولت ممكن 
است مورد انتقاد ما باشد. همان انتقادات در صورتي كه اتاق 
اشتباه دولت را انجام دهد، به آن نيز وارد است. در دوره پيش 
رييس اتاق و چند نف��ر ديگر همه كاره بودند، در حالي كه 
تشكل ها جايگاهي نداشتند. هر چه اتاق به تشكل ها آزادي 
عمل داده و آنها طرح و ايده خود را در دولت و مجلس مطرح 
كنند، بسيار نتيجه بخش تر است. پس اتاقي مثمر ثمر است 

كه تعامل بيشتر و قوي تر با تشكل ها داشته باشد.

نميتوانبهدولتدلبست
در سال هاي گذشته نقش اتاق بيشتر به نهادي براي 
لابي ب��ا دولت تغيير كرد و اتفاقا دس��تاوردهاي اتاق 
همگي در اين چارچوب اس��ت. اما عملا اين نقش تا 
حدي كارايي دارد به طوري كه بعضي فعالان اقتصادي 
از اين نقش انتقاد مي كنند. در همين رابطه عبدالرضا 
صالحي س��لمي دبي��ركل انجم��ن توليدكنندگان 
و واردكنن��دگان ماش��ين آلات س��نگين معدن��ي، 
ساختماني و راهسازي در گفت وگو با »تعادل« گفت: 
جايگاه اتاق با مجلس و نهادهاي قانون گذار متفاوت 
اس��ت و طبق آنچه در قانون نيز آمده، اتاق بازرگاني 
نقش مش��ورتي دارد. يعني باي��د راهكارهاي لازم را 
به دولت بابت جهت بخش��ي به قوانين مصوب، ارايه 
بدهد. اما در كشور ما با توجه به محدوديت هايي كه 
حتي دولت نيز با آن روبرو است، انجام اين كار دشوار 
به نظر مي رسد. به همين دليل با وجود حضور دولت 
در محافل بخش خصوصي و جلساتي كه اتاق برگزار 
مي كند و با وج��ود موافقت دولت ب��ا نظرات بخش 
خصوصي در اين جلس��ات؛ آنچه تصويب مي ش��ود، 
مورد رضايت بخش خصوصي نيس��ت. يعني دولت 
براي تاييد و تصويب نظ��رات بخش خصوصي خود 
با محدوديت هايي روبرو است. وي با ذكر اينكه البته 
تصميمات سياس��ي نيز بر مدل تصميم گيري دولت 
تاثير مي گذارد، ادامه داد: البته از سويي اتاق بازرگاني به 
دليل موانع و محدوديت هاي موجود نمي تواند تاثيرگذار 
باشد يا نمي ش��ود از آن به عنوان نهاد مردمي ياد كرد. 
در حالي كه در كشورهاي توسعه يافته با توجه به نقش 
مشورتي اتاق، از پيشنهادات اين نهاد در امور اجرايي 
استفاده مي شود. در حالي كه در كشور ما پارلمان بخش 
خصوصي نقش چندان��ي در معاملات دولت و اقتصاد 
ندارد. اقتصاد تحت تاثير سياست هاي خارجي است. 
برخلاف كشورهاي توسعه يافته كه عمدتا اقتصاد در 
اختيار بخش خصوصي است، در كشور ما اقتصاد عمدتا 
رنگ دولتي دارد. بخش خصوصي به عنوان س��ياهي 
لشكر در محافل و س��فرهاي تاثيرپذير ديده مي شود 
و حضور اتاق در محافل دولتي نمايش��ي شده است. از 
سويي در حالي كه همه مايلند با بخش خصوصي واقعي 
در ارتباط باش��ند، عواملي مانع از حضور فعال بخش 

خصوصي واقعي مي شود.

اي��ران يك��ي از پر مصرف ترين كش��ورها در زمينه 
مصرف نان محسوب مي شود كه غذاي اصلي مردم 
كش��ورمان را تش��كيل مي دهد. نان را مي توان يك 
وعده غذايي كامل دانس��ت كه قوت غالب مردم به 
شمار مي رود و بيش از ۸0 درصد كالري، 60 درصد 
ان��رژي، ۵0 درصد ويتامي��ن و ۴0 درصد پروتئين 
م��ورد نياز بدن تمام��ي افراد جامعه ب��ا مصرف آن 
تأمين مي شود كه از اين رو جايگاه ويژه اي در ميان 
مردم دارد كه اين موضوع سبب مي شود كيفيت اين 
محصول در كش��ور بطور جد با نظارت همراه بوده و 
دولت و دس��تگاه هاي مرتبط نيز بايد در توليد نان 

باكيفيت توجه لازم را داشته باشند.
اما با توجه به اين موضوع، متاس��فانه كيفيت نان در 
ايران نسبت به س��ال هاي گذشته مسير نزولي را در 
پيش گرفته كه دليل اين ام��ر را مي توان به زنجبره 
توليد يعني گندم، آرد و پخت آن مرتبط دانس��ت و 
نمي توان اين مشكل را بر گردن يك صنف انداخت و 

آنها را مورد بازخواست قرار داد.

بهتري�نفاكت�وربرايكيفيتن�ان،آموزش
كارگراننانوايياست

حسن حنان قائم مقام ش��ركت بازرگاني دولتي ايران در 
خصوص كيفيت نان گفت: گن��دم، آرد و نان يك زنجيره 
به هم پيوسته است كه اگر در هر مرحله رعايت استاندارد 
ناديده گرفته شود، محصول نهايي آسيب ديده و در نتيجه از 
كيفيت آن كاسته مي شود. وي با بيان اينكه ساختار كشت 
گندم بايد اصلاح شود، افزود: حدود ۴0 درصد گندم كشور 
از كيفيت خوب، ۴0 درصد از كيفيت متوسط و ۲0 درصد 
از كيفيت ضعيف برخوردار است كه اين موضوع بر كيفيت 
آرد تاثير بسزايي دارد. قائم مقام شركت بازرگاني دولتي ايران 
تصريح كرد: نگه داري آرد در خبازي يكي از عوامل اصلي 
براي كيفيت نان است و نانوايان بايد به اين فاكتور اهميت 
بدهند تا خروجي محصول كه همان نان اس��ت با كيفيت 
باشد. حنان ادامه داد: از اين رو بهترين فاكتور براي افزايش 
كيفيت نان آموزش كارگران نانوايي است، چرا كه عمل آوري 
و تهيه خمير و حتي آب مورد استفاده براي توليد نان بسيار 
مهم بوده و حدود ۸0 درصد كيفيت نان را تشكيل مي دهد.

گرمايهوا،كيفيتنانراكاهشداد
محمدج��واد كرمي ريي��س اتحاديه نان ه��اي فانتزي 
)حجيم و نيمه حجيم(، درباره اف��ت كيفيت نان افزود: 
باتوجه به گرماي هوا، افت كيفيت آرد در تابستان امري 

طبيعي است.
وي در ادامه از راهكار هاي موجود براي بالابردن كيفيت 
نان خبرداد و اظهار كرد: دولت با اختلاط گندم هاي كيفي 
استان هاي خوزس��تان، گلس��تان و فارس با گندم هاي 
كيفيت پايين مي تواند از افت كيفيت آرد نان، جلوگيري 
كند و در غير اين صورت بديهي است كه كيفيت نان در 

فصل تابستان به سبب ضعيف بودن آرد كاهش يابد.
كرمي با تاكيد بر اينك��ه آهنگ واردات گندم، بايد تندتر 
شود، افزود: اين امر س��بب مي شود تا نان با كيفيت تري 
در اختيار مردم قرار گيرد. رييس اتحاديه نان هاي فانتزي 
)حجيم و نيمه حجيم( تصريح كرد: درست است كه ما در 
توليد گندم خودكفاهستيم، اما بايد همگام با كشور هاي 
ديگر در جهت كيفيت گندم حركت كنيم، بنابراين بايد 

گندمي با كيفيت وارد كشور كنيم.

كرمي با اش��اره به اينك��ه اكنون ما به كش��ور عراق و 
افغانس��تان آرد صادر مي كنيم، افزود: اگ��ر اين آرد با 
كيفيت مناسب صادر شود بطور قطع، از كشور تركيه 
پيشي مي گيريم چرا كه كشور عراق، تمايل دارد كه از ما 
آرد خريداري كند، اما به علت كيفيت آردمان، گرايش 

بيشتر به كشور تركيه است.
رييس اتحاديه نان هاي فانتزي )حجيم و نيمه حجيم( 
با تاكيد بر اينكه كشور فرانسه، يكي از قطب هاي گندم 
در تمام دنياست، افزود: اين كشور، گندم را از كشور هاي 
ديگر وارد مي كند تا هم بتواند صنايع داخلي اش را تامين 
كند و ه��م آرد را با كيفيت صادر كند و از اين رو بتواند 
مشتري مداري خود را به درستي انجام دهد كه البته ما 

هم از اين قاعده مستثي نيستيم.
وي ادامه داد: براي اينكه يك نان با كيفيت پخته شود 
بايد گندم ه��اي ضعيف و قوي با هم تركيب ش��وند. 
شركت هاي غله و خدمات بازرگاني مناطق در اين زمينه 
بايد برنامه ريزي كنند تا هرچه زودتر مشكل كيفيت 

پايين آرد و نان در فصل گرما رفع شود.

كرمي تصريح ك��رد: دولت گندم را ي��ك هزار و ۷۵0 
تومان از كش��اورز خريداري مي كند و به قيمت 66۵ 
تومان در اختيار نانوايي هاي يارانه پز و ۹00 تومان آزاد 
پز و يك هزار و ۸۵0 تومان به به واحدصنفي و صنعت 
مانند كارخانه هاي ماكاروني، بيس��كوييت و … قرار 
مي دهد، از اين رو چند نرخي بودن قيمت گندم و آرد 
منطقي نيست و سبب ايجاد رانت هاي زيادي مي شود 
كه از اين رو به نظر مي رسد با يكسان سازي نرخ گندم 
و آرد و به سبب قرار گرفتن رقابت سالم ميان نانوايان 
شاهد افزايش كيفيت، قيمت منطقي نان و حذف رانت 

و سودجويي افراد باشيم.
رييس اتحاديه نان هاي فانتزي )حجيم و نيمه حجيم( 
اظهار كرد: اگر مي خواهيم صنعت سالمي داشته باشيم 
بايد دولت گندم را به قيمت تمام ش��ده و به يك نرخ 
در اختي��ار همه قرار دهد تا كيفيت گن��دم، آرد و نان 
افزايش يابد و رقابت سالمي ميان كشاورز، كارخانه ها و 
واحدهاي پخت نان ايجاد شود و شاهد تحول خوبي در 

بخش آرد و نان باشيم.

در ش��رايطي ك��ه دول��ت ب��راي حماي��ت از 
مصرف كنندگان كالاهاي داخلي به واردات و توليد 
كالاهاي اساسي در كشور يارانه و ارز ۴۲00 توماني 
اختصاص مي دهد اما اين شرايط باعث سوءاستفاده 
برخي ش��ده بطوري كه آنها اين كالاهاي اساسي 
را بعد از انجام يك فرآوري به اسم صادرات غيرنفتي 

و ارز آوري از كشور خارج مي كنند.
پرونده اي كه با عنوان »صادرات رانتي« دنبال مي شود 
واكنش محمدرض��ا مودودي سرپرست س��ازمان 
توس��عه تجارت اي��ران را نيز بر انگيخ��ت و در يك 
نشست خبري اظهار كرد: تحليل هاي ما نشان داد كه 
سال گذش��ته مقادير قابل توجهي آبنبات، شكلات، 
بيسكويت و ماكاروني كه با ارز ارزان قيمت توليد شده 

بودند ص��ادرات آنها سوءاس��تفاده از منابعي بود كه 
مي بايست در اختيار مردم قرار مي گرفت.

وي اضاف��ه كرد: صادرات اين اق��لام درحالي صورت 
گرفت كه بطور مثال در سنوات گذشته به هيچ وجه 
تا اين اندازه صادرات آبنبات نداش��تيم و در شرايطي 

كه صادرات شكر ممنوع بود، صادرات آن انجام شد.
سرپرست س��ازمان توس��عه تجارت افزود: صادرات 
اين اقلام نوعاً صادرات نيست و نمي تواند اسم آنها را 
صادرات گذاشت؛ لذا ما اين موضوع را تحت بررسي 
قرار داديم و در ش��رايطي كه بايد براي صادرات اين 
اقلام، عوارض اخذ مي شد، متأسفانه اين اتفاق نيفتاد.

وي گفت: ي��ك راه براي مقابله با اين م��وارد، ممنوع 
كردن صادرات اين اقلام است، ولي مرزهاي كشور كه 

ميلياردها دلار كالاي قاچاق از آنها وارد مي ش��ود اين 
ظرفيت را دارد كه اين حجم كالا نيز خارج ش��ود؛ لذا 
بايد منشأ اين اتفاقات و سياست هاي ارزي اصلاح شود.

بنابراين گزارش در س��ال گذشته 1۲0 ميليون دلار 
آبنبات در حالي صادر شده كه صادرات شكر ممنوع 
بوده و منجر ش��ده اس��ت كه در ب��ازار داخلي نيز با 

افزايش قيمت شكر و كمبود آن مواجه شود.
هرچند كه دلي��ل افزايش و قيمت مقطعي ش��كر 
در بازار مص��رف داخلي صادرات آبنبات نيس��ت و 
دلايل مهمت��ري ني��ز دارد ام��ا در هرحال كالايي 
كه دول��ت ب��راي قرار گيري آن به قيمت مناس��ب 
در س��بد غذايي مردم يارانه مي دهد نبايددر قالب 

صادرت آبنبات از كشور خارج شود.

واكنشانجمنمربوطهبهصادرات
120ميليوندلاريآبنبات

جمشيد مغازه اي دبير انجمن صنايع شيريني و شكلات 
ايران در واكنش به صادرات 1۲0 ميليون دلار آبنبات 
گفت: به درستي مشخص نشده است اين آمار مربوط 
به آبنبات است يا نبات هاي س��نتي كه از شكر توليد 
مي ش��ود، چراكه در توليد آبنبات بيش��تر از فروكتوز 
و گلوكز اس��تفاده مي شود و ش��كر به ميزان كمتري 
مورد استفاده قرار مي گيرد.  وي همچنين با تاكيد بر 
مشكلات صنايع شيريني و شكلات ايران در تامين مواد 
اوليه چون آرد، روغن و شكر افزود: قيمت آرد از 1300 
تومان به حدود ۲۵00 تومان رسيده است كه در قيمت 
تمام شده محصولات اين صنعت تاثيرگذار بوده است. 

محصولات توليدي صنايع شيريني و شكلات ايران را 
محصولاتي لوكس توصيف كرد كه در شرايط تنگناي 
اقتصادي و كاهش قدرت خريد مردم از سبد مصرفي 
خانوار ايراني حذف ش��ده اند و چاره كارخانجات براي 
جبران كاهش تقاضاي داخلي و ادامه راه توليد را تمركز 

برحفظ بازارهاي خارجي و صادرات عنوان كرد. 
وي در ادام��ه با اش��اره به قيمت ح��دود 1 دلاري هر 
كيلوگرم آبنبات خاطرنشان كرد: صادرات 1۲0 ميليون 
دلاري آبنبات مستلزم توليد و صادرات 1۲0 هزار تن از 
اين محصول است در حالي كه چنين حجمي از توليد 
وجود خارجي ندارد و به نظر مي رسد آمار صادرات 1۲0 
ميليون دلاري آبنبات نبات هاي توليد ش��ده به روش 

سنتي را نيز شامل مي شود. 

معاونامورمعادنوصنايعمعدنيوزارتصمتمطرحكردقائممقامدبيركلخانهصنعتومعدنايران:

درآمد۲۰ميليارددلاريازموادمعدنيدرسالگذشتهتقويتظرفيتتوليدياستانهايمرزيبهترينراهمقابلهباتحريماست
قائم مقام دبيركل خانه صنعت، معدن و تجارت ايران گفت: بسيج استان هاي 
مرزي آذربايجان غربي و شرقي، كردستان، ايلام و كرمانشاه مي تواند راهي 
براي دور زدن تحريم هاي كش��ور باش��د. به گزارش مهر، آرمان خالقي در 
مراسم گراميداشت روز ملي صنعت و معدن كه با هدف تجليل از صنعتگران 
و واحدهاي نمونه استان كردستان برگزار شد، اظهار كرد: امروز كه دشمن 
در حال افزايش تحريم ها، فشارهاي اقتصادي و تنگ كردن شرايط مراودات 
تجاري ايران و ديگر كشورهاي جهان است بايد براي خروج از اين تنگنا راه 
چاره جديدي بينديشيم كه بسيج استان هاي مرزي مي تواند يكي از اين 
راه ها باشد. وي افزود: وجود مرزهاي بسيار با كشورهاي همسايه به ويژه در 
بخش غرب و شمال غرب كشور مي تواند فرصت مبادلات و مراودات تجاري با 
كشورهاي همسايه را تقويت كند به شرطي كه بتوانيم با كشورهاي آن سوي 
مرزها ارتباط درستي برقرار كنيم. قائم مقام دبيركل خانه صنعت، معدن و 
تجارت ايران ادامه داد: امروز ديگر همه به ويژه مسوولان مشكلات را مي دانند 
و نيازي به اشاره كردن مرتب به آنها نيست بلكه بايد به دنبال آن باشيم كه 
براي مقابله با آنها چه بايد كرد. خالقي يادآور شد: امروز تحريم هاي اقتصادي 
شرايط فعاليت واحدهاي توليدي در كشور را بسيار سخت كرده و ما بايد به 

گونه اي عمل كنيم كه بتوانيم همچنان در اين شرايط نيز اقتصاد كشور را 
سرپا نگه داريم تا از اين برهه زماني نيز عبور كنيم.

وي بيان كرد: جنگ اقتصادي كه امروز در آن هستيم نيازمند يك آرايش 
جنگي است و اين آرايش تنها زماني اتفاق مي افتد كه هر مسوول و مديري 
كه در هر پستي قرار دارد كار خود را به درستي انجام دهد تا سرمايه گذار و 

توليدكننده بدون دغدغه به دنبال رونق توليد كشور باشند.
قائم مقام دبيركل خانه صنعت، معدن و تجارت ايران در ادامه گفت: اگر همه به 
درستي كار خود را انجام دهند و سرمايه گذار آرامش خاطر لازم را داشته باشد 
ديگر سرمايه گذاران نيز براي حضور در عرصه توليد كشور ترغيب مي شوند.

خالقي افزود: خوشبختانه امروز قوه قضاييه نيز به بحث رسيدگي به تخلفات 
به خوبي ورود كرده و اين امكان وجود دارد از طريق اين قوه كس��اني كه در 
سيستم مديريتي، بانكي يا نظارتي در حال كارشكني در انجام فعاليت هاي 
توليدي و سرمايه گذاري هستند فراخوانده شوند. وي اظهار كرد: بايد بزرگان 
و سرمايه گذاران حوزه توليد و صنعت كردستان را شناسايي و از آنان خواهش 
كرد كه به اين حوزه ورود كنند چرا كه تا زماني كه صنايع بزرگ ايجاد نكنيم 

نمي توانيم اميدوار به پيشرفت و حل مشكلات در اين استان باشيم .

معاون امور معادن و صنايع معدني وزارت صنعت، معدن و تجارت گفت: سال 
گذشته مواد معدني و زنجيره فرآورده هاي مربوط به آن ۲0 ميليارد دلار براي 
كشور درآمد داشته است. به گزارش ايرنا، جعفر سرقيني در نشست شوراي 
معادن استان زنجان افزود: با توجه به گستردگي معادن كشور سال گذشته 

يك و نيم ميليارد تن خاك معدني در ايران جابه جا شده است.
وي خاطرنشان كرد: هم اكنون در حوزه استخراج مواد معدني ايران علاوه بر 

توليد نياز كشور در برخي بخش ها تا چهار برابر نياز توليد و صادر مي كنيم.
اين مسوول با اش��اره به لزوم حفظ منابع طبيعي، تاكيد كرد: اين معاونت 
داوطلبانه براي حفظ منابع ملي استحصال مواد معدني سطح يك و ۲ را در 

پنج استان ممنون اعلام كرده است.
معاون امور معادن و صنايع معدن��ي وزارت صمت با بيان اينكه معادن در 
حد توان به نهال كاري و جنگل كاري در حوزه معادن ش��أن اهتمام دارند، 
خاطرنشان كرد: همچنين شوراي معادن استان ها با هر فرد خطاكاري كه 
بطور عمد خارج از محدوده مواد معدني استحصال مي كند، با قاطعيت برخورد 
داشته باشد. سرقيني ادامه داد: اين تعدي و تخطي از قانون به خاطر اينكه 
ضايع شدن حقوق هشتاد ميليون ايراني و نسل هاي آينده است بايد بدون 

اغماض و رحم برخورد ش��ود تا  كسي جرأت تعدي به حق ديگران در اين 
بخش را نداشته باشد. وي اظهار داشت: طبق قانون و به خاطر رعايت حقوق 
روستاييان هيچ ماشين حمل مواد معدني اجازه ندارد بار اضافي داشته باشد، 
همچنين بايد بهره برداراني كه جاده اختصاصي معدن ندارند در ترميم جاده 

روستاهاي حومه معدن مشاركت جدي داشته باشند.
معاون امور معادن و صنايع معدني وزارت صمت با اشاره به اهميت و اولويت 
سلامتي مردم، تصريح كرد: به خاطر حفظ سلامتي مردم ۲ بار تاكنون به 
جمع آوري پسماندهاي روي حاشيه زنجان و انتقال آن به جاي مناسب راي 

داده ايم و انتظار داريم هرچه زودتر اين موضوع اتفاق بيفتد.
اين مسوول با بيان اينكه در اين آرا به مالكيت دولتي اين پسماندها نيز اشاره 
شده است، ادامه داد: بهتر است تا حمل پسماندهاي روي زنجان با تصميم 

مسوولان استاني به مكاني كه مشخص خواهد شد انتقال يابد.
سرقيني با اشاره به تشكيل دادگاه هاي ويژه معادن در استان زنجان، 
يادآور شد: تشكيل اين دادگاه ها بر عهده روساي دادگستري استان ها 
است و تاكنون به غير از اين استان جاي ديگري موفق به دريافت مجوز 

تشكيل دادگاه ويژه معدن نشده است.

 Mon. July15. 2019   دو شنبه    24 تير 1398   12  ذيقعده 1440  سال ششم    شماره   1426 

چراسهمتعاونيهادراقتصاد
آبرفت؟

بسياري از كارشناسان بر اين باورند آنچه كه بخش 
تعاون امروز از آن رنج مي برد، رنج ذهنيت است و 
ذهنيت ها نسبت به بخش تعاون بايد عوض شود 
تا ش��يوه اي مدرن از اقتصاد مردم��ي را در ايران 

شاهد باشيم.
به گزارش ايسنا، سال هاي سال است كه صاحبنظران 
راه برون رفت از مشكلات كشور را در تقويت بخش 
تعاون و استقرار يك اقتصاد مردم محور عنوان كرده 
و از قالب تعاون به عنوان بهترين براي راهكار مقابله با 
چالش هاي اقتصادي، بحران ها و تحريم هاي خارجي 
نام مي برند. به اعتقاد آنها، س��اختار تعاون به لحاظ 
تحمل چالش ها و ريسك هاي اقتصادي، ايمن ترين 
ساختار اقتصادي در جهان است كه اين امر در جنبش 
تسخير وال استريت و تبعات ناشي از نوسانات اقتصادي 

كاملًا مشهود بود و به اثبات رسيد.
جنبش »تسخير وال استريت« در اعتراض به گسترش 
اختلاف طبقاتي، نبود ش��غل ب��راي جوانان، نبود 
حمايت هاي اجتماع��ي، افزايش روز اف��زون فقر و 
گرسنگي و اوضاع وخيم اقتصادي با هدف مبارزه با 
نابرابري هاي اقتصادي و فرهنگ سرمايه داري غرب 
و از بين بردن نفوذ دلالان رقم خورد. اين جنبش كه 
در جامعه امريكا مسبوق به سابقه نبود، نوك پيكان 
حملات خود را به س��وي نظام سرمايه داري گرفت 
و خواهان استقرار نظامي اقتصادي مبتني بر توزيع 
عادلانه ثروت، برابري مردم و رفع فقر و تبعيض بود؛ 
اصولي كه منطبق با اصول و ارزش هاي بخش تعاون 
كشور است و نمود آن، روحيه مشاركت و خير جمعي، 
توزيع عادلانه درآمدها و برابري ميان تمام اعضا است. 
بعد از تسخير وال استريت بود كه نظام سرمايه داري 
حتي در كشورهايي نظير آلمان، فرانسه و انگليس به 
شكست انجاميد و ابعاد اجتماعي اقتصاد و توجه به 

خواست مردم بيش از پيش مورد توجه قرار گرفت.
بر اس��اس آمارها بيش از ۸0 درصد اقتصاد كشور به 
لحاظ مالكيتي و مديريتي در دس��ت دولت است و 
اگر سهم 1۵ درصدي بخش خصوصي را بپذيريم، 
بخش تعاون تنها ۵ درصد از اقتصاد كشور را به خود 
اختصاص داده است. با وجود نگاه ويژه قانون اساسي 
كشور و سند چش��م انداز 1۴00 به بخش تعاون و با 
وجود تاكيد بند “ب “ سياست هاي اصل ۴۴ قانون 
اساس��ي كه بخش تعاون بايد تا پايان برنامه پنجم 
توسعه ۲۵ درصد اقتصاد كشور را در اختيار مي گرفت، 
اين هدف عملًا محقق نشد و بخش تعاون از دستيابي 
به بس��ياري از مزايا از جمله معافيت هاي مالياتي و 
بيمه اي، عوائد ناشي از واگذاري هاي دولتي و ورود به 

بازار سرمايه باز ماند.
از نگاه كارشناسان اقتصادي و متوليان بخش تعاون 
كشور، ريشه بسياري از ناكامي هاي بخش تعاون در 
عدم اجراي قوانين مرتبط با اين بخش، عدم نهادينه 
ش��دن فرهنگ تعاون، نگاه تبعيض آميز نسبت به 
فعاليت هاي بخش خصوصي و تعاوني، عدم اجراي 
صحيح سياست هاي اصل ۴۴ و باور نداشتن ظرفيت ها 

و توانمندي هاي بخش تعاون است.
رييس اتاق تعاون ايران در گفت وگو با ايسنا، مي گويد: 
قانون اجراي سياست هاي اصل ۴۴ قانون اساسي از 
سال 13۸۷ در كش��ور ابلاغ شد ولي با وجود آنكه از 
زمان ابلاغ اين قانون تاكنون اقدامات زيادي در اين 
حوزه صورت گرفته ولي خروج��ي آن قابل قبول و 

رضايت بخش نبوده است.
او مي گويد: ب��راي آنكه بخش تعاون به س��هم ۲۵ 
درصدي برسد بايد فضاي جامعه، فضاي كسب و كار 
و فعاليت هاي توليدي و خدماتي و بطور كلي اقتصاد 
كشور متأثر از ظرفيت هاي بخش تعاون پيش برود و 
جهت گيري ها مبتني بر رشد و توسعه تعاوني ها به 
عنوان بخش غير دولتي باشد. اگر بخش خصوصي به 
تعاوني ها بپيوندد و تعاوني هاي بزرگ تري در بخش 
خصوصي ايجاد كنيم و در خصوصي سازي بنگاه هاي 
دولتي اولويت را به تعاون بدهيم، هم سهم و جايگاه 
بخش تعاون به سرعت رشد مي كند و هم اقتصاد رونق 

و اعتلاي بيشتري مي گيرد.
عبدالهي مي افزايد: قرار بود مطابق قانون بخش تعاون 
۲۵ درصد از اقتصاد كشور را در اختيار بگيرد؛ منتها 
اين كار الزاماتي داشت كه مهم ترين آن اجراي اصل 
۴۴ قانون اساسي، برنامه چهارم و برنامه پنجم توسعه 
و سند توسعه بخش تعاون در راستاي توانمندسازي 
شركت ها و تشكل هاي تعاوني بود و اين اسناد بايد به 
اجرا مي رسيد تا به هدف گذاري تعيين شده دست پيدا 
كنيم ولي متأسفانه بخش اعظمي از قوانين برنامه هاي 
چهارم و پنجم توسعه به اجرا در نيامد و سياست هاي 
اص��ل ۴۴ به ويژه در بند » ب « بطور كامل عملياتي 
نشد و ما در بحث واگذاري هاي دولتي، نظام مالياتي 
و بازار پول و سرمايه پيشرفت مورد نظر را در بخش 

تعاون شاهد نبوديم.
رييس اتاق تعاون ايران بهترين قالب خصوصي سازي 
را تعاوني ها مي داند و مي گوي��د: يكي از دلايلي كه 
معتقدم سياست هاي اصل ۴۴ به درستي اجرا نشد، 
واگذاري هاي نادرست بود. هدف سياست هاي كلي 
اصل ۴۴ قانون اساس��ي استفاده از مديريت كارآمد 
تعاوني و خصوصي به جاي مديريت دولتي بود و مقرر 
شد، تصديگري دولت و دستگاه هاي شبه دولتي در 
اقتصاد با واگذاري به بخش خصوصي كمتر شود ولي 
در بحث واگذاري ها آنچه به بخش خصوصي واقعي 
واگذار ش��د، عملًا كمتر از 1۸ درصد و بخش تعاون 

بسيار ناچيز بود.
وي با اش��اره به پايين بودن هزينه ايجاد اشتغال در 
بخش تعاون و ظرفيت ب��الاي تعاوني هاي فراگير و 
سهامي عام در اقتصاد مي افزايد: با همه ويژگي هاي 
مثبتي كه بخش تعاون دارد فاصله زيادي تا رسيدن 
به جايگاه و سهم واقعي بخش تعاون داريم. هرچند 
كه طي سال هاي گذشته اقدامات موثري در زمينه 
افزايش سهم بخش تعاون صورت گرفت و تعاوني ها 
ثابت كردند كه صرفاً يك بخش اقتصادي نيستند و 
مي توانند در شرايط تحريم و چالش هاي اقتصادي 
نقطه اتكاي قابل توجهي براي حاكميت و نظام باشند 
و از عهده بسياري از مسووليت هاي اقتصادي برآيند.



كوتاه از دنياي انرژي

تك خبر

7 انرژي

گزارش »تعادل« از سفر به دل خليج فارس براي نصب سكوي B فاز 14 پارس جنوبي

»تعادل« بررسي مي كند 

مهندسي  پارس جنوبي  در مرحله  پاياني

مصوبه دولت براي سامان بخشي به بودجه نيروگاه اتمي بوشهر

گروه انرژي| فرداد احمدي|
ظهر روز ش��نبه عمليات نصب سكوي B فاز 14 پارس 
جنوبي انجام ش��د و ابرسازه 2 هزار و 450 تني ساخت 
مهندسان ايراني به دست مهندسان ايراني روي پايه هاي 
خود در ميدان گازي مش��ترك ميان ايران و قطر قرار 
گرفت. سكوي B سومين س��كوي نصب شده از چهار 
سكوي فاز 14 است و با نصب سكوي D كه پيش بيني 
مي شود تا پايان تابستان امسال به انجام برسد، عمليات 
نصب سكوهاي فاز 14 به پايان مي رسد. به اين ترتيب، 
عمليات توس��عه پارس جنوبي به جز فاز 11 به پايان 
رسيده و تا پايان فصل پاييز، انتقال گاز از دو سكوي B و 

D آغاز خواهد شد. 
هوا هنوز تاريك بود كه به همراه حدود 50 نفر از اصحاب 
رس��انه به دل دريا زديم و با يك شناور تندرو به سمت 
فاز 14 پارس جنوبي حركت كرديم. برنامه كمي تغيير 
كرده بود و پروژه مهندسي نصب سكوي B اين فاز كه 
پيش بيني شده بود ساعت 14 روز شنبه )22 تيرماه( 
به اجرا درآيد، به خاطر شرايط آب و هوايي به 5 ساعت 
زودتر، يعني س��اعت 9 صبح موكول شد. در دريا آب و 
هوا حرف اول را مي زند و انسان ها بايد برنامه هاي خود 
را با آن تنظيم كنند؛ مخصوصأ اگر قرار باشد عملياتي 
حس��اس، س��خت و پيچيده همچون نصب يك سازه 
2450 تني روي پايه اي انجام شود كه لوله هاي پرفشار 
حاوي گاز ترش، مستقيم از عمق 3 كيلومتري زمين 

به آن متصل باشد.
در گرگ وميش طلوع خورشيد گله هاي دلفين كنجكاو 
به قايق نزديك مي شدند و هم پاي آن حركت مي كردند 
و خالق صحنه زيبايي از حيات خليج فارس بودند. شناور 
آب ها را با قدرت مي شكافت و ردي از دود غليظ پشت سر 
خود بر جاي مي گذاشت. روي عرشه بوي گازوييل هوا 
را پر كرده بود. قرار بود قايق 4 ساعت تمام در دل خليج 
فارس براند تا ما را رأس ساعت 9 صبح به مقصدمان در 
105 كيلومتري ساحل يعني محل نصب سكو برساند.

ساعت ها سپري شدند و ما به موقع به مقصد رسيديم. 

بارج انتقال دهنده يا همان شناور حامل سكو در محل 
خود قرار داش��ت و جرثقيل 5 هزار تني، بازوي عظيم 
خود را بر بالاي س��ر سكو گرفته بود. چند نفر در حال 
باز كردن جوش هاي پايه هاي سكو از شناور بودند. اين 
مرحله بيش از دو ساعت زمان برد و پس از آن، جرثقيل 
در فرآيندي 1 ساعته س��كوي B را كم كم بالا كشيد. 
پس از آن چند قايق، ش��ناور جدا شده از سكو را از زير 
آن بيرون كشيده و از محل دور كردند. 1 ساعت ديگر 
زمان سپري شد تا جرثقيل، آرام آرام به پايه هاي نصب 
شده در دريا نزديك شده و سكو را دقيق بالاي سر آن 
نگه دارد. متصديان جرثقيل بطور مداوم به شناورهاي 
متعدد حاضر در صحنه )از جمله ما( هشدار مي دادند كه 
فاصله ايمني را از سكو حفظ كرده و چندصدمتر دورتر 
بايستند، زيرا هميشه بايد احتمال خطا را در نظر گرفت 
و اگر به هر دليلي مش��كلي در اجرا ايجاد شود، ممكن 
است ابرسازه سكو به داخل آب سقوط كند و با گرداب 
عظيمي كه جرم آن ايجاد خواهد كرد، هر شناوري كه 
فاصله ايمني را رعايت نكرده باشد با خود به عمق آب 

خواهد كشيد.
مرحله پاياني، نش��اندن س��كو بر پايه ه��ا و عمليات 
جوشكاري بود كه بيش از نيم ساعت به طول انجاميد و 
در ساعت 2 بعد از ظهر شنبه 22 تير كار نصب آن تمام 
شد. بدين ترتيب يكي از آخرين سكوهاي ميدان گازي 
پارس جنوبي به دست مهندس��ان ايراني ساخته شد 
و به دست مهندس��ان ايراني در محل خود قرار گرفت 
. پيش بيني مي ش��ود كه تا پايان ش��هريورماه با نصب 
سكوي D فاز 14 كه سكوي فرعي پروژه B به حساب 
مي آيد، ش��ركت نفت و گاز پارس عمليات مهندسي 
دريايي ميدان گازي مش��ترك پارس جنوبي را به جز 
فاز 11 )كه نيازمند پمپ تقويت فشار است و به دليل 
وضع تحريم ها از سوي امريكا و كنار كشيدن مجريان 
خارجي طرح يعني شركت فرانسوي توتال از پروژه با 

تأخير مواجه شده است( به اتمام برساند.
به گفته محمدمهدي توسلي پور، مجري فاز 14، اين فاز 

قرار است 56 ميليون متر مكعب در روز به حجم برداشت 
گاز از ميدان پارس جنوبي اضافه كند. بخش اجرايي اين 
پروژه در دريا 92 درصد و در خشكي )پالايشگاه اين فاز( 
81 درصد پيشرفت داشته است و در مجموع با 84.5 
درصد پيشرفت قرار است تا پايان پاييز 98 بهره برداري 
روزانه 56 ميليون مترمكعبي اين فاز به مرحله تحقق 
برسد. توسلي پور كه پس از انجام مرحله نصب سكو در 
شناور محل استقرار خبرنگاران حاضر شد تا در نشست 
 خبري به س��والات آنان پاس��خ دهد، هزينه س��اخت

4 سكوي اين فاز را 550 ميليون دلار ذكر كرد كه براي 
نخستين بار در تاريخ ساخت و سازهاي پارس جنوبي، 
پايين تر از س��قف قرارداد 570 ميليون دلاري تعيين 
شده بود و با اتكا به مهندسان ايراني در ساخت و نصب، 
معادل 150 ميليون دلار صرفه جويي ارزي در ساخت 

4 سكوي فاز 14 انجام شد. 
اما ارزش كار كاركن��ان پروژه هاي ميدان گازي پارس 
جنوبي زماني بيشتر آشكار مي شود كه تفاوت دو كشور 
ايران و قطر در بهره برداري از گاز اين ميدان در نظر گرفته 

شود. تلاش مهندس��ان ايراني در آب و هواي شرجي و 
دماي طاقت فرساي خليج فارس سبب شده است كه 
فرآوري و شيرين سازي گاز ترش در داخل كشور انجام 
شده و با ايجاد ارزش افزوده، درآمد حاصل از فروش گاز 
شيرين و ديگر محصولات جانبي بيشتر از درآمد قطر 
از فروش سهم خود از اين ميدان باشد. دو سوم ميدان 
گازي مشترك پارس جنوبي در خاك قطر است و اين 
كشور گاز خود را به صورت خام و ترش در همان محل 

چاه ها مي فروشد.

گروه انرژي| نادي صبوري|
هيات وزيران 19 تير ماه تصوي��ب كردند كه وزارت 
نيرو موظف است از طريق شركت هاي تابعه خود برق 
 نيروگاه اتمي بوش��هر را به ازاي هر كيلو وات ساعت
100 تومان خريداري و اين مقدار را نيز ماهانه با اين 
نيروگاه محاسبه كند. اس��فند پارسال بود كه بهروز 
كمالوندي س��خنگوي س��ازمان انرژي اتمي نسبت 
به »بلاتكليفي« تامين بودجه نيروگاه اتمي بوش��هر 
هشدار داد و حالا به نظر مي رسد اين راهكاري است 
كه دولت براي بيرون بردن نيروگاه بوشهر از اين مساله 
به كار گرفته اس��ت. اين ماجرا اما بهانه خوبي اس��ت 
براي بررس��ي آخرين وضعيت توليد برق در نيروگاه 
س��فيد رنگي كه تنها نيروگاه اتمي غي��ر نظامي در 

خاورميانه است.
امس��ال بطور متوس��ط ماهانه 60 ميليارد تومان به 
نيروگاه اتمي بوش��هر به ازاي توليد ب��رق اين واحد 
پرداخت خواهد شد. مبناي اين رقم تازه ترين گزارش 
عملكرد اين نيروگاه اس��ت كه فروردين ماه 98 روي 
وب سايت شركت مادر تخصصي توليد و توسعه انرژي 
اتمي ايران قرار گرفته است. اين گزارش مي نويسد كه 
در سال 97 در مجموع 7 هزار و 246 ميليون كيلووات 
ساعت برق در نيروگاه اتمي بوشهر توليد شده است. 

ش��ركت مادر تخصصي توليد و توس��عه انرژي اتمي 
ايران شركتي اس��ت كه سال 83 يعني 10 سال قبل 
از بهره برداري تجاري نيروگاه اتمي بوش��هر تاسيس 
شده است تا فعاليت ها در حوزه توليد برق هسته اي را 
»ساماندهي و راهبري« كند و كارگزار سازمان انرژي 

اتمي ايران باشد. 
عمر نيروگاه اتمي بوش��هر را روي كاغذ به سال 54 و 
يك س��ال بعد از تاسيس س��ازمان انرژي اتمي ايران 
نس��بت مي دهند، طبق اطلاعات وب سايت سازمان 

انرژي اتمي، عمر فعاليت هاي هس��ته اي ايران از اين 
قديمي تر هم هست. در واقع اگر سرنخ اولين باري كه 
ايراني ها خواستند فعاليت اتمي داشته باشند را دنبال 
كنيم بايد گفت دانشگاه تهران اولين سفارش خريد 
تجهيزات فعاليت اتمي ايران را اواسط دهه 30 ثبت 
كرد. آن  روزها صاحب منصبان تلاش مي كردند ايران 
به هر شكلي شده از ديگر »بلاد« عقب نماند و موفقيت 
كشورهاي صنعتي در به كارگيري فناوري هسته اي و 
به وجود آمدن جوي در دنيا كه پيشرفته بودن يعني 
تسلط بر انرژي هسته اي آنها را شديدا به تكاپو واداشته 
بود. به هر حال تا س��ال 53 هم دانشگاه تهران بود كه 
امور اتمي را دنبال مي كرد اما بعد س��ازماني جداگانه 
تاسيس شد تا همه چيز به آن جا منتقل شود. تير 53 
يعني دقيقا 45 سال پيش قانوني مصوب شد به اسم 
قانون س��ازمان انرژي اتمي؛ در اين روزها 20 سال از 

روزي كه بشر توانسته بود براي اولين بار از يك نيروگاه 
اتمي، نيروگاه اوبنينسك روسيه، برق به شبكه وصل 
كند مي گذشت. قانون سازمان انرژي اتمي مي گفت 
ايران مي خواهد از »اشعه« و »انرژي« اتمي در صنايع 
و كشاورزي و خدمات و كارخانه شيرين كردن آب شور 
و توليد مواد اوليه صنايع اتمي و بالاخره »ايجاد نيروگاه 

اتمي« استفاده كند. 
آن طور كه نخستين رييس انرژي اتمي بعد از انقلاب 
در گفت وگوي��ي با روزنامه ش��هروند مطرح مي كند، 
نهادهايي مانند س��ازمان برنامه و بودجه كه از لحاظ 
قانوني حق اظهارنظر دارند در مورد اين سازمان هيچ 
حقي نداش��تند. اين س��ازمان كه اصلا با وزارت نيرو 
هماهنگ نبود در حال طي كردن مراحل بسيار اوليه 
ساخت دو نيروگاه بود، يكي بوشهر و ديگري دارخوين، 
تا سال 57 و انقلاب اسلامي 60 درصد نيروگاه بوشهر 

ساخته شد ولي با روي كار آمدن حكومت جديد اينكه 
درباره نيروگاه هاي اتمي و كلا سرنوشت انرژي اتمي 
چه تصميمي گرفته شود خيلي سخت و پيچيده شد. 
حتي آن طور كه فريدون س��حابي نخستين رييس 
انرژي اتم��ي بعد از انقلاب روايت كرده اس��ت علاوه 
بر اينكه بر س��ر اينكه آيا انرژي اتمي باش��د يا نباشد 
بحث هايي بود، يك موضع نيز چالش برانگيز ش��د، 
اينكه به نظر مي آمد محل نيروگاه اتمي بوشهر درست 
انتخاب نش��ده اس��ت. او مي گويد: » ما با نيروگاهي 
روبرو بوديم كه بسياري از ضوابط در مورد آن رعايت 

نشده بود« 
روايات مختلفي از اينكه در سال هاي تعليق فعاليت 
انرژي اتمي چه عوامل آن را س��بب شده بودند وجود 
دارد، مرحوم آيت الله هاشمي رفسنجاني آبان 94 در 
گفت وگويي با سايت »اميد هس��ته اي ايرانيان« در 
تشريح شرايط سازمان انرژي اتمي و برنامه توليد برق 
اتمي ايران در اوايل انقلاب گفته است كه »بعضي از 
اعضاي دولت موقت، خيلي مايل نبودند كه آن وضع 

را ادامه بدهند.« 
ماجرا بالا گرفت و سال 58 در ميان تمام دردسرهاي 
يك حكومت نوپا، سميناري با عنوان »ادامه يا توقف 
نيروگاه بوشهر« برگزار شد. فريدون سحابي گفته است 
قطعنامه اي خروجي اين سمينار بود كه محتواي اصلي 
آن اين بود كه كشوري نفت و گاز دارد به نيروگاه اتمي 

با آن پيچيدگي احتياج ندارد. 
به هر حال با همين پيش زمينه، سازمان انرژي اتمي 
بع��د از انقلاب تا چند س��الي مانند طفل��ي بود كه از 
مادرش كه نخس��ت وزيري باش��د او را گرفته و موقتا 
سرپرس��تي را به خانواده كوچك تري كه وزارت نيرو 
باشد داده بودند، راه و روشي كه در ادامه تغيير كرد و 
انرژي اتمي اسفند سال 60 معاونت نخست وزيري و 

8 سال بعد معاونت رياست جمهوري شد تا استقلال 
لازم را پيدا كند. 

از آن روزها حالا نزديك 30 س��ال مي گذرد و 7 سال 
است كه نيروگاه اتمي بوش��هر به شكل تجاري برق 
توليد مي كند. اسفند سال گذشته بهروز كمالوندي 
سخنگوي س��ازمان انرژي اتمي از بلاتكليفي تامين 
بودج��ه اين نيروگاه صحبت ك��رده و گفته بود: » در 
سال هاي گذش��ته كه نيروگاه به بهره برداري رسيده 
است هرساله بايد يك سوم سوخت نيروگاه با سوخت 
جديد جايگزين ش��ود كه بخش عم��ده اين بودجه 
هرساله تاكنون توسط ش��ركت توليد و توسعه مادر 
تخصصي ان��رژي اتم��ي و بخش كمي هم توس��ط 
دولت تأمين مي ش��د اما با توجه به گران شدن ارز در 
كش��ورمان، اين نگراني جدي به وجود آمده است كه 
با توجه به تأمين نش��دن ما به ازاء اين بودجه از سوي 
دول��ت در بودجه س��ال 98 عملًا ني��روگاه با تهديد 

خاموشي روبرو شود.«
به اين ترتيب دولت براي اينكه س��ايه خاموشي را از 
روي نيروگاهي كه اهميتي استراتژيك دارد بردارد، 
س��از و كاري را ترتي��ب داده تا برقي ك��ه در نيروگاه 
بوشهر توليد مي شود به صورت تكليفي توسط وزارت 
نيرو خريداري ش��ود و پول آن هم هر ماه به نيروگاه 
پرداخت شود. دي ماه پارسال هم محمد مهدي مفتح 
سخنگوي وقت كميسيون تلفيق مجلس گفته بود كه 
وزارت نيرو موظف شد به منظور تامين منابع مالي براي 
توسعه صنعت هسته اي فناوري هاي نوين كوانتومي 
و گداخت هسته اي 20 درصد برق دريافتي از نيروگاه 

برق اتمي بوشهر را در سبد برق صادراتي قرار دهد.
طبق آمار شركت توليد و توسعه انرژي برق اتمي ايران، 
نيروگاه بوشهر س��ال 97 معادل 2.19 درصد از برق 

توليد شده در ايران را توليد كرده است. 
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توقيف نفتكش قابل حل است 
ايسنا|س��خنگوي فراكسيون مستقلين مجلس 
شوراي اسلامي گفت كه طبق اعلام وزير نفت مسائل 
مربوط به توقيف نقتكش ايراني پيچيده نيست و قابل 
حل است. زنگنه گفته است كه ايران امكان صادرات 

بنزين هم در وضع فعلي دارد.
مهرداد لاهوتي اظهار كرد: آقاي زنگنه در جلس��ه 
صبح يكشنبه فراكسيون مستقلين در مورد فروش 
نفت با توجه به تحريم ها عليه ايران گفت كه فضا در 
مورد صادرات و فروش نفت رو به بهبود اس��ت.وي 
افزود: آقاي زنگنه همچنين گفتند موافق صادرات 
پتروشيمي هستيم و توليد بنزين هم از 55 ميليون 
ليتر به 110 ميليون ليتر رس��يده كه بر اين اساس 
همه نياز ما در داخل توليد مي شود و امكان صادرات 
هم داريم. لاهوتي يادآور شد: وزير نفت در خصوص 
توقيف نفتكش حامل نف��ت ايراني هم توضيحاتي 
داد و گفت كه مسائل مربوطه به اين توقيف خيلي 
پيچيده نيست و قابل حل است. سخنگوي فراكسيون 
مستقلين در پايان يادآور شد: آقاي زنگنه از امضاي 
تفاهم نامه اي بي��ن ايران و آذربايجان خبر داد كه بر 
اساس آن قرار است برداشت مشترك 50 -50 بين 

دو كشور از ميادين خزر انجام شود.

نفت به جاي مطالبه از دولت 
گروه انرژي|آن ط��ور كه به نظر مي رس��د قرار 
است ساز و كاري طراحي شود كه طي آن بعضي از 
پيمانكاران حوزه انرژي به جاي دريافت مطالبات 
پولي خ��ود از دولت »نفت خ��ام« دريافت كنند. 
محسن طرز طلب گفته اس��ت كه اين موضوع در 

قانون بودجه هم پيش بيني شده است. 
 مديرعامل ش��ركت حرارتي با اش��اره ب��ه اينكه 
پيمان كاران بزرگ انرژي موافق تس��ويه مطالبات 
خود با دولت در مقابل دريافت نفت خام هس��تند 
گفت: تدوي��ن آيين نامه تهاتر نفت براي تس��ويه 

مطالبات پيمان كاران آغاز شده است.
محسن طرزطلب در خصوص پرداخت مطالبات 
پيمانكاران برق كه گفته مي ش��ود با نفت تسويه 
خواهد ش��د، گفت: س��ازوكار پرداخت مطالبات 
پيمانكاران برق با نفت در دولت در حال تدوين است 
كه البته اين موض��وع در قانون بودجه پيش بيني 
 ش��ده اس��ت.وي افزود: در تبصره ي��ك بند »ي« 
پيش بيني ش��ده تا 40 هزار ميليارد تومان از اين 
محل تس��ويه و در اختيار پيمان��كاران قرار گيرد 
بنابراين اين اق��دام بابت مطالبات پيمانكاراني كه 
طرح هاي تملك دارايي سرمايه را انجام مي دهند 
اگر بتوانند نفت دريافت كنند با يك سازوكاري در 
قبال مطالبات مسجّل شده تا پايان سال گذشته، 
نفت خام دريافت كنند.طرزطلب در پاسخ به اين 
سوال كه آيا پيمانكاران بزرگ مثل »مپنا« از اين 
موضوع اس��تقبال مي كنند گفت: دولت در حال 
تدوي��ن آيين نامه اي اس��ت كه بر اس��اس آن اگر 
پيمانكاري علاقه مند بود با چه س��ازوكاري تأييد 
صلاحيت شوند و با چه قيمت، چه شكل و روشي 
و اينكه توسط چه كسي اين برنامه تأييد شود اين 

نفت خام را دريافت كند.
طرزطلب افزود: قصد نام بردن پيمانكاري را ندارم 
اما پيمانكاري از اين موضوع استقبال مي كند كه 

مشتري و خريدار نفت داشته باشد.
مديرعامل ش��ركت ب��رق حرارتي در پاس��خ به 
اين س��وال كه پيمانكاران انرژي همواره دوست 
دارند مطالبات خود را با پول نقد تس��ويه كنند؛ 
آيا واكنشي از س��وي ش��ركت ها و پيمانكاران 
انرژي در اين خصوص وجود داشته است، اظهار 
داشت: اكثر پيمانكاران برق با دريافت نفت خام 
به جاي مطالبات خود موافق بوده اند هر چند اين 
پيمانكاران موافق، پيمانكاران بزرگي هستند كه 

توانمندي معامله آن را داشته باشند.

 خرابكاري در خط لوله گاز 
در سوريه

ايلنا|خط لوله انتقال گاز بين ميدان »ش��اعر« و 
كارخانه گاز »ابيلا« در حومه شرقي »حمص« مورد 
حمله خرابكارانه تروريستي قرار گرفت و فعاليت آن 
متوقف شد. به گزارش سانا، تروريست ها به خط لوله 
انتقال گاز از ميدان »الشاعر« به كارخانه گاز »ابيلا« 

حمله كرده و موجب توقف فعاليت آن شدند.
كارگاه هاي فني وابسته به وزارت نفت براي اصلاح 
اين خط لوله و بازگرداندن آن به فعاليت دست به كار 
شده اند.خط لوله انتقال گاز كه از فعاليت خارج شده 
روزانه به ميزان دو ميليون و 500 هزار مترمكعب گاز 
را به كارخانه ابيلا و از آنجا به نيروگاه هاي توليد برق 
انتقال مي دهد. عناصر تروريستي داعش در برخي 
مناطق بياباني سوريه به دنبال حمله به مجتمع هاي 
مسكوني و تأسيسات حياتي و نقاط نظامي هستند. 

 افزايش قيمت بنزين
در عربستان

قيمت هر ليتر بنزين در عربس��تان از 1.44 ريال به 
1.53 ريال افزايش يافت. آرامكوي عربستان اعلام 
ك��رد كه قيمت بنزين ب��ا اكت��ان 91 را در داخل از 
1.44 ري��ال در هر ليتر تا 1.53 ري��ال بالا مي برد و 
بنزين با اكتان 95 را از ليت��ري 2.10 ريال به 2.18 
ريال مي رساند .اين ش��ركت نفت بزرگ عربستان 
طي بيانيه اي اعلام كرد همگام با طرح هاي دولتي 
قيم��ت انرژي و آب را اص��لاح مي كند و قيمت اين 
دو ماده همگام با تغيير قيم��ت جهاني تغيير داده 
مي شوند.رياض قيمت داخلي بنزين را سال گذشته 
هم در تلاش براي تقويت كارآمدي انرژي بالا برد كه 
بخشي از طرح هاي اصلاحي دولت بودند . هدف اين 
اصلاحات دور كردن بزرگ ترين صادر كننده نفت 
خام دنيا از نفت و متنوع كردن منابع درآمد آن است .

دست تنهاي اوپك هنوز صدا دارد؟ حراج نفت خام در بازار غول هاي اوپكي 
ايسنا|

اعضاي اوپك در آخرين نشست خود با هدف تقويت 
قيمت ها، توافق كاهش تولي��د نفت را به مدت 9 ماه 
ديگر تمديد كردند و اكنون شركت هاي نفتي دولتي 
آنها با هدف كسب سهم بيش��تر از بازار، قيمت هاي 

فروش رسمي خود را پايين آورده اند.
ش��اخص هاي قيمت نفت بازار جهان��ي تحت تأثير 
عوامل مختلف از جمله استمرار كاهش سطح ذخاير 
نف��ت امريكا، وقوع توفان در خلي��ج مكزيكو و توقف 
بخشي از توليد ش��ركت هاي بزرگ امريكايي در اين 
منطق��ه و ادامه تنش ه��ا در خاورميانه طي روزهاي 
 اخير روند افزايشي داشته اند و نفت برنت بالاي سطح

66 دلار در هر بش��كه معامله مي ش��ود، در حالي كه 
 وس��ت تگزاس اينترمدي��ت امريكا به ب��ه بالاي مرز

60 دلار صعود كرده است.
شركت دولتي آرامكو قيمت فروش رسمي گريدهاي 
نفتي خود براي بارگيري در آگوست به مقصد اروپا را 
به ميزان چشمگيري كاهش داد و قيمت ها به مقصد 
آس��يا را نيز به ميزان 20 تا 55 س��نت در هر بش��كه 

كاهش داد.
در حالي كه قيمت نفت سنگين آرامكو به مقصد آسيا 
و اروپا 10 سنت در هر بشكه افزايش پيدا كرد، قيمت 
نفت فوق س��بك »عرب اكس��ترا لايت« بزرگ ترين 
كاهش ماهانه را داش��ت و تنها 2 دلار و 65 سنت در 

هر بشكه بالاتر از قيمت پايه نفت عمان / دوبي ماند.

به دنبال كاهش دو دلاري هر بشكه نفت اورال روسيه، 
آرامكوي عربس��تان نيز قيمت فروش رس��مي خود 
به مقصد ش��مال غربي اروپا را 1.5 ت��ا دو دلار در هر 
بشكه كاهش داد و گريد نفتي »عرب اكسترا لايت« 

بزرگ ترين كاهش ماهانه را تجربه كرد.
ام��ا آرامكو با توجه به تقاضاي مش��تريان امريكايي، 
قيمت گريدهاي نفت س��نگين و مدي��وم خود را به 
ترتيب 20 و 10 س��نت در هر بش��كه افزايش داد در 
حالي كه قيمت گريدهاي نفت س��بك و فوق سبك 

خود را اندكي پايين برد.
 ص��ادرات نف��ت عربس��تان س��عودي در ژوئ��ن به

7.46 ميلي��ون بش��كه در روز رس��يد و 67 درصد از 
صادرات اين كشور به مقصد آسيا بود كه در مقايسه 
با 7.27 ميليون بش��كه در روز در ماه مه، 2.5 درصد 
افزايش داش��ت. ش��ركت دولتي فروش نفت عراق 
)س��ومو( با دنبال كردن اقدام آرامكو، قيمت فروش 
رس��مي اكثر گريدهاي نفتي خود براي بارگيري در 
آگوس��ت را كاهش داد و همزمان قيمت فروش نفت 
س��نگين براي مشتريان آس��يايي را به ميزان جزئي 
بالا برد. قيمت فروش رسمي نفت سبك بصره براي 
بارگيري در اوت، 35 سنت در هر بشكه كاهش يافت 
و 1.7 دلار در هر بشكه بالاتر از ميانگين قيمت نفت 
عمان / دوبي قرار گرفت. قيمت نفت سنگين بصره نيز 
بر مبناي ماه به ماه 10 سنت در هر بشكه افزايش پيدا 
كرد.سومو قيمت فروش رس��مي آگوست به مقصد 

اروپا را نيز 1.3 تا 1.75 دلار در هر بش��كه كاهش داد 
و نفت سبك بصره با كاهش بيش از چهار دلار در هر 
بشكه، بزرگ ترين كاهش ماهانه را داشت.اين شركت 
دولتي همچنين قيمت فروش رس��مي نفت سبك 
بصره و نفت س��نگين بصره براي مشتريان امريكايي 
را به ترتيب 25 سنت و 15 سنت در هر بشكه كاهش 
داد اما قيمت نفت كركوك 20 سنت افزايش داده شد.

ثامر غضبان، وزير نفت عراق با اعلام پايبندي كشورش 
ب��ه توافق كاهش تولي��د اوپك پ��لاس، تاكيد كرده 
اس��ت كه قيمت نفت 70 دلار در هر بشكه يا بالاتر از 
آن براي بغداد قابل قبول است.ش��ركت نفتي دولتي 
امارات متحده عربي )ادنوك( در قيمت فروش رسمي 
گريدهاي نفتي خود در ژوئن تغيير جزئي داد و گريد 
 »آپر زاكوم« شاهد قابل توجه ترين تغيير ماهانه بود و 
2 دلار و 9 س��نت بالاتر از قيمت م��اه آتي دوبي قرار 
گرفت كه بالاترين قيمت در بيش از پنج سال گذشته 
بود.بر اساس گزارش اويل پرايس، اين افزايش قيمت 
به دليل تقاضا از سوي پالايشگاه هاي چيني و ژاپني، 
قابل پيش بيني بود. »آپر زاكوم« اخيراً 10 تا 20 سنت 

بالاتر از قيمت فروش رسمي ماه مه معامله شد.
قيمت گريد جديد »ام لولو« شركت ادنوك 64 دلار 
و 96 سنت در هر بشكه بود كه سه دلار و 19 سنت در 
هر بشكه بالاتر از ميانگين قيمت پايه عمان/ دوبي بود.

صادرات نفت خام امارات متح��ده عربي در ژوئن به 
3.258 ميليون بشكه در روز رسيد.

تسنيم|
آيا اوپك به پايان خود رسيده است يا هنوز هم توان 
دارد كه به عنوان يك سازمان مستقل بدون كمك 

خارجي عمل كند؟
به گ��زارش منافن، از 2016 اوپك نتوانس��ته بدون 
كمك گرفتن از يك قدرت سوم براي رساندن قيمت 
نفت به حد قابل قبول فعاليت كند. حالا كه ش��يل 
امريكا به بزرگ تري��ن توليد كننده نفت دنيا تبديل 
شده است، مي تواند موقعيت اوليه خود را به عنوان 
رهبر دنيا به دست آورد. امريكا در حال حاضر 12.4 
ميليون بشكه در روز توليد دارد و اين مقدار احتمالا 

از سال آينده به 13.4 ميليون بشكه مي رسد .
در همين زمان اوپك در نبود نفت موسس��ان بزرگ 
خود مثل ايران و ونزوئلا در حال از دست دادن سهم 

خود از بازار است. 
سهم استاندارد اوپك از بازار حدود 28 تا 30 درصد 
است. اين س��ازمان حدود 28 ميليون بشكه توليد 
خود را از دست داده اس��ت و به خاطر نبود دو عضو 
قدرتمن��د خود كه در ب��ازار نفت موث��ر بودند، فلج 

شده است.
اين س��ازمان بايد ب��ا چالش هاي جدي��د مربوط به 
نفت ش��يل مواجه شود و در سال هاي آتي با روسيه 

كنار بيايد. 
اين ش��رايط ب��ه اين خاطر اس��ت كه اوپ��ك ديگر 
نمي تواند به تنهايي مديريت كند و در حال از دست 

دادن سهمش از بازار است و بايد از قيمت پايين نفت 
جهان جان س��الم به در ببرد . اوپك نه تنها با توليد 
كش��ورهاي غيراوپك مواجه است، بلكه بايد وتوي 
نفت بالاي 70 دلار توسط امريكا را هم مديريت كند 

تا اقتصاد كشورهاي عضو آن تهديد نشود .
حالا اوپك شريك جديدي پيدا كرده كه بايد سال ها 
ب��ا آن زندگي كند. نگه داش��تن قيمت نفت در يك 
س��طح قابل قبول حداقل كمت��ر از 40 دلار در هر 
بشكه هدف نهايي روس��يه است .بدون نفت درآمد 

اين كشورها از بين مي رود .
چالش پيش رو اين است كه چگونه اوپك با بازگشت 
نفت ايران و ونزوئلا به بازار برخورد مي كند و چقدر 
اعضاي آن بايد توليدش��ان را كم كنند تا بتوانند با 

مقادير خوبي به بازار برگردند. 
اي��ن چالش، عربس��تان، بزرگ تري��ن صادر كننده 
نفت جه��ان را مجبور مي كند نق��ش اصلي خود را 
به عن��وان توليدكننده آزاد نفت بازپ��س بگيرد .با 
وج��ود فعاليت ه��ا و قراردادهايي كه بي��ن اوپك و 
متحدين آن بسته شده، اين سازمان بدون اعضايش، 

سياست هايش و توزيع نفت باقي نمي ماند. 
اوپك در يك شرايط ناخوشايند قرار دارد و در حال 
حاضر بايد 9 ماه ديگر به روسيه و متحدانش وابسته 
باشد تا ايران و ونزوئلا، دو قدرت آن دوباره باز گردند، 
ش��ايد با ايده ها و ديدگاه هاي ديگر . مطمئناً اوپك 

هنوز به پايان خود نرسيده است .
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سنجش بينش جهاني دسترسي به عدالت

بينش ايران و جهان در رابطه با دسترسي به عدالت در سال 2019
بينش جهاني دسترسي به عدالت در سال 2019، اولين 
تلاش براي به دست آوردن اطلاعات قابل مقايسه در مورد 
نيازهاي قانوني و دسترسي به عدالت مدني در سطح جهاني 
است كه با استفاده از نظرسنجي عمومي جمعيت پروژه 
عدالت جهاني، صداي بيش از 100 هزار نفر را در 101كشور 
جهان به گوش همگان مي رساند. اين مطالعه با برجسته 
كردن مشكلات حقوقي رايج جوامع در رسيدگي و احقاق 
حقوق قانوني آنها، توانايي هاي حقوقي افراد، منابع كمكي 
مورد نياز آنها براي رفع اين مش��كلات و تاثير مش��كلات 

حقوقي بر زندگي افراد را ارزيابي مي كند.
معاونت بررسي هاي اقتصادي اتاق تهران در گزارشي افزود:

اين تحقيقات نشان مي دهد كه مشكلات حقوقي در همه 
جا وجود داشته و بر زندگي افراد تاثير منفي دارد، اما در اين 
ميان، سهم كمي از افراد درك درستي از حقوق قانوني و نحوه 
رفع مشكلات حقوقي خود دارند و بخش كمي از افراد براي 
حل مشكلات خود به مشاوره فني يا مراجع مرتبط مراجعه 
مي كنند. بر اساس اين نظرسنجي، در ايران پاسخگويي به 
حل مشكلات و بازستاني حقوق بطور متوسط 2.9 ماه زمان 
مي برد در حالي كه اين زمان براي كشورهايي مانند تركيه، 

مالزي و روسيه به ترتيب 3 ماه، 3.0 ماه و 6.9 ماه است.
پ��روژه عدالت جهان��ي )WJP( س��ازماني مس��تقل و 
چندرش��ته اي اس��ت كه در زمينه پيش��رفت حاكميت 
قانون در سراس��ر جهان فعاليت مي كند. اين سازمان، هر 
س��اله نظرس��نجي عمومي جمعيت )GPP( را از طريق 
جمع آوري داده هاي نمونه اي از نمايندگان بخش عمومي 
انجام مي دهد. اين داده ها براي محاسبه نمرات و رتبه بندي 
سالانه شاخص حاكميت قانون اين سازمان مورد استفاده 
مي گيرد. مطابق آخرين گزارش پ��روژه عدالت جهاني، 
شاخص حاكميت قانون در سال 2019 از ميان 120 هزار 
خانوار در 126 كشور جهان با استفاده از نظرسنجي عمومي 
جمعيت استخراج شده است. علاوه بر اين، سازمان مذكور 
بر اساس بخشي از داده هاي نظرسنجي عمومي جمعيت، 
نظرس��نجي ديگري را نيز در مورد نيازهاي حقوقي افراد 

انجام مي دهد.
در س��ال هاي 2017 و 2018، اي��ن نظرس��نجي ب��راي 
101 كش��ور و منطقه و بر اس��اس نمونه 1000 نفري از 
پاسخ دهندگان انجام ش��ده است. اين نظرسنجي كه در 
ادامه با جزييات بيش��تري مورد بررسي قرار مي گيرد، بر 
اس��اس 128 سوال از 340 سوالي است كه در پرسشنامه 
نظرسنجي عمومي جمعيت آمده و تحت 1 بخش آمده 
اس��ت. نتايج اين نظرس��نجي نش��ان مي دهد هر يك از 
پاسخ دهندگان چگونه مسائل حقوق قانوني خود را حل 

و فصل مي كنند.
مطابق هدف 16 ام توس��عه پايدار س��ازمان ملل متحد 
تمام كشورهاي عضو متعهد به »ترويج حاكميت قانون 
در سطوح ملي و بين المللي و تضمين دسترسي برابر به 
عدالت ب��راي همه«، با اين حال، تحقيقات پروژه عدالت 
جهاني در زمينه ب��رآورد تعداد افرادي كه با حداقل يك 
م��ورد بي عدالتي- يعني »ش��كاف عدال��ت« جهاني– 
برخورد داشتند نشان مي دهد، بيش از 1.1 ميليارد نفر 
در جهان- يا تقريبا دو سوم جمعيت جهان- عدالت لازم 
براي رفع مشكلات خود را دريافت نمي كنند و تقريبا 1.4 
ميليارد نفر نيازمند عدالت مدني يا اداري هستند. هدف 
اين گزارش، روش شناسي داده هاي جهاني قابل مقايسه 
تحت يك رويكرد قابل اعتماد و متمركز براي درك بهتر 
مردم و نظارت بر وضعيت دسترسي به عدالت مدني در 

سطح ملي است. 
يافته هاي حاصل از نظرسنجي عمومي در پروژه عدالت 
جهاني در كشورها نشان مي دهد كه چگونه افراد عادي 
سراسر جهان با مشكلات حقوقي روزمره خود مواجه 
مي ش��وند. اين مطالعه با برجس��ته كردن مشكلات 
حقوقي رايج، توانايي هاي قانوني افراد و منابع كمكي 
مورد نياز آنها در اين مش��كلات را ارزيابي مي كند. اين 
مطالعه همچنين اطلاعاتي را درباره وضعيت مشكلات 
مردم از جمله مش��كلات مربوط به اش��تغال، مسكن، 
آموزش و پرورش، بهداشت و زندگي خانوادگي، پروسه 
حل وفصل آن و تاثير مشكلات عدالتي در زندگي آنها 
را نش��ان مي دهد. علاوه بر داش��تن ابعاد حقوقي، اين 
مشكلات روزمره عميقا بر سلامت افراد، ثبات اجتماعي 
و توانايي ش��ركت در اقتصاد تأثير مي گذارد. به همين 

دليل، ش��ناختن بهتر نيازها و تج��ارب حقوقي افراد 
براي دسترسي به عدالت، بينش حياتي براي طراحي 
سياست هايي است كه رش��د اقتصادي و رشد فراگير 
را توس��عه مي دهند.  به منظور سنجش بينش جهاني 
در رابطه با دسترس��ي به عدالت، اطلاعات نظرسنجي 
عمومي جمعيت در 101 پروفايل كشوري در 6 بخش 
كلي مطابق شكل زير طبقه بندي شده كه هر يك از آنها 
خود داراي زيربخش هايي هس��تند كه در نظرسنجي 
مربوطه پاسخ داده شده اند. در ادامه به تعريف بخش هاي 
اصلي و ش��رح زيربخش هاي مشكلات حقوقي طبق 

شكل و جدول 1 مربوطه پرداخته مي شود.
نتايج اين مطالعه در ميان كشورهاي مورد بررسي نشان 

مي دهد: 

    مشكلات بي عدالتي در همه جا وجود دارد 
تقريبا نيمي از افراد مورد بررس��ي )49 درصد( حداقل دو 
مش��كل حقوقي در دو سال گذشته داش��ته اند. در حالي 
كه شيوع و شدت مشكلات در كش��ورها متفاوت است، 
ش��ايع ترين مشكلات مربوط به مس��ائل مصرف كننده، 
مس��كن، پول و بدهي اس��ت كه مي تواند شامل مسائل 
مربوط به اجاره، تعميرات يا پرداخت به صاحبخانه شود. 
مشكلات با همسايگان، بي خانمان شدن، اختلاف نظر در 
مورد خدمات حرفه اي ضعيف يا ناقص، مشكلات قبض 
آب و برق و تامي��ن آن، ادعاهاي بيمه اي، تهديد به خاطر 
بدهي ها، اخاذي از سوي يك باند يا سازمان جنايي، مشكل 
اخذ پول از بدهكاران و بس��ياري مشكلات ديگر از جمله 

مسائل مرتبط هستند.

     مشكلات بي عدالتي مي تواند بر زندگي مردم 
تاثير منفي گذارد

43 درصد از كساني كه مورد بررسي قرار گرفتند گزارش 
دادند كه مشكلات حقوقي تاثيرات ناخوشايندي بر زندگي 
آنها گذاشته اس��ت. بيش از يك نفر از 4 نفر )29 درصد( 
گزارش داده اند كه در نتيجه مشكلات قانوني، آنها از بيماري 
جسمي يا روحي رنج مي برند و بيش از 1 نفر از 5 نفر )23 
درصد( گزارش داده اند كه كار خود را از دس��ت داده اند يا 

مجبور به تغيير مكان شده اند.

    اكثريت مردم ب�ه وكيل و دادگاه مراجعه 
نمي كنند

كمتر از يك سوم )29 درصد( از افرادي كه دچار مشكلات 
حقوقي شده اند، به دنبال مشاوره و كمك به منظور درك 
بهتر يا حل و فصل مش��كل خود مي روند و كساني كه به 
دنبال كمك مي روند، ترجيح مي دهند كه از اعضاي خانواده 
يا دوستان خود كمك بگيرند. تعداد كمتري از افراد )17 
درصد( مشكل خود را با يك فرد يا شخص ثالث در ميان 
مي گذارند تا ميانجيگري كند يا مشكل را حل كند و بيشتر 
ترجيح مي دهند بطور مستقيم با طرف مقابل مذاكره كنند.

مردم براي تامين نيازهاي حقوقي خود با موانع بسياري 
مواجه هستند و به عنوان يك راه حل، شروع به تشخيص 

مشكلات با استفاده از توانايي خود مي كنند. در واقع، كمتر 
از 1 نفر از هر 3 نفر )29 درصد( مشكل خود را يك مشكل 
حقوقي تلقي مي كنند تا به عنوان يك »بدشانس��ي« يا 
موضوع اجتماعي. همچنين همانطور كه در بالا گفته شد، 
كمتر از يك س��وم از افرادي كه مورد بررسي قرار گرفتند، 
براي حل مشكلات خود از اشخاص يا سازمان هاي مرتبط 
كمك مي گيرن��د. همچنين 1 نفر از 6 نف��ر )16 درصد( 
گزارش داده اند كه به دس��ت آوردن پ��ول مورد نياز براي 
حل مشكل شان بسيار سخت يا حتي غيرممكن است. در 
حدود 17 درصد نيز گزارش داده اند كه مشكل بي عدالتي 
آنها همچنان ادامه دارد، اما آنها از هرگونه اقدام در جهت حل 
آن منصرف شده اند، اين در حالي است كه 39 درصد ديگر 
گزارش دادهاند كه مشكلات آنها هنوز در دست اقدام است. 

  4‚1 ميليارد نفر نيازمند عدالت مدني
 و اداري هستند

4‚1 ميليارد نفر در جهان از نحوه پاسخگويي به عدالت 
مدني و اداري روزمره خود ناراضي هستند. طبق اين 
برآورد حدود 36 درصد از افرادي كه در طول دو سال 
گذشته مشكلات حقوقي را تجربه كرده اند، در بيش 
از نيم��ي از آنها )51%( نيازهاي عدالت مدني پاس��خ 
داده نشده اس��ت. گروه هاي آس��يب پذير - از جمله 
جمعيت كم درآم��د، دريافت كنن��دگان كمك هاي 
دولتي و بيكاران-  نيز از اين امر به شدت تحت تاثير قرار 
مي گيرند؛ چراكه آنها به احتمال بيشتري با مشكلات 

قانوني مواجهند و در پاس��خ دهي به مش��كلات خود 
سختي هاي زيادي را تجربه مي كنند.

    براي محاسبه دقيق دسترسي به عدالت مدني، 
داده هاي بيشتري نياز است

براي كشورهايي كه به دنبال اندازه گيري پيشرفت خود 
در ارايه عدالت براي همه در چارچوب دستور كار توسعه 
2013 و برنامه هاي توسعه ملي خود هستند، داده هاي 
بيشتر و بهتري مورد نياز است. بسياري از دولت ها تلاش 
مي كنند با اتكا به داده هاي اداري از دادگاه ها، مسائل مربوط 
به عدالت را درك كنند و با آن كنار بيايند، اما اين ديدگاه 
بخش كوچكي از مش��كلات را نشان مي دهد و تجربيات 
افرادي كه به دنبال عدالت از مكانيسم هاي غيررسمي يا از 
طريق مقامات مربوطه هستند را نشان نمي دهد. از سوي 
ديگر، نظارت بر نيازهاي حقوقي و درك مس��ائل مربوط 
به عدالت مدني از منظر مردم عادي به جاي موسس��ات، 
مي تواند افراد را به سمت حل و فصل مشكلات قانوني خود 
ترغيب كند. تاكنون بطور تقريبي 60 نظرسنجي از منظر 
مسائل قانوني در طول 25 سال گذشته انجام شده است كه 
اين نظرسنجي ها با استفاده از روش هاي غيرقابل مقايسه و 

با تمركز بر كشورهاي با درآمد بالا بوده است. 

  تجربه ايران
نظرسنجي انجام گرفته از 1011 نمونه از افراد در سه 
شهر بزرگ ايران در سال 2008 نشان مي دهد از ميان 
پاس��خ دهندگان، 46 درصد اظهار داش��تند در طول 
دو سال گذشته حداقل يك مشكل حقوقي را تجربه 
كرده ان��د كه »مش��كلات خانوادگي« و »مش��كلات 
مصرف كننده« بيشترين نوع اين مشكلات بوده است. 
همچنين 69 درصد از پاسخ دهندگان توانايي و قابليت 
درك مشكل خود را داشته اند، اما تنها 93 درصد از آنها 
براي مشاوره و حل مش��كلات خود به افراد يا مراجع 
ذي ربط مراجعه كرده ان��د. در اين ميان، 62 درصد از 
پاسخ دهندگان اظهار داشتند مشكل حقوقي آنها بطور 
كامل حل شده است. در فرآيند حل مشكل حقوقي در 
ايران، 32 درصد از پاسخ دهندگان بدون در نظر گرفتن 
نتيجه، از فرآيند عادلانه مشكلات حقوقي خود احساس 
رضايت داشتند، اما فرآيند حل مشكلات حقوقي در 
ايران بسيار زمانبر بوده و طبق نظر افراد، پاسخگويي 
به حل مشكلات در ايران بطور متوسط 9.6 ماه زمان 
مي برد. در حالي كه در كشورهاي تركيه، مالزي و روسيه 
اين مدت زمان به ترتيب 3 ماه، 3.1 ماه و 4.6 ماه بوده 
است. همچنين 48 درصد از پاسخ دهندگان در طول 
جريان مشكلات حقوقي خود با سختي هاي مختلفي 

مواجه شده اند. 

    نكات سياستي
   دارا بودن درك درستي از نوع حقوق متعلقه جامعه ايراني 
و ارزيابي وضعيت رسيدگي و اعاده اين حقوق، موضوعي 
است كه نياز به ارايه گزارش عملكردي سازمان هاي ذي ربط 
و اقدامات انجام ش��ده توس��ط آنها دارد. برخي از قوانين و 
مقررات كشور از جمله قانون احترام به آزادي هاي مشروع و 
حفظ حقوق شهروندي 1382، منشور حقوق شهروندي 
ابلاغي رياس��ت جمهوري در سال 1395 و مصوبه اسفند 
1395 شوراي عالي اداري در رابطه با حقوق شهروندي در 
نظام اداري، موارد متعدد و گوناگوني را شامل مي شوند ولي 
تاكنون گزارش��ي از عملكرد اين موارد براي اطلاع رساني 

جامعه منتشر نشده است.
     مش��كلات حقوقي 49 درصد افراد در ايران بطور كامل 
مرتفع مي شود؛ در حالي كه اين نرخ در كشورهاي الجزاير، 
روماني و روسيه به مراتب بيشتر و به ترتيب 73 درصد، 68 
درصد است. پيشنهاد مي شود به منظور آشنايي با فرايندها و 
نحوه پاسخگويي به مشكلات حقوقي افراد در ساير كشورها و 
امكان سنجي قابليت به كارگيري آنها در ايران، طرح مطالعاتي 
جهت بررسي نحوه پاسخگويي به مشكلات حقوقي افراد در 
كشورهايي كه درصد پاسخگويي آنها به افراد بالاتر از ايران 
است )17 كشور در ميان 57 كشور(، توسط قوه قضاييه ايران 
يا ساير سازمان هاي مرتبط صورت گيرد و بر اساس يافته هاي 

مزبور، نسبت به ساماندهي و رفع مشكلات به عمل آيد.
   باتوجه به نتايج نظرسنجي صورت گرفته در پروژه عدالت 
جهاني، متوسط زمان پاسخ دهي به مشكلات حقوقي افراد 
در ايران حدود 9.6 ماه است. بر اين اساس، از ميان 57 كشور 
جهان، در 38 كشور با سرعت بالاتري به مشكلات حقوقي 
افراد پاسخ داده مي شود. براي كوتاه كردن زمان پاسخ دهي 
به سوالات حقوقي افراد، مكانيزهاي پاسخ دهي به سوالات 
در كشورهايي نظير تركيه )3 ماه(، الجزاير )3.3 ماه(، روسيه 
)4.6 ماه( و هلند )5.8 ماه( مي تواند مورد بررسي قرار گيرد. 
با توجه به اينكه پروژه عدالت جهاني يك سازمان مستقل و 
مشاوره اي است، قابليت انجام اين پروژه توسط اين سازمان 
و طرح چنين سوالاتي از سمت ايران نيز قابل بررسي است. 

   اخيراً توس��ط معاون حقوق بشر و امور بين الملل وزارت 
دادگس��تري اعلام ش��ده كه تعداد 100 كلينيك حقوق 
شهروندي با همكاري شهرداري و شوراي اسلامي شهرها 
در نقاط مختلف كشور راه اندازي شده است. اين كلينيك ها 
وظيفه آموزش و ترويج حقوق شهروندي، معاضدت حقوقي، 
مشاوره حقوقي، روانشناختي و مددكاري اجتماعي را بر 
عهده دارند كه با حضور يك حقوقدان )وكيل دادگستري(، 
يك روانشناس و يك مددكار اجتماعي در سراي محلات 
فعاليت مي كنند. انتظار مي رود عملكرد كلينيك هاي مزبور 
در بهبود برخي از امتيازهاي كشور در مقياس بين المللي 

هم اثرگذار باشد. 
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تروريسم، ريشه 
در بي عدالتي دارد

از ديد مناسبات صلح و حقوق بشر، »تروريسم 
و افراط گرايي« معلول نقض حقوق بشر و نبود 
شرايط صلح ماندگار است كه خود نيز در دراز 
مدت به نقض بسياري از حقوق اساسي فردي 
و همگاني از جمله »حق امنيت و رفاه« منجر 
مي گردد. به گزارش ايس�نا، در اين راس�تا، 
انجمن دفاع از قربانيان تروريسم گفت وگويي 
را با دكت�ر »ژان لوك ناهل« هماهنگ كننده 
فعاليت ه�اي بين الملل�ي انجمن روئس�اي 

دانشگاه هاي فرانسه انجام داده است: 

  دلاي�ل رش�د و گس�ترش تروريس�م
 و افراط گرايي در جهان را در چه مي دانيد؟

س��ازماندهي و مديريت خارج��ي اينگونه حوادث 
خود موج��ب تداوم و گس��ترش آنها مي ش��ود. در 
برخي از اينگونه ح��وادث ما ارتباط برخي دولت ها با 
»سي اي اي« را مي بينيم. داعش از بين رفته ولي هنوز 
افكار و عقايد آنها وجود دارد. تفكر و عقيده دروغين 
داعشي ها را كه منتسب به مذهب مي شود به سختي 
مي توان حذف كرد. حتي در فرانسه نيز واهمه نفوذ 
و باقي ماندن چني��ن تفكراتي در حاميان آنها وجود 
دارد. مستحضر هستيد كه برخي از گروه هاي داعش 
فرانس��وي بودند. برآورد مي شود حدود 1000 نفر از 
فرانسويان به داعش ملحق شده اند كه برخي كشته 
شده، برخي هنوز در عراق و سوريه باقي مانده و برخي 
نيز بازگش��ته اند. تفكر و باورهاي ضد انساني داعش 
چنان جعل شده بود كه نه تنها اعراب را به خود جذب 
مي كرد بلكه حتي غير مس��لمانان را به تغيير دين و 
گرايش به چنين گروهي س��وق مي داد. شماري از 
فرانسويان حتي تغيير دين دادند و به داعش ملحق 
شدند. تفكر و شيوه زندگي اين افراد مديريت و هدايت 
مي شده است. دليل گرايش اين افراد به چنين گروه ها 
و اقداماتي، موضوعات و امور اجتماعي فرهنگي جامعه 
اس��ت. اين افراد زماني كه در جامعه منزوي شده، به 
اهداف معنوي خود نمي رسند و حتي به آنها توهين 
ش��ده و مورد تحقير قرار مي گيرند، به افس��ردگي و 
بيهودگي در زندگي خود مبتلا مي شوند. همين امر 
دليلي براي آنها جهت تعرض به منبع ايجاد چنين 
تبعيض هايي مي شود كه در آن همه جامعه و حتي 
مردم عادي صدمه خواهند ديد. شايد تعجب انگيز باشد 
كه مديريت و سازماندهي برخي از اقدامات تروريستي 
در گروه تروريستي داعش با اتباع فرانسوي است كه 
ما در نهايت آنها را به نام مذهبي خاص مي بينيم. نكته 
ديگر اينكه بايد بررسي كرد كه چگونه و چرا برخي از 
اين اروپايي ها تغيير دين مي دهند و سپس به چنين 
گروه هايي ملحق مي ش��وند به نحوي كه وعده هاي 
رفاه و آسايش و گفتمان هاي اغواكننده اعلام شده از 
اين گروه ها، حتي دختران ازدواج نكرده را نيز به خود 
جذب مي كند. برخي از اين افراد از ميدان هاي نبرد 
سوريه و عراق بازگشته و در زندان هاي فرانسه هستند 
و حكومت فرانسه و قانون فرانسه نسبت به اينكه با اين 
افراد به ويژه با تفكر آنها چه بايد كرد، سردرگم هستند. 
آيا آنها را در جامعه رها كند، به قتل برساند يا اخراج كند 
يا همچنان در زندان نگاه دارند كه خطر تغيير تفكر 
ديگران در زندان را نيز به وجود مي آورند. به عنوان مثال 
تروريسم و افراط گرايي وسيله اي براي امتناع از پذيرش 
يك انتخابات براي دستيابي به نتيجه اي متفاوت از 
طريق توسل به خشونت اس��ت. اين در حالي است 
كه نظام مردم سالار براي اينست كه نيازي به توسل 
به خشونت نباشد. نكته اي كه در نظام مردم سالاري 
مطرح است، اقليت ها هستند، چرا كه گاهي اين امكان 
وجود دارد كه نظام مردم سالار اقليت هايش را سركوب 
كند. اين نكته مهمي اس��ت، اگر اقليت ها در جامعه 
ارزش هاي واقعي خود را نيابند و محترم شمرده نشوند 
در همه كشورهاي دنيا اين امر به تروريسم و گرايش به 
خشونت ختم مي شود. به عقيده من تروريسم متولد 
نظام اجتماعي و سياسي است. اين بدان مفهوم نيست 
كه اگر آن را به رسميت بشناسيم مسائلش براي ما حل 
مي شود. راحت نمي شود آن را درك كرد و به سرعت 
از آن عبور كرد، ساختار پيچيده اي دارد و گاهي براي 
شناخت اين پديده زمان زيادي بايد صرف كرد. اما قدر 
مسلم در تروريسم توسل به خشونت امري اجتناب 
ناپذير و آش��كار است. امروز ديگر مواردي مانند فقر، 
بي عدالتي يا بيكاري بهانه و نقشه اي جعلي براي برخي 
ملت ها جهت نفوذ و تحميل سلطه و برهم زدن امنيت و 
آسايش آنهاست، و اين درحالي است كه همين عوامل 
تروريستي برهم زننده امنيت و آسايش ملت ها، خود در 

رفاه بوده و به تجارت اسلحه و نفت مي پردازند.
به هرحال س��ازمان هايي مثل س��ازمان ملل متحد 
هستند كه نقش آنها مراقبت از حقوق مردم و به ويژه 
اقليت ها در نظام مردم سالار است. در كنار اين سازمان 
نيز سازمان هاي مردم نهاد ديگري هم هستند كه براي 
برقراري ارتباط ميان قربانيان تلاش مي كنند اما نگراني 
من اينست كه اين امر در مقابله با تروريسم كارا نباشد.
 چگون�ه مي ت�وان پيرامون مباح�ث مقابله 
اجتماع�ي- فرهنگ�ي بصورت مش�ترك و 

بين المللي همكاري كرد؟
در فرانسه برخي مراكز و سازمان ها هستند كه مربوط 
به جنگ، تروريسم و خشونت هاي مسلحانه فعاليت 
علمي پژوهشي و حقوق بشري دارند. اين مراكز هنوز 
نتوانسته اند عوامل ظهور و گسترش تروريسم و افراط 
گرايي را بيابند و هنوز نتوانسته اند ممانعت و كاهشي 
در اين امر به وجود آورند. اين مراكز اغلب به گفت وگو 
و بحث پيرامون وضعيت تروريسم در فرانسه و اروپا 
مي پردازند ولي راهكارهاي عملي و اقدام جدي ندارند. 
من با افرادي كه در زندان ها با اينگونه تروريست ها و 
افراطي ها در ارتباط هستند و از آنها مصاحبه و مراقبت 
مي كنند در ارتباط هس��تم. آنها اعلام مي كنند كه 
گفت وگو و كشف حقيقت از اين افراد بسيار سخت 
اس��ت، چرا كه بسيار سرس��خت و معتقد به رويه و 
باورهاي خود هس��تند، به گونه اي كه مي توان آنها را 
ديوانه ناميد. وجود تروريست، معضلي است كه كل 
جامعه را تهديد و تخريب مي كند و لذا كل جامعه بايد 

در مسووليت برخورد سهيم باشد.

 شرح وقوع انواع مشكلات حقوقي
1- جراحات و 
بيماري ناشي 

از تصادفات

آسيب ها يا مشكلات سلامت ناشي از حادثه يا ناشي از شرايط نامناسب و ضعيف 
6- تحصيلكاري

دشواري كسب مكاني مناسب به عنوان مدرسه يا موسسه 
آموزشي كه خود يا فرزندان واجد شرايط حضور در آن هستند

9- زمين

مشكلات دريافت سند مالكيت زمين، مجوز يا اجازه ساخت 
خانه براي خود

مشكلات مربوط به زمين خواريامكان آزار و اذيت در مدرسه يا يك مدرسه آموزشي ديگرآسيب ها يا مشكلات سلامت ناشي از غفلت يا اشتباهات پزشكي يا دندان پزشكي

2- شناسه 
شهروندي و 

شناسنامه

مشكلات دريافت گواهي تولد براي خود يا فرزندان

7- خانواده

مشكلات با همسايگان زمين خود، حق عبور و مرور، حصارها طلاق يا جدايي
و درختان

مشكلات با ساير سهامداران براي فروش ملكمشكلات گرفتن كمك هزينه فرزندانمشكل دريافت كارت شناسايي صادرشده توسط دولت

10- اجراي مشكلات پرداخت كمك هزينه فرزندانمشكلات تابعيتي خود و فرزندان، اقامت يا وضعيت مهاجرت
قانون

دستگير يا مورد ضرب و شتم قرار گرفتن بدون دليل از سوي 
پليس يا يك ارگان نظامي

3- اجتماع و 
منابع طبيعي

اختلاف نظر در مورد مراقبت از فرزندانمشكلات باندهاي تبهكاري، خرابكاري يا مصرف مواد مخدر يا الكل در خيابان ها 

11- مسائل مالي 
و بدهي

مشكلات اخذ پول از بدهكاران

تهديد يا خش�ونت فيزيكي از سوي همسر فعلي، سابق يا كمبود دسترسي به آب، امكانات بهداشتي و برق
انكار بيمهديگر اعضاي خانواده 

 -4
مصرف كننده

مش�كلات مربوط به دريافت خدمات حرفه اي ضعيف يا ناق�ص )به عنوان مثال، 
خدمات از سوي مشاور حقوقي، سازنده، مكانيك و غيره( 

اختلاف نظر در مورد تقسيم و تنظيم اموال پس از مرگ يك 
عضو خانواده

ناتواني در پرداخت ب�ا كارت هاي اعتباري، قبوض آب و برق و 
گاز و وام ها

مشكلات مربوط به بازپرداخت و جبران بابت كالاهاي خراب يا آسيب ديده

8- مسكن

مشكلات با صاحبخانه در مورد قراردادهاي اجاره، پرداخت، 
تعميرات، پيش پرداخت يا تخليه

تهديد شدن از طرف جمع آورندگان بدهي در صورتحساب يا 
وام هاي پرداخت نشده

اختلالات عم�ده در تامين صنايع همگان�ي )به عنوان مثال آب، ب�رق، تلفن( يا 
صورتحساب نادرست

مشكلات با مس�تاجر در مورد موافقت نامه اجاره يا صدمه 
به اموال

تهديد ش�دن، مورد آزار و اذيت ق�رار گرفتن يا گروگانگيري 
توسط گروه ها يا يك سازمان جنايتكارانه

5- اشتغال

مشكلات با همس�ايگان در مورد سر و صدا، ريخت و پاش، منفصل شدن از يك شغل بطور ناعادلانه
پاركينگ يا حيوانات خانگي

12- خدمات 
عمومي

مشكلات دريافت مزاياي عمومي يا كمك هاي دولتي مانند پرداخت 
نقدي، حقوق بازنشستگي يا مزاياي عدم توانايي جسمي

مشكلات دريافت حقوق و دستمزد يا مزاياي استخدامي كه قبلا توافق شده بود
بي خانمان شدن

مش�كلات دسترس�ي به مراقبت در كلينيك هاي دولتي يا 
بيمارستان ها

اختلافات مالياتي يا اختلافات با ساير نهادهاي دولتيآزار و اذيت در محل كار

بخش هاي اصلي مورد بررسي در نظرسنجي دسترسي به عدالت



خبر 9 كلان

»تعادل« در گفت وگو با محمدرضا قنبري اقتصاددان، افزايش قيمت حامل هاي انرژي در اصلاح ساختار بودجه را بررسي كرد

اقتصاد ايران تاب افزايش قيمت حامل  هاي انرژي را ندارد

9 ميليارد تومان ماليات از 114 ميليارد تومان سود

رابطه توليد ناخالص داخلي و جذب سرمايه گذاري مستقيم خارجي

گروه اقتصاد كلان|
محمدرضا قنبري مي گويد ايران در يك فشار و 
جنگ نابرابر اقتصادي به سر مي برد. در حالي كه 
در س�ال گذشته جهش قيمت ارز باعث افزايش 
چشمگير قيمت كالا و خدمات شده است، در اين 
شرايط افزايش قيمت بنزين و حامل هاي انرژي 
راهكار عاقلانه اي نيست و اقدام براي افزايش آن 
تبعات سياسي و اجتماعي شديدي دارد كه دير يا 
زود گريبان ايران را خواهد گرفت. با اين گفته ها به 
نظر مي رسد يكي از بخش هاي مهم اصلاح ساختار 

بودجه فعلا به تعويق بيفتد.
به گزارش »تع�ادل«، از ابت�داي دولت يازدهم، 
مس�وولان اقتصادي كش�ور با اذع�ان به اينكه 
ساختار بودجه اقتصاد ايران نياز به اصلاح دارد، 
اعلام مي كردند كه آن را در دس�تور كار دارند. با 
اين حال در 4 س�ال گذشته دولت عزم جدي در 
اصلاح بودجه از خود نش�ان نداده اس�ت. با اين 
حال بخت هم هميش�ه با دولت يار نبود كه به هر 
ترتيبي بتواند از محل درآمد نفتي هزينه هاي خود 
را جبران كند. در اوايل دول�ت دوازدهم ترامپ 
يك جانبه از برجام خارج شد و فروش نفت ايران 
با تهديد روبرو شد. با توجه به اينكه بيش از نيمي 
از بودجه كشور وابسته به نفت است، براي دولت 
چاره اي نماند جز اينكه فكري براي اصلاح بودجه 
كشور كند. در نهايت با دستور مقام معظم رهبري 
دولت مدت چهار ماهه اي را براي اصلاح ساختار 
بودجه خواست و در نهايت سندي ارايه كرد كه 
در آن به گفته كارشناس�ان به خوبي نقاط ضعف 
بودجه كشور شناسايي شد. با اين حال بسياري 
معتقد بودند اجراي آن هزينه سنگين دارد و در 

واقع عملياتي نيست.
يكي از آنه�ا، اصلاح قيمت بنزي�ن و حامل هاي 
انرژي است. در همين زمينه با محمد رضا قنبري، 
اقتصاددان و استاد بازنشسته اقتصاد از دانشگاه 
علامه طباطبايي گفت وگو كرده ايم. وي بر اين باور 
است كه چيزي به عنوان اصلاح قيمت حامل هاي 
انرژي وج�ود ندارد و در واقع واژه افزايش قيمت 
حامل ه�ا بايد جايگزين اص�لاح قيمت حامل ها 
شود. او همچنين مي گويد در ايران شالوده منظم 
اقتصادي وجود ن�دارد و در حال حاضر مردم در 
فش�ار و جنگ نابرابر اقتصادي به س�ر مي برند. 
بنابراين اگرچه ايران نازل ترين قيمت حامل هاي 
انرژي را در بين كش�ور هاي دنيا دارد ولي اكنون 
افزاي�ش قيمت آن توصي�ه نمي ش�ود. يكي از 
فاكتور هاي مهم و اساس�ي در افزايش قيمت ها، 
بالا بردن قيمت بنزين و حامل هاي انرژي اس�ت 
و اين حركت مي تواند سبب افزايش تورم شود، 
بنابراين با توجه به اين شرايط افزايش قيمت اين 
حامل ها راهكار درس�ت و عاقلانه اي نمي تواند 
باشد چرا كه با اعمال اين تصميم، تبعات سياسي و 
اجتماعي جبران ناپذيري مي تواند در انتظار كشور 
 باش�د. در ادامه مش�روح گفت وگوي »تعادل«

با اين اقتصاد دان را مي خوانيد: 

 يكي از محورهاي اصلاحي س�اختار بودجه كه 
روز گذشته تصويب شد اصلاح قيمت هاي حامل 
انرژي است. با توجه به وضعيت كل اقتصاد كلان 
آن را چط�ور ارزيابي مي كني�د؟ دولت مي تواند 

اكنون چنين سياستي را اجرا كند؟ 
دولت تاكنون چندين ب��ار در رابطه با بالارفتن قيمت 
حامل هاي انرژي پيشنهاداتي را مطرح كرده است اما در 
حال حاضر شرايط مطلوبي وجود ندارد كه بخواهد در 
قيمت حامل هاي انرژي تغييراتي را ايجاد كند. در حال 
حاضر نيز اين تصميم به صورت قطعي و صد درصدي 
گرفته نشده و با توجه به تورم فعلي و اهميتي كه قيمت 
حامل هاي انرژي در ديگر قيمت ها دارند احتمال افزايش 

قيمت اين حامل ها بسيار ضعيف است.
  ب�ه ه�ر حال م�ا پايين تري�ن قيم�ت بنزين و 
حامل هاي انرژي در دني�ا را داريم. همين نرخ را 

مناسب مي دانيد؟
در حال حاضر با توجه به شواهد موجود مي توان گفت 
كه چارچوب اقتصاد به هم ريخته اس��ت، ما ش��الوده 
منظم اقتصادي نداريم، اكن��ون افزايش نرخ ارز باعث 
افزايش همگاني اجناس شده و ش��رايط را براي مردم 
بسيار سخت كرده است. يكي ديگر از فاكتورهاي مهم 
در افزاي��ش قيمت ها و تورم، افزاي��ش قيمت بنزين و 
حامل هاي انرژي است. اگر قيمت اين حامل ها افزايش 
پيدا كند به هر نس��بتي كه اضافه ش��ود با مقدار بسيار 
بيشتر تورم افزايش پيدا مي كند و اين دور باطل دوباره 
طي خواهد شد. بطور خلاصه  اينكه درست است كه ما 
اكنون پايين ترين قيمت بنزين و حامل هاي انرژي را در 
بين كشورهاي جهان داريم، اما شرايط بسيار دشواري 
برايمان وجود دارد و اكنون ش��مار كثي��ري از افراد با 

افزايش قيمت بنزين و حامل هاي انرژي مخالفت دارند 
و در مقاب��ل با كنترل مصرف مردم در اس��تفاده از اين 

حامل هاي انرژي وفاق دارند. 
 چه نظري درباره بنزين دو نرخي داريد. اين اقدام 

هم در اقتصاد كلان تاثير منفي مي گذارد؟
حتي اگ��ر بنزين بخواهد دونرخي بش��ود باز هم همه 
بالاترين قيمت را در نظر مي گيرند. يعني فرداي روزي 
كه قيمت بنزين افزايش يافته بخواهيم به مغازه برويم، 
متوجه مي ش��ويم كه مغازه ها متناسب با بالاترين نرخ 
اعلام شده براي بنزين به شما كالا مي فروشند. بنابراين 
شرايط بسيار سختي مارا احاطه كرده است و نه تنها در 
اين زمينه بلكه در تمامي زمينه ها احتياط بسيار بالايي 
را مي طلبد و بايد با چشم باز حركت كرد. فاكتورهايي 
موجود اس��ت كه اكنون اقتصاد كشور را متشنج كرده 
است، تورم ناشي از افزايش نرخ ارز منجر به ركود تورمي 
شده اس��ت و در ش��رايط ركود تورمي ديگر نبايد يك 
فاكتور موثر ديگ��ر در افزايش قيمت ها و تورم را تغيير 
دهيم. بايد صبر كنيم تا ببينيم وضعيت چه خواهد شد؟ 
اكنون مردم ايران در يك فشار و جنگ نابرابر اقتصادي به 
سر مي برند. در درجه اول بايد فاكتورهاي مختلف و مهم 
اقتصادي را به تعادل برسانيم و در زمينه توليد اين چرخه 
را به حركت در آوريم. توليد هم نيازمند بودجه مربوط به 
خودش است در حالي كه اكنون در اين مرحله، سرمايه 
لازم براي به حرك��ت درآوردن چرخه توليد را نداريم. 
ممكن است بگوييم افزايش قيمت بنزين و حامل هاي 

انرژي مي تواند به خزانه دولت كمك كند اما مردم ديگر 
توانش را ندارند.

 برخي از سهميه بندي بنزين سخن مي گويند. 
اين اقدام را متناس�ب با مجموعه اقتصاد ايران 

مي دانيد؟
سهميه بندي در ش��رايط جنگي راهكار بدي نيست با 
اينكه مخالفان زيادي دارد، اين سهميه بندي مي تواند تا 
حدودي از مصرف بي رويه بنزين و حامل هاي انرژي در 
كشور جلوگيري كند اما تاكيد مي كنم كه افزايش قيمت 
راهكار درست و عاقلانه اي نيست. چراكه با انجام اين كار 
بحران شديدي در انتظار ما است و كشور را با مشكلات 
بدي رو به رو خواهد كرد همان گونه كه دو نرخي كردن 

اين حامل ها نيز پيشنهاد درستي نيست.
 ب�ه نظر برخي كارشناس�ان ب�ا افزايش قيمت 
حامل ها مي توان منابعي را براي برخي امور ديگر 
در بودجه كشور افزايش داد. مثل كمك به توليد 

و... چه فكر مي كنيد؟ 
در زمان دولت محمود احمدي نژاد قيمت حامل هاي 
انرژي، مخصوصا بنزين را افزايش دادند، قرار بر اين شد 
كه اين منابع را تقس��يم كنند يعني مقداري از آن را به 
مردم بازگردانند و بخشي از آن را در اختيار كارخانه ها 
قرار دهند و قسمت ديگري را دولت براي خود بردارد. 
اما در نهايت ديديم كه در اين تقسيم بندي كارخانه ها 
بي نصيب ماندند. بنابراين دولت چاله هاي فراواني در كار 
خود دارد كه نمي تواند با برنامه خاصي در اين زمينه جلو 

برود. دولت به حالت روزمرگي افتاده و شديدا زير فشار 
است، تنها كاري كه در حال حاضر مي توانيم انجام دهيم 
اين اس��ت كه دعا كنيم هرچه زودتر اين فشار از روي 
دولت برداشته شود، اين فشار كه مرتفع شود، درآمد ها 
به جامعه تزريق مي شود و بسياري از اين مشكلات حل 

مي گردد، ما اكنون فشار مالي داريم .
 برخي دولت را متهم به سياسي كاري مي كنند. 
مي گويند تصميمات مهم اقتصادي را تحت الشعاع 
تصميمات اقتصادي قرار داده، چه تحليلي داريد؟

وقت��ي ترام��پ براي ما ش��اخ و ش��انه مي كش��د و ناو 
هواپيمابرخ��ود را در خلي��ج فارس مس��تقر مي كند 
ناخودآگاه همه چيز سياسي مي شود، در حال حاضر اكثر 
مقامات در پشت دولت ايستاده اند و دست ياري به سوي 
دولت دراز كرده اند تا دولت بتواند از اين جنگ ناعادلانه 

اقتصادي و فرهنگي سربلند بيرون بيايد.
 پ�س معتقديد دول�ت با وجود صراحت س�ند 
اصلاح ساختار بودجه اهتمامي بر افزايش قيمت  

حامل ها ندارد؟
با وجود اينك��ه خود نيز بارها اعلام ك��رده براي بهبود 
شرايط اقتصاد ايران بايد يارانه هاي پنهان را كه بخش  
مهمي از آن يارانه انرژي است، حذف كند: دولت به عنوان 
سخن نهايي اين موضوع را مطرح نكرده است، معمولا 
يك مساله ا ي را بيان مي كنند تا ببينند واكنش مردم 
چيست تا با توجه به آن عكس العمل ها، تصميم نهايي 
را بگيرند. من گمان نمي كنم كه به صلاح مملكت باشد 

كه دولت قيمت حامل ها را افزايش دهد. 
 وضعيت درآمد مردم با قيمت بنزين را چگونه 

ارزيابي مي كنيد؟
در مقايسه با كشورهاي همسايه تا خود امريكا هر ليتر 
بنزين حدوداً يك دلار است. اما در ايران هر ليتر بنزين 
هزار تومان است، يعني با يك محاسبه ساده مي توانيم 
بگويي��م قيمت هر ليتر بنزين در اين كش��ورها برابر با 
13 هزار تومان اس��ت. از طرف��ي كالاهايي كه ملت در 
آنجا خريداري مي كنند حدوداً 13 الي 14 برابر قيمت 
كالاهاي ما در داخل كش��ور است، به عبارت ديگر اگر 
بنزين ما و حقوق ما يك دوازدهم اس��ت، قيمت ها در 
آن س��وي مرزهاي ايران هم 12 برابر است. بنابراين از 
نظر سطح زندگي و رابطه درآمد و هزينه، ايران با ديگر 
كشورها تقريبا برابر است، اينطور نيست كه ما در ايران 
مردم را در شرايطي قرار داده باشيم كه پولي به آنها تعلق 
نگيرد و در مقابل قيمت ها نجومي شود. به صورت نسبي 
اگر بخواهيم محاس��به كنيم وضعيت رفاهي ما نبايد 
تفاوت زيادي با كش��ورهاي ديگر داشته باشد؛ من اين 
را به صورت عيني بررسي كرده ام. بايد نسبت را در نظر 
 گرفت، قيمت ميوه در كش��ورهاي اروپايي و امريكايي
13 الي 14 برابر ايران اس��ت، حالا آنكه آنها درآمدهاي 
بالاتري دارند و سطح درآمدها در ايران پايين تر است. 

 با توجه به مجموع وضعيت اقتصاد كش�ور، در 
نهايت پيش�نهادتان در بلندم�دت براي قيمت  

حامل هاي انرژي چيست؟
ابدا به صلاح نمي دانم كه اين كار صورت بگيرد، حداقل 
در اين مقطع به صلاح نيست اما اولين فرصتي كه يك 
مف��ري براي دولت ايجاد ش��ود در آن صورت مي تواند 
قيمت اين حامل ها را افزايش دهد. فاكتورهاي بسياري 
اكنون وجود دارد كه در حال حاضر به روي اقتصاد ايران 
سنگيني مي كند و اين كار حال قتصاد ايران را وخيم تر 
مي كند، اگر قيمت ها افزايش پيدا كند تبعات اجتماعي 

و سياسي شديدي گريبان ايران را مي گيرد.

يك كارشناس امور مالياتي مي گويد خريدار 3۸ هزار 
س��كه از بانك مركزي بايد ح��دود ۹ ميليارد و ۵۰۰ 
ميليون تومان به عنوان ماليات پرداخت كند كه البته 
اين رقم در برابر 1۰۵ ميليارد تومان س��ودي كه اين 

فرد مي برد، رقم چنداني نيست!
سياوش غيبي پور، كارشناس امور مالياتي  در گفت وگو 
با ايسنا، با اش��اره به اينكه نرخ ماليات بر سكه از 2۰ 
سكه به بالا مشمول ماليات تصاعدي )مالياتي كه با 
افزايش سود افزايش پيدا مي كند( خواهد شد، اظهار 
كرد: بر اساس قوانين، اگر مشمولان مالياتي در موعد 
مقرر اظهارنامه فعاليت هاي خود را پر كنند مشمول 
جريمه نمي ش��وند، در غير اين صورت بايد علاوه بر 

ماليات تعيين شده، جريمه آن را نيز پرداخت كنند.
غيبي پور با بيان اينكه اگر مشمولين ماليات بر سكه 
پرونده مالياتي نداشته باشند، ماليات تعلق گرفته به 
آنها بر اساس درآمدي كه كس��ب كرده اند محاسبه 
خواهد شد، نرخ ماليات بر اشخاص حقيقي را بين 1۵ 

تا 2۵ درصد متغير ارزيابي كرد.
اين كارشناس مالياتي همچنين محاسبه نرخ ماليات 
بر درآمد خريداران بيش از 2۰۰ س��كه را بر اس��اس 
ضريب هر قطعه س��كه ارزيابي كرد و گفت كه بر اين 
اساس خريداران س��كه بايد حدود 3۰ درصد از سود 

حاصل شده را به عنوان ماليات پرداخت كنند.بر اين 
اس��اس اگر بخواهيم ميزان ماليات پرداختي توسط 
فردي كه 3۸ هزار سكه خريد است را برآورد كنيم بايد 
اين تعداد س��كه را در 2۵۰ هزار تومان )به عنوان 3۰ 
درصد از مجموع سود( ضرب كنيم كه مبلغي حدود 
۹ ميليارد و ۵۰۰ ميليون تومان خواهد شد.البته اين 
تعداد سكه براي صاحب آن فقط حدود 114 ميليارد 
تومان سود داشته است كه با اين حساب پرداخت ۹ 
ميليارد تومان به عن��وان ماليات رقم بالايي نخواهد 
بود.گفتني اس��ت؛ پيش از اين سازمان امور مالياتي 
اعلام كرده كه تمامي خريداران س��كه كه در س��ال 
13۹۷ نسبت به دريافت حداكثر 2۰۰ سكه از سيستم 
بانكي اقدام كرده اند، مش��مول اين دستورالعمل و از 
نگهداري اسناد و مدارك و تسليم اظهارنامه مالياتي 
معاف هس��تند. نحوه تعيين اي��ن ماليات و پرداخت 
آن اينگونه اس��ت كه دريافت كنندگان سكه از بانك 
مركزي جمهوري اس��لامي ايران كه در سال 13۹۷ 
س��كه خود را دريافت كرده اند، تا 2۰ س��كه معاف از 

ماليات هستند.
بر اين اساس، براي كساني كه بيش از 2۰ سكه دريافت 
كرده اند، نسبت به مازاد 2۰ سكه تا ميزان ۶۰ سكه به 
ازاي هرس كه يك ميليون و ۵۰۰ هزار ريال ماليات 

مقطوع؛ نسبت به مازاد ۶۰ سكه تا ميزان 1۰۰ سكه 
به ازاي هر س��كه دو ميليون ري��ال ماليات مقطوع و 
نسبت به مازاد 1۰۰ سكه تا ميزان 2۰۰ سكه به ازاي 
هر سكه دو ميليون و ۵۰۰ هزار ريال ماليات مقطوع 

تعيين شده است.
طبق اي��ن دس��تورالعمل موديان اين ن��وع فعاليت 
كه مش��مول ماليات نمي ش��وند، نيازي به ثبت نام و 
تشكيل پرونده مالياتي نخواهند داشت، اما موديان 
مش��مول بايد جهت پرداخ��ت ماليات به س��امانه 
عمليات الكترونيكي س��ازمان امور مالياتي كشور به 
نشاني www.tax.gov.ir مراجعه كنند.همچنين 
مودياني كه ام��كان پرداخت ماليات مقطوع موضوع 
اين دس��تورالعمل را به صورت يك جا در خردادماه 
13۹۸ ندارن��د، مي توانن��د حداكثر تا چه��ار ماه به 
صورت مس��اوي، ماليات خود را پرداخت كنند. عدم 
پرداخت به موقع ماليات يا عدم پرداخت اقس��اط در 
سررسيدهاي مقرر، مش��مول جريمه موضوع ماده 
1۹۰ قانون ماليات هاي مس��تقيم از پايان خردادماه 

13۹۸ خواهد بود.
سازمان امور مالياتي اعلام كرده كه چنانچه موديان 
مشمول اين دستورالعمل نسبت به ماليات تعيين شده 
صرفاً از حيث عدم فروش سكه هاي دريافتي معترض 

باشند، مي توانند نسبت به طرح ادعاي خود در مراجع 
دادرسي مالياتي اقدام و درخواست رسيدگي مجدد 
كنند.بر اساس اين دستورالعمل، اشخاصي كه بيش 
از 2۰۰ سكه در سال 13۹۷ دريافت كرده اند، مشمول 
اين دستورالعمل نبوده و بايد اظهارنامه مالياتي مربوط 

به اين فعاليت را در موعد مقرر قانوني تسليم كنند.
ادارات كل ام��ور مالياتي نيز مكلفن��د ترتيبي اتخاذ 
كنند تا رسيدگي و مطالبه ماليات اين اشخاص )اعم 
از اشخاصي كه نسبت به تسليم اظهارنامه مالياتي در 

موعد مقرر قانوني اقدام كرده و همچنين اش��خاصي 
كه از تسليم اظهارنامه مالياتي در موعد مقرر قانوني 
خودداري كرده اند( حداكثر تا پايان سال جاري انجام 
گيرد.همچنين اعلام ش��ده صاحبان مش��اغلي كه 
حسب سوابق پرونده يا مجوز صادره از سوي مراجع 
ذيربط به شغل مرتبط با خريد و فروش سكه اشتغال 
دارند، مشمول اين دستورالعمل نمي شوند، اما مكلف 
هستند نسبت به تس��ليم اظهارنامه مالياتي شغلي 

خود اقدام كنند.

نتايج يك پژوهش نش��ان مي دهد ك��ه افزايش توليد 
ناخالص داخلي منجر به افزايش جذب سرمايه گذاري 
مستقيم خارجي )و بالعكس( مي شود كه بيانگر وجود 

رابطه مكملي بين اين دو متغير مهم اقتصادي است.
افش��ين بازوند، دانش��جوي كارشناس��ي ارشد رشته 
 اقتصاد دانش��گاه اصفهان در پايان نامه خود به بررسي 
»تأثير ماليات بر سود شركت ها بر جذب سرمايه گذاري 
مس��تقيم خارجي و اثر آن بر رش��د اقتصادي و تورم در 

كشورهاي دي هشت« پرداخت.
سرمايه، موتور رشد و توسعه اقتصادي در تمام نظريات 

و الگوهاي رشد اقتصادي محس��وب مي شود. از اين رو 
جذب سرمايه كافي به منظور تأمين منابع مالي طرح هاي 
اقتصادي از جمله مهم ترين دغدغه تصميم گيرندگان 
اقتصادي در هر جامعه اي اس��ت. از طرفي با گسترش 
مباحث مرتبط با جهاني شدن و ارتباط متقابل كشورها و 
عدم تكافوي منابع داخلي براي سرمايه گذاري به خصوص 
در كشورهاي در حال توسعه، كشورها ناگزير به جذب 

سرمايه هاي خارجي هستند.
در ميان انواع جريان س��رمايه خارجي، سرمايه گذاري 
مس��تقيم خارجي به دليل رفع ش��كاف بين پس انداز- 

سرمايه گذاري، انتقال تكنولوژي، دانش فني و شيوه هاي 
نوين مديريتي از اهميت ويژه اي برخوردار است. به همين 
دليل كشورها براي جذب اين نوع سرمايه گذاري با هم 
به رقابت مي پردازند و هر كش��وري با توجه به ساختار 
سياس��ي، اجتماعي و اقتصادي خود تمهيداتي را براي 
ج��ذب آن به كار مي گي��رد تا راه ورود س��رمايه گذاري 

مستقيم خارجي را به كشورش هموار  كند.
در اين پژوهش علاوه بر بررسي ادبيات پژوهش، عوامل 
موثر بر جذب سرمايه گذاري مستقيم خارجي، عوامل 
موثر بر توليد ناخالص داخلي و تورم و همچنين ارتباط 

متقابل سرمايه گذاري مستقيم خارجي با توليد ناخالص 
داخلي و تورم با استفاده از معادلات همزمان و از طريق 
 به كارگيري متغيرهاي اب��زاري و روش حداقل مربعات 
دو مرحله اي )2SLS( در دوره زماني )2۰14-2۰۰2( و 
براي كشورهاي عضو دي هشت مورد ارزيابي قرار گرفته 
است.نتايج حاصل از برآورد حاكي از اين است كه توليد 
ناخالص داخلي، ن��رخ ارز و درجه باز بودن اقتصاد تأثير 
مثبت و ماليات، تورم و تحصيلات تأثيري منفي بر جذب 

سرمايه گذاري مستقيم خارجي دارند.
همچنين نتايج حاصل از برآورد بيانگر ارتباط متقابل بين 

توليد ناخالص داخلي و سرمايه گذاري مستقيم خارجي 
در كشورهاي مذكور است )افزايش توليد ناخالص داخلي 
منجر به افزايش جذب سرمايه گذاري مستقيم خارجي 
)و بالعكس( مي شود كه بيانگر وجود رابطه مكملي بين 

اين دو متغير مهم اقتصادي است( .
در رابط��ه با ارتباط متقابل س��رمايه گذاري مس��تقيم 
خارجي و تورم، درحال��ي كه تورم تأثير منفي بر جذب 
س��رمايه گذاري مس��تقيم خارجي دارد، تأثير مثبت 
سرمايه گذاري مس��تقيم خارجي بر تورم از نظر آماري 

معنادار نيست.
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جاي خالي حمايت موثر 
دولت از معاش كارگران

فرامرز توفيق��ي، رييس كميته دس��تمزد كانون 
عالي شوراهاي اسلامي كار اظهار كرد: در روزهاي 
گذشته وزير مس��كن در مصاحبه اي عنوان كرده: 
»دولت از اول در بحث اجاره و مسكن مردم دخالت 
نكرده و از لحاظ حقوقي نيز اين كار را نمي كند. ما 
نمي توانيم براي اجاره بهاي مسكن اشخاص سقف 
تعيين كنيم. س��قف اجاره بها و قيمت مسكن در 
بازار از ضوابط و شرايطي تبعيت مي كند كه در بازار 
اس��ت.« از آنجايي كه اين روزها شاهد عدم اجراي 
صحيح قانون اساسي يا عدم شناخت صحيح مان از 
اين قانون هستيم و مي رود به چالشي فراگير تبديل 
شود. چرا كه اين روزها مي بينيم فعالين كارگري كه 
دلسوزي آنها بر دوست و دشمن پوشيده نيست دچار 
بي مهري قرار مي گيرند و از آنها به جاي تقدير و تشكر 
به دليل شناخت صحيح و كارشناسانه معضلات و 
مشكلات و درخواست همفكري براي رفع آنها طرح 

دعوي شده و بايد بر صندلي متهم بنشينند!
او با اشاره بند 12 اصل سوم قانون اساسي بيان كرد: 
در اين بند آمده »دولت  جمهوري اس��لامي  ايران  
موظف  به پي  ريزي  اقتصادي  صحيح  و عادلانه  طبق  
ضوابط اسلامي  جهت  ايجاد رفاه  و رفع فقر و برطرف  
س��اختن  هر نوع  محروميت  در زمينه هاي تغذيه  
و مس��كن  و كار و بهداش��ت  و تعميم  بيمه  است.« 
در فصل سوم قانون اساس��ي و زير فصل »حقوق 
ملت« اصل سي و يكم هم با تاكيد بر اينكه داشتن  
مسكن  متناسب  با نياز، حق  هر فرد و خانواده  ايراني  
است، را موظف كرده  با رعايت  اولويت  براي  آنها كه  
نيازمندترند به  خصوص  روستانشينان  و كارگران  

زمينه  اجراي  اين  اصل  را فراهم  كند.
توفيقي به فصل چهارم قانون اساسي )اقتصاد و امور 
مالي( هم اشاره كرده و گفت: يك بار ديگر موضوع 
مسكن مطرح ش��ده اس��ت. در اصل چهل وسوم 
قانوني اساسي آمده است؛ »براي  تأمين  استقلال  
اقتصادي  جامعه  و ريشه  كن  كردن  فقر و محروميت  
و برآوردن  نيازهاي  انسان  در جريان  رشد، با حفظ 
آزادي  او، اقتصاد جمهوري  اسلامي  ايران  بر اساس  
ضوابط زير استوار مي شود: تأمين  نيازهاي  اساسي : 
مسكن ، خوراك ، پوشاك ، بهداشت ، درمان ، آموزش  
و پ��رورش  و امكانات  لازم  براي  تش��كيل  خانواده  

براي  همه .
وي بيان كرد: دولت در هر جامعه متولي و متصدي 
اداره كش��ور به عنوان نماينده ملت تلقي ش��ده و 
مجموعه امكان��ات جامعه براي اج��راي وظايف 
محوله به اي��ن نهاد واگذار مي ش��ود. در واقع بين 
دولت و ملت در تمام دنيا يك قرارداد نانوشته و در 
عين حال نوشته اي وجود دارد. اين رابطه حقوقي 
به صورت نانوشته در ذات و طبيعت خود حقي براي 
آحاد مردم تح��ت حاكميت و تكليفي براي دولت 
ايج��اب مي كند و در چارچوب عق��د اجتماعي يا 
ميثاق ملي كه حقوقدانان آن را در چارچوب قانون 
اساسي منعكس مي دانند، تكاليف مشخصي براي 
دولت تعيين مي كند كه متقابلًا به عنوان حقوق و 

آزادي هاي ملت از آن نام مي برند.
توفيقي گفت: س��وال اينجاس��ت آيا كارگران نيز 
جزو اين مردم تلقي مي ش��وند؟ آيا نگرشي قانون 
اساسي مدار در تصميمات تمامي دولت ها تاكنون 
در اين خصوص داش��ته ايم؟ آي��ا قدمي در تحقق 
اين قوانين برداشته ش��ده است؟ نكته قابل توجه 
در جامعه شناسي اين اس��ت كه براي داشتن يك 
زندگي متعادل و متعارف ني��از به مولفه هاي كار، 
مسكن، آموزش و بهداشت داريم. اين چهار اولويت 
كه نيازه��اي حداقلي به آنها اطلاق مي ش��ود جز 
لازمه زندگي يك انس��ان متعارف اس��ت، انساني 
كه در جوامع غير مسلمان با رعايت حقوق انساني 
اين احتياجات مورد توجه قرار گرفته و خانه هايي 
با قيمت مناس��ب ساخته ش��ده و در اختيار مردم 
نيازمند قرار مي گيرد، ولي در كشور ما عملًا آموزش، 
بهداشت، كار، اشتغال و مسكن به عنوان روياهاي 
دست نيافتني براي بخشي از مردم تبديل شده و 
امكانات مربوط به مس��كن، آموزش و بهداشت به 
خانواده ه��اي مرفه و عمدتاً ثروتمند ش��ده بعد از 

انقلاب اختصاص يافته است.
وي بيان كرد: حال سوال اين است آقاي وزير مسكن 
آيا اين وظيفه دولت و به خصوص ش��ما نيس��ت 
در اين خصوص دخالت نماييد و جلوي له ش��دن 
اقشار آس��يب پذير را زير بار ناجوانمردانه مسكن 
و اجاره هاي��ش بگيريد؟آيا عه��د و ميثاقمان را در 
خصوص انقلاب به دست فراموشي سپرده ايم؟ آيا 
اين انقلاب انقلاب پابرهنگان نبود؟ آيا وظيفه شما 
از صدا و سيما نيز كمتر است كه كمپين صاحبخانه 
خوب راه اندخته است؟ در مورد مسكن گاهي فرد 
به تنهايي قادر به تأمين نيازهاي اساسي خود نيست 
و اينجاس��ت كه اقدامات تأميني جبراني دولت ها 
با تكي��ه بر نظريه عدالت دولت ب��ه صحنه آمده تا 
مناسبات دولت، ش��هروند صبغه حمايت گرانه به 

خود بگيرد.
اين فعال كارگري گفت: اين تاكيد قانون اساس��ي 
كه براي محرومان تدابي��ر تبعيض عادلانه مثبت 
انديشيده است بر اين مبناست كه نگاه جمهوري 
اسلامي به مستضعفان و محرومان، سياست گذاري 
مداخله گران��هِ حماي��ت ورزانهِ تأميني ب��ر مدار 
تكريم شهروندي اس��ت و متأسفانه بر عكس اين 
خط مشي گذاري مقنن اساس��ي، در عمل دست 
سوداگران زمين و مسكن باز گذاشته شده و نفس 
محرومان براي تأمين اساسي ترين كالاي حياتي 
خانواده در سينه حبس شده و مسكن كالايي دست 
نيافتني، جز براي متمولان ش��ده است. وي اضافه 
كرد: س��وال اين اس��ت كه آيا قواي سه گانه در اين 
خصوص وظايفي دارند ياخير؟ اگر تابع قانون اساسي 
هستيم و نگرشش در اين حوزه را قبول داريم، بايد 
كاري كرد بايد قدمي برداشت بايد تدبيري انديشيد. 
باز گذاشتن سياس��ت عرضه و تقاضا در حوزه هاي 
اساسي زندگي به دور از روح اسلام و شعار جمهوري 

اسلامي و قانون اساسي مان است.

    در زمان دولت محمود احمدي نژاد قيمت حامل هاي انرژي، مخصوصا بنزين را افزايش دادند، قرار بر اين ش�د كه اين منابع را 
تقسيم كنند يعني مقداري از آن را به مردم بازگردانند و بخشي از آن را در اختيار كارخانه ها قرار دهند و قسمت ديگري را دولت 
براي خود بردارد. اما در نهايت ديديم كه در اين تقسيم بندي كارخانه ها بي نصيب ماندند. بنابراين دولت چاله هاي فراواني در كار 
خود دارد كه نمي تواند با برنامه خاصي در اين زمينه جلو برود. دولت به حالت روزمرگي افتاده و شديدا زير فشار است، تنها كاري كه 
در حال حاضر مي توانيم انجام دهيم اين است كه دعا كنيم هرچه زودتر اين فشار از روي دولت برداشته شود، اين فشار كه مرتفع 

شود، درآمد ها به جامعه تزريق مي شود و بسياري از اين مشكلات حل مي گردد، ما اكنون فشار مالي داريم .

برش



دانش و فن10اخبار

به دليل نبود كد تعرفه اي در گمرك

دستگاهاستخراجبيتكوينقاچاقيواردكشورميشود
گروه دانش و فن|

در حالي كه به دليل نبود متولي واحد و نظارت كافي، 
قاچاق دس��تگاه هاي ماينر و استخراج كننده ارزهاي 
ديجيتال افزايش يافته اس��ت، اي��ن موضوع موجب 
مي شود نه تنها دولت سودي از واردات اين كالا نداشته 
باش��د، بلكه هيچ آماري از تعداد فعالان اين حوزه نيز 

وجود ندارد.
 اين روزها برخي از افراد به اس��تخراج بيت كوين روي 
آورده اند، درواقع به نظر مي رس��د افرادي كه بهترين 
روش براي حفظ سرمايه و سودآوري را سرمايه گذاري 
روي بيت كوين مي دانند، ديگر تنها به خريد و فروش اين 
ارز ديجيتالي اكتفا نكرده و خودشان اقدام به استخراج 
بيت كوين كرده اند و براي استخراج ارزهاي ديجيتالي 

هم نياز به دستگاه هاي ماينر است.
اما در حالي كه هنوز هم تصميم قطعي براي برخورد 
با بيت كوين ها گرفته نش��ده و در حال��ي كه از طرفي 
دولت استخراج بيت كوين را نوعي صنعت برشمرده و 
از طرف ديگر بانك مركزي اعلام كرده فعاليت در اين 
بخش غيرمجاز است و با متعاملان آن برخورد مي شود، 
دستگاه هاي استخراج ارزهاي ديجيتال در سايت هاي 

آنلاين هم خريد و فروش مي شود.
در اين راستا س��يدمهدي ميرمهدي كمجاني رييس 
اتحاديه صنف فناوران رايانه تهران با بيان اينكه دولت 
بايد هرچه سريع تر نسبت به تدوين قوانين مرتبط با 
تعرفه واردات دس��تگاه هاي ماينر و استخراج ارزهاي 
ديجيتال اقدام كند، به ايس��نا، گفت: اتحاديه فناوران 
رايانه از س��ال ۱۳۹۶ در نامه هاي جداگانه اي به بانك 
مركزي و اتاق اصناف تهران خواس��تار س��اماندهي و 
قانونمند كردن روند اجرايي اين فعاليت در كشور شد. 
اما متأسفانه مسوولان طبق روال معمول، هيچگاه با 
تكنولوژي هاي روز دنيا همگام نيستند و در خصوص 
قوانين مرتبط با آن به موقع اقدام نمي كنند. اين موضوع 
موجب ش��ده اكنون نيز در زمين��ه قاچاق تجهيزات 
ماينينگ و استخراج ارزهاي ديجيتال دچار چالش هاي 
جدي شويم. وي افزود: سال گذشته در نامه اي به اتاق 
اصناف تهران درخواست كرديم تا جهت ساماندهي بازار 
خريد و فروش، خدمات پس از فروش و تأمين قطعات 
ماينر در كشور، اين رسته زيرنظر اتحاديه فناوران رايانه 
قرار گيرد تا واردكنندگان رسمي و خريداران در صورت 
مواجهه با مشكل بتوانند مسائل خود را پيگيري كنند. 
اما كماكان كد تعرفه اي در رابطه با تجهيزات ماينينگ 
در گمرك يا س��ازمان صنعت، معدن و تجارت ايجاد 
نش��ده و كالاهاي مذكور عمدتاً به صورت غيرقانوني 
وارد مي شوند. رييس اتحاديه صنف فناوران رايانه تهران 
عنوان كرد: در حال حاضر تنها پنج درصد از دستگاه هاي 

ماينر آن هم به اسم سرور به صورت قانوني وارد كشور 
مي ش��ود و ماباقي به صورت قاچاق بوده كه با توجه به 
حجم بالاي آن سود بسيار زيادي به جيب قاچاقچيان 
مي رود. در حالي كه همكاران ما در اين ميان فقط بابت 

فروش كالا مبلغ ناچيزي سود عايدشان مي شود.
ميرمهدي با بيان اينكه قاچاق كالا باعث كاهش درآمد 
دولت مي ش��ود، گفت: هنگامي كه كالايي از مبادي 
غيرقانوني وارد كشور مي شود، نه تعرفه گمركي به آن 
تعلق مي گيرد و نه ماليات و نه ماليات بر ارزش افزوده. به 
همين دليل نبود متولي مشخص و قانون گذاري نكردن 
به موقع در اين صنعت باعث شده در حال حاضر دولت 
هيچ س��ودي از اين بازار به دست نياورد. ضمن اينكه 

هيچ آماري از تعداد فعالان اين حوزه نيز وجود ندارد.
وي اف��زود: در ح��ال حاضر فروش��گاه هاي مجازي و 
سنتي بس��ياري اقدام به تبليغ و فروش دستگاه هاي 
ماينر كرده   اند و مصرف كنندگان بدون اينكه اطلاعات 
چنداني در خصوص اس��تخراج ارز ديجيتال داش��ته 
باش��ند، به خيال اينكه با خريد اين دستگاه ها خيلي 
س��ريع پولدار خواهند ش��د، اقدام به خريد دو يا سه 
دس��تگاه ماينر مي كنند و پس از مدت زمان كوتاهي 

مجبورند آن را زير قيمت بفروشند.
رييس اتحاديه صنف فناوران رايانه تهران با بيان اينكه 
در حال حاضر اظهارنظرهاي متفاوتي در مورد استفاده 
از دستگاه هاي ماينر و استخراج ارز ديجيتال وجود دارد، 
گفت: دولت موظف است هرچه سريع تر تكليف ممنوع 
يا آزاد بودن استفاده از دستگاه هاي ماينر را مشخص 
كند. زيرا اكنون ارگان ها و نهادهاي دولتي و خصوصي 
بسياري درگير اين موضوع هستند و هر روز شاهد يك 

اظهارنظر جديد و گاهي عجيب در اين رابطه هستيم.
ميرمهدي تاكيد كرد: قطعاً اگر اين صنعت قرار است 
قانوني باش��د، بايد نحوه مجوزده��ي و فعاليت آن نيز 
مشخص ش��ود، همچنين در صورت ممنوع بودن نيز 
بايد تكليف آن مشخص شود. بطور مثال برخي اظهار 
كرده اند كه مي توانند دس��تگاه هاي ماينر را در كشور 
توليد كنند. در صورتيكه دستگاه هاي ماينر فعلي كه در 
بازار موجود است، اروپايي بوده كه به دليل مصرف برق 
بسيار بالاي آن از رده خارج شده اند و اكنون اين دستگاه 

از كشور چين وارد ايران مي شوند.
وي اضافه كرد: از آنجايي كه اغلب تجهيزات ماينينگ 
به صورت قاچاق وارد كشور مي شوند، داراي خدمات 
پس از فروش و گارانتي نيس��تند. بنابراين با توجه به 
شرايط فعلي لازم است كه مسوولان دولتي در رابطه با 
ارايه مجوز و ساماندهي بازار فروش دستگاه هاي ماينر و 
استخراج ارز ديجيتال به يك اتفاق نظر برسند و تكليف 

اين موضوع را مشخص كنند.

   فراگير شدن استفاده از تجهيزات ماينينگ
رييس اتحاديه صنف فناوران رايانه تهران با بيان اينكه 
استفاده از دستگاه هاي ماينر در كشور به شدت فراگير 
شده است، گفت: دولت چه بخواهد و چه نخواهد اين 
دستگاه ها به دليل سودآوري بالا وارد كشور شده و مورد 
اس��تفاده قرار مي گيرند و ارز حاصل از آن در صرافي ها 
خريد و فروش مي ش��ود. همانطور كه اكنون شاهديم 
بس��ياري از س��وله هاي توليدي، گاوداري ها و… در 
استان هاي مختلف اقدام به نصب دستگاه هاي ماينر و 
توليد ارز ديجيتال كرده اند كه متأسفانه نظارت كافي 
روي فعاليت آنها وجود ندارد. ميرمهدي افزود: اگر دست 
روي دست گذاشته شود و دولت به موقع در اين رابطه 
قانون گذاري نكند، در آينده نزديك ش��اهد مشكلات 
بسيار بيشتري در اين رابطه خواهيم بود. چراكه در حال 
حاضر تكنولوژي دستگاه هاي ماينر به گونه اي ارتقا پيدا 
كرده كه نياز زيادي به مصرف برق ندارد و به زودي هر 
فردي با خريد اين دستگاه در منزل شخصي مي تواند 
ارز ديجيتال توليد كند. وي در خصوص نظارت اتحاديه 
فناوران رايانه روي واردات دستگاه هاي ماينر گفت: با 
توجه به اينكه واردات دستگاه هاي ماينر توسط فعالان 

صنف ICT صورت مي گيرد بايد اتحاديه به عنوان متولي 
اين رسته انتخاب شود تا مراحل قانوني آن برنامه ريزي 
ش��ود. از اين طريق افرادي كه قصد سرمايه گذاري در 
اين زمينه را دارند شناسايي خواهند شد و با كشور ثالث 
جهت دريافت دس��تگاه وارد مذاكره مي شوند. رييس 
اتحاديه صنف فناوران رايانه تهران اضافه كرد: همچنين 
در زمينه خدمات پس از فروش دستگاه هاي ماينر نيز 
بايد نظارت كافي از سوي اتحاديه وجود داشته باشد تا 
خريد و فروش آن قانوني و شفاف باشد نه اينكه از راه هاي 
غيرقانوني اين محصولات خريد و فروش شوند و هيچ 

خدمات و گارانتي براي آن ارايه نشود.

   پيشنهادهاي اتحاديه فناوران به دولت
ميرمهدي با ارايه پيش��نهاداتي براي ساماندهي بازار 
خريد و فروش دستگاه هاي ماينر و توليد ارز ديجيتال 
گفت: در وهله نخست پيشنهاد مي شود بانك مركزي 
به هيچ عنوان در واردات، خريد و فروش دستگاه  هاي 
ماينر دخالت نداشته باش��د و فقط خريد و فروش ارز 
حاصله را مديريت كند. دوم اينكه شركت توزيع نيروي 
برق فقط ح��ق ارايه مجوز براي اس��تفاده برق به نرخ 

مصوب را داشته باشد. وي درباره پيشنهاد سوم توضيح 
داد: دولت بايد از موقعيت ايجادش��ده استفاده كرده و 
ضمن افزايش س��رمايه گذاري در بخش نيروگاه هاي 
برق، سرمايه گذاران اين صنعت را حمايت كند. قطعاً با 
حمايت دولت ارز استخراج شده به راحتي مي تواند در 
مبادلات جهاني استفاده شود و ديگر نگران فروش نفت 
نيز نباشد. رييس اتحاديه صنف فناوران رايانه تهران در 
مورد پيشنهاد چهارم نيز گفت: اتحاديه صنف فناوران 
رايانه تهران به عنوان متولي اين صنعت در نظر گرفته 
شود. زيرا اتحاديه قدرت كافي براي مديريت و نظارت 
بازار خريد و فروش و خدمات پس از فروش دستگاه هاي 
ماين��ر را دارد و مي توان��د بازوي اجراي��ي دولت براي 

ساماندهي اين صنعت شود.
ميرمهدي در پايان نيز تاكيد كرد: توليد ارز ديجيتال 
مي تواند راهگش��ايي براي حل مشكلات ارزي دولت 
باش��د بنابراين لازم است كه تصميمات درستي براي 
اين صنعت گرفته شود چراكه تجربه نشان داده است، 
برخوردهاي ضربتي بدون پشتوانه فكري نه تنها مشكل 
را حل نمي كند بلكه موجب گسترش فعاليت زيرزميني 

اين صنعت خواهد شد.
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ياهونيوز| با وجود به روزرساني سيستم هاي انتخاباتي 
امري��كا هنوز بس��ياري از آنها از نس��خه هاي قديمي و 
آس��يب پذير ويندوز استفاده مي كنند كه ممكن است 
مورد سوءاستفاده هكرها قرار بگيرد. برخي از مقامات 
محل��ي در ايالت هاي مختل��ف امري��كا و از جمله در 
پنسيلوانيا از به روزرساني سيستم هاي برگزاري انتخابات 
آنلاين خود خبر داده اند. قرار است اين سيستم ها براي 
برگزاري انتخابات رياست جمهوري سال 2020 مورد 
استفاده قرار بگيرند. اما در مورد امنيت آنها ترديد وجود 
دارد. تا به ام��روز نزديك به ۶0 درصد از سيس��تم ها و 
ماش��ين هاي برگزاري انتخابات در ايالت پنسيلوانيا به 
روز شده اند و براي اين كار ۱4.۱5 ميليون دلار از بودجه 
فدرال هزينه شده است. اما بسياري از سيستم هاي جديد 
از نسخه هاي قديمي ويندوز استفاده مي كنند كه در برابر 
حملات هكري آسيب پذير است. اين مشكل تنها محدود 
به ايالت يادشده نيست و در ۱0 هزار حوزه انتخابيه در 
سراس��ر امريكا مشاهده شده اس��ت. در اين حوزه ها از 
سيستم عامل ويندوز 7 و نسخه هاي قديمي تر ويندوز 
براي راي گيري و تهيه گزارش استفاده مي شود. اين در 
حالي است كه پشتيباني مايكروس��افت از ويندوز 7 از 
تاريخ ۱4 ژانويه به پايان رسيده و لذا اين شركت براي آن 
وصله هاي نرم افزاري عرضه نمي كند. البته مايكروسافت 
وعده داده كه وصله هاي امنيتي خود براي ويندوز 7 را 
تا س��ال 202۳ عرضه كند، اما اين به معناي پشتيباني 
همه جانبه از ويندوز 7 نيست. محققان مي گويند اين امر 
نشان مي دهد كه دخالت دادن شركت هاي خصوصي 
براي ايمن س��ازي برگزاري انتخابات در يك كشور چه 
تبعاتي مي تواند داشته باشد. هنوز مشخص نيست آيا 
مايكروسافت قصد دارد براي رفع نگراني هاي موجود در 

اين زمينه تمهيدات خاصي اتخاذ كند يا خير.

آسيب پذيري نرم افزار 
انتخابات 2020 امريكا

ونچربيت| با گسترش پديده توليد ويدئوها و عكس هاي 
جعلي با استفاده از هوش مصنوعي نگراني در مورد تبعات 
اين پديده افزايش يافته، اما به نظر مي رسد تمرين و تكرار 
شناسايي آنها را تسهيل مي كند.  بسياري از دانشگاهيان و 
حقوق دانان درصدد يافتن راه هايي به منظور مقابله با اين 
پديده خطرناك هستند و حالا مشخص شده تكرار و تمرين 
مي تواند شناسايي ويدئوها و عكس هاي جعلي مبتني بر 
هوش مصنوعي را كه به deepfake ش��هرت يافته اند، 
تسهيل كند. پژوهشگران دانشگاه ام اي تي و موسسه مكس 
پلانك تحقيق مشتركي را انجام داده اند كه نشان مي دهد 
توانايي افراد براي تمييز دادن ويدئوها و عكس هاي قلابي 
با مشاهده تعداد بيش��تري از آنها و كسب تجربه افزايش 
مي يابد. بر همين اس��اس افرادي كه قب��لا تعداد زيادي 
عكس ها و ويدئوهاي اينچنيني را مشاهده كرده بودند، براي 
شناسايي عكس ها و ويدئوهاي مبتني بر هوش مصنوعي 
مسير ساده تري را پيش رو داشتند و تنها مشاهده ۱0 جفت 
عكس و ويدئوي تقلبي و مقايسه آن با عكس ها و ويدئوهاي 
غيرتقلبي براي ارتقاي دانش و توانايي افراد در اين زمينه 
كافي است. اين اولين تحقيق رسمي و جديد در مورد توانايي 
بشر در جهت شناسايي ويدئوهاي تقلبي است و اميدواري ها 
براي جلوگيري از تبعات گسترش اين پديده را در آينده 
افزايش داده است. البته قرار است در آينده در اين زمينه 
بررسي هاي بيشتري صورت بگيرد. براي انجام اين بررسي 
از آگوست سال 20۱8 تا مي  سال 20۱۹ بيش از 240 هزار 
مورد حدس زدن و شناسايي ويدئوها و عكس هاي تقلبي 
از طريق ۱۶500 آدرس  اي پي صورت گرفت. حدود 7500 
نفر در اين برنامه مشاركت كردند كه ميزان برآورد صحيح 
بعد از مشاهده اولين جفت از تصاوير صحيح و غلط برابر با 
78 درصد و بعد از آن برابر با 88 درصد بود. اين رقم با تكرار 

بيشتر از ۹0 درصد فراتر مي رفت.

شناسايي ويدئوهاي قلابي 
با هوش مصنوعي

دريچه

ساينس ديلي| پژوهشگران موسس��ه »ام.آي.تي« در 
مطالعه اخيرشان سيستمي موسوم به رِسكيو ابداع كرده اند 
كه آنها را قادر مي سازد تا آر. ان.اي ها را دقيق تر از قبل ويرايش 
كنند. پژوهشگران اخيراً سيستمي مبتني بر فناوري كريسپر 
توسعه داده اند كه توسط آن مي توانند دقيق تر از قبل، آر.ان.

اي ها را ويرايش و بيماري هاي مرتبط با جهش ژنتيكي را 
درمان كنند. سيستم مذكور با كمك ابزار فناوري كريسپر 
مي تواند ژن ها و بيان آنها را دستكاري كند براي مثال مي تواند 
دي.ان.اي را با آنزيم Cas۹ و Cas۱2 و آر.ان.اي را با آنزيم 

Cas۱۳ مورد هدف قرار دهد.
طي اين مطالعه پژوهشگران استراتژي هاي مختلفي را براي 
مقابله با جهش ها ارايه داده اند. به گفته پژوهشگران هدف 
قرار دادن جهش هاي مرتبط با بيماري در آر.ان.اي مي تواند 
از تغييرات طولاني مدت ژنوم جلوگيري كند. علاوه بر اين 
ويرايش برخي از انواع سلول ها مانند نورون ها با استفاده از 
CRISPR/Cas۹ آسان نيست اما با اين سيستم جديد حتي 
مي توان بيماري هاي ويرانگري را كه بر مغز تأثير مي گذارند، 
درمان كرد. طي اين مطالعه پژوهش��گران »موسسه مك 
گاورن، موسس��ه براد ام.آي.تي و دانشگاه هاروارد موفق به 
توسعه سيستمي موس��وم به رسكيو شدند. كلمه مذكور 
مخفف “ويرايش آر.ان.اي براي تبادل سي تا يو است. »فنگ 

ژانگ و تيمش از دانشگاه هاروارد و عمر ابودايه و »جاناتان 
گوتنبرگ از موسسه مك گاورن از يك cas ۱۹ غيرفعال 
شده براي هدايت رسكيو به پايگاه هاي هدف سيتوزين در 
رونوشت هاي آر.ان.اي استفاده كردند و از يك آنزيم جديد، 
تكامل يافته و برنامه ريزي ش��ده براي تبديل س��يتوزين 
ناخواسته به »اوريدين« استفاده كردند و در نتيجه موفق به 

اعمال تغييراتي در ساختار ار.ان.اي شدند.
رسكيو باعث بهتر ديده شدن عملكرد ابزارهاي كريسپر 
مي ش��ود كه اين كار مي تواند شامل مورد هدف قرار دادن 
موقعيت ه��اي قابل تغيير در پروتئين ه��ا، مانند مناطق 
فسفوريلاسيون باش��د. اين مناطق به عنوان دكمه هاي 
خاموش يا روشن فعاليت پروتئين ها عمل مي كنند و در 
س��يگنالينگ برخي مولكول هاي مرتبط با س��رطان نيز 

نقش مهمي دارند. فسفريلاسيون به اضافه شدن يك گروه 
فسفات )PO4( به پروتئين يا ساير ملكول هاي آلي گفته 
مي شود. فسفريلاسيون پروتئين نقش مهمي در بسياري از 
فرايندهاي سلولي دارد.چنين سايت هايي به عنوان روشن 
/ خاموش سوئيچ ها براي فعاليت پروتئين عمل مي كنند و 
به ويژه در مولكول هاي سيگنالينگ و مسيرهاي مرتبط با 
سرطان يافت مي شوند. پاتريشيا پويترس استاد دانشكده 
عوم اعصاب ام.آي.تي گفت: ب��راي درمان تنوع تغييرات 
ژنتيكي كه باعث بيماري مي ش��وند، ما نياز به استفاده از 
يك طيف وسيعي از فناوري هاي دقيق داريم. با توسعه اين 
سيستم جديد گام بزرگي در درمان بيماري هاي مرتبط با 
جهش ژنتيكي برداريم. يك مزيت عمده ويرايش آر.ان.اي 
برگشت پذيري آن است و اين در حالي است كه تغييرات 
انجام شده در سطح دي. ان.اي دايمي هستند. براي اثبات اين 
موضوع، پژوهشگران نشان دادند كه در سلول هاي انساني، 
رسكيو مي تواند مناطق خاصي در آر.ان.اي را كه با نام »بتا-
كاتنين« )β-catenin( شناخته شده، كدگذاري كنند.

بتا-كاتنين نام يك پروتئين است كه در انسان توسط ژن 
»CTNNB۱« كد مي ش��ود. بتا-كاتنين يك پروتئين 
دوكاره اس��ت ك��ه در تنظيم و هماهنگي چس��بندگي 

سلول به سلول و همچنين رونويسي ژن ها نقش دارد.

گسترش قابليت هاي ويرايش آر.ان.اي با پلتفرم جديد 
فراسو

مخترع پسورد درگذشت
انگجت| مخترع پسورد رايانه روز گذشته در سن 
۹۳ سالگي درگذش��ت. حوزه امنيت رايانه يكي از 
بنيان گذاران خود را از دست داد. »فرناندو كورباتو« 
كه مخترع پس��ورد رايانه بود روز گذش��ته در سن 
 MIT ۹۳ س��الگي فوت كرد. اين محقق دانشگاه
هنگام ايجاد »سيستم اشتراك گذاري زمان همسان 
كانسپت حساب هاي كاربري را طراحي كرد كه به 
وسيله پسوردهايي از آنها محافظت مي شود. سيستم 
CTSS به افراد مختلف اجازه مي داد همزمان از يك 
رايانه استفاده كنند. البته اختراع پسورد تنها تلاش 
نوآورانه و پيشرو كورباتو نبود. مدل استفاده همزمان 
CTSS مدت زمان انتظار براي پاسخگويي رايانه را از 
چند ساعت به چند ثانيه رساند و به اين ترتيب فناوري 
رايانه قابل استفاده تر شد. از سوي ديگر اين سيستم 
مسير را براي توسعه سيستم هاي عامل آينده مانند 
لينكوس فراهم كرد. او همچنين انگيزش اصلي ايجاد 
»قانون كورباتو« بود كه طبق آن برنامه نويسان بدون 
در نظر گرفتن زبان برنامه نويسي مورد استفاده، بايد 
يك ميزان كد بنويسند. البته كورباتو در اين اواخر از 
وجود مشكلاتي در پسوردها نيز مطلع بود. او در سال 
20۱4 در مصاحبه با روزنامه وال استريت ژورنال گفته 
بود: ظهور اينترنت سبب شده لاگين هاي ورودي به 

هر سايت و دستگاهي به يك كابوس تبديل شوند.

تعديل نيرو هواوي در امريكا 
رويترز|  ش��ركت هواوي تصمي��م دارد از تعداد 
كارمن��دان خ��ود در ايالات متح��ده بكاهد. طبق 
گزارش ها در نتيجه اين تصميم احتمالا صدها نفر 

شغل خود را از دست بدهند.
 شركت چيني هواوي تصميم دارد از تعداد كارمندان 
خود در ايالات متح��ده امريكا بكاهد. اين در حالي 
است كه شركت چيني همچنان درگير پيامدهاي 

قرار گرفتن در فهرست سياه امريكا است.
به نوش��ته روزنامه وال اس��تريت ژورنال، هواوي از 
كارمندان خود در زيرمجموعه تحقيق و توسعه خود 
يعني Futurewei Technologies مي كاهد. 
در اين شركت حدود 850 نفر در آزمايشگاه هايي در 

سراسر امريكا كار مي كنند.
به گفت��ه يكي از منابع آگاه احتم��الًا در نتيجه اين 
تصميم صدها نفر شغل خود را از دست بدهند. اين 
در حالي اس��ت كه پس از وضع تحريم هاي امريكا، 
كارمندان چيني ه��واوي مي توانس��تند به چين 

بازگردند و همچنان شغل خود را حفظ كنند.
هفته گذشته ويلبرراس وزير بازرگاني امريكا اعلام 
كرد دولت اين كش��ور به برخي ش��ركت ها اجازه 
مي دهد بطور مشروط كالاها و سرويس هاي خود را 

به هواوي بفروشند.

يوتيوب به دنبال حمايت از 
توليدكنندگان محتوا

ورج| به نظر مي رسد كه يوتيوب به منظور حفاظت 
از حق نشر ويدئو هاي توليدكنندگان محتوا سيستم 
ارسال گزارش تخلفات مربوطه را بروزرساني كرده 
اس��ت. يوتيوب كه بدون شك بزرگ ترين پلتفرم 
شبكه اجتماعي پخش محتواي آنلاين در جهان 
به شمار مي رود، همواره از سوي كاربران به منظور 
تماشاي ويدئوهاي مختلف در زمينه هاي گوناگون 
مورد استقبال قرار گرفته است كه يكي از بزرگ ترين 
مشكلاتي كه همواره بس��ياري از توليد كنندگان 
محتوا در اين شبكه اجتماعي با آن مواجه بوده اند 
مساله نقض حق نشر و اثبات تخلفات در حق نشر 
ويدئوهاي آنها بوده كه همواره آنها را با مش��كلات 

متعددي روبرو كرده است. 
ح��الا به نظر مي رس��د گ��وگل به عنوان ش��ركت 
توسعه دهنده يوتيوب، سيستم تغيير ارسال گزارش 
خودكار به منظور نقض حق نشر ويدئو را به روز رساني 
كرده است و بدين ترتيب كاربران قادر خواهند بود 
تا در صورت مش��اهده هر گونه تخلفي در حق نشر 
ويدئويي موض��وع را به يوتيوب گ��زارش داده تا در 
صورت تأييد آن محتوا از پلتفرم اين شبكه اجتماعي 
حذف شود. جولين بيل، مدير محصول يوتيوب در 
اين خصوص خاطرنشان كرده است كه اين شبكه 
اجتماعي همواره در تلاش بوده است تا از محتواي 
توليد كنندگان در اين پلتفرم محافظت حداكثري 
به عمل بياورد تا يوتيوب به محيط بهتري هم براي 
كاربران و هم براي توليدكنندگان محتوا تبديل شود. 
سوزان ووچيتس��كي، مدير اجرايي يوتيوب در اين 
خصوص وعده داده است كه تغييرات جديد در اواخر 

سال جاري ميلادي ارايه خواهد شد.

رديابي سه ميليون 
ابر سياهچاله توسط روسيه

اسپيس| روسيه يك تلسكوپ فضايي اشعه ايكس 
را به آسمان فرستاد. پيش بيني مي شود اين تلسكوپ 
۱00 هزار خوشه كهكشاني و ۳ ميليون ابر سياهچاله 
را در فضا رديابي كند. روز گذشته يك موشك پروتون 
يك تلسكوپ اش��عه ايكس متعلق به روسيه را به 
Spektrum-Röntgen-آسمان برد. ماموريت

Gamma كه به نام Spektr-RG نيز مشهور 
است، پروژه اي مش��ترك ميان سازمان فضايي 

روسيه و سازمان فضايي آلمان است.
 اين تلسكوپ همراه موشك پروتون از مقر فضايي 
بايكونور در قزاقستان به آسمان پرتاب شده است. 
البته پرتاب تلسكوپ چند هفته به تأخير افتاد. در 
2۱ ژوئن به دليل اختلالي در باتري موشك اين 
پرواز لغو ش��د. پس از آن سازمان فضايي روسيه 
پرتاب ماهواره در ۱2 جولاي )دوش��نبه( را نيز 
به دليل اختلالات احتمالي در بوس��تر لغو كرد. 
تلسكوپSpektr-RG  در نقطه ثابتي در فضا 
قرار مي گيرد كه نقطه لاگرانژي 2 نام دارد. در اين 
نقطه نيروهاي گرانشي خورشيد و زمين يكديگر 

را متوازن مي كنند. 
در اين مكان تلسكوپ مذكور مي تواند با مصرف 
اندك��ي س��وخت ماموريت هاي رص��د خود را 

انجام دهد. 

    روابط عمومی مديريت اکتشاف

مديريت اكتشاف  - شركت ملي نفت ايران در نظر دارد موضوع مناقصه فوق الذكر را با مشخصات و شرايط كلي زير از طريق مناقصه عمومي يك مرحله اي به شركتهاي واجد شرايط واگذار نمايد. 
الف( شرح مختصر عمليات مورد نياز: 

تهيه،طبخ و توزيع غذاي انباركوارو دفترپشتيباني شيراز
ب( مدت اجرا: 1  سال) 12ماه(

ج (محل ارائه خدمات : 
كوار و شيراز

د (شرايط متقاضي: 
1- داشتن شخصيت حقوقي 

2- داشتن امكانات، تجهيزات مناسب مرتبط با مناقصه
3-داشتن تجربه كافي و مرتبط 

 4-ارائه گواهينامه اخذ شده مرتبط با كار آن شركت از وزارت كار و امور اجتماعي 
 5-ارائه گواهينامه از اداره كار و امور اجتماعي شيراز  بابت شركتهايي كه از ساير استانها متقاضي شركت در مناقصه مي باشند .

 6-داشتن توانايي ارائه ضمانتنامه بانكي شركت در مناقصه به مبلغ813/667/614 ريال و در صورت برنده شدن ارائه ضمانتنامه انجام تعهدات  طبق ضوابط كارفرما، مندرج در اسناد 
و مدارك مناقصه. 

 7-آمادگي شروع به كار پس از عقد قرارداد
 8-  ارائه مداركي دال بر دارابودن خط مشي ،نظام مديريت HSE  متناسب با پيمان و الزام رعايت دستورالعمل هاي HSE وزارت نفت

 ه( برآورد كارفرما: مبلغ 16/273/352/280 ريال
متقاضياني كه داراي شرايط مذكور در بند » د « فوق مي باشند و آمادگي اجراي پروژه را دارند ، مي توانند تا تاريخ 1398/04/31 آمادگي خود را به صورت كتبي به آدرس : تهران - ميدان 
ونك - ابتداي خ سئول - بن بست يكم -  ساختمان مديريت اكتشاف -  طبقه دوم امور حقوقي و قراردادها اعلام و نسبت به دريافت مدارك ارزيابي كيفي وفق بند "ج" ماده 12 قانون 
برگزاري مناقصات ) ارزيابي كيفي ( اقدام نمايند. ضمنا" بايستي اطلاعات مورد درخواست حداکثر تا پايان وقت اداری1398/05/14 در قالب يك عدد زونكن مدارك ارزيابي كيفي برابر 
با اصل شده و دو حلقه لوح فشرده تهيه و به همراه  رونوشت برابر با اصل شده  صورتهاي مالي حسابرسي شده  از سوي يكي از موسسات معتبر عضوجامعه حسابداران رسمي ايران 
مربوط به س�ال 1396 و چهارسال گذشته جهت ارزيابي توان مالي، به آدرس فوق الاشاره در مقابل رسيد تحويل گردد. بديهي است كارفرما اين حق را براي خود محفوظ مي دارد به 
مداركي كه پس از انقضاء مهلت مقرر ارائه مي گردد ترتيب اثر ندهد. مدارك مناقصه بين پيمانكاران واجد شرايط كه به تشخيص كارفرما از بين متقاضيان انتخاب خواهند شد ، توزيع 
خواهد گرديد .محل و مهلت دريافت اسناد و تحويل پيشنهادات متعاقبا" به اطلاع خواهد رسيد .تاريخ تقريبي گشايش پيشنهادات 1398/06/20 خواهد بود. بديهي است ارائه مدارك 

فوق الذكر هيچگونه حقي را جهت متقاضيان براي شركت در مناقصه ايجاد نخواهد كرد . 
در صورت نياز به اطلاعات بيشتر متقاضيان مي توانند با تلفن82703209 -021 تماس حاصل نمايند.
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ويژه

اخبارشهرستانها

11 بنگاهها

قائم مقام معاون وزير صنعت، معدن و تجارت در امور بازرگاني تشريح كرد

كوتاه شدن سايه سنگين واردات از سر توليد كشور

بهره وري نيروي كار متناسب با اهداف سياست هاي كلي اقتصاد مقاومتي نيست

برنامه ايران خودرو براي خروج از ماده141 قانون تجارت 

نمايشگاهي براي تبديل تهديدها به فرصت هاي طلايي

گروهبنگاهها|
تجربه اقتصادي كش��ورمان نش��ان مي دهد هر زمان كه 
در آمدهاي نفتي كشورمان روند صعودي به خود گرفته؛ به 
جاي استفاده درست از اين درآمدها و سرمايه گذاري هاي 
مولد و پايدار روي توسعه صنعتي، افزايش بهره وري، انتقال 
فناوري، تربيت نيروي كار ماه��ر و... بازار واردات كالاهاي 
مصرفي و تجملي در كش��ور حس��ابي گرم شده و بخش 
اعظم درآمدهاي نفتي كشور صرف واردات اين اقلام غير 
ضروري شده است. اين در حالي است كه به اعتقاد بسياري 
از تحليلگران محدود شدن دامنه درآمدهاي نفتي باعث 
كاهش ميزان واردات و ايجاد فرصت هاي جديد براي توسعه 
صنعتي در كشور مي شود.  موضوعي كه قائم مقام معاون وزير 
صنعت، معدن و تجارت در امور بازرگاني نيز ديروز به ابعاد و 
زواياي گوناگون آن اشاره كرد و گفت: محدود شدن واردات با 
از بين بردن سايه تهديد از توليد كنندگان باعث ايجاد فرصت 
نوسازي در صنعت شده است. حسين مدرس خياباني ديروز 
در همايش تجليل از صنعتگران و معدن كاران برتر استان 
هرمزگان كه به مناسبت روز ملي صنعت و معدن برگزار شد، 
اظهار كرد: باور به وجود جنگ اقتصادي باعث تغيير شيوه 
خواهد شد. اين خلاقيت ها در واحدهاي صنعتي و استفاده 
از تمام امكانات ها ناشي از همين موضوع است. وي عنوان 
كرد: تمام نقشه هاي دشمن براي مردم ايران بر ملا شده و 
چرخ توليد نه تنها از كار نيفتاده بلكه حتي كند هم نشده 
است. قائم مقام معاون وزير صنعت، معدن و تجارت در امور 
بازرگاني بيان كرد: در سال ۹۷ در بخش اشتغال ۱۵۰ درصد 
و در بخش س��رمايه گذاري ۳۰۰ درصد نسبت به سال ۹۶ 
رشد داشته ايم كه حاكي از توانمندي بخش توليدي است.

مدرس خياباني با ذكر اينكه ما بايد بتوانيم از اين ش��رايط 
تحريم اس��تفاده كنيم، عنوان كرد: بحث محدود ش��دن 
واردات كالاها سايه تحديد را از سر توليدكنندگان برداشته 
است. در چند سال گذشته خطر وارد شدن كالاي مشابه 
خارجي توليدكننده را تهديد مي كرد و اين محدود شدن 
در واردات باع��ث به وجود آمدن يك فرصت نوس��ازي در 

صنعت شده است.

    برنامه ريزي براي رونق توليد
قائم مقام معاون وزير صنعت، معدن و تجارت در امور بازرگاني 

با اشاره به اينكه در وزارت صنعت، معدن وتجارت برنامه هايي 
براي رونق توليد تدارك ديده شده است، ابراز كرد: برنامه اي 
تحت عنوان »نهضت ساخت داخل« در وزارت صمت ديده 
شده كه با توجه به محدوديت منابع ارزي بايد به سمت توليد 
كالا در داخل كشور حركت كنيم. مدرس خياباني با ذكر اين 
نكته كه در نهضت »ساخت داخل« دو ديدگاه وجود دارد، 
افزود: شناسايي نيازمندي هاي واردات كالاهاي خارجي و 
توانمندي ها دو منظري است كه بايد در نهضت ساخت داخل 
به آن توجه كرد. وي عنوان كرد: نمايشگاهي تحت عنوان 
»نمايشگاه نياز« در مركز نمايشگاه هاي كشور برقرار شده 
است كه در اين نمايشگاه فهرست تمام نيازمندي هايي كه 
تمام توليدكنندگان و دستگاه ها مجبور به واردات آن هستند 

به نمايش در آمده است و محلي براي شناسايي كالاهاي 
مورد نياز وارداتي محسوب مي شود. وي بيان كرد: ممنوعيت 
۱۴۰۰ قلم كالاهايي كه توان توليد آنها در داخل وجود دارد از 
جمله اقدامات وزارت صنعت، معدن و تجارت براي حمايت 
از توليد است. قائم مقام معاون وزير صنعت، معدن و تجارت 
در امور بازرگاني بيان داشت: صادرات در گذشته يك گزينه 
اختياري براي واحدهاي توليدي محسوب مي شد اما امروزه 
نسخه شفا بخش و راه چاره بخش توليد محسوب مي شود 
و به عنوان يك گزينه اجباري توليدكنندگان مجبورند به 
سمت صادرات حركت كنند. مدرس خياباني با بيان اينكه 
صادرات نه تنها از جنبه ارز آوري اهميت دارد، از دو منظر 
ديگر هم قابل تامل است، ادامه داد: صادرات باعث مي شد 

كه از ظرفيت هاي خالي واحد توليدي نيز استفاده شود كه 
درنتيجه كاهش قيمت تمام شده را در پي خواهد داشت.  
وي خاطرنشان كرد: بعد ديگر اهميت صادرات ايجاد اشتغال 
پايدار است يعني صادرات به علاوه تمام مزايايي مانند ارتقاء 
سطح كيفي و تعامل و ديپلماسي تجاري كه دارد اشتغال 
پايدار را هم در پي دارد. قائم مقام معاون وزير صنعت، معدن 
و تجارت در امور بازرگاني تصريح كرد: شوراي عالي صادرات 
تكليف كرده است كه توسعه تجارت با ۱۵ كشور همسايه 
در دستور كار قرار گيرد. از سهم ۴۴ ميليارد دلاري صادرات 
غير نفتي كشور ۲۴ ميليارد دلار به اين كشورها اختصاص 
پيدا كرده در حالي كه ظرفيت واردات اين ۱۵ كشور هزار و 

۲۰۰ ميليارد تومان است.

    تغيير رويكرد رايزن هاي اقتصادي
مدرس خياباني با بيان اين نكته كه روش و نگاه رايزن هاي 
ما بايد تغيير كند، اظهار كرد: بر اساس يكي از بندهاي 
مصوبه ش��وراي عالي صادرات تاكيد ش��ده است كه با 
استقرار رايزنان براي تقويت و توسعه صادرات اقدام شود. 
قائم مقام معاون وزير صنعت، مع��دن و تجارت در امور 
بازرگاني ادامه داد: سازمان توسعه تجارت مكلف شده 
است كه در قالب يك شرح وظيفه از پيش تعيين شده 
دو مورد را از رايزنان بخواهد. يكي شناسايي موقعيت بازار 
هدف و پتانس��يل حضور و تقويت صادرات در كشورها 
و دوم شناسايي ش��رايط و وضعيت رقباي ايران در آن 
بازارهدف كه اگر محقق شود مي توان با قدرت در بازار 

كشورهاي ديگر وارد شد.
وي بي��ان ك��رد: در س��ال ۹۷ هش��ت هزار ش��ركت 
صادرات كننده در كشور ثبت شده است كه ۴۰۰ شركت 
صادرات اولي هستند يعني بسياري از شركت هاي ما بر 
اساس شرايط موجود به جرگه صادر كنندگان پيوسته اند. 
مدرس خياباني اذعان كرد: امروزه بخش عمده صادرات 
ما را شركت هاي بزرگ توليد كننده تشكيل مي دهد كه 
بايد حضور بخش خصوصي در صادرات پر رنگ تر شود 

و فضا براي صادرات باز شود. 
قائم مقام معاون وزير صنعت، مع��دن و تجارت در امور 
بازرگاني ابراز كرد: حدود ۶۵ درصد از تركيب صادراتي 
ما زير يك ميليون دلار اس��ت كه نش��ان دهنده تنوع 
محص��ولات در صادرات اس��ت. مدرس خياباني اظهار 
كرد: فولاد ايران با ظرفيت توليد ۳۵ ميليون تن جايگاه 
سيزدهم در دنيا و س��يمان با ظرفيت توليد بالغ بر ۹۰ 
ميليون تن رتبه هشتم جهان را دارد. وي با اشاره به اين 
نكته كه جايگاه مس كات��د ايران از نظر توليد دوازدهم 
دنيا اس��ت تش��ريح كرد: توليد مس كاتد در سال ۹۶ 
حدود ۱۶۰ هزار تن بوده كه در س��ال ۹۷ به ۲۵۰ هزار 
تن در سال رسيده است كه نشان از شكست دشمن در 
برنامه هاي خود دارد. توسعه صادرات جزو محورهاي مهم 
وزارت صمت اس��ت و آن را مانند تنظيم بازار مي دانيم. 
مدرس خياباني اذعان ك��رد: در بحث تنظيم بازار بايد 
حواسمان باشد در اين نگاه سركوبمند قيمت در كشور 

به بخش توليد آسيب وارد نشود.

ني��روي كار مهم ترين عامل 
رش��د اقتص��ادي اس��ت و 
تغييرات تكنولوژي به دنبال 
استفاده بهينه تر از اين عامل 
مهم توليدي اس��ت در طول 
زمان بشر بس��ياري از كارها 
را به ماشين سپرده و فرصت 
بيش��تري به انس��ان جهت 
نوآوري و خلاقيت داده است.

ني��روي كار مهم ترين عامل 
رشد اقتصادي اس��ت و تغييرات تكنولوژي به دنبال 
اس��تفاده بهينه تر از اين عامل مهم توليدي است در 
طول زمان بشر بسياري از كارها را به ماشين سپرده 
و فرصت بيشتري به انسان جهت نوآوري و خلاقيت 

داده است.
بر اين اساس س��طح بهره وري نيروي كار )كارايي و 
اثربخشي( در دنيا به طور فزايند ه اي در حال افزايش 
اس��ت. اين موضوع در سياس��ت هاي كل��ي اقتصاد 
مقاومتي كشور نيز بطور ويژه مورد تاكيد قرار گرفته 
اس��ت از جمله بيان ش��ده اس��ت بر تأمين شرايط و 
فعال سازي كليه امكانات و منابع مالي و سرمايه هاي 
انساني و علمي كشور به منظور توسعه كارآفريني و به 
حداكثر رساندن مشاركت آحاد جامعه در فعاليت هاي 
اقتصادي، پيشتازي اقتصاد دانش بنيان، پياده سازي 
و س��اماندهي نظام ملي نوآوري و مح��ور قراردادن 
رش��د بهره وري در اقتصاد با تقوي��ت عوامل توليد، 

توانمندسازي نيروي كار.

در س��ال هاي چند دهه گذش��ته در كش��ورمان نيز 
سرمايه گذاري زيادي جهت توانمند سازي نيروي كار 
كشور با اهدافي از جمله ارتقاي بهره وري سرمايه هاي 
انس��اني صورت گرفته اس��ت اما آمارها حاكي از اين 
موضوع است كه بازار كار به قدر كفايت از اين سرمايه 
عظيم بهره نبرده است. بر اساس آخرين گزارش طرح 
آمارگيري نيروي كار مركز آم��ار ايران در فصل بهار 
سال ۱۳۹۸ نرخ مشاركت اقتصادي نيروي كار كشور 
)نسبت جمعيت فعال ده ساله و بيشتر به كل جمعيت 
ده سال به بالا( معادل )۴۰.۶ درصد( بوده كه اين نرخ 
براي مردان ۶۵ درصد و براي بانوان ۱۶.۱ بوده است. 
اين شاخص اولين شاخص هشدار دهنده در بازار كار 
كشور است كه بيانگر عدم انگيزه سرمايه هاي انساني 
جهت ورود به بازار كار است. لازم به ذكر است كه در 
خيلي از موارد پايين بودن اين شاخص خود به خود 
منجر به پايين نش��ان دادن نرخ بيكاري ش��ده است 
به عبارتي نرخ بيكاري كاه��ش يافته صرفا به خاطر 
ع��دم تقاضاي ني��روي كار به بازار كار نه به واس��طه 
شاغل ش��دن افراد. شاخص هش��دار دهنده بعدي، 
سهم فارغ التحصيل آموزش عالي از جمعيت بيكاران 
است بر اساس گزارش مركز آمار معادل ۴۰.۳ درصد 
)۱.۱۹۰ميليون نفر( از بيكاران كشور داراي تحصيلات 
عالي هس��تند و نظام آموزشي كشور سرمايه گذاري 
زيادي جهت توانمند سازي آنها داشته اما بازار كار از 
آنها بهره مندي كافي نبرده اس��ت نكته قابل تامل تر 
اينكه در بين ۹۳۲ هزار نفر بان��وان بيكار معادل ۶۵ 

درصد داراي تحصيلات عالي هستند.

از نظر اقتصادي نرخ بيكاري در كنار ش��اخص سهم 
اشتغال ناقص )نس��بتي از افراد ش��اغل كه كمتر از 
۴۴س��اعت در هفت��ه كار مي كنند و خ��و اهان كار 
بيشتري هستند( تصوير بهتري از وضعيت بيكاري 
در بازار كار را نشان مي دهد. در فصل بهار سال ۱۳۹۸ 
سهم اشتغال ناقص ۱۰ درصد بوده است كه به عبارتي 
حدود ۱۹.۷ درصد از كل جمعيت فعال كشور يا بيكار 
بودند يا اينكه ش��اغل بوده اما خواهان كار بيشتري 
هس��تند همچنين بر اس��اس آمار تعداد افراد شاغل 
با ۴۴ س��اعت كار در هفته )اشتغال متعارف( معادل 
۱۵.۸۳۵ ميليون نفر بوده است كه چنانچه اين افراد 
را صرفا شاغل واقعي محسوب كنيم معادل ۴۲ درصد 
افراد فعال جامعه، يا بيكار هس��تند يا اينكه اشتغال 
ناقص داش��تند. اين موضوع نيز نش��ان مي دهد كه 
به طور بهره ور از نيروي كار جامعه استفاده نشده است.

همچنين بر اساس آمار سازمان ملي بهره وري آسيا 
در سال ۲۰۱۶ سطح بهره وري نيروي كار كشور ژاپن 
۳.۷۶برابر، كشور كره ۲.۴۵ برابر، استراليا ۵.۲ برابر، 
هنگ گنگ ۴.۲۳ برابر، كوي��ت ۳ برابر، عمان ۱.۵۵ 
برابر و كشور تركيه ۱.۵برابر كش��ورمان بوده است 
در حالي كه شاخص هاي سرمايه هاي انساني كشور 
از بسياري از كشورهاي مذكور بالاتر است. از اين رو 
مي طلبد سياس��ت گذاران بازار كار جهت عملياتي 
ش��دن اهداف سياس��ت هاي كلي اقتصاد مقاومتي 
نسبت به شاخص هاي بازار كار و نحوه استفاده كارا و 
اثربخش از سرمايه هاي انساني حساسيت بيشتري 

داشته باشند.

قائم مقام ارش��د گروه صنعتي ايران خودرو برنامه 
خروج اين شركت از شمول ماده ۱۴۱ قانون تجارت 

و اصلاح ساختار مالي را اعلام كرد.
به گزارش ايكو پرس، عب��اس ملكي طهراني گفت: 
ش��ركت ايران خودرو با اس��تفاده از قانون مصوب 
۱۳۹۸ مجلس شوراي اسلامي در حمايت از توليد 
داخلي نس��بت به تجديد ارزيابي دارايي هاي خود 
پس از تاييد دس��تگاه هاي ذي رب��ط و طي مراحل 

قانون��ي اق��دام و ارزش دارايي هاي خ��ود را به روز 
خواهد كرد. وي با اش��اره به برنامه هاي مالي جديد 
ايران خودرو براي افزايش س��رمايه ش��ركت افزود: 
منابع جديد مالي حاصل از اين تجديدارزيابي پس از 
طي مراحل قانوني به حساب افزايش سرمايه شركت 

منظور خواهدشد.
 به گفت��ه ملكي طهراني اس��تفاده از اب��زار تجديد 
ارزيابي در ش��ركت هاي تابعه گروه اي��ران خودرو 

در ص��ورت تصويب هيات مديره هر ش��ركت منجر 
به اصلاح س��اختار مالي آن ش��ركت ها نيز خواهد 
ش��د.  ملكي طهراني در پايان گفت: اصلاح ساختار 
مالي گروه از طريق تس��هيل در دسترسي به منابع 
مالي جديد بخشي از مشكلات نقدينگي در تامين 
و تدارك مواد اولي��ه و افزايش توليد را حل مي كند 
كه به نوبه خود به افزايش عرض��ه خودرو و كنترل 

قيمت هاي بازار خواهد انجاميد.

در واقع هي��چ تهديدي وجود 
ندارد كه فرصتي طلايي تلقي 
نشود اما غالبا آنقدر غرق در فكر 
رفع تهديد و تحريم ها هستيم 
كه فرام��وش مي كنيم اينك 
زمان موعود است و بايد تهديد و 
تحريم هايمان را پلي براي عبور 
از بحران ه��ا تلقي نماييم، كما 
اينكه چه بسا در برخي موارد در 
سال هاي اخير اين اتفاق افتاده 
و توانستيم مواردي را بومي سازي و دروني سازي كنيم. اما 
آنچه اهميت فوق العاده اي در سال هاي اخير پيدا كرده و 
مقام معظم رهبري هم تاكيد داشتند بحث توليد داخل 
و دوري جستن از اقتصاد نفتي بود كه مي تواند راهگشاي 
خ��روج از بحران هاي ناش��ي از تحريم ها باش��د. اقتصاد 
كش��وري مثل ايران با اين ميزان از ذخاير معدني و علوم 
و فنون دانش بنيان با ظرفيت هاي توليدي فراوان و قابل 
اتكا از جمله نيروي انساني، سوخت و انرژي ارزان و از همه 
مهم تر بازارهاي مصرف داخل و كشورهاي همجوار بايد 
بيش از گذشته مورد توجه قرار گيرد. رونق توليد در كشور 
ما مي تواند بخش اعظمي از مشكلات اقتصادي كشور را كه 
البته مهم ترين مشكل و معضل كشور هم هست را برطرف 
نمايد. اما اين مهم نيازمند اراده قوي و عزمي راسخ است. 
به عبارت ديگر با شعار سردادن و راهكارهاي كاغذي ارايه 
دادن، نمي توان دردي از توليد و اقتصاد پايدار را درمان و 
دوا كرد. دانش توليد به عنوان بن مايه اصلي توليد موجود 
اس��ت، نيروي كار در دسترس و انرژي سوخت به نسبت 

ارزان و ب��ازار مصرف و تقاضا هم به ان��دازه كافي موجود 
اس��ت و آنچه كه هم اكنون ني��از دارد اراده اي براي برون 
رفت از وضعيت فعلي و رسيدن به نقطه مطلوب است اما 
بي ترديد براي رس��يدن به هدف بايد مسير اصلي را طي 
كرد هرچند در بين راه ميانبر هم سرعت وصول به نتيجه 
را افزايش خواهد داد. هم اكنون اين اراده در بين صنعتگران 
و توليدكنندگان به وجود آمده و دل بر اين آراس��ته شده 
تا رونق به توليد بازگردد و در راستاي نيل به اهداف مورد 
نظر گام هاي عملي برداشته شود و در واقع نهضت ساخت 
داخل به تكاپو افتاده و برگزاري نمايشگاه هايي با عناوين 
توليد داخل و آوردگاه هاي اينچنيني مقدمه وپيش فرض 
اين نهضت است. نمايش��گاه بزرگ ترين و مناسب ترين 
آوردگاه ملي براي مذاكرات دو و چند جانبه ميان طرفين 
تقاض��ا در گروه هاي صنعت خودرو و قطع��ات آن، لوازم 
خانگي، صنايع معدني، صنايع نفت، گاز و پتروش��يمي، 
مخابرات و صنايع دريايي با طرفين عرضه نظير دانشگاه ها 
و مراكز پژوهشي، شركت هاي دانش بنيان، سرمايه گذاران، 
كارآفرينان و صندوق ها و ساختارهاي حمايتي و… به 
كمك واسط هاي فناوري و صنعتي است. نمايشگاهي به 
همين منظور قرار است از ۲۷ الي پايان تيرماه ۱۳۹۸ در 
محل دايمي نمايشگاه هاي بين المللي تهران برگزار شود، 
فرصت مناس��بي براي متخصصان و فن��اوران به منظور 
شناس��ايي چالش ها و نيازهاي صنعت و عقد تفاهمنامه 
همكاري براي داخلي س��ازي اين نيازها خواهد بود. اين 
نمايشگاه ها، ايجاد همان فرصت هايي است كه قراراست 
غنيمت شمرده ش��ود و آوردگاهي باشد براي تعاملات و 

تفاهماتي كه منجر به رشد و رونق توليد گردد.
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انتصابات جديد در سايپا

قائم مق��ام مديرعامل گروه در امور ف��روش، مديران 
عامل زامياد، مگاموتور و رايان سايپا منصوب شدند. 
مديرعامل گروه خودروس��ازي س��ايپا در احكامي 
جداگانه قائم مقام مديرعامل گ��روه در امور فروش و 
مديران عامل شركت هاي زامياد، مگاموتور و ليزينگ 
رايان س��ايپا را منصوب كرد.  به گ��زارش »تعادل« از 
سايپانيوز، سيدجواد سليماني در احكامي جداگانه 
مجيد باقري خوزاني را به عنوان قائم مقام مديرعامل 
گروه خودروسازي سايپا در امور فروش، بهروز غفاري 
را به عنوان مديرعامل جديد ش��ركت زامياد، عباس 
شهرياري افشار را به عنوان مديرعامل جديد شركت 
مگاموت��ور و محمد زارع پ��ور اش��كذري را به عنوان 
مديرعامل جديد شركت ليزينگ رايان سايپا منصوب 
كرد. سيدجواد سليماني همچنين در احكامي جداگانه، 
عبدالله بابايي، مجيد باقري خوزاني و محمد زارع پور 
اشكذري را به عنوان اعضاي جديد هيات مديره شركت 
ليزينگ رايان سايپا منصوب كرد. گفتني است احكام 
مذكور طي مراسمي توسط معصوم نجفيان رييس 

هيات مديره گروه سايپا به مديران جديد اعطا شد.

تقدير از اقدامات پيشگيرانه 
در بخش مديريت سيلاب

ساري| يخكش��ي در جمع مديران و كارشناسان 
بخش مهندسي رودخانه اس��تان، با اشاره به حجم 
س��يلاب مهرماه غرب اس��تان و فروردين ماه شرق 
اس��تان گفت: اقدامات خيلي خوبي پس از سيلاب 
غرب مازندران و سيلاب اخير در بخش مركزي و شرق 
استان، براي ايمن سازي شهرها و روستاها و ساماندهي 
رودخانه ها انجام شده كه اين اقدامات گرچه قابل تقدير 
است، اما با نقطه تعالي هنوز فاصله داريم.  مدير عامل 
آب منطقه اي مازن��دران  افزود: ما در بحث مديريت 
س��يلاب از كمك و همراهي همه دستگاه ها چه در 
حوزه قضايي و چه در حوزه اجرايي برخوردار بوديم و 
اين شرايط براي همه ما يك فرصت است كه بتوانيم 
انفال عمومي را در اين بخش حفظ و س��يلاب هاي 

بعدي را نيز مديريت بهتري كنيم.

نظام مشاركت تسريع كننده 
اهداف استراتژيك است

ساري| مديرعامل شركت گاز استان مازندران در 
نشست با اعضاي نظام مشاركت كاركنان اين شركت 
بر جايگاه ويژه نظام مشاركت در سازمان ها اشاره و بر 
ضرورت ارتقاي جايگاه نظام مشاركت تاكيد و توجه 
ويژه به اين واحد سازماني را باعث افزايش بهره وري 
و كارايي و هموار كردن مسير تحقق اهداف سازماني 
برش��مرد. جعفر احمدپور در اين نشست بر اهميت 
نظام مشاركت و پيشنهادات و لزوم توجه ويژه به حوزه 
مشاركت تاكيد كرد و گفت: مديران سازمان ها در همه 
حال نيازمند نظرها و پيشنهادات همكاران بوده و اين 
مساله بايد مورد توجه ويژه قرار گيرد؛ چرا كه با اهميت 
بر اين موضوع، مي توان ميزان همكاري كاركنان در 
تصميم گيري س��ازماني را افزايش داد. مديرعامل 
ش��ركت گاز اس��تان مازندران افزود: براي موفقيت 
سازماني بايد به صورت سيستماتيك عمل كرد به 
اين معنا كه همه كاركنان بايد خود را در سرنوشت 
سازمان خويش سهيم دانسته و در قبال آن احساس 
مسووليت كنند، تنها در اين صورت است كه شاهد 

توسعه و پيشرفت سازماني خواهيم بود.

برگزاري 47 دوره آموزشي 
ضمن خدمت كاركنان

ساري| محمدحسن دادخواه رييس اداره آموزش، 
تروي��ج و مش��اركت هاي مردم��ي اداره كل منابع 
طبيعي و آبخيزداري مازندران- ساري گفت: يكي 
از اهداف مهم آموزش در سازمان هاي مختلف، رشد 
و توس��عه متوازن در ابعاد گوناگون آن س��ازمان به 
خصوص از بعد توسعه نيروي انساني است، از همين 
رو مهم ترين س��رمايه هر س��ازمان و عامل تحقق و 
پيشرفت اهداف آن، افرادي هستند كه در آن سازمان 
كار مي كنند.به همين منظور اش��اعه دانش نوين و 
افزايش سطوح علمي و مهارتي در تصميم گيري و 
رفتارهاي مطلوب تر در كار براي كاركنان و سرپرستان 
سازمان امري الزامي است.در واقع آموزش، فرآيندي 
است كه رفتار كاركنان و سرپرستان را در كار از طريق 
به كارگيري اصول يادگيري تغيير مي دهد و اين رفتار 
معمولا بر دانش يا اطلاعات علمي، بينش يا اعتقادات 

و مهارت ها يا فعاليت ها تاكيد دارد. 

طغيان كرم غوزه در مزارع 
پنبه گلستان

گرگان|مدير حفظ نباتات سازمان جهاد كشاورزي 
گلستان گفت: امسال جمعيت بسيار زيادي از كرم 
غوزه در مزارع پنبه استان گلستان وجود دارد و به 
گفته كارشناسان اين ميزان آفت پنبه در ۲۰ سال 
گذشته بي سابقه بوده است. كيانوش حق نما اظهار 
كرد: امسال با توجه به قيمت پنبه و همچنين شرايط 
آب و هوايي مناسب، ۱۹ هزار هكتار از اراضي استان 
گلس��تان زير كش��ت پنبه رفت كه نسبت به سال 
گذشته دو برابر ش��ده است. او گفت: براي مقابله با 
اين آفت استفاده از تله هاي فرموني و نوري، زنبور 
تريكوگرام��ا، زنبور براكو، س��موم بي تي و غيره در 

دستور كار قرار گرفت.

يادداشت

رضاوفايييگانه
مسوولامور

كميسيونهاياتاق
تعاونايران

سيدشريفحسيني
قائممقامومعاون
پارلماني،حقوقيو

استانهايوزارتصمت

ايجاد ظرفيت توليد 10 ميليون تن فولاد در منطقه ويژه اقتصادي خليج فارس
اصفهان|  تفاهمنامه توسع����ه و افزايش 
ظرفي��ت توليد ف����ولاد ت������ا س��قف 
۱۰ ميلي��ون تن در منطق��ه ويژه اقتصادي 
خليج ف����ارس ب��ا حض����ور مديرعامل 
ايمي�����درو، مديرع�����امل صن�����دوق 
بازنشستگي، جمعي از مسوولان ارشد استان 
هرمزگان و مش��اركت فولاد مباركه، فولاد 
هرمزگان، شركت هاي فولاد كاوه جنوب كيش، مادكوش، صبا فولاد 
خليجفارس، گل گهر، ايميدرو و شركت ملي فولاد ايران امضا شد. در 
جريان امضاي اين تفاهمنامه عظيميان، مديرعامل فولاد مباركه، با 
اشاره به اينكه اين طرح در راستاي طرح جامع فولاد كشور است، گفت: 
اجراي اين طرح در اقتصاد كشور بسيار تأثيرگذار است، اما اراده جدي 

مي طلبد. وي تأكيد كرد: بايد آورده هاي ش��ركت ها بررسي شود تا در 
آينده براي ادامه مس��ير دچار مشكل نش��ويم. مديرعامل گروه فولاد 
مباركه عزم اين ش��ركت را در اين طرح، اس��توار دانست و افزود: يك 
دست صدا ندارد. بايد همه باهم باشيم تا پروژه زودتر به نتيجه برسد. وي 
خاطرنشان كرد: فولاد مباركه در راستاي توليد ۵۵ ميليون تن فولاد در 
افق ۱۴۰۴ كشور و حفظ سهم توليد خود، دستيابي به توليد ۱۰ ميليون 
تن فولاد را در استان هرمزگان و در منطقه ويژه صنعتي خليج فارس 
هدف گذاري كرده است.  عظيميان تصريح كرد: اين ايده با توج����ه 
به موقع���يت جغرافي����ايي مناسب منطقه اقتصادي خليج فارس در 
امر صادرات محصولات، واردات مواد اوليه و قطعات و همچنين وجود 
زيرساخت هاي موردنياز منطقه كه ظرفيت بسيار درخورتوجهي جهت 

توسعه دارند، شكل گرفت. 

راهكار جلوگيري از افزايش اجاره بهاي مسكن چيست
گيلان|مدير امور مس��كن راه و شهرسازي 
گيلان با اشاره به اينكه اين اداره مقدمات ساخت 
۳۰۰۰ واحد مس��كوني را آماده كرده اس��ت، 
گفت: افزايش توليد مسكن از افزايش قيمت 
اجاره خانه ها جلوگيري مي كند. رضا علي نيا در 
گفت وگو با ايسنا، در خصوص وضعيت افزايش 
اجاره بهاي مس��كن در فصل تابستان امسال 
گفت: در فصل تابستان به دليل تعطيلي دانش آموزان، اغلب مستأجران 
فرصت بيشتري براي اسباب كشي دارند يا با ثبت نام فرزندانشان در مدارس 
اقدام به اجاره خانه جديد مي كنند. وي افزود: افزايش تقاضاي مس��كن از 
سوي مردم موجب رقابتي تر شدن قيمت اجاره مي شود و خود به خود اين 
امر بر افزايش اجاره ها و قيمت خانه ها تأثير مي گذارد. مدير امور مسكن راه و 

شهرسازي گيلان گفت: چنين افزايش قيمتي در اجاره خانه ها منجر به ايجاد 
فضاهاي كاذب هيجاني مي شود و در نتيجه مستأجرها براي اجاره خانه ها 
بيش از ارزش واقعي واحدها پول بپردازند. علي نيا با اشاره به اينكه رسانه ها در 
توسعه فرهنگ هاي خوب نظير صاحب خانه هاي خوب بسيار موثر هستند، 
ادامه داد: يكي از راهكارهاي جلوگيري از افزايش قيمت اجاره ها گسترش 
فرهنگ صاحب خانه خوب است تا صاحب خانه ها با در نظر گرفتن شرايط 
اقتصادي حاكم بر جامعه، واحدهاي خود را به قيمت معتدل تري به فروش 
برسانند. علي نيا ادامه داد: يكي ديگر از راه هاي جلوگيري از افزايش قيمت 
مسكن افزايش توليد مسكن است و به همين منظور اداره كل راه و شهرسازي 
در حال حاضر مقدمات ساخت و توليد ۳ هزار واحد خانه را در دستور كار دارد.
وي گفت: با بهره برداري از اين واحدها شاهد متعادل شدن عرضه و تقاضا و 

در نتيجه تعديل قيمت اجاره خانه ها خواهيم بود.

چهرهها



اقتصاد اجتماعي12اخبار

چه عواملي پاي رانت و فساد را به بهداشت و درمان باز كرد؟

شناسايي دو كانون فساد اقتصادي در وزارت بهداشت

احتمال افزايش مستمري مددجويان بهزيستي

ريحانه جاويدي|
مافياي دارو، ران��ت دارويي، امضاهاي طلايي و فس��اد 
اقتصادي موضوعاتي است كه به تازگي در حوزه سلامت، 
به خصوص اخبار مربوط به س��ازمان غ��ذا و دارو زياد به 
گوش مي رسد. اگرچه ريشه اين موضوع به سال ها قبل 
باز مي گردد اما با روي كار آمدن س��عيد نمكي در وزارت 
بهداشت، نخستين تغييرات مديريتي متوجه سازمان 
غذا و دارو بود، تغييراتي كه نمكي آن را براي پاك كردن 
فس��اد و رانت از حوزه دارو اعلام كرد و براي نخستين بار 
صحبت از امضاهاي طلايي را به ميان كشيد، امضاهايي 
كه پاي اسناد دارويي حك شده و سرنوشت بخشي از ارز 
مملكت و سلامت بيماران را تعيين كرد. تازه ترين موضع 
وزير بهداشت درباره اين موضوع هم روز گذشته بود كه 
صحبت از شناسايي دو كانون فساد در وزارت بهداشت را 
به ميان آورد و گفت: وقتي به وزارت بهداشت آمدم در دو 
محل كانون فساد رخنه كرده بودند؛ هيات امناي ارزي و 
سازمان غذا و دارو. روز اولي كه سرپرست وزارت بهداشت 
ش��دم به هر دو وادي با علم به پيامدهاي آن ورود كردم. 
عده اي از دوستان گفتند كه اينها اينجا و آنجا آدم دارند. او 
ديروز در جلسه اي در مجلس شوراي اسلامي اعلام كرد: 
»يك ميليارد و ۳۰۰ ميليون دلار ارز از تجهيزات پزشكي 
رفته و هنوز دقيقا معلوم نيست چه كسي برده است و چه 
چيزي آورده و به چه كس��اني داده است.« اين وضعيت 
درحالي است كه فعالان عرصه دارو تجهيزات پزشكي، 
معتقدند عوامل بسياري از جمله دو نرخي بودن ارز، ضعف 
قانون و مهم تر از همه كنار نگذاشتن مديراني كه فساد آنها 
مشخص مي شود از دستگاه هاي اجرايي، زمينه بروز فساد 
را فراهم آورده و اگرچه حركت وزير بهداش��ت به سمت 
افشاي فساد قابل توجه است اما نمكي بايد پا را از دادن كد 
فراتر گذاشته و به مصاحبه اكتفا نكند. با اين وجود به دنبال 
اظهارات وزير بهداشت، سخنگوي كميسيون بهداشت و 
درمان مجلس از ورود مجلس و برگزاري جلسه فوري براي 
رسيدگي به فاسد اقتصادي در وزارت بهداشت خبر داد.

  سرنوشت نامعلوم بيش از يك ميليارد دلار ارز
فساد اقتصادي مدت هاست در بس��ياري از بخش هاي 
كشور شناسايي شده و حالا هم نوبت به وزارت بهداشت 
رسيده اس��ت. روز گذشته وزير بهداش��ت در جلسه با 
فراكس��يون ولايي مجلس درباره اين موضوع بيان كرد: 
شبكه رانت، فساد و انحصار به هزار و يك رنگ از جيب اين 
ملت ارتزاق كرده اند، داروي مورد نياز مردم را در بازار سياه 
عرضه مي كنند، در انبارهاي پيدا و پنهان احتكار مي كنند، 
داروي تقلبي در بازار توزيع مي كنند. در كنار سازمان غذا 
و دارو سامانه اي درست كرده بودند كه سرور آن در خارج 

از اين مرزها قرار داشت و تنها افراد معدودي به اطلاعات 
آن دسترسي داش��تند، ۴ ماه است روي اين موضوع كار 
مي كنيم. يك ميليارد و ۳۰۰ ميليون دلار ارز تجهيزات 
پزشكي رفته و هنوز دقيقاً معلوم نيست چه كسي برده 
است و چه چيزي آورده و به چه كساني داده است. بنده 
در سرازيري عمر خود هستم و البته از پيگيري، شناسايي 
و افشاگري عليه اين ش��بكه رانت و فساد عقب نشيني 
نمي كنم.او افزود: با يك فس��اد س��ازمان يافته در دارو و 
تجهيزات پزشكي و حتي برخي شركت هاي وابسته به 
وزارت بهداشت درگير بوديم، ابايي ندارم بگويم بسياري 
اين شركت هاي وابسته به هيات امناي ارزي، هر يك به 
نوعي مشكل دارند، البته در حال حسابرسي هستيم و بعد 
از آن هم اغلب اين شركت ها هم منحل خواهند شد. يك 
جريان از بيرون وزارت بهداشت هدايت مي شود و عده اي 
را تطميع مي كند كه اتفاقاً من را مصمم تر كرده تا با جديت 

و سرعت بيشتري برخورد كنم.
وزير بهداشت گفت: وقتي به وزارت بهداشت آمدم در دو 
محل، كانون فساد رخنه كرده بودند، هيات امناي ارزي و 
سازمان غذا و دارو  روز اولي كه سرپرست وزارت بهداشت 

ش��دم به هر دو وادي با علم به پيامدهاي آن ورود كردم. 
عده اي از دوستان گفتند كه اينها اينجا و آنجا آدم دارند 
و م��ن هم گفتم كه ما و اين ملت هم خدا را داريم. از كجا 
معلوم كه فردا به عنوان وزير معرفي شوم و از كجا معلوم 
وزير بهداشت شوم و از كجا معلوم كه فردا صبح زنده باشم، 

آيا فردا نمي پرسند كه چرا با اين موارد برخورد نكردي؟
به دنبال اظهارات سعيد نمكي، علي نوبخت حقيقي، از 
برگزاري جلسه فوري براي رسيدگي به اين وضعيت خبر 
داد. او بيان كرد: اين موضوع به غير از اينكه جنبه فس��اد 
عمومي دارد به موضوع سلامت و جان افراد برمي گردد و 
ممكن است جان افراد را به خطر بيندازد. فساد در حوزه 
دارو خيانت ملي اس��ت. در همين راس��تا اولين جلسه 
كميسيون به اين موضوع اختصاص يافته و از وزير بهداشت 
و مقامات مسوول براي توضيح در اين زمينه دعوت شده 
اس��ت تا بتوانيم اعتماد عمومي را بالا ببريم.با اين وجود 
اگرچه رسيدگي به تخلفات اقتصادي در حوزه بهداشت 
بس��يار اهميت دارد اما فعالان ح��وزه دارو و تجهيزات 
پزشكي، معتقدند مس��وولان وزارت بهداشت، درمان و 
آموزش پزشكي براي مبارزه با فساد بايد پا را از مصاحبه 

و جلسه با مجلس فراتر بگذارند و موضع گيري صريح در 
مقابل افراد متخلف داشته باشند. 

  ارز دو نرخي و ضعف قانون؛ بستر شيوع فساد 
محمد عالي مهر، فعال حوزه داروسازي درباره روزنه ها و 
ريشه ها بروز فساد در دارو و تجهيزات پزشكي، به »تعادل« 
گفت: به طور كلي فساد معلول نداشتن شفافيت است. تا 
زماني كه دستگاه هاي مسوول از جمله وزارت بهداشت 
و سازمان غذا و دارو خود را موظف به شفاف سازي و ارايه 
گزارش عملكرد به مردم و نهادهاي ناظر نمي دانند، بساط 
فساد جمع نخواهد شد. در حوزه دارو و تجهيزات پزشكي 
هم اگر بخواهيم زمينه هاي بروز فس��اد را بررسي كنيم 
بايد گفت چند عامل مولد فساد هستند. نخست قيمت 
متفاوت ارز است، ارز دو نرخي و چند نرخي فسادزاست، 
راه حل اين است كه نرخ ارز آزاد شود و مابعدالتفاوت قيمت 
آن به بيمه ها پرداخت شده كه فسار افزايش قيمت دارو هم 
به مردم وارد نشود. زماني كه كارشناسان هشدار مي دانند 
كه ارز دو نرخي امنيت بازار دارو را به خطر مي اندازد، در 
واقع بخشي از تذكرشان به همين دليل بود. مسوولان هم 

بايد توجه مي كردند كه اگر قرار است ارز دو نرخي باشد، 
بايد ساز و كار نظارتي خود را افزايش مي دادند اما شاهد 
آن بوديم كه به دليل نبود نظارت صحيح، در بسياري از 
موارد يك كالاي تجهيزات پزش��كي با ارز دولتي و پول 
بيت المال از سوي عده اي به كشور وارد مي شد اما همان 
كالا به ج��اي آنكه در بازار توزيع ش��ود، با قيمت آزاد به 
كش��ورهاي ديگر فروخته مي شد و سود آن مستقيم به 

جيب اين افراد مي رفت.
او افزود: يكي ديگر از مواردي كه در بازار تجهيزات پزشكي، 
زمينه ايجاد رانت است در واقع به خود تحريمي و قوانيني 
برمي گ��ردد كه براي ش��رايط تحريم كاربرد ن��دارد. در 
سال هاي گذشته شاهد آن بوديم كه يك كالاي تجهيزات 
پزشكي، با داشتن رتبه c، مجوز توزيع مي گرفت اما اكنون 
به بهانه افزايش كيفيت حتما بايد مجوز FDA دريافت 
كرد اما بايد توجه ش��ود كه براي گرفتن اين مجوز بايد 
12۰ هزار دلار هزينه كرد كه در شرايط اقتصادي فعلي 
بايد پرسيد آيا تمامي شركت ها قادر به چنين هزينه اي 
هستند؟ مشخص است كه خير پس شاهد فعاليت چند 
ش��ركت و فرد خاص مي شويم كه همين موضوع زمينه 

شكل گيري امضاهاي طلايي و فساد است.

 تعارف را در مقابل مديران متخلف كنار بگذاريم
عالي مهر به موضوع به كارگيري مجدد مديران متخلف 
اشاره كرده و گفت: نكته بعدي در زمينه مبارزه با فساد 
در وزارت بهداش��ت اين است كه اگر يك مديري تخلف 
مي كند، اگر به دليل بروز فساد اقتصادي بركنار مي شود، 
چرا بايد بعدا در پس��ت ديگري شاهد فعاليتش باشيم، 
شاهد آن هستيم كه چندين نفر از مديران سازمان غذا 
و دارو بعد از بركنار، مش��اور وزير شدند. بايد پرسيد اگر 
اين مديران تخلف نكردند چرا بركنار شدند و اگر تخلف 
كردند چرا مش��اور وزير مي ش��وند؟ وزير بهداشت اين 
موضوع را در مبارزه با فساد در نظر بگيرد و زمان بركناري 
مديران متخلف با شفافيت اعلام كند كه چرا تصميم به 
بركناري گرفته و تخلف فرد چه بود. در شرايطي هستيم 

كه مسوولان بايد تعارف را كنار بگذارند.
او بيان كرد: علاوه بر شفافيت ما در زمينه مقابله با فساد 
در وزارت بهداشت، نياز به قوانين درست و اجراي قاطع 
آنها داريم. متاسفانه قوانين اين حوزه به گونه اي است كه 
فرد را به سمت تخلف سوق مي دهد. در چنين وضعيتي 
معاونت پارلماني وزارت بهداشت، بايد از موضع منفعل 
خود خارج شود، روزنه هاي قانون در اين زمينه را بشناسد و 
طرح و لايحه تنظيم كند اما متاسفانه شاهد آن هستيم كه 
مسوولان معاونت پارلماني فقط در زمان راي اعتماد وزير 
فعال شده و با نمايندگان مجلس ارتباط برقرار مي كنند. 

رييس سازمان بهزيستي كش��ور با بيان اينكه ميزان 
بودجه مستمري خانوارهاي تحت پوشش اين سازمان 
امس��ال بيش از يك هزار ميليارد تومان افزايش يافته 
است، گفت: اين رقم امسال از 1۷۰۰ ميليارد تومان به 
2۷۶۰ ميليارد تومان رسيده است و اميدواريم سرانه 

دريافتي مددجويان نيز به زودي افزايش پيدا كند.
وحيد قبادي دانا با بيان اينكه سياست سازمان بهزيستي 
به عنوان متولي سلامت اجتماعي توجه به همه اقشار 
جامعه از جمله سالمندان است، گفت: در حال حاضر 
دبيرخانه سالمندي در سازمان بهزيستي مستقر است 
و سازمان بهزيستي تلاش مي كند تا سالمندان زندگي 

با عزتي را در بستر جامعه و خانواده تجربه كنند.
او با بيان اينكه مراكز اقامتي براي سالمنداني است كه 
ش��رايط خاصي دارند، اظهار كرد: فرهنگ اسلامي و 
ديني ما اقتضا مي كند كه آنان را در خانواده نگهداري 
كنيم چ��را كه س��المندان موجب غن��اي خانواده ها 
هستند. با اين حال برخي از سالمندان شرايط ويژه اي 

دارند كه لازم است در مراكز ش��بانه روزي از خدمات 
تخصصي يا خدمات ويزيت در منزل بهره  ببرند. رييس 
سازمان بهزيستي كشور با تاكيد بر اينكه تلاش سازمان 
بهزيستي اين است كه شرايط لازم براي حضور مستقل 
سالمندان در س��طح جامعه فراهم شود، توضيح داد: 
اقداماتي مثل مناسب س��ازي معابر و اماكن مختلف، 
خيابان ها و غيره ضروري هستند تا سالمندان بتوانند 
تا انتهاي عمر زندگي شرافتمندانه اي را داشته باشند و 

حتي نقش مولد در جامعه ايفا كنند.
قبادي دانا با اشاره به اينكه خدمات سازمان بهزيستي 
تنها محدود به اين حوزه نيست، اظهاركرد: بيش از 1۵ 
هزار مهدكودك در كشور مشغول فعاليت هستند كه 
بستر مناس��بي براي تربيت ايراني و اسلامي كودكان 
از همان س��ال هاي ابتدايي زندگ��ي فراهم مي كند و 
ارايه  اين آموزش ها موجب پيش��گيري از آسيب هاي 
اجتماعي در س��ال هاي بعد خواهد شد. به گفته وي 
مراكز مشاوره و روانشناسي كشور نيز كه تحت پوشش 

سازمان بهزيستي هستند نيز حاضرند تا نقش موثري 
در حل مشكلات رواني افراد جامعه ايفا كنند. رييس 
سازمان بهزيستي كشور در ادامه با اشاره به بيانيه مقام 
معظم رهبري در گام دوم انقلاب اس��لامي نيز اظهار 
كرد: در طول ۴۰ س��ال اخي��ر بحران هاي مختلفي را 
پشت سر گذاشته ايم و اگر براساس اين بيانيه به جوانان 
تكيه كنيم و ضمن بازبيني فعاليت ها با روحيه جهادي 
پيش  برويم، بسياري از مشكلات را پشت سر خواهيم 
گذاشت. مجتمع توانبخش��ي و مراقبتي شبانه روزي 
ستارگان درخش��ان كه امروز افتتاح شد، قرار است به 
جانبازان خدمات ارايه كند و ما وظيفه داريم تا ضمن 
قدرداني هميشگي از آنان جامع ترين و تخصصي ترين 

خدمات را برايشان فراهم كنيم.
قب��ادي دانا با بيان اينكه امروز س��اخت مجتمع هاي 
بزرگ توانبخش��ي افتخار ندارد بلكه بايد سالمندان 
مدت طولاني تر و باكيفيت تري را در بس��تر خانواده و 
جامعه عمر كنند، تصريح كرد: با اين وجود ناچار هستيم 

گاهي چنين مراكزي را براي افرادي كه ناتوان و وابسته 
به بستر شده اند، احداث كنيم. شعار سازمان بهزيستي 
بهزيستن در گام دوم با »شفافيت« و »ارتقاي سلامت 
اجتماعي« اس��ت. در كشور ما تعداد خيران و در عين 
حال تعداد نيازمندان كم نيست اما سازمان بهزيستي 
تلاش مي كند تا واس��طه اي براي رس��اندن خيران به 
نيازمندان باش��ند. رييس سازمان بهزيستي كشور با 
بيان اينكه بيش از شش ميليون نفر از خدمات سازمان 
بهزيستي استفاده مي كنند، گفت: ۷1۹ هزار نفر از اين 

افراد سالمند هستند.
او با اشاره به اينكه طي س��ال هاي گذشته مستمري 
مددجويان براس��اس بعد خانوار بين س��ه تا پنج برابر 
افزوده شده است، توضيح داد: با كمك مجلس شوراي 
اسلامي و دولت ميزان بودجه مستمري خانواده هاي 
تحت پوشش بهزيستي در سال 1۳۹۸، 1۰۰۰ ميليارد 
تومان افزايش يافت و از 1۷۰۰ ميليارد تومان به 2۷۶۰ 
ميليارد تومان رسيد. رييس سازمان بهزيستي كشور 

افزود: بدين ترتيب نه تنها 2۰۰ هزار خانوار از تعداد افراد 
تحت پوشش اين سازمان خارج نشدند، بلكه 1۷۸ هزار 
معلول سرپرست خانوار از اين پس براساس بعد خانوار 
مس��تمري دريافت مي كنند. همچنين اميدواريم تا 

سرانه دريافتي آنان را نيز افزايش دهيم.
قبادي دان��ا ب��ا بيان اينك��ه جامعه هدف بهزيس��تي 
مظلوم ترين هس��تند، گفت: براس��اس بررسي هايي 
كه انجام داديم 2۰ هزار نفر از افراد تحت پوش��ش اين 
س��ازمان يارانه خود را درياف��ت نمي كردند كه بعد از 
احصاي اطلاعات آنان از ماه آينده يارانه شان نيز واريز 
خواهد شد. وي با انتقاد از اينكه حقوق دريافتي پرسنل 
سازمان بهزيستي رتبه دوم از انتهاي جدول را به خود 
اختصاص داده است، اظهار كرد: با اين وجود با تلاش ها 
و رش��ادت هاي اين همكاران در جريان س��يل اخير 
هيچ كدام از مددجويان از جمله معلولان، سالمندان، 
معتادان در حال درمان و... سيل را نديدند و به سرعت 

به مناطق امن انتقال داده شدند.

قربانيان كوچك فقر
رش��د جمعيت ك��ودكان كار ناش��ي از فق��ر و ناكامي 
دستگاه هاي مربوطه در ساماندهي و حمايت از آنها كه 
تنها به جمع آوري مقطعي اين كودكان اكتفا مي كنند، 
عامل تداوم و گس��ترش دامنه اين شاخه از آسيب هاي 

اجتماعي شده است.
نگاه خس��ته و صورت هاي زرد با رگه هايي از شلاق هاي 
آفتاب گرم طاقت فرس��اي تابستان كودكاني توجهم را 
جلب كرد كه به نظر مي رسيد به زحمت خود را براي كسب 
چند سكه كه قرار است نان شب آنها و گاه خانواده اي چند 
نفري را تامين كند، مي كشند. بسته هاي حاوي آدامس يا 
پاكت هاي رنگارنگ فال حافظ كه مي شد بادبادكي زيبا در 
دستان اين كودكان مظلوم باشد. دستمال هاي آلوده كه 
رد دوده هاي هزاران خودرو روي آنها مشهود است فاصله 

آنها از كودكي را كه حق مسلم آنهاست، نشان مي دهد. 
در جهان 2۵۰ ميليون ك��ودك كار وجود دارد كه بيش 
از س��ه چهارم تا ۹۰ درصد از آنها در كشورهاي مختلف 
در حال رش��د بوده و در خيابان كار مي كنند، اما در خانه 
زندگي مي كنند و نان آور خانه هستند. طبق آمار سازمان 
جهاني كار 12۰ ميليون  نفر از 2۵۰ ميليون كودك كار، 
وارد بازار كار شده و مشغول به كار تمام وقت هستند و 1۳۰ 
ميليون كودك ديگر به صورت پاره وقت كار مي كنند كه 
اغلب آنها پسر هستند. همچنين براساس تخمين هاي 
جديد اين س��ازمان از اين تعداد 122.۳ ميليون كودك 
در منطقه آسيا و پاسيفيك، ۴۹.۳ ميليون نفر در آفريقا و 
۵.۷ ميليون كودك در امريكاي لاتين و كاراييب زندگي 
مي كنند. به اين ترتيب، بيشترين كودكان كار در آسيا 

زندگي مي كنند.
كارشناسان كودكاني كه در خيابان ديده مي شوند را در 
۴ گروه طبقه بندي مي كنند. گروه اول كودكان فقيري 
هستند كه ش��ب ها به خانه ش��ان برمي گردند. احتمالا 

به مدرس��ه مي روند و بزهكار نيس��تند. گروه دوم نسبتا 
مستقل  هس��تند و پيوندهاي آنها با خانه در شرف از هم 
گسستن است. حضور آنها در مدرسه هم كم كم خاتمه 
پيدا مي كند. در ادامه هم بزهكاري آنها شروع مي شود.

گروه س��وم كودكان خانواده هاي خياباني هستند كه به 
هم��راه خانواده خود در خياب��ان زندگي و كار مي كنند. 
وضعيت آنها با فقر گره خورده اس��ت. در هندوستان به 
آنها »ساكنين پياده رو«گفته مي شود و در امريكا كودكان 
خانواده هاي بي خانمان هستند و گروه چهارم نيز تماس 
خود را ب��ا خانواده قطع كرده اند و تم��ام وقت خود را در 
خيابان مي گذرانند و كودكان خياباني »واقعي« هستند.

در تهران به ازاي هر ۵۳۰ نف��ر و در تبريز به ازاي هر 1۶ 
هزار نفر، ي��ك كودك كار و خيابان وج��ود دارد، ضمن 
اينكه در كرمان در سال گذشته ١٠٦٣ كودك خياباني 
و كار در شهرس��تان كرمان شناسايي شده اند. در استان 
البرز درسال هاي ۹۶ و ۹۷ و سه ماهه اول ۹۸ تعداد ۹۳۰ 
مورد كودك كار و خياب��ان در مراكز تحت نظارت اداره 
كل بهزيستي پذيرش شده اند. در يزد ۷۵۹ كودك كار و 
خياباني از سال ۹2 تا پايان سال ۹۷ در مراكز بهزيستي 
يزد پذيرش شدند و در استان خوزستان نيز كودكاني كه 
توسط بهزيستي شناسايي و شناسنامه دار شده اند و براي 
آنها پرونده تشكيل شده است، تقريبا ۵۶۰ نفر هستند كه 
همه آنها خانواده دارند و تنها ساعاتي از روز را در خيابان ها 

كار مي كنند.
طبق ماده ۷۹ قان��ون كار، »به كار گماردن افراد كمتر از 
1۵ سال تمام )پسر و دختر(« ممنوع است. كارفرماياني 
كه افراد كمتر از 1۵ س��ال را به كار بگمارند، مستوجب 

مجازات خواهند بود. 
 قانون حمايت از كودكان و نوجوان��ان كه در اين دوره از 
مجلس به تصويب رسيد ضمن تعيين وظايف والدين براي 

تامين امكانات لازم براي تحصيل فرزندانشان و ممانعت 
از بروز خطرهاي ناشي از فقر شديد، آوارگي، پناهندگي، 
مهاجرت يا بي تابعيتي، مجازات هايي را از جزاي نقدي 
درجه هفت و براي مرات��ب بعدي به جزاي نقدي درجه 
شش براي والديني كه از اجراي اين قانون استنكاف كنند 
در نظر گرفته است، همچنين اين قانون شرايط نگهداري 
كودكان كار داراي سرپرس��ت در مراكز تحت پوش��ش 

بهزيستي را نيز فراهم كرده است.
زهرا س��اعي با يادآوري اينكه ما اغلب در كلان شهرها با 
پديده كودكان كار مواجه هس��تيم، به خانه ملت گفت: 
آمار اين كودكان در پايتخت بيشتر بوده و چندين سال 
اس��ت كه در طرح هاي كوتاه مدت متوليان امر همچون 
شهرداري، سازمان بهزيستي و نيروي انتظامي بخشي از 
امور اين كودكان از جمله جمع آوري و نگهداري را برعهده 
دارند.نماينده مردم تبريز، آذرش��هر و اسكو در مجلس 
شوراي اس��لامي ادامه داد: متاسفانه در تهران جمعيت 
اين كودكان سير صعودي داشته و تاثير اجراي طرح ها 
در رابطه با كنترل اين وضعيت هم مقطعي بوده، چرا كه 
اقدام��ات در اين حوزه برنامه محور نبوده اس��ت و داراي 

پشتوانه نيست.
وي تصريح كرد: حضور كودكان كار اتباع خارجي هم به 
زيبايي چهره شهر خدش��ه وارد مي كند و هم گسترش 
دامنه آسيب هاي اجتماعي را به دنبال دارد. ساعي اظهار 
كرد: تعداد زي��ادي از ك��ودكان كار بازمانده از تحصيل 
هستند و اغلب آنها انواع بزهكاري را مي آموزند و تعدادي 
از آنها طعمه قاچاقچيان براي توزيع مواد مخدر هستند 
و توس��ط باندهايي در اين حوزه كنترل مي شوند، از نظر 
سلامتي هم به دليل حضور دايم در محدوده هاي داراي 
ترافيك يا حتي فعاليت در حوزه بازيافت زباله در معرض 
خطر بوده و به امراض مختلفي مبتلا مي شوند، ضمن اينكه 

اين كودكان به هيچ وجه كودكي نمي كنند و از اين جهت 
نيز در معرض آسيب هاي روحي قرار دارند. وي اظهار كرد: 
هم اكنون نمي توان آينده خوبي براي كودكان كار متصور 
شد و سرنوش��ت آن مبهم است، كما اينكه ممكن است 
تعدادي از آنها در دام باندهاي قاچاق مواد مخدر و حتي 

قاچاق اعضا گرفتار شوند.
س��اعي افزود: اغلب اين كودكان از راه هاي دشوار درآمد 
كس��ب مي كنند، كما اينكه در هواي گرم يا سرد، گوني 
بر دوش داش��ته و زباله كه طلاي كثيف اتلاق مي شود، 
جمع آوري مي كنند، اما تنها سهم ناچيزي به آنها تعلق 
مي گيرد و اين يك برده داري نوين در عصر تكنولوژي و 
فناوري اس��ت. اين نماينده مردم در مجلس دهم يادآور 
شد: تاكنون دس��تگاه هاي مربوطه تصميم جدي براي 
ساماندهي كودكان كار نگرفته اند و اين در حالي است كه 

تعداد زيادي از آنها به دليل فقر اقتصادي و فرهنگي توسط 
خانواده هاي خود كه اغلب از قش��ر كم درآمد هستند از 

مناطق محروم به كلان شهرها فرستاده مي شوند.
عضو كميسيون اجتماعي مجلس شوراي اسلامي تاكيد 
كرد: ما بارها در كميس��يون اجتماعي به عنوان متولي 
رسيدگي به آسيب هاي اجتماعي از مسوولان مربوطه 
خواس��ته ايم در رابطه با ك��ودكان كار و اقداماتي كه در 
جهت ساماندهي آنها انجام داده اند، گزارش ارايه دهند، 
اما عزمي جدي و راس��خ در آنها نمي بينيم، ضمن اينكه 
اقدامات اين دستگاه ها به اين بهانه كه بودجه كافي در اين 
بخش تخصيص داده نشده يا دستگاه هاي ديگر به وظايف 
خود عمل نمي كنند، به صورت جزيره اي صورت گرفته و 
تقصير را به گردن هم مي اندازند، و اين در حالي است كه 

به صورت زنجيره وار به هم متصل هستند.
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توضيحات كمالي درباره 
سربازي ۳  بازيكن ليگ برتري

به دنبال انتش��ار برخي خبره��اي ضد و نقيض در 
مورد سربازي سه نفر از فوتباليست هاي تيم فوتبال 
ذوب آهن در تيم فوتبال تراكتور سازي، رييس اداره 
س��رمايه انساني سرباز س��تاد كل نيروهاي مسلح 
توضيحات��ي را در اين خصوص ارايه كرد. موس��ي 
كمالي در اين باره به ايسنا گفت: سه نفر از بازيكنان 
تيم فوتبال ذوب آهن »احس��ان پهلوان«، »دانيال 
اس��ماعيلي فر« و »مهدي مهدي پور« در سال ۹۶ 
براي انجام خدمت سربازي فراخوان شدند و با توجه 
به اينكه تصميم بر آن بود تا دوران سربازي مانع از 
فعاليت حرفه اي ورزش��ي آنان نشود، مقرر شد كه 
اين افراد دوران سربازي خود را در يكي از تيم هاي 
فوتبال نيروهاي مسلح سپري كنند. كمالي با بيان 
اينكه اين س��ه نفر براي انجام خدمت سربازي در 
اختيار تيم فوتبال تراكتور سازي قرار گرفتند، گفت: 
اخيراً در برخي از خبرها اعلام شده بود كه تيم فوتبال 
تراكتورسازي حاضر به ترخيص اين سه فوتباليست 
نبوده و تيم فوتبال ذوب آهن خواس��تار بازيكنان 
خود است كه اين موضوع را مورد بررسي قرار داديم 
و مشخص ش��د اخبار منتشر شده ش��ايعه بوده و 
خدمت سربازي »احسان پهلوان« روزهاي پاياني 
 خود را س��پري مي كند. »دانيال اسماعيلي فر« و 
»مهدي مه��دي پور« ني��ز مدت كم��ي از دوران 
خدمت ش��ان باقي مانده و پس از ترخيص و پايان 

خدمت مي توانند به تيم هاي خود بازگردند. 

 هدايت تحصيلي
۲۸۰ هزار دانش آموز در سال

مديركل امور تربيتي و مشاوره آموزش و پرورش 
با اش��اره به اس��تقبال دانش آموزان در هدايت 
تحصيلي از رش��ته هاي مهارتي گفت: تاكنون 
رش��ته  هاي فني و حرفه اي، كاردان��ش و علوم 
انساني با استقبال بيشتري از سوي دانش آموزان 

رو به رو شده اند.
مس��عود ش��كوهي درب��اره هداي��ت تحصيلي 
دانش آموزان گفت: در ح��ال حاضر براي انجام 
هدايت تحصيلي نمون برگ ش��ماره ۶ و نمون 
برگ ش��ماره ۷ دانش آموزان را ارايه كرده ايم كه 
دانش آم��وزان و اوليا مي توانن��د، مراجعه كنند. 
اين نم��ون برگ ها ويژه دانش آم��وزان پايه نهم 
و دانش آموزاني اس��ت ك��ه مي خواهند انتخاب 
رشته تحصيلي شان را انجام دهند از اين جهت 
اي��ن نمون برگ ه��ا در مدارس قابل دس��ترس 
دانش آموزان اس��ت.او ادامه داد: در حال حاضر 
۶۴۰ منطقه آموزشي اين اقدام را انجام داده اند 
و تعداد اندكي از شهرس��تان ها كارهاي هدايت 
تحصيلي دانش آموزانشان باقي مانده كه  آن هم 
به خاطر مش��كلات موجود در س��امانه مدارس 
است. بالغ بر 2۵ هزار مدرسه ما در مقطع متوسطه 
اول هدايت تحصيلي را براي دانش آموزان انجام 
مي دهند و گزارش ما تا الان حاكي از آن است كه 
بيش از 2۸۰ هزار دانش آموز به مدارس مراجعه و 
نمون برگ هاي خود را دريافت كرده اند تا انتخاب 
رشته هايشان را در مدارس متوسطه دوم انجام 
دهند. مديركل امور تربيتي و مش��اوره آموزش 
و پرورش درب��اره محتويات نمون برگ ها گفت: 
نمون برگ شماره ۶ درباره بررسي و راهنمايي هاي 
مشاورين و نمون برگ شماره ۷ نيز درباره عملكرد 

تحصيلي دانش آموزان است.

 اختصاص ارز ۴۲۰۰ توماني
به تنباكو و سيگار

عضو كميسيون فرهنگي مجلس از اختصاص ارز 
دولتي براي واردات تنباكو و سيگار خبر داد و گفت: 
با استفاده از ابزارهاي نظارتي به اين موضوع ورود و 
در صورت صحت به جد با آن برخورد خواهيم كرد.

پروانه سلحشوري با انتقاد از عدم مديريت صحيح 
دول��ت در حوزه مديريت بحران كاغذ تصريح كرد: 
متأسفانه ارز ۴2۰۰ توماني اختصاصي به كاغذ به 
هيچ عنوان موجب تعديل قيمت كاغذ در بازار نشده 
است و متأسفانه اين ارز دولتي فقط باعث ايجاد رانت 

و ويژه خواري عده اي سودجو شده است.
نماينده مردم تهران، ري، شميرانات، اسلامشهر و 
پرديس در مجلس شوراي اس��لامي با بيان اينكه 
ارز ۴2۰۰ توماني براي كاغذ فقط به عده اي محدود 
مي رسد كه به راحتي كاغذ را با قيمتي آزاد در بازار 
به فروش مي  رسانند، به خانه ملت گفت: متأسفانه 
شاهد همين وضعيت در ساير كالاهاي اساسي كه 
ارز ۴2۰۰ توماني به آنها تعلق مي  گيرد نيز هستيم. 
سلحشوري تأكيد كرد: يكي از مسائلي كه مجلس 
بايد به طور جدي به آن ورود كند و از ابزارهاي نظارتي 
خود در اين خصوص استفاده كند، تعقيب و بررسي 
روند اختصاص ارز ۴2۰۰ توماني به كالاها است كه 
اين پول در اختيار چه كساني است كه هيچ تأثيري 
بر زندگي مردم عادي ن��دارد. وي درباره راه اندازي 
سامانه اختصاص ارز دولتي به افراد مشخص، گفت: 
اين س��امانه هم به تعديل قيمت ها كمك نكرده و 
اصولا ماهيت چند قيمتي بودن نرخ هر كالايي قطعا 

موجب ايجاد فساد و رانت در بازار مي شود.
عضو فراكسيون اميد مجلس گفت: برخي شنيده  ها 
حاكي از اين اس��ت كه ارز ۴2۰۰ توماني به واردات 
تنباكو و سيگار اختصاص پيدا كرده و اين در حالي 
است كه مردم در تأمين مايحتاج اوليه زندگي خود 
دچار مشكل هس��تند؛ اگر چنين موردي صحت 

داشته باشد حتما بايد با آن برخورد جدي شود.
او يادآور شد: يكي ديگر از موضوعاتي كه در خصوص 
نا بس��اماني بازار كاغذ وجود دارد، مشخص نبودن 
متولي اصلي اس��ت ك��ه وزارت فرهن��گ و وزارت 
صنعت، معدن و تجارت ت��وپ را به زمين يكديگر 
مي اندازند؛ البته وزارت فرهنگ متولي محتواي كتب 
است و خريد، واردات و تخصيص آن به مصرف كننده 

بايد از وزارت صنعت پيگيري شود. 
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گزارش درآمد و هزينه شهرداري تهران در 3  ماه  اول سال ۹۸ در پارلمان شهري پايتخت ارايه شد

درآمد ناشي از واگذاري دارايي هاي سرمايه اي 2۹ درصد از مصوبه بودجه ۹۸ پيشي گرفت

معناي تحقق درآمدهاي شهرداري در فصل بهار

پس از 4 سال از تصويب قانون در مجلس عنوان شد

وعده راه اندازي سامانه ملي املاك و اسكان تا  سال 99 

گروه راه و شهرسازي| آزاده كاري| 
جلسه روز گذشته شوراي ش��هر تهران به ارايه گزارش 
حساب هاي درآمد و هزينه شهرداري تهران در سه ماهه 
س��ال ۹۸ و ارزيابي ميزان انطب��اق آن با بودجه مصوب 
س��ال ۱۳۹۸ اختصاص داشت. بر اين اساس، شهرداري 
تهران طبق بودجه مصوب ش��ورا موظف بوده در برش 
عملكردي سه ماهه خود نسبت به تأمين منابع در سقف 
۴ ه��زار و 77۰ ميليارد تومان اقدام كند كه در س��ه ماه 
فروردين، ارديبهشت و خرداد ۱۳۹۸، مبلغ ۴ هزار و ۴۸۸ 
ميليارد تومان معادل ۹۵ درصد را تحصيل كرده است. 
طي سه ماهه مذكور كسري عملكرد ۲۱۸ ميليارد تومان 
نسبت به بودجه مصوب مشاهده مي شود. همچنين در اين 
جلسه كليات طرح الزام شهرداري به تعيين و تكليف پروانه 
عمليات ساختماني و گواهي پايان كار كليه ساختمان هاي 
در تملك شهرداري به تصويب رسيد. به گزارش »تعادل« 
حسن رسولي، خزانه دار ش��وراي شهر تهران با ارايه اين 
گزارش به بي��ان درآمد حاصل از واگ��ذاري دارايي هاي 
س��رمايه اي در اين س��ه ماه پرداخت و اظه��ار كرد: اين 
سرفصل عمدتاً به عوارض تغيير كاربري، واگذاري مازاد 
تراكم مجاز و فروش اموال و املاك ش��هرداري و وصول 
مطالبات مربوط مي ش��ود. در اين بخش مبلغ وصولي ۲ 
هزار و 6۹۹ ميليارد تومان است كه نسبت به ارقام مصوب 
)۲هزار و ۸7 ميليارد تومان( معادل ۱۲۹ درصد اس��ت. 
به عبارتي اين سرفصل ۲۹ درصد مازاد تحقق نسبت به 
اجازه داده شده در بودجه ۹۸ را نشان مي دهد. خزانه دار 
شوراي شهر تهران درباره سرفصل منابع حاصل از تملك 
دارايي هاي مالي نيز اعلام كرد: منابع و درآمدهاي حاصله 
از اين رديف شامل اس��تقراض بانكي و ساير روش هاي 
تأمين مالي است. كل ارقام مصوب مندرج در اين رديف 
۳۰۱ ميلي��ارد و ۲۵۰ ميليون تومان بوده اس��ت. مبلغ 
تحقق يافته 7۴ ميليارد توم��ان معادل ۲۴ درصد مجوز 
بودجه ۹۸ اعلام شده است. در حالي كه شهرداري مجاز 
به استفاده 6  درصدي كل بودجه س��ه دوازدهم خود از 
اين محل بوده است. مبلغ مذكور نشان دهنده استفاده 
۱.6 درصدي كل بودجه س��ه ماهه از اين محل اس��ت. 
نائب رييس كميس��يون برنامه  و بودجه در شوراي شهر 
ته��ران، در تحليل و ارزيابي اين گ��زارش اظهار كرد: بر 
اس��اس اعلام كتبي ش��هرداري به منظور كنترل دقيق 
منابع و مصارف، تخصيص اعتبار در تيرماه امسال از سوي 
كميته تخصيص به مراكز هزينه اعلام شده است. بر اين 
اساس متأسفانه برخلاف نص صريح ماده 7۹ هيچ رويداد 
هزينه اي در گزارش دريافتي از شهرداري درج نشده است. 
اين نحوه ثبت حساب هاي هزينه نه تنها مغاير با ماده قانوني 
مذكور است، بلكه با بند الف، تبصره ۲ بودجه ۱۳۹۸ و نيز 
ماده ۳۹ برنامه پنج ساله سوم شهرداري تهران، مرتبط با 
تكاليف شهرداري در خصوص مبادله به موقع موافقت نامه 
و تشكيل به موقع كميته تخصيص نيز مغايرت آشكار دارد. 
سهم نقدي درآمدهاي حاصله 77 درصد و سهم غير نقد 

۲۳ درصد كل درآمدهاي تحقق يافته است.
به گفته خزانه دار شوراي ش��هر تهران، درآمد حاصل از 
واگذاري دارايي هاي س��رمايه اي ش��امل عوارض تغيير 

كارب��ري، واگذاري م��ازاد تراكم مجاز، ف��روش اموال و 
املاك شهرداري و وصول مطالبات از اشخاص حقيقي و 
حقوقي است كه شهرداري براي سه ماهه مبلغ ۲ هزار و 
6۹۹ ميليارد تومان از رقم مصوب سه ماهه ۲ هزار و ۸7 
ميليارد تومان معادل ۱۲۹ درصد درآمد تحصيل كرده 
است. هرچند در ظاهر مازاد ۲۹ درصدي تحقق درآمد از 
اين محل ممكن است نقطه ضعف شهرداري به حساب ايد. 
اما از آنجا كه قريب به ۹۸۰ ميليارد تومان از طريق تهاتر 
بدهي هاي معوقه دس��تگاه هاي دولتي با اسناد خزانه به 
دست آمده است، اين مازاد در واقع نقطه قوت عملكردي 

درآمدي شهرداري محسوب مي شود.
رسولي همچنين تصريح كرد: كما في السابق به شهردار 
تهران يادآوري مي كنم با اصلاح رويه هاي جاري نسبت 
به ثبت ماهيانه وقايع مالي حس��اب هاي درآمد و هزينه 
شهرداري و اعلام آن تا قبل از فرارسيدن ۱۵ ماه بعد، وفق 
ماده 7۹ اقدام كند. تشكيل ستاد كاهش هزينه هاي جاري 
در سطوح گوناگون سازماني و مديريتي به موازات فعال تر 
ساختن ستادهاي درآمد توصيه مي شود. همچنين ازآنجا 
كه عملكرد حساب هزينه اي سه ماهه را دريافت نكرده ام. 
امكان اظهارنظر درباره تركيب هزينه ها و نس��بت هاي 
جاري و عمراني اين حساب )هزينه( كه شاخص بسيار 

مهمي به شمار مي آيد، برايم فراهم نيست.

    كسري ۲۶ درصدي عملكرد درآمدي
بعد از ارايه گزارش توس��ط رس��ولي، اعضاي شورا به 
اظهارنظر و طرح س��والاتي پرداختند. از جمله مجيد 

فراهاني، رييس كميته بودجه و نظارت ش��وراي شهر 
ته��ران در واكنش به اين گزارش گفت: با وجود تحقق 
۹۵ درصدي منابع، شاهد كسري عملكرد ۲6 درصدي 
در بخش درآمدها هستيم. شهرداري كسري عملكرد 
اين بخش را از محل مازاد عملكرد ۲۹ درصدي واگذاري 
دارايي هاي سرمايه اي )عوارض ساختماني، مازاد تراكم 

مجاز و…( جبران كرده است. 
اين روند هر چند منجر به تحقق منابع مورد نياز براي 
شهرداري تهران در سه ماهه نخست سال ۱۳۹۸ شده اما 
نيازمند توجه ويژه است، زيرا زمينه ساز اتكاي شهرداري 
بر منابع ناپايدار مي ش��ود. بدون شك عدم تحقق ۲6 
درصد از منابع بودجه در بخش درآمدها متاثر از فضاي 
اقتصاد كلان كشور و اثرات تحريم ها بر اقتصاد شهري 
اس��ت. اين اثر سبب شده تا ما شاهد مازاد عملكرد سه 
ماهه نخست در بخش غير نقدي تامين منابع شهرداري 
باشيم كه در برابر آن بخش تحقق منابع نقدي با كسري 

عملكرد ۲۹7 ميليارد توماني مواجه است.

    گزارش هاي مالي فصل بندي شود
محم��ود ميرلوحي، عضو ديگر كميس��يون برنامه و 
بودجه عضو ش��وراي ش��هر تهران نيز عنوان كرد: با 
گذشت ۲۳ روز از سه ماه نخست سال جاري مي بينيم 
كه گزارشي از اعداد و ارقام مالي شهرداري به اطلاع 
عموم و رسانه ها مي رس��د و جا دارد كه گزارش هاي 
دقيق تر و علمي تر ارايه ش��ود. زماني انتقاد مي ش��د 
ك��ه چرا گزارش ه��ا را دقيق و قابل فهم ب��راي افكار 

عمومي منتشر نمي كنيد. چه اشكالي دارد گزارش از 
هزينه كردهاي بالاي يك درصد در شهرداري تهران 
اطلاع رساني شود. اگر بتوانيم درآمد را در ۱۰ سرفصل 
همچون تغيير كاربري، پسماند، ارزش افزوده و ... ارايه 
دهيم موثر است و چه اشكالي دارد مردم آن را بدانند. 
در سه ماه نخست امسال با فراز و فرودهاي فراوان از 
جمله موضوع عوارض پروانه ساخت روبرو بوديم وقتي 
الان مي شنويم ۹۵ درصد بودجه فصل اول سال محقق 
شده، اين درصد بالاي تحقق منابع درآمدي اين اميد 
را مي دهد كه در اين ش��هر مي توان با شرايط سخت 
اقتصادي كارهاي بزرگي انجام داد. او با اشاره به اينكه 
در بحث ۱۲۹ درصد درآمد و دارايي سرمايه اي بخشي 
مربوط به تهاتر است، گفت: در وصول مطالبات ارزش 
افزوده و نظام ساماندهي درآمدي اقدامات قابل اتكاء 
و اعتمادي صورت گرفته است كه بتوانيم برنامه ريزي 

۹۸ را بهتر از ۹7 پيگيري كنيم. 

    ثبت هزينه ها در سيستم مالي شهرداري 
رس��ولي، خزانه دار ش��وراي ش��هر تهران در واكنش به 
اظهارنظرهاي اعضاي شورا عنوان كرد: در سال ۹6 و ۹7 
به دفعات مختلف نسبت به عدم ثبت هزينه ها در سيستم 
مالي شهرداري تهران تذكر دادم. نمي دانم اصلاح فرآيند 
نظام بودجه ريزي شهرداري تهران چقدر طول مي كشد اما 
اين امكان وجود دارد كه هزينه هاي شهرداري به صورت 
علي الحساب در جدول ثبت و به شوار ارايه شود. اميدوارم 

اين آخرين باري باشد كه اين تذكر را ارايه مي دهم.

    شهرداري تذكرات شورا را جدي بگيرد
محسن هاشمي، رييس ش��وراي اسلامي شهر تهران 
در جريان پرسش و پاسخ اعضاي شورا پس از استماع 
گزارش درباره هزينه و درآمد س��ه ماهه نخست سال 
جاري شهرداري تهران با اشاره به تذكر خزانه دار شورا 
مبني بر طولاني و نامشخص بودن روند اصلاح فرايند 
نظام بودجه ريزي شهرداري تهران و اينكه اين آخرين 
باري باشد كه اين تذكر را به شهرداري مي دهد اظهار 
كرد: تذكر آقاي رسولي جدي گرفته شود. او خطاب به 
سكينه اشرفي كه به نمايندگي از شهرداري تهران در 
جلسه ديروز شوراي شهر حاضر بود، گفت: چون آقاي 
ش��هردار امروز حضور ندارند خطاب من شما هستيد 
و از ش��ما مي خواهم بعد از دو سال به تذكرات اعضاي 
شوراي شهر تهران توجه كنيد. متاسفانه به دليل ضعف 
عملكرد شهرداري تهران بخش هزينه كرد آن خالي بود. 
شهرداري تهران بايد در موعد مقرر گزارش هاي هزينه 
كرد خود را ارايه كند تا اعضاي شوراي شهر تهران بدانند 
كه اگر مي گوييم فلان ميزان درآمد كسب شده، در كجا 

هزينه شده است.

    الزام شهرداري به دريافت پروانه ساختماني 
در ادامه جلسه اعضاي شورا كليات طرح الزام شهرداري 
به تعيين و تكليف پروانه عمليات س��اختماني و گواهي 
پايان كار كليه س��اختمان هاي در تملك ش��هرداري را 
بررس��ي كرده وآن را تصويب كردند. عل��ي اعطا، عضو 
كميسيون معماري و شهرسازي شوراي شهر درجريان 
بررسي اين طرح توضيح داد: در بررسي هاي انجام شده 
و آسيب شناسي در كميسيون شهرسازي و معماري اين 
نتيجه حاصل شد كه تعداد قابل توجهي از ساختمان هاي 
در تملك ش��هرداري تهران س��ازمان ها، ش��ركت ها و 
موسس��ات تابعه و پروژه هاي مش��اركتي بدون دريافت 
پروانه عملياتي س��اختماني، ساخته ش��ده اند يا پس از 
اتمام عمليات ساختماني گواهي هاي لازم براي آنها صادر 
نشده است. او با بيان اينكه ش��هرداري خود را مكلف به 
اخذ پروانه هاي ساختماني نمي داند عنوان كرد: به همين 
علت براي س��اختمان هاي در تملك��ش پروانه دريافت 
نمي كرده است. در بحث پروژه هاي مشاركتي در همين 
راستا مشكلات مالي ايجاد شده است. مشكل جايي بروز 
مي يابد كه پروژه مشاركتي بوده يا شهرداري قصد داشته 
س��اختمان هاي تحت تملك خود را بفروشد و مباحث 
حقوقي، مالي و در نتيجه بي رغبتي خريداران بروز مي يابد.

به دنبال اين موضوع كميسيون معماري و شهرسازي به 
اين نتيجه رسيد تا طي طرحي شهرداري تهران را به اخذ 
پروانه و گواهي براي ساختمان هاي تحت تملك خود ملزم 
كند و در بازه زماني مشخص گزارش عملكرد مصوبه را به 
شوراي شهر ارايه دهد، اين موضوع در بحث دارايي هاي 

شهرداري موجب ايجاد ارزش افزوده مي شود.
در نهايت، كليات طرح الزام شهرداري به تعيين و تكليف 
پروان��ه عمليات س��اختماني و گواهي پاي��ان كار كليه 
س��اختمان هاي در تملك ش��هرداري تهران با ۱7 رأي 

موافق به تصويب رسيد.

گروه راه و شهرسازي|
 درحالي كه بر اس��اس لايحه اصلاح قانون ماليات هاي 
مستقيم كه در تيرماه سال ۱۳۹۴ تصويب شد، وزارت 
راه  و  شهرسازي بايد در بازه زماني 6  ماهه )طبق تبصره 
7 م��اده ۱6۹ قانون مذكور(، »س��امانه مل��ي املاك و 
اسكان كشور« را ايجاد مي كرد و در اختيار سازمان امور 
مالياتي قرار مي داد اما پس از گذش��ت ۴ سال و با وجود 
تصريح قانون و وعده هاي متعدد مسوولان وزارت راه و 
شهرسازي، اين سامانه هنوز راه اندازي نشده است، البته 
مديركل سرمايه گذاري و اقتصاد مسكن به تازگي اعلام 
كرده كه قرار است اين سامانه تا آخر سال جاري راه اندازي 
شود اما با توجه به اينكه طي سال هاي گذشته بارها از اين 
وعده ها داده شده نمي توان به اين اجراي اين وعده چندان 
اميدوار بود، درهمين رابطه، عباس فرهاديه با اش��اره به 
اينكه برقرارنش��دن ماليات بر خانه هاي خالي ناشي از 
فقدان اطلاعات است، مي گويد: اگر همراهي لازم صورت 

گيرد، اين س��امانه تا پايان امسال راه اندازي مي شود. به 
گزارش مهر، فرهاديه مي افزايد: علت ايجاد نشدن اين 
سامانه بعد از ۴۲ ماه، به نوعي به قانون ماليات مستقيم 
سال ۹۴ بر مي گردد كه حجم زيادي تكليف براي سازمان 

امور مالياتي و وزارت امور اقتصادي مقرر كرده است.
او ادامه مي دهد: در تبصره 7 قانون ۱6۹ مكرر هم وزارت 
شهرس��ازي را مكلف كرده اس��ت بعد از گذشت 6 ماه 
سامانه ملي املاك و اسكان كشور را ايجاد كند. بنابراين 
بعد از تصويب قانون، وزارت راه و شهرسازي در اين باره 
بررسي هايي انجام داد و متوجه ش��د پايه اين قانون در 
وزارت راه و شهرسازي وجود ندارد و براي اطلاعات، نياز 
به سازمان ثبت و اس��ناد و املاك كشور، سازمان ثبت 
احوال، دستگاه هاي خدمات رسان، شركت اپراتورهاي 
تلفن همراه و ثابت و شركت پست براي دريافت اطلاعات 
پس��تي دارد تا اطلاعات پايه را در اختي��ار وزارت راه و 

شهرسازي قرار دهند.

فرهاديه اظهار مي كند: براي اجرايي شدن اين سامانه، 
جلسات متعددي برگزار شده و دادستاني كل كشور هم 
براي حل مشكلات و هماهنگي دريافت اطلاعات، ورود 
كرده اس��ت. او اضافه مي كند: ۳۳ دستگاه براي گرفتن 
اطلاعات شناسايي شده بودند اما در اختيار قرار نگرفتن 

اطلاعات، مدت زمان اجرايي را تا ۴۲ ماه طولاني كرد.
اين مقام مس��وول تصريح مي كند: سياس��ت و رويكرد 
وزارت راه تاكيد بر راه اندازي اين سامانه است و الگوريتم 
و ساختار سامانه طراحي و معماري آن هم تمام شده است 
و فقط هماهنگي دستگاه ها را لازم دارد و بايد اطلاعات در 
اختيار سازمان امور مالياتي قرار گيرد و با كمك سازمان 
ثبت اسناد براي انتقال اطلاعات، اين سامانه تا پايان سال 

راه اندازي مي شود.
ناگفته نماند كه مهم ترين كاركرد سامانه ملي املاك، 
ايجاد بانك اطلاعاتي جامع از تعداد و نوع املاك، هويت 
مالكان، مهاجرت ها، عرضه و تقاضا و نيز جمعيت داراي 

خانه ملكي و استيجاري در مناطق مختلف كشور است و 
در صورت اجراي صحيح اين سامانه مي توان انتظار داشت 
بخش مسكن كشور از بي نظمي و سلسله مراتب خارج 
شده و سياست گذاران به راحتي بتوانند براي سال هاي 

آينده برنامه ريزي انجام دهند.

    مسوول راه اندازي سامانه؟
مديركل پژوهش و برنامه ريزي سازمان امور مالياتي با 
اشاره به اهميت دريافت ماليات از خانه هاي خالي و لزوم 
همكاري ساير نهادها با سازمان امورمالياتي درباره اجراي 
قانون ماليات بر خانه هاي خالي، مي گويد: دستگاه هاي 
نظارتي، مجلس، سازمان بازرسي به سازمان امور مالياتي 
نامه زده اند و پيگير مشكل مسكن براي اقشاري از جامعه 
هستند كه يكي از راه ها اجراي قانون ماليات بر خانه هاي 

خالي است.
او مي افزايد: مسووليت اين سامانه با وزارت راه و شهرسازي 
اس��ت و بر اس��اس آمار سرشماري س��ال ۹۵، حدود ۳ 
ميليون و ۸۹۰ واحد مسكوني در تهران داشتيم كه ۱۳ 
درصد آن خالي بوده است كه اين نسبت بالا نشان دهنده 
اين است كه به دلايل مختلف اقتصادي، مالي و فرهنگي 
اين انگيزه در كشور وجود دارد. سعيد توتونچي مي گويد: 

دولت ها از اي��ن ابزارها براي تخصيص منابع اس��تفاده 
مي كنند اما در اقتصاد ايران سياستمداران به اين نتيجه 
رسيده اند كه از خانه هاي خالي ماليات دريافت كنند، در 
نظام مالياتي انگيزه درآمدي هم مطرح است و دولت بايد 
در جايي ورود كند كه بتواند از عايدي ماليات بر درآمد 
استفاده كند. مديركل پژوهش و برنامه ريزي سازمان امور 
مالياتي ادامه مي دهد: خانه هاي خالي به دلايل مختلف 
مثل مسائل حقوقي، نبود امكان اسكان و غيره خالي مانده 
است كه بايد ابتدا دليل خالي بودن بررسي شود، بنابراين 
نياز به سامانه ملي قابل اتكا در بخش مسكن داريم و در 
اين زمينه بايد از تجربيات ديگر كشورها استفاده كنيم. 
توتونچي تصريح مي كند: به دليل اس��تفاده نادرست از 

ابزارهاي مناسب در اين زمينه نقص داشته ايم.
او ادامه مي دهد: براي اجراي عدالت در بخش هاي مختلف 
نياز به نظام مالياتي هوشمند داريم و در اين راه در كنار 
وزارت راه و شهرسازي هستيم و دولت هم به دليل اشراف 
اطلاعاتي در تكميل بانك اطلاعاتي مي تواند كمك كند.

مديركل پژوهش و برنامه ريزي سازمان امور مالياتي تاكيد 
مي كند: اگر بسترهاي اجرايي حكم ايجاد شود با قانون 
ماليات بر خانه هاي خالي، بخش��ي از مشكلات مسكن 

برطرف مي شود.

جزييات هزينه هاي ريالي حق الجلسه اعضاي شوراي عالي استان ها 
حق الجلسه ۱۸ ميليوني يك عضو شوراي عالي استان ها در 
بيستمين اجلاس عمومي اين شورا كه با تنش ميان اعضا 
همراه بود، باري ديگر واكاوي عملكرد دومين پارلمان كشور 
را ضروري مي سازد و اين سوال را مطرح مي كند كه با گذشت 
پنج دوره از عمر شوراي عالي استان ها و صرف ميلياردها 
تومان از محل بيت المال براي برگزاري جلساتش، اين شورا 
تاكنون چه دستاوردهايي بر اساس آنچه در قانون برايش 
پيش بيني شده، داشته است؟ به گزارش ايسنا، شوراي عالي 
استان ها دومين پارلمان كشور و بزرگ ترين نهاد شورايي در 
ساختار سياسي كشورمان كه بر اساس اصل يكصد و دوم 
قانون اساس��ي حق دارد در حدود وظايف خود طرح هايي 
تهيه و مستقيما يا از طريق دولت به مجلس شوراي اسلامي 
پيش��نهاد كند و اين طرح ها بايد در مجلس مورد بررسي 
قرار گيرد. در ابتدا ش��وراي عالي استان ها بودجه خود را از 
رديف بودجه هاي وزارت كش��ور دريافت مي كرد اما امروز 
رديف بودجه اي مجزا دارد كه تخصيص بودجه به اين شورا 
آسان تر شده، بر اساس گفته رييس شوراي عالي استان ها، 
هزينه اياب و ذهاب و اقامت اعضاي شوراي عالي استان ها 
۱.۵ ميليون تومان براي هر نفر است كه براي اسكان آنها در 

نظر گرفته شده اس��ت كه در برگزاري هر جلسه پرداخت 
مي شود.وي درخصوص حقوق مشاوران هم گفت: فهرست 
حقوق ها موجود است و بالاترين رقمي كه براي مشاوران 
پرداخت مي شود ماهيانه ۵ ميليون تومان است كه به صورت 
دايم در شوراي عالي استان ها حضور دارند. بر اساس آيين نامه 
نحوه پرداخت حق جلسه و مزايا به اعضاي شوراهاي اسلامي، 
پرداخت هرگونه وجه تحت عنوان حق حضور در جلسه به 
كاركنان دولت يا كاركنان موسسات عمومي كه با رعايت 
مقررات مربوط به شورا مامور مي شوند، ممنوع است. اين 
قبيل افراد در صورت انجام كار بعد از س��اعت اداري، صرفاً 
مشمول دريافت اضافه كار با رعايت قوانين و مقررات مربوط 
خواهند بود. همچنين به آن دسته از اعضاي شورا كه فقط 
در جلسات رسمي شورا، كميس��يون ها يا ساير جلسات 
فرعي شركت مي كنند صرفاً حق حضور در جلسه پرداخت 
خواهد شد. به اين ترتيب هر نماينده در صورت حضور كامل 
در جلسات رقمي معادل ۳۳6 هزار تومان دريافت مي كند 
اما بر اساس گفته رييس شورا، هزينه اياب و ذهاب و اسكان 
براي هرجلس��ه براي هر عضو تا دي ماه سال ۱۳۹7، ۱.۵ 
ميليون تومان اس��ت. قطعاً در سال جاري نسبت به سال 

گذشته نرخ اسكان در هتل ۵ ستاره، بليط هواپيما و تردد در 
شهر تهران افزايش چشم گيري داشته است پس امسال هر 
عضو با توجه به مسافت استان خود تا تهران و متغير بودن 
مبلغ بليط هواپيما به همراه هزينه اسكان و اياب و ذهاب و 
حق الجلسه ماهانه بطور ميانگين پنج ميليون تومان دريافت 
مي كند و اين مبلغ تنها براي حضور ۴۰ ساعته در ماه است. 
با يك محاسبه ساده شايد بتوان گفت كه با احتساب ساير 
هزينه ها از جمله حق الجلس��ه حضور در مجامع، حقوق 
پرداختي به حدود ۱۰۰ پرس��نل دبيرخانه تهران، حقوق 
كارمندان دبيرخانه هاي هر استان كه ميانگين در هر استان 
حدود ۲ يا ۳ نفر هستند و هزينه هاي جاري شوراي عالي 
استان ها و با سرش��كن كردن اين هزينه ها ميان اعضا، به 
صورت ميانگين در هر ماه هر عضو حدود ۱۰ ميليون هزينه 
دارد كه از محل بودجه شورا پرداخت مي شود؛ اين در حالي 
است كه تسهيلاتي نيز به اعضا پرداخت مي شود. با احتساب 
هزينه هاي ذكر شده در سال گذشته نيز هر جلسه شوراي 
عالي اس��تان ها در هر ماه حدود ۱.۵ ميليارد تومان هزينه 
دربر داشته است. به گزارش ايسنا، هزينه هاي ميلياردي در 
شوراي عالي استان ها در حالي صرف مي شود كه از اين شورا 

در دو دهه عمر خود تاكنون موفقيتي در تصويب طرح هاي 
خود در مجلس شوراي اس��لامي به چشم نمي خورد. به 
راستي شوراي عالي استان ها تاكنون كدام گره از مشكلات 

مديريت شهري و شورايي را گشوده است و آيا كارنامه اش 
توجيح كننده هزينه هايي كه از بيت المال صرف جلساتش 

مي شود، هست؟.

  Mon. July 15.   دو شنبه    24 تير 1398   12  ذيقعده 1440  سال ششم    شماره   1426  2019 

افزايش اعتراض هاي مردمي 
به طرح ترافيك جديد

دبير كميس��يون عم��ران و حمل و نقل ش��وراي 
ش��هر تهران از افزاي��ش اعتراض ه��اي مردمي به 
طرح ترافي��ك جديد خبر داد و گفت: متاس��فانه 
حوزه حمل و نقل گرفتار پافش��اري هاي شخصي 
و غيركارشناس��ي ش��ده اس��ت. به گزارش مهر، 
محمد علي كروني با اشاره به اعتراض هاي مردمي 
درخصوص طرح جدي��د ترافيكي پايتخت گفت: 
تصميمات غيركارشناسي در معاونت حمل و نقل 
بسترس��از حجم انبوهي از اعتراضات و ش��كايات 
مردمي شده است. نشانه هاي شكست طرح جديد 
محدوده كاه��ش آلودگي ه��وا از هم اكنون قابل 
مشاهده است. متاسفانه انبوهي از شكايات مردمي 
در خصوص مشكلات ناشي از اجراي طرح جايگزين 
زوج و فرد سابق به كميسيون واصل شده و علاوه بر 
ذينفعان صنفي كه از طرح ترافيك شكايت داشتند؛ 
در طرح جديد شهروندان عادي از ترافيك زياد در 
معابري كه سابقا ترافيك نداشتند ناراضي هستند. او 
ادامه داد: با يك بازديد ميداني افزايش حجم تردد در 
سطح معابر قابل مشاهده است و عملًا شكست طرح 
جديد قابل پيش بيني اس��ت مگر آنكه براي نجات 
آن تدابير جديدي اتخاذ شود، هرچند شوراي شهر 
و كميس��يون تخصصي حمل و نقل نقشي در روند 
تصويب جزييات اجرايي آن نداش��تند اما به جهت 
مراجعات مكرر ش��هروندان قرار است در جلسه اي 
راهكارهاي كاهش اثرات زيانبار آن بررسي شود. البته 
منوط بر آنكه معاونت حمل و نقل گزارشي موثق و 
معتبر به كميسيون ارايه كند. كروني با بيان اينكه 
متاس��فانه حوزه حمل و نقل گرفتار پافشاري هاي 
شخصي و غيركارشناس��ي در موضوعاتي شده كه 
فقط راهكارهاي كارشناسي و فني را مي طلبد گفت: 
كافيست نگاهي به گزارش شركت كنترل كيفيت 
ه��وا در تيرماه س��ال ۹7 و حتي س��ال هاي قبل تر 
بيندازيد و با تيرماه سال جاري مقايسه كنيد، حال 
چطور مدعي كاهش آلودگي هوا و اثرگذاري طرح 

ترافيك و طرح جديد محدوده زوج و فرد مي شوند.

 انتقال خودروي دودزا
به  پاركينگ پليس

بنا بر اعلام مركز اطلاع رس��اني پليس راهور تهران 
بزرگ خودروهايي كه آلايندگي دارند علاوه بر اعمال 
قانون از تردد آنها در شهر بلافاصله جلوگيري شده 
و به پاركينگ انتقال مي يابند. به گزارش مهر بنا بر 
اعلام مركز اطلاع رساني پليس راهور تهران بزرگ، 
با توجه به سهم بالاي وسايل نقليه در آلودگي هوا 
در شهر تهران و همچنين با توجه به ايام جاري كه 
وضعيت آلودگي هوا از حالت عادي خارج شده است 
و بعضا نامناسب و خطرناك گزارش مي شود. پليس 
راهور تهران بزرگ اهتمام بيشتري به اين موضوع 
داش��ته و به هيچ عنوان اجازه تردد به خودروهاي 
دودزا و پرآلاينده را نمي دهد. برابر قوانين و مقررات 
راهنماي��ي و رانندگي ت��ردد خودروهايي كه فاقد 
معاينه فني هس��تند و خودروهاي دودزا در سطح 
معابر شهري ممنوع است. همچنين خودروهايي 
كه آلايندگي دارند علاوه بر اعمال قانون از تردد آنها 
در ش��هر بلافاصله جلوگيري و به پاركينگ انتقال 
مي يابند. برخورد با خودروهاي دودزا و جلوگيري 
از تردد آنها يكي از اصلي ترين وظايف پليس راهور 
اس��ت. اين موضوع ب��راي ايام خاصي از س��ال كه 
آلاينده ها به بيشترين حد خود مي رسند اهميت 
دوچنداني پيدا مي كند. لذا ب��ه رانندگان محترم 
توصيه مي گردد چنانچه وسايل نقليه شان مشكل 
دودزاي��ي و عيب و نقص فني دارد در اولين فرصت 

نسبت به برطرف كردن نواقص اقدام نمايند.

ضرورت اجراي طرح مسكن 
استيجاري اجتماعي 

مديرعلمي طرح جامع مسكن درباره طرح هاي اعلام 
شده از سوي دولت براي س��اماندهي بازار مسكن 
گفت: با توجه به افزايش قيمت مسكن در شرايط 
فعلي نمي توان با طرح هايي مانند اقدام ملي مسكن 
همه مس��تأجران را مالك كرد بنابراين لازم است 
طرح مسكن استيجاري اجتماعي با شرايط مناسب 
براي گروه هاي كم درآمد با حمايت دولت اجرا شود. 
فردين يزدان��ي در گفت وگو با ايرن��ا افزود: عرضه 
واحدهاي استيجاري با قيمت هاي مناسب توسط 
نهادهاي رفاه اجتماعي راه كنترل نرخ اجاره بها است 
و اين طرحي نيست كه يك شبه جواب دهد. او تاكيد 
كرد: لازم است واحدهايي ساخته شود كه فقط براي 
اجاره به گروه هاي متوسط به پايين عرضه مي شود. 
يزداني با اشاره به برنامه اقدام ملي كه در آن زمين 
از سوي دولت عرضه مي شود و قرارداد مشاركتي با 
سازنده منعقد مي شود، گفت: بعد از پايان ساخت و 
سازها بخش خصوصي سهم خود را وارد بازار اجاره 
نخواهد كرد بنابراين پيش��نهاد مي شود كه دولت 
س��هم خود را وارد بازار اجاره كند. اين كارش��ناس 
مسكن با بيان اينكه تورم اجاره بها با عرضه واحدهاي 
استيجاري كنترل مي شود گفت: بايد در طرح اقدام 
ملي براي بازار اجاره نيز برنامه ريزي داشت و بخشي 
از اين خانه ها را وارد بازار اجاره كرد. يزداني در پاسخ 
به اينكه مستأجران چگونه مي توانند در طرح اقدام 
ملي گنجانده شوند گفت: در طرح اقدام ملي زمين 
به عنوان آورده دولت و هزينه تمام ش��ده ساخت 
به عن��وان آورده س��رمايه گذار اس��ت و واحدهاي 
ساخته ش��ده ميان آنها تقسيم مي ش��ود. او گفت: 
پيشنهاد اين است كه دولت سهم خود از طرح اقدام 
ملي را وارد بازار اجاره كند. اين كارش��ناس مسكن 
توضيح داد: وضعيت اقتصاد بسياري از خانوارهاي 
ايراني مناسب نيس��ت و در نتيجه شاهد بحران در 
بازار اجاره هستيم. يزداني اضافه كرد: در وضعيتي كه 
خانوار به زور مي تواند مخارج ماهيانه خود را تأمين 
كند چطور مي شود يك مستأجر را مالك كرد و سوال 
مهم تر اين است كه چطور مي شود بازار مسكن را از 

اين ركود تورمي خارج ساخت.

حداكثر ساعات عنوان )شورا(رديف
حق جلسه )هر ساعت- ريال(جلسه )در ماه(

2035.000شوراي روستا )عشاير(1

1249.000شوراي بخش2

شوراي شهر 3
1.60 حقوق و مزاياي شهردار همان 50)غير كلانشهر(

شهر بدون احتساب حق عمران

4

شوراي شهر )كلانشهر( 
60بالاي يك ميليون نفر

1.60 حقوق و مزاياي شهردار همان 
شهر بدون احتساب حق عمران شوراي شهر )كلانشهر( 

70بالاي پنج ميليون نفر

1549.000شوراي شهرستان5

2063.000شوراي استان6

4084.000شوراي عالي استان ها7
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محدود شدن واردات نبايد 
مانع چرخ توليد شود

ايس�نا| قائم مقام وزير صنعت، معدن و تجارت در 
حوزه بازرگاني با اش��اره به اينكه صادرات قبلًا يك 
گزينه انتخابي بود اما اكنون يك گزينه اجباري است، 
اظهار كرد: بايد از دوران تحريم بهترين اس��تفاده را 
كنيم، بحث محدود شدن واردات برخي كالاها نبايد 
باعث كند ش��دن چرخ توليد شود. حسين مدرس 
خياباني در همايش تجليل از صنعتگران و معدنكاران 
برتر هرمزگان ب��ا بيان اينكه باور به جنگ اقتصادي 
باعث شده ما شيوه ها و روش هاي خود را منطبق با 
شرايط امروز كنيم، تصريح كرد: ما مي دانيم توليد 
و توليدكننده مسائل و مش��كلات زيادي پيش رو 
دارند. او اضافه كرد: با وجود تمام ش��رايط تحريم و 
توطئه دشمنان ما بايد بتوانيم از اين شرايط نهايت 
اس��تفاده را داشته باشيم. امسال س��ال رونق توليد 
است، نهضتي شكل گرفته به عنوان نهضت ساخت 
داخل، نمايشگاهي در تهران در حال فعاليت است كه 
محصولات توانمند ساخت داخل را ارايه مي كند و اين 
موضوع مي تواند در رونق توليد و افزايش اشتغال زايي 
تاثير بسزايي دارد. اين مقام مسوول با بيان اينكه امروز 
ش��وراي عالي صادرات تكليف كرده كه با ١٥ كشور 
همسايه تجارت كنيم و بايد سياست نفوذ در بازار را 
در كشورها پيش ببريم، افزود: ممنوعيت واردات يك 
هزار و ۴۰۰ قلم كالا كه مش��ابه داخلي آن در كشور 
موجود است از ديگر اقدامات اين وزارتخانه در جهت 
رونق توليد اس��ت. او با اشاره به اينكه ۸۰۰۰ شركت 
صادراتي در سامانه توسعه تجارت در سال گذشته 
ثبت شده است، اضافه كرد: تنوع صادراتي براي انواع 
محصولات ما وجود دارد. آمار صادرات سال گذشته 
در هرمزگان ٦٥ درصد رش��د داش��ته است كه اين 
نشان دهنده جهش مناسب در جهت گرفتن بازارهاي 
جهاني است. اين مقام مسوول با تاكيد بر اينكه ۵۵ 
درصد از صادرات قير كشور مربوط به هرمزگان است 
كه آمار خوبي هم در دنيا و هم در كشور را در اختيار 
دارد، ادامه داد: توسعه صادرات را در راستاي تنظيم 

بازار مي بينيم و اين دو در كنار هم ديده مي شوند.

حمايت وزارت صمت از 
تشكيل هلدينگ هاي صنعتي

ش�اتا| معاون طرح و برنامه وزارت صنعت، معدن 
و تجارت گفت: بسترس��ازي و حمايت از راه اندازي 
هلدينگ هاي اس��تاني با هدف جذب سرمايه هاي 
مردمي را حداقل در ۳ استان دنبال مي كنيم. هدف 
اين طرح، هدايت و جذب سرمايه هاي سرگردان به 
سوي بخش صنعت و توليد كشور است و اين كار را با 

همكاري سازمان بورس پيگيري و دنبال مي كنيم.
س��عيد زرندي با بيان اينكه برنامه جدي امسال در 
مجموعه وزارتخانه اين است كه بتوانيم سرمايه هاي 
س��رگرداني را كه در اقتصاد كش��ور وج��ود دارد به 
س��مت توليد هدايت كني��م، افزود: اقتص��اد ايران 
دچار پارادوكس نقدينگي شده است و در حالي كه 
نقدينگي بسيار بالايي دركش��ور وجود دارد و باعث 
مش��كلات زيادي در اقتصاد ش��ده، بخش توليد از 
كمبود شديد نقدينگي رنج مي برد، لذا بايد به سمت 
هدايت نقدينگي به سمت توليد باشيم. او افزود: البته 
بايد سرمايه گذاري در بخش توليد را جذاب كنيم، 
نمي شود بخش مولد ماليات را پرداخت كند و بخش 
غيرمولد با سودهاي سرش��ار، از پرداخت ماليات در 
امان باشد. ماليات برعايدي سرمايه براي اقتصاد كشور 
لازم و ضروري است و اميدواريم هرچه زودتر به اجرا 
دربيايد. اين مقام مسوول تاكيد كرد: در اين ارتباط به 
عزم همگاني نياز است و مجموعه استان ها هم بايد 
فعال ش��ود و ظرفيت هاي مردمي را براي فعاليت و 
مشاركت فراهم كنيم، به ويژه خيلي از مردم به منطقه 
خود تعصب دارند و حاضر به سرمايه گذاري و ايجاد 

اشتغال در استان خود هستند.

ابلاغ قانون تشكيل منطقه آزاد 
تجاري ايران و اوراسيا 

ايسنا| قانون »موافقتنامه موقت تشكيل منطقه 
آزاد تجاري بين جمهوري اس��لامي ايران و اتحاديه 
اقتصادي اوراسيا و كشورهاي عضو« در جلسه علني 
روز يكشنبه ۱۹ خرداد ۹۸ مجلس شوراي اسلامي 
تصويب و در تاريخ پنجم تيرماه به تاييد شوراي نگهبان 
رسيده بود، جهت اجرا توسط رييس جمهور ابلاغ شد.

بر اساس اين قانون، وزارت صنعت، معدن و تجارت 
موظف است، گزارش سالانه عملكرد اين موافقتنامه 
را با هدف توس��عه بازارهاي صادراتي و جلوگيري از 
بروز زيان به توليدكنندگان داخلي به كميسيون هاي 
اقتصادي، صنايع و معادن و كش��اورزي، آب، منابع 
طبيعي و محيط زيست مجلس ش��وراي اسلامي 
ارايه كند. طبق اعلام شوراي عالي مناطق آزاد و ويژه 
اقتصادي، نمايندگان مجلس در اي��ن قانون اجازه 
ادامه اعط��اي نرخ هاي تعرفه ترجيحي موضوع اين 
موافقتنامه و نيز فهرست كالايي پيوست موافقتنامه 
مذكور، پس از گذشت پنج سال منوط به ارايه گزارش 
از طرف وزارت صنعت، معدن و تجارت و اخذ مجوز از 

طرف مجلس شوراي اسلامي است.

حضور ۲۱۰ شركت  در نخستين 
نمايشگاه ساخت داخل

شاتا| معاون برنامه ريزي و توسعه سازمان گسترش و 
نوسازي صنايع ايران از حضور ۲۱۰ شركت و تشكل در 
نخستين نمايشگاه ساخت داخل و رونق توليد خبرداد. 
نخستين نمايشگاه س��اخت داخل با هدف معرفي 
و شناسايي نيازهاي صنايع كشور در زمينه خودرو 
و قطعات آن، صناي��ع معدني، لوازم خانگي، صنايع 
دريايي، نفت، گاز و پتروشيمي و مخابرات ۲۷ تيرماه در 
تهران برگزار مي شود. محمدرضا عبدالهي با بيان اينكه 
آخرين زمان ثبت نام براي حضور در اين نمايشگاه ۱۹ 
تيرماه اعلام ش��ده بود ، افزود: ۲۱۰ شركت در قالب 
تشكل و ۸۳ شركت توليدي به صورت مستقيم اقدام 
به ثبت نام و شركت در نخستين نمايشگاه ساخت 

داخل و رونق توليد كرده اند.

»تعادل«مصوبههياتوزيراندربارهجذبسرمايهگذارانخارجيرابررسيميكند

3 نگاه به جذب پول خارجي
تعادل|

هيات وزيران به تازگي براي جذب سرمايه گذاران 
خارجي، وزارت كشور را موظف كرد تا حداكثر ظرف 
يك ماه براي اتباع خارجي كه حداقل 250 هزار )يا 
معادل آن به ارزهاي ديگر( در بانك ها و موسسات 
اعتباري سپرده گذاري بلندمدت يا به همان ميزان 
در ايران سرمايه گذاري كنند و پس از تاييد وزارت 
امور اقتصادي و دارايي، مجوز اقامت 5 س�اله صادر 
كند. اين مصوبه واكنش هاي متفاوتي را در پي داشته 
است؛ برخي از فعالان اقتصادي، مصوبه تازه دولت 
براي ترغيب و ورود سرمايه گذار خارجي به كشور را 
جذاب نمي دانند و اشكالاتي را بر آن وارد مي كنند. 
به گفته آنها، »ريسك بالاي سرمايه گذاري در ايران 
به دليل ناپدار بودن شاخص هاي اقتصادي، مسائل 
تحريمي و موضوعاتي چ�ون محدوديت در نقل و 
انتقال بانكي« مانع از جذب پول خارجي در كشور 
مي شود و سرمايه گذاران را به سمت كشورهاي ديگر 
سوق مي دهد. در مقابل، نگاه ديگري وجود دارد كه 
موفقيت اين طرح را به رعايت يكس�ري فاكتورها 
گره مي زند. براس�اس اين ديدگاه، در وهله نخست 
بايد شرايط جذب سرمايه مهيا شود تا طرح منجر به 
جذب سرمايه گذاران واقعي شود. از اين منظر، نظارت 
يكي از مهم ترين پيش شرط هاي موفقيت اجراي اين 
طرح است تا صلاحيت سرمايه گذاران قبل از انجام 
هر پروژه اي احراز شود. اما نگاه سومي هم در اين بين 
وجود دارد و آن اينكه جلوگيري از خروج سرمايه از 
كشور با بهبود فضاي كسب وكار مي تواند از مهم ترين 
اولويت هاي دولت در وضعيت فعلي باشد كه جذب 
سرمايه هاي خارجي را هم به دنبال خواهد داشت. 
برآيند صحبت هاي فعالان اقتصادي، نشانگر اين 
است كه »ثبات سياسي و اقتصادي، قابل پيش بيني 
بودن متغيرهاي كلان اقتصادي، بهبود رتبه ايران 
در شاخص سهولت كسب وكار و رتبه بندي فعالان 
و بنگاه هاي اقتصادي« از مهم ترين مولفه هايي است 
كه تقويت آنها مي تواند منجر به جذب سرمايه هاي 

خارجي و حتي خارجي شود. 

   مصوبه جديد دولت جذاب نيست!
۹ تيرماه ۹۸؛ هيات وزيران، وزارت كشور را موظف كرد تا 
حداكثر ظرف يكماه ب��راي اتباع خارجي كه حداقل ۲۵۰ 
هزار )يا معادل آن به ارزهاي ديگر( در بانك ها و موسسات 
اعتباري سپرده گذاري بلندمدت يا به همان ميزان در ايران 
س��رمايه گذاري كنند و پس از تاييد وزارت امور اقتصادي 
و دارايي، مجوز اقامت پنج س��اله صادر كند. هر چند اين 
تصميم هيات دولت تازه نيست و پيش  از اين هم بر مبناي 
قانون حمايت و تشويق سرمايه گذاري خارجي، آن دسته از 
سرمايه  گذاراني كه ۳۰۰ هزار دلار در كشور سرمايه گذاري 
داشتند، براي ۳ سال اقامت ايران را دريافت مي كردند؛ اما 
اكنون براي تشويق بيشتر س��رمايه گذاران خارجي براي 

حضور در ايران، اين   زمان افزايش يافته است.
اما آمار روند جذب سرمايه خارجي در كشور چه ديتاهايي 
در اختيار ما قرار مي دهد؟ براساس داده هاي اعلام شده از 
سوي وزارت صنعت، معدن وتجارت، حجم سرمايه گذاري 
خارجي در س��ال ۹۷ برابر با ۱۱۰۲.6 ميليارد دلار )براي 
۸۳ طرح( بوده كه در مقايسه با سال ۹6 كه برابر ۳۴۹۷.۱ 
ميليارد دلار )براي ۸۸ طرح( بوده، با افت بيش از 6۸ درصدي 
مواجه بوده است. همچنين مطابق آمارها، تا اواسط بهار ۹۸ 
در مجموع ۲۸ طرح با س��رمايه گذاري خارجي به ارزش 
۵۵۰ ميليون و ۴۵۹ هزار دلار در كل بخش هاي اقتصادي 
كشور مصوب شده، كه سهم بخش صنعت، معدن وتجارت 
از طرح هاي مصوب ۱۴ طرح با سرمايه ۳۹۵ ميليون و ۸6۸ 
هزار دلار بوده است. با بررسي روند جذب سرمايه خارجي 
در مدت مشابه س��ال قبل مي توان گفت تعداد طرح هاي 
مصوب در س��ال جاري نسبت به دوره مشابه سال قبل به 

لحاظ تعداد رش��د ۷۵ درصدي و به لحاظ ارزش رشد ۱۲ 
برابري داشته است. همچنين آمارها گوياي اين است كه 
سه كشور »هلند، تركيه و آلمان« بيشترين سرمايه گذاري 
را در بخش هاي صنعتي و تجاري كشور داشته اند كه در اين 
ميان سهم هلند از مجموع سرمايه مصوب شده برابر با ۳۱6 
ميلي��ون و 6۴۳ هزار دلار بوده و تركيه نيز در اين ميان ۵۴ 
ميليون و ۱۷۹ هزار دلار سرمايه گذاري در كشور داشته اند 
و سهم آلمان نيز از سرمايه مصوب شده ۱۴ ميليون و ۹۹۵ 

هزار دلار ثبت شده است. 
حال، در شرايطي كه به گفته فعالان اقتصادي، اقتصاد ايران 
به دليل تحريم هاي امريكا با محدوديت هاي بي سابقه اي 
مواجه است و كشورهاي همسايه براي جذب سرمايه گذار 
خارجي نيز تلاش مي كنند، تا از ايران سبقت گيرند، كار 
دولت بسيار دشوار خواهد بود و نيازمند برنامه ريزي متفاوت 
اس��ت. حال از منظر فعالان اقتص��ادي، از آنجا كه جريان 
ورودي سرمايه خارجي كشور با افت محسوسي روبرو است؛ 
بايد فاكتورها و بسترهاي لازم براي جذب سرمايه گذاران 

فراهم شود. 
در همي��ن رابطه، رييس اتاق مش��ترك بازرگاني ايران 
و چين، اگرچه توجه دولت به س��رمايه گذاري خارجي 
و تصميم گي��ري در اين حوزه را حاي��ز اهميت مي داند، 
اما در عين حال تاكيد مي كند كه بعيد اس��ت اين طرح 
هيات وزيران از سوي سرمايه گذاران خارجي با استقبال 
مواجه شود. اسدالله عسگراولادي در توضيح چرايي عدم 
استقبال از اعطاي مجوز اقامت پنج ساله به اتباع خارجي 
سرمايه گذار در ايران، به پايگاه خبري اتاق ايران مي گويد: 
براس��اس قانون س��رمايه گذاري در برخي از كشورهاي 
اروپايي مانند »پرتغال يا چكس��لواكي«، در صورتي كه 
اتباع خارجي مبلغ ۲۵۰ هزار دلار را نزد بانك هاي همان 
كشورها سپرده گذاري كنند، مي توانند اقامت آن كشور را 
بگيرند. زماني كه سرمايه گذاران خارجي فرصت اقامت 
در كش��ورهاي اروپايي را با همين مبلغ كه دولت ايران 
تصويب كرده داشته باشند، چه دليلي دارد كه آنها ايران را 
براي سرمايه گذاري انتخاب كنند؟ او همچنين در پاسخ 
به اين پرسش كه اعطاي مجوز اقامت پنج ساله به اتباع 
خارجي سرمايه گذار مي تواند محرك خوبي براي تشويق 
سرمايه گذاران كشورهاي همسايه در ايران باشد، اظهار 
مي كند: صرف نظر از كشورهاي اروپايي، در كشورهاي 
همسايه مانند »افغانستان، عراق، تركيه و حتي لبنان« 

هم سرمايه گذاران با مبلغي حدود ۳۰۰ هزار دلار مي توانند 
اقامت بگيرند و با توجه به اينكه ايران به لحاظ ريس��ك 
س��رمايه گذاري جايگاه اقتصادي قابل توجهي در ميان 
كشورهاي همسايه ندارد، بنابراين اين طرح بعيد است 

كه سرمايه گذاران كشورهاي همسايه را هم جذب كند.
از س��وي ديگر، رييس انجمن س��رمايه گذاري خارجي 
اتاق بازرگاني ايران اما نظر ديگري دارد. حسين سليمي 
مي گويد: ب��ا توجه به اعمال تحريم هاي يكجانبه امريكا 
شركت ها سرمايه گذاري در ساير كشورها را به ايران ترجيح 
داده اند. البته او اين موضوع را نيز مورد اشاره قرار مي دهد، 
كه وضعيت سرمايه گذاري خارجي در ايران خوب نيست 
و هرچند درخواست مجوز سرمايه گذاري در ۴ ماهه ابتداي 
سال جاري نسبت به مدت مشابه سال قبل افزايش يافته، 

اما ميزان ورود سرمايه خارجي كاهش يافته است.
رييس انجمن س��رمايه گذاري خارجي ات��اق بازرگاني 
اي��ران در گفت وگو ب��ا   فارس، همچنين ب��ا بيان اينكه 
سرمايه گذاران خارجي در ايران با مشكل نقل و انتقال پول 
مواجه هستند، اظهار مي كند: خارجي ها به دلايل مختلف 
از جمله انرژي ارزان، نيروي كار جوان، فراواني مواد كاني، 
مواد غيرفلزي و مواد اوليه علاقه مند به س��رمايه گذاري 
با ايران هستند. بنابه گفته سليمي، مسائل تحريمي تا 
حدودي س��رمايه گذاري خارجي از س��مت كشورهاي 
اروپايي در ايران را به كش��ورهاي آسيايي مثل »چين، 
ژاپن و حتي آفريقايي« سوق داده است. او همچنين در 
پاس��خ به اين پرس��ش كه مصوبه هيات دولت مبني بر 
اجازه اقامت ۵ ساله به س��رمايه گذاراني كه تا ۲۵۰ هزار 
دلار در ايران س��رمايه گذاري كنن��د، تاثيري در جذب 
سرمايه گذاري خارجي دارد يا خير؟ عنوان مي كند: پيش 
از اين هم سرمايه گذاران با ۳۰۰ هزار دلار سرمايه گذاري 
مي توانستند، اقامات ۳ ساله كسب كنند كه البته براي 
تشويق سرمايه گذاري تا حدودي مبلغ سرمايه كم و زمان 
اقامت هم افزايش يافته است. سليمي همچنين با اشاره به 
اينكه برخي از كشورهاي همسايه مثل تركيه با ۲۵۰ هزار 
دلار سرمايه گذاري گذرنامه تركيه را به سرمايه گذاران 
مي دهند، اظهار مي كند: به نظرم مصوبه جديد هيات دولت 
براي سرمايه گذاران خارجي در مقايسه با ساير كشورها 
جذابيت خاصي ندارد و با اين اعداد و ارقام در سرمايه گذاري 
به ۵۰ ميليارد دلار سرمايه گذاري كه در سال پيش بيني 

كرده بوديم نمي رسيم. 

   پيش شرط هاي جذب سرمايه
در اين ميان، ع��لاء ميرمحمدصادق��ي نايب رييس اتاق 
بازرگاني، صنايع، معادن و كشاورزي تهران هم با تاكيد بر اين 
نكته كه در چند سال گذشته سرمايه گذاري خارجي مورد 
غفلت واقع شده، بيان مي كند: در دهه هاي گذشته متاسفانه 
كمتر به مساله جذب سرمايه گذار خارجي پرداخته ايم و در 
واقع خود را از س��رمايه  خارجي محروم كرده ايم. به گفته 
او، به هر حال، بستري كه در حال حاضر ايران براي جذب 
س��رمايه گذاران خارجي دارد، به هيچ وجه قابل مقايسه با 
ديگر كشورها نيست؛ منتها كمتر روي اين منابع كار و تبليغ 

مثبت مي كنيم.
نايب رييس اتاق تهران درباره مصوبه اخير هيات وزيران براي 
جذب سرمايه خارجي به پايگاه خبري اتاق ايران مي گويد: 
نظارت يكي از مهم ترين پيش شرط هاي موفقيت اجراي 
اين طرح است؛ براي نمونه اگر اتباع خارجي اعلام كردند، 
كه قصد سرمايه گذاري ۲۵۰ هزار دلاري دارند، بررسي شود 

تا حتما كار و انتقال پول به درستي صورت گيرد. 
او تاكيد مي كند كه علاوه بر اين صلاحيت سرمايه گذاران 
قبل از انجام هر پروژه اي بايد احراز گردد؛ چراكه در برخي از 
كشورهاي همسايه برخي از افرادي كه زمينه تخلف دارند، 
مي توانند با جمع آوري اين مبلغ به عنوان سرمايه گذار وارد 
كشور شوند؛ بنابراين بايد مراقب باشيم كه به اشتباه به جاي 
جذب سرمايه گذار، اين افراد را جذب نكنيم. در اين طرح، 

هدف جذب سرمايه و رونق اقتصاد است، نه چيز ديگر.
ميرمحمدصادقي اتخاذ تدابيري جهت جلوگيري از فساد و 
ناامني را يكي از مهم ترين مولفه هاي موفقيت طرح مذكور 
برمي ش��مرد و مي افزايد: به ياد دارم كه چند س��ال پيش 
يكي از بازرگانان خارجي در گفت وگويي كه داشتيم تاكيد 
داشت كه ايران يكي از سخت ترين كشورها براي گرفتن 
ويزا و اقامت به قصد سرمايه گذاري است؛ اينكه امروز دولت 
تصميم گرفته قدري از اين سختي ها كم كند، به نوبه خود 
ارزشمند اس��ت؛ بااين حال دولت بايد همه جوانب اجراي 
اين طرح را در نظر بگيرد تا موجب فساد و ناامني در فضاي 

اقتصادي كشور نشود.
نايب رييس اتاق تهران در پاسخ به اين سوال كه در شرايط 
امروز كشور كه از آن به عنوان شرايط جنگ اقتصادي نام 
برده مي شود، اولويت بايد جذب سرمايه  خارجي به كشور 
باشد يا ممانعت از خروج سرمايه پاسخ داد: معتقدم هر دو؛ 
بايد زمينه اي فراهم كنيم تا فعالان اقتصادي و عموم جامعه 

به فضاي اقتصادي اميدوار و البته مطمئن باشند تا نخواهند 
سرمايه هاي خود را در كشور ديگري به  كار گيرند. از طرف 
ديگر سرمايه هاي سرگردان در همه جاي دنيا وجود دارد كه 
اگر بتوانيم با برنامه ريزي آنها را جذب كشور كنيم، مي توانيم 
اميدوار باشيم كه در جذب سرمايه گذاري خارجي موفق 

عمل كرده ايم.

   شكل گيري پنجره واحد سرمايه گذاري
در همين حال، معاون وزير كش��ور هم در نشست شوراي 
گفت وگوي دولت و بخش خصوصي استان كرمان، با انتقاد 
از اينكه سرمايه گذاري داخلي در كش��ور متولي ندارد، از 
پيگيري ايجاد پنجره واحد سرمايه گذاري خبر مي دهد و در 
اين باره مي گويد: اين كار از دو سال پيش در دستور كار است، 
و فعلا به دنبال اصلاح  آيين نامه مربوطه و تحقق آن هستيم.

اين در حالي است كه براي نخستين بار در ايران، سال گذشته 
وزارت كشور با چهار تشكل شامل »اتاق ايران، اتاق اصناف، 
اتاق تعاون و خانه صنعت و معدن« تفاهمنامه هايي براي 
حمايت از فعالان بخش خصوصي به امضا رساند تا از اين 
طريق مشكلات فعالان اقتصادي حل وفصل شود. اما به گفته 
بابك دين پرست، وجود قوانين متعدد و متناقض مشكلاتي 
را براي كشور ايجاد كرده و آيين نامه هاي ورودي به دولت 

و ابلاغ آنها به قدري زياد است كه خسته كننده شده است.
او به تصويبنامه توسعه و تسهيل سرمايه گذاري توسعه اي در 
مناطق غرب و شرق كشور نيز اشاره اي داشت و عنوان كرد 
كه اين مصوبه به منظور ايجاد و اعطاي مشوق ها، معافيت ها 
و تسهيلات فوق العاده براي ترغيب و تسهيل سرمايه گذاري 
بخش خصوصي )اعم از داخلي و خارجي( و بخش تعاوني 
در مناطق شرق و غرب كشور و ارتقاي شاخص هاي توسعه 
و رفع محروميت در مناطق مشمول در استان هاي هدف، 
پس از تصويب در شوراي توسعه تا پايان برنامه ششم توسعه 
كش��ور، براي اجرا به وزارتخانه ها و دستگاه هاي ذي ربط 

ابلاغ شده است.
بنابه اظهارات او، قلمرو جغرافيايي اين تصويبنامه، استان هاي 
منطقه غرب كشور شامل اس��تان هاي آذربايجان غربي، 
كردستان، كرمانشاه و ايلام و استان هاي منطقه شرق كشور 
شامل استان هاي خراسان رضوي، خراسان جنوبي، كرمان، 
سيستان و بلوچستان، هرمزگان و خراسان شمالي است؛ 
و سرمايه گذاري هاي توس��عه اي در اين مناطق، مشمول 

اقدامات تشويقي مي شوند.
براساس چنين مصوبه اي، تمامي سرمايه گذاري هاي انجام 
شده توس��ط بخش خصوصي )اعم از داخلي و خارجي( و 
بخش تعاوني و همچنين كس��ب وكارهاي خرد و خانگي 
مددجويان تحت حمايت نهاده��اي حمايتي در مناطق 
موضوع اين تصويبنامه در غرب و ش��رق كش��ور، توسط 
دولت و از طري��ق نظام بيمه كش��ور در برابر حوادث ضد 
امنيتي ب��ه  صورت صد درصد تضمين مي ش��ود. از ديگر 
اقدامات تشويقي، نرخ سود تسهيلات ريالي و ارزي اعطايي 
و همچنين تس��هيلات س��رمايه در گردش براي ايجاد و 
توسعه واحدهاي صنعتي، معدني، كشاورزي، فرهنگي، 
خدماتي و گردش��گري مناطق موضوع اين تصويبنامه تا 
پايان برنامه ششم توسعه، به ميزان ۵۰ درصد نرخ مصوب 
شوراي پول و اعتبار تعيين ش��ده و مابه التفاوت آن تا نرخ 
مصوب هرسال در بودجه سنواتي درج مي شود. همچنين  
طبق اين مصوبه، بانك مركزي ايران موظف است به منظور 
تقويت توان بانك ها در پرداخت تسهيلات، سالانه منابعي را 
متناسب با نياز بانك هاي استان هاي موضوع اين تصويبنامه 
در اختيار آنها قرار دهد و بانك ها مديريت منابع و مصارف 
خود را به گونه اي انجام دهند كه كمبود منابع در استان هاي 
مش��مول اين تصويبنامه از طريق منابع مازاد بانك ها در 
ساير استان ها قابل تامين باشد. او همچنين از مطرح شدن 
پيشنهاد تشكيل ستاد تدابير ويژه اقتصادي خبر داد وگفت: 
رييس جمهور در مرحله اول با اين پيشنهاد موافقت كرده و 
وزارت كشور پيگيري هاي لازم را تا قطعي شدن اين موضوع 

انجام مي دهد.

يكعضوكميسيونصنايعومعادنمجلسعنوانكرد

پيش نيازهاي واگذاري سهام دولت در شركت هاي خودروسازي
 يك عضو كميسيون صنايع و معادن مجلس گفت: تنها 
راه نجات صنعت خودرويي كش��ور خصوصي سازي و نه 
خصولتي سازي اين صنعت است. توليدات خودروسازان 
نشان مي دهد تا زماني كه صنعت خودروسازي كشور دولتي 
است، نمي توانيم هيچ حرفي در كيفيت، خدمات پس از 

فروش، ايمني و مشتري مداري داشته باشيم.
سيده حميده زرآبادي در گفت وگو با ايسنا، با اشاره به عزم 
وزارت صنعت، معدن و تجارت براي واگذاري سهام دولت در 
ايران خودرو و سايپا، گفت: در مجلس »انحصار و تسلط مافيا 
بر صنعت خودروسازي كشور« علت و ريشه اكثر چالش ها و 

مشكلات صنعت خودروي كشور است. 
او تصريح كرد: همزمان با قصد دولت براي فروش سهامش 
در ايران خودرو و سايپا اين نگراني به وجود آمده كه رسانه اي 
كردن اين مساله صرفا اقدامي ظاهري و صوري باشد؛ چراكه 
با وجود سهامدار بودن ش��ركت هاي دولتي زيرمجموعه 
»ايران خودرو و سايپا« در عمل تغييري در مالكيت سهام 

اين دو خودروساز اتفاق نمي افتد به بيان روشن تر اين ترديد 
و نگراني وجود دارد كه فرآيند واگذاري تتمه سهام دولت 
در ايران خودرو و س��ايپا به نحوي انجام شود كه اين سهام 
در نهايت از سيطره دولت خارج و در چنبره شبه دولتي ها يا 
همان خصولتي ها قرار بگيرد.  او در عين حال راه پيش گيري 
از اين اتفاق را انتش��ار نام س��هامداران حقيقي و حقوقي 
ايران خودرو و سايپا و افشاي نام متقاضيان خريد تتمه سهام 
دولت در اين دو خودروساز دانست. زرآبادي افزود: تاريخچه 
واگذاري شركت هاي دولتي مشمول اصل ۴۴ قانون اساسي، 
تجربه خوبي را نشان نمي دهد نمونه آن در استان قزوين 
شرك تهاي نازنخ و فرنخ، كنتورسازي و تولي پرس هستند. 
اين شركت ها از جمله شركت هاي كم نظير و سودده دولتي 
بودند كه پس از واگذاري جز نامي از آنان باقي نمانده است. 
چرا؟ چون واگذاري آنها غيرشفاف بود و صلاحيت خريداران 
كمترين اهميتي براي واگذاركنندگان نداشت. حالا هم اين 
بيم و نگراني وجود دارد كه اين اتفاق يك بار ديگر براي سهام 

دولت در شركت هاي اعلام شده از جمله خودروسازان اتفاق 
بيافتد. نماينده مردم قزوين در مجلس ادامه داد: اين اتفاق به 
معناي بدتر شدن شرايط صنعت و بازار خودروي كشور است 
كه اميدوارم با هوشياري و دلسوزي وزير و مديران وزارت 

صنعت، معدن و تجارت شاهد آن نباشيم.
او كنار گذاشتن تصدي گري دولتي در صنعت خودروسازي 
را هدفي بلند توصيف كرد و افزود: خروج دولت از تصدي گري 
و بازارگرداني و ورود آن به رگولاتوري، تنظيم گري و نظارت 
هدفي بلند و تقريبا دور از دسترس است و بعيد مي دانم تا 
پايان سال ۱۳۹۹ هم اتفاق بيفتد چرا كه تجربه تلخ گذشته 
ثابت كرده واگذاري ها شفاف انجام نمي شود و خريداران 
نيز اهليت و صلاحيت آن را نداشته اند، همان طور كه بيان 
كردم نمونه آن ده ها شركت دولتي است كه پس از واگذاري 
ب��ه كلي از بين رفت ي��ا جز يك نام هيچ اث��ري از آن باقي 
نماند.  اين عضو كميسيون صنايع و معادن مجلس مدعي 
شد: صنعت خودروسازي كش��ور گرفتار پديده اي به نام 

»بحران در بحران« است كه دولت، خريداران، قطعه سازان 
و خودروسازان هر يك به دلايل خاص خودشان از شرايط 
حاكم ب��ر صنعت و بازار خ��ودرو رضايت ندارن��د به بيان 
روشن تر وضعيت رانت و فساد در شركت هاي زيرمجموعه 
خودروسازان و بخش��ي از س��هامداران اين شركت ها به 
مرحله اي رسيده كه ديگر قابل درمان نيست بنابراين موضوع 
انحرافي واگذاري سهام دولت پيش كشيده مي شود تا افكار 
عمومي تصور كنند در صورت واگذاري بقيه سهام دولت در 
ايران خودرو و سايپا مشكلات اين صنعت حل مي شود در 
حالي كه اين اقدام بدون شفافيت و اثبات صلاحيت دار بودن 
خريداران تتمه سهام دولت نتيجه  و حاصلي جز بدتر شدن 

شرايط حاكم بر صنعت خودروسازي كشور ندارد.
زرآبادي اظه��ار كرد: وقتي به جاي حل رانت و فس��اد در 
صنعت خودرو يك باره صحبت از واگذاري سهام مي شود 
يعني وزارت صنعت، معدن و تجارت مي خواهد صندوقچه 
س��ر به مهر خودروسازان را بس��ته نگه دارد و كاري به كار 

چالش ها و مفاسد و رانت هاي داخل آن ندارد و مي خواهد اين 
گوشت قرباني را يكجا واگذار كند. تكليف ورشكسته بودن 
ايران خودرو و سايپا چه مي شود، شفافيت واگذاري كجاست، 
خريداران چه كساني هستند و صلاحيت هاي خريداران چه 
مي شود، اهميتي داده نمي شود و كسي به آن كار چنداني 
ندارد چون قرار است تتمه سهام دولت نيز به همان شيوه 
گذشته در اختيار افراد و جريان هاي شبه دولتي قرار بگيرد. 
نماينده مردم قزوين در مجلس، خواس��تار دخالت جدي 
دس��تگاه هاي قضايي و نظارتي در فرآيند واگذاري سهام 
دولت در شركت هاي خودروس��از و بقيه  شركت هاي در 
آستانه واگذاري شد و افزود: روند واگذاري هاي انجام شده در 
گذشته به نحوي انجام شده كه دستگاه قضايي مانده كه با اين 
وضعيت چه كند، چراكه تا قبل از واگذاري ها، دستگاه هاي 
ناظر به دليل دولتي بودن اجازه نظارت و بازخواست داشتند، 
اما پس از واگذاري به دليل خارج ش��دن از تملك دولت از 

سيطره دستگاه هاي ناظر هم خارج شدند.

معاونبازرگانيداخليوزيرصمتمطرحكرد
تنظيمبازارچالشاساسيتوليد

معاون بازرگاني داخلي وزير صنعت، معدن و تجارت گفت: توليد يعني امنيت، 
اشتغال، اعتبار بخشيدن به پول ملي و تنظيم بازار كه اگر بخش توليد كشور 
به درستي اداره شود و چرخ آنها گردش داشته باشد؛ بسياري از مشكلات 
حوزه اقتصادي كشور حل مي شود. به گزارش مهر، عباس قبادي در مراسم 
گراميداش��ت روز ملي صنعت و معدن كه با هدف تجليل از صنعتگران و 
واحدهاي نمونه استان كردستان برگزار شد، اظهار كرد: يكي از چالش هاي 
اساسي كه امروز كشور با آن مواجه است، همين بحث تنظيم بازار است و 
اگر توليد به خوبي صورت گيرد در هيچ يك از محصولات و كالاهاي اساسي 

كشور دچار كمبود نشده و تنظيم بازار نيز به خودي خود صورت مي گيرد. او 
با بيان اينكه كردستان استاني است با ظرفيت و پتانسيل هاي فراوان و ديدن 
جوانان بيكار در اين استان با وجود تمام اين توانمندي ها جاي تعجب دارد، 
افزود: در سال رونق توليد با وجود تمام سختي ها و تحريم هايي كه عليه كشور 
وضع شد، كشور با مشكل جدي مواجه نشده است.او عنوان كرد: دشمنان ما 
به طور مستقيم توليد، اشتغال و صنعت كشور را هدف گرفته اند و مي دانند 
كه با فشارهاي اقتصادي مي توانند به اهداف خود برسند اما توليدكنندگان و 
صنعتگران كشور با تلاش هاي خود نگذاشتند اين هدف آنها به نتيجه برسد.

معاونوزيرصنعت،معدنوتجارت:
نيازصنايعبهنقدينگي۲.۵برابرشد

معاون وزير صنعت، معدن و تجارت گفت: نياز صنعت و توليد كشور 
ب��ه نقدينگي، به دليل فش��ارهاي خارجي و نوس��ان قيمت ارز، در 
ماه هاي گذشته ۲.۵ برابر شده است. توسعه واحدهاي صنعتي توجه 
به نقدينگي و نوسازي ماشين آلات خط توليد يكي از محوري ترين 
رويكردهاي بخش صنعت كشور است و ۵ هزار و 6۰۰ ميليارد ريال 
از منابع تبصره ۱۸ براي كمك به بخش صنعت در نظر گرفته شده 
است. به گزارش ايرنا، محسن صالحي نيا در آيين گراميداشت روز 
صنعت و معدن در اتاق بازرگاني سمنان عنوان كرد: سياست محوري 

بخش صنعت در كش��ور توس��عه واحدهاي توليدي در بخش هاي 
مختلف اس��ت و نيازمندي هاي بنگاه اقتصادي در نمايش��گاه هاي 
مختلف امسال بررسي مي شود. او با بيان اينكه تعامل توليدكنندگان 
و مسوولان در اين شرايط اقتصادي مي تواند تاثير فشارهاي خارجي 
را كمتر كند، افزود: شعار رونق توليد با توجه به كيفيت كالا حاصل 
مي شود و تهديدها و فشارهاي خارجي واردات در ماه هاي گذشته 
كاهش چش��مگيري داشته اس��ت. اقبال بازار داخلي و خارجي در 

استفاده از كالاي باكيفيت ايراني افزايش يافت. 
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تداوم جنجال افشاي ايميل هاي ديپلمات سابق بريتانيا در امريكا

3 بسته تحريمي امريكا عليه تركيه تا آخر هفته اعلام خواهد شد

خروج ترامپ از برجام به دليل خصومت با اوباما بود

خداحافظي پرهزينه آنكارا با غرب

گروه جهان| سمانه قرباني| 
»دونالد ترامپ در خروج از توافق هس��ته اي با ايران بر 
اس��اس »خصومت ديپلماتيك« عمل كرد و به دلايل 
شخصي و خصومتي كه با باراك اوباما رييس جمهوري 
سابق امريكا، داش��ت از توافق هس��ته اي ايران خارج 
 ش��د.« اين بخش ديگ��ري از ايميل هاي افشا ش��ده 
تيم داروك سفير سابق بريتانيا در ايالات متحده است. 
شبكه سي ان ان به نقل از ديلي ميل نوشته، كيم داروك 
در ايميل هاي خود خطاب ب��ه وزارت خارجه بريتانيا 
نوش��ته كه به اعتقاد او دونالد ترامپ تنها براي دلايل 
شخصي و خصومتي كه با اوباما داشته از توافق هسته اي 
ايران دس��ت كشيده است. در يادداش��ت تيم داروك 
براي وزير خارجه وقت بريتانيا )بوريس جانسون( آمده: 
»نيت دولت امريكا اين است كه دست به يك خرابكاري 
ديپلماتيك بزند، ظاهرا به دلايل عقيدتي و شخصيتي 

- چون اين توافق متعلق به باراك اوباما بوده است.«
تيم داروك ديپلمات ارشد بريتانيايي در يادداشت هاي 
خود همچنين به اختلافات شديد ميان نزديكان دونالد 
ترامپ بر سر رويكرد دولت ايالات متحده پس از خروج 
از توافق هسته اي اش��اره كرده و نوشته كه كاخ سفيد 
نتوانسته هيچ طرح مشخصي را در اين باره ارايه كند. 
سفير سابق بريتانيا در امريكا، همچنين مناقشه داخلي 
در كاخ سفيد را به مثابه »جنگ چاقوكشان« توصيف 

كرده است.
در اين ايميل ها دونالد ترامپ فردي »بي منطق، متزلزل 
و ناكارمد« توصيف شده است كه سياست هايش در قبال 
ايران »نامنسجم و سردرگم« است. در واكنش به افشاي 
اين ايميل ها، دونالد ترامپ سفير بريتانيا را فردي بسيار 
نادان خطاب كرد و گفت كه ديگر با اين سفير كار نخواهد 
كرد. پس از آن بود كه وزارت خارجه بريتانيا از استعفاي 
داروك خبر داد. گفته شده، سفير سابق بريتانيا پس از 
اينكه متوجه ش��د بوريس جانسون كانديداي پيشرو 
فعلي نخست وزيري براي جانشيني ترزا مي، در مناظره 
سه شنبه شب براي رهبري بريتانيا حاضر نشده تا از او 

حمايت كند، تصميم گرفته از سمت خود استعفا كند.«
سخنگوي وزارت خارجه بريتانيا در واكنش به پيامدهاي 
افشاي اس��ناد محرمانه اين وزارتخانه تاكيد كرده كه 
عاملان اين افش��اگري بايد با پيامدهاي اقدامات خود 
مواجه ش��وند. او در ادامه گفت��ه: »اختلاف نظر ايالات 
متحده و بريتانيا بر سر برنامه هس��ته اي ايران مساله 
تازه اي نيست، اما افشاي چنين اسنادي نشان مي دهد 
كه ما از حرف زدن درباره اختلاف نظرهايمان و همكاري 

با يكديگر هيچ ابايي نداريم.« 

   جنجال داخلي افشاي ايميل ها
آخرين مورد از مفاد لو رفته از ايميل هاي كيم داروك در 
حالي منتشر شده كه بالاترين مقام پليس ضدتروريست 
بريتانيا درباره افشاي اطلاعات دولتي به رسانه ها هشدار 
داده بود. جرمي هانت و بوريس جانسون نامزدهاي مطرح 
براي پست نخست وزيري بريتانيا، همصدا با بسياري از 
اصحاب رسانه از اين هشدار اسكاتلنديارد انتقاد كردند. 
روزنامه ميل ان ساندي نيز اعلام كرد كه انتشار اطلاعات 
بيش��تر از يادداشت هاي لو رفته س��فير پيشين را حق 

خود مي داند.  منتقدان اين هش��دار پليس مي گويند 
اين اظهارات رويه خطرناكي است كه مي تواند آزادي 
رسانه ها را محدود كند. بوريس جانسون گفته قابل قبول 
نيست كه رسانه ها براي انتشار چنين موضوعاتي تحت 
پيگرد قرار بگيرند. جرمي هانت وزير خارجه بريتانيا، كه 
از او نيز به عنوان يكي از نامزدهاي پست نخست وزيري 
ياد مي كنند گفته:  »از حق رسانه ها براي انتشار چنين 
اطلاعات درز  كرده اي در صورتي كه آنها را در خدمت 
منافع عمومي بدانند دفاع مي كنم. كار روزنامه نگاران 

همين اس��ت.« هش��دار پلي��س بريتاني��ا در پي درز 
ايميل هاي كيم داروك، سفير بريتانيا در واشنگتن به 
رسانه ها در هفته گذشته صورت گرفت. نيل باسو معاون 
كميسر اس��كاتلنديارد در حوزه ضد تروريسم، گفته 
بود كه پليس درباره اينكه چه كس��ي مسوول درز اين 
ايميل هاست تحقيق خواهد كرد و همچنين به رسانه ها 
هش��دار داده بود كه اگر اسناد بيشتري را در اين مورد 
منتشر كنند ممكن است كه به نقض قانون متهم شوند.

انجمن س��ردبيران مطبوع��ات اظه��ارات اين مقام 
اس��كاتلنديارد را رويكرد مشت آهنين توصيف كرده  
است كه تنها از رژيم هاي توتاليتر انتظار مي رود. جورج 
آزبورن سردبير روزنامه »ايوينينگ استاندارد« لندن و 
وزير سابق دارايي بريتانيا، نيز اين سخنان نيل باسو را 
بسيار احمقانه و اظهارات ناخوشايند يك افسر جوان 
خوانده كه به نظر نمي رس��د چيز زيادي درباره آزادي 

رسانه ها بداند.
نيل باس��و در واكنش به اين انتقادات گفته پليس به 
حقوق مطبوعات احترام مي گذارد اما بار ديگر تاكيد 
كرد ك��ه اين پيام هاي درز كرده نبايد دوباره منتش��ر 
شود. او گفته است تحقيقات با اين هدف در حال انجام 
شدن است كه چه كسي مسوول درز اين ايميل هاست 
و افزوده است كه انتشار اين ايميل ها مي تواند مشمول 
قانون نقض اس��رار دولتي باش��د كه مج��ازات در پي 

خواهد داشت. 
در اين اثنا روزنامه انگليس��ي ساندي تايمز از قول يك 
منبع آگاه در دولت بريتانيا نوش��ته كه عامل افش��اي 
يادداش��ت هاي لو رفته كيم داروك شناس��ايي شده 
است. به نوشته اين روزنامه فردي »با حمايت يك دولت 
خارجي« ايميل هاي سفير پيشين بريتانيا در امريكا 
را هك كرده و به يادداش��ت هاي ديپلماتيك او دست 
يافته است. س��اندي تايمز نه نام اين فرد و نه نام منبع 
دولتي مورد اس��تناد خود را فاش نكرده است. پيش از 
اين بالاترين مقام پليس ضد تروريست بريتانيا در مورد 

پيگرد عوامل انتشار اين ايميل ها هشدار داده بود.

گروه جهان|
ايالات متحده قصد دارد در روزهاي آينده تحريم هايي 
را در ارتباط با خريد س��امانه موشكي اس۴۰۰ روسي 
توسط تركيه عليه اين كشور وضع كند. اولين قطعات 
موشك اس۴۰۰ جمعه به پايگاه نظامي در آنكارا رسيد 
و ايالات متحده تصميم تركيه ب��راي خريد اس۴۰۰ 

روسي را شديدا مشكل ساز خواند. 
به گزارش بلومب��رگ، تيم اقتص��ادي دونالد ترامپ 
رييس جمهوري امريكا، بسته تحريمي عليه تركيه را 
تهيه كرده اس��ت و تا اواخر هفته جاري بطور رسمي 
اعلام خواهد شد. گفته شده، امريكا سه بسته تحريمي 
عليه تركيه در نظر گرفته كه اثرات و سطوح مختلفي 
از چالش را ب��راي دولت آنكارا در پي دارد. اين برنامه 
نياز ب��ه تأييد دول��ت ترامپ دارد.  ي��ك مقام مطلع 
گفته، دولت امريكا قصد دارد پس از مراس��م سالگرد 
كودت��اي نافرج��ام ۱۵ ج��ولاي ۲۰۱۶ عليه دولت 
تركيه، اين تحريم ها را اعلام كند. تحريم ها ش��امل 
ممنوعيت قراردادهاي خريد و فروش مس��تغلات، 
اعمال محدوديت سرمايه گذاري در اوراق مالي امريكا 
و محدوديت دسترسي شركت هاي تركيه اي به بخش 
پولي امريكا هس��تند. اين احتمال نيز وجود دارد كه 
دولت امريكا از موسسات مالي بين المللي مثل صندوق 
بين المللي پول بخواهد ارايه وام به موسسات تركيه 
را نپذيرند، مضاف بر اينكه بانك هاي امريكايي از ارايه 
وام به ارزش بيش از ۱۰ ميليون دلار به ش��ركت ها و 
بانك هاي تركيه منع مي شوند. همچنين اين احتمال 

وجود دارد كه تعداد زيادي از شركت هاي تركيه فعال 
در بخش صنايع نظامي هدف گرفته شوند و اين يعني 
اين ش��ركت ها قادر به خريد قطعات امريكايي براي 
تجهيزاتي كه تركيه در داخل توليد مي كند، نخواهند 
بود. احتمال تحريم هاي سنگين امريكا عليه تركيه 
در شرايطي مطرح شده كه موسسه رتبه بندي فيچ 
نيز بار ديگر رتبه اعتباري تركيه را كاهش داده است. 
 “BB“ گفته ش��ده، فيچ رتبه اعتباري تركي��ه را به
منفي و چشم انداز اقتصادي اين كشور را نيز به منفي 

تغيير داده است.

   پايان وابستگي 
نشريه آلماني »دي ولت« اصرار دولت تركيه براي خريد 
سامانه هاي موشكي روس��يه را با وجود مخالفت هاي 
شديد ايالات متحده و ناتو به منزله خداحافظي رجب 
طيب اردوغان رييس جمهوري تركيه، با غرب ارزيابي 
كرده اس��ت. دي ولت نوش��ته: »نخس��تين محموله 
تجهيزات مربوط به س��امانه دفاع موش��كي اس۴۰۰ 
روسيه جمعه وارد آنكارا شد. تركيه با وجود انتقادهاي 
شديد ناتو و تهديدهاي امريكا اين سامانه دفاع موشكي 
متحرك را به ارزش ۲.۵ ميليارد دلار از روس ها خريد. 
اين در حالي اس��ت كه تركيه به عنوان يكي از اعضاي 
پيمان آتلانتيك ش��مالي )نات��و( و هم پيمان امريكا 
در منطقه، منافع راهبردي مش��ترك ب��ا اين پيمان 
نظامي غربي دارد. به نظر مي رس��د ك��ه دليل اصلي 
اردوغان براي خريد موش��ك هاي روسي، تلاش براي 

پايان دادن وابستگي تركيه به غرب بوده است. بر اين 
اساس رييس جمهوري تركيه با اين كار در واقع ضمن 
خداحافظي با غرب دوره جديدي را در مناسبات خود 

با روسيه آغاز كرده است. “
نشريه فارن پالس��ي نيز با مقايس��ه طرح »كمربند و 
جاده« چين با فروش جنگنده ه��اي اف3۵  امريكا به 
كشورهاي ديگر از جمله تركيه نوشته: »چين به دليل 
استفاده از اعمال بدهي هاي اجباري در پروژه كمربند 
و جاده به كشورهاي عضو مورد انتقاد است و نمونه آن 
هم اجاره ۹۹ ساله بندري در سريلانكا پس از آن است 
كه اين كش��ور نتوانست بازپرداخت وامي را كه گرفته 
بود، بپردازد. وزارت دفاع چين اخيراً تأييد كرد كه اين 
ابتكار عمل مولفه هاي نظامي هم دارد. اما برنامه فروش 
اف3۵هاي امريكا فراتر از اينهاست. اين برنامه امنيت 
يك كشور را براي چندين دهه به ايالات متحده متكي 
مي كند و واشنگتن از اين مساله به عنوان اهرم فشار بهره 
مي برد. در سال ۲۰۰۵، اين كشور دسترسي اسراييل 
به اين برنامه را به تلافي فروش قطعات پهپادي به چين 
به حالت تعليق درآورد و اسراييل بلافاصله اين فروش 
را متوقف كرد. اگرچه پنتاگون تخمين مي زند يافتن 
جايگزيني به ج��اي تركيه تنها تاخيري چند ماهه به 
وجود مي آورد اما جبران چنين خس��ارتي براي طرف 
تركي به اين آساني نخواهد بود. تركيه بيش از اينها به 
شبكه اف3۵ وابسته است چون صنعت هوانوردي تركيه 
تعدادي از قطعات اين جنگنده ها را توليد مي كند. اگر 
امريكا پاي تركيه را از اي��ن برنامه ببرد، تركيه با ضرر 

بزرگي روبرو مي ش��ود. در حالي ك��ه پنتاگون برآورد 
مي كند يافتن جايگزيني براي تركيه بيش از چند ماه 
به طول نمي انجامد اما خطوط توليد تركيه قادر نيستند 
تا به اين راحتي خودشان را با اين مساله انطباق دهند 
و انتظار مي رود ۱۲ ميليارد دلار صنعت توليد قطعات 
در تركيه در معرض خطر بيفتد. اين آمار ممكن است 
يك ضرر مالي براي برنامه تريليون دلاري اف-3۵ باشد 
اما به اندازه ارزش هشت ساله تمام صادرات هوافضاي 
تركيه است. بنابراين اردوغان اگر بخواهد امريكا را دور 
بزند و بر خريد تسليحات روس��ي اصرار بورزد هزينه  
سنگيني را خواهد پرداخت. پيش از آنكه امريكا ارسال 
اف3۵ها به تركيه را در آوريل متوقف كند، بلژيك 3۴ 
فروند، س��نگاپور ۴۰ تا ۶۰ فروند و ژاپن ۱۰۵ فروند از 
آنها را س��فارش داده بود كه بيش از ۱۰۰ فروند تركيه 
اس��ت. اگرچه دولت حاكم جنبش پنج ستاره ايتاليا 
پلتفورمي براي لغو اين برنامه در پيش گرفت، اما از اين 

روند دست كشيد؛ وزير دفاع ايتاليا در دسامبر ۲۰۱۸ 
اينگونه به پارلمان گزارش داد: اين مساله واضح است 
كه م��ا نمي توانيم نيروي هوايي خود را از يك ظرفيت 
بزرگ هوايي كه ما را جلوتر از هر كش��ور ديگري قرار 
مي دهد، محروم كنيم. نسبت به شبكه جنگنده اف3۵، 
پيش بيني هاي خوش بينانه درباره پروژه كمربند و جاده 
وسعت بزرگ تر و كشورهاي بيشتري را پوشش مي دهد 
و از همه مهم تر، اين ابتكار عمل خودش را يك ژنراتور و 
مولد همزيستي صلح آميز و ثروت در يك مقياس جهاني 
مي دان��د. اما عضويت در برنام��ه جنگنده هاي اف3۵ 
مزيت هاي خودش را دارد كه همان پرستيژ، دسترسي 
به فناوري و قراردادهاي فرعي و روابط نزديك امنيتي 
با امريكا است. كشورهاي مقتدر تعادلي ميان استقلال 
و وابستگي بالقوه برقرار مي كنند. شايد كمربند و جاده 
در آينده پيروز ميدان باشد اما در حال حاضر، واقعيت 

به نفع نسخه امريكايي آن است.«

دريچه

كوتاه از منطقه

چين يك شهروند ديگر كانادا 
را بازداشت كرد

گروه جهان| دولت كانادا اعلام كرده چين يك تبعه 
ديگر كانادا را در ش��هر بندري يانتايي بازداشت كرده 
است. به گزارش آسوشيتدپرس، با وجود آنكه دولت 
كانادا بازداشت شهروند خود توسط چين را تأييد كرده، 
اما مركز امور جهاني اين كشور از ارايه جزييات بيشتر در 
مورد نام بازداشت شونده و دليل آن خودداري مي كند. 
اوايل اين هفته، ۱۶ مدرس و دانش آموز خارجي و سه 
چيني بر اساس اتهامات مربوط به مواد مخدر در شهر 
شوژو در حدود 3۷۰ مايل )۶۰۰ كيلومتري( جنوب 
غربي شهر ساحلي يانتايي دستگير شدند. مركز امور 
جهاني كانادا نمي گويد كه آيا بازداشت شهروند اين 
كش��ور مربوط به اين دستگيري ها بوده است يا خير. 
روابط ميان چين و كانادا دسامبر سال گذشته به دنبال 
بازداش��ت »منگ وانژو« مدير مالي شركت هوآوي با 
تنش همراه بوده اس��ت. بعد از بازداشت وانژو، چين 
دو تبعه كانادا را به اتهام جاسوسي مورد بازداشت قرار 
داد. دولت كانادا بازداشت اين افراد را در واكشن اقدام 
تلافي جويانه پكن براي بازداشت وانژو دانست. چين 
همچنين بعد از بازداشت وانژو، يك شهروند كانادايي 
را به اتهام قاچاق موادمخدر به اعدام محكوم كرد و بعد 
از آن واردات توليدات گوشتي از كانادا را به حال تعويق 
در آورد. دولت چين دو هفته پيش از اتاوا خواسته بود تا 
در تنش هاي اخير دو كشور روي امريكا و حمايت هاي 
آن حساب باز نكند. »گنگ شوانگ« سخنگوي وزارت 
خارجه چين گفته بود: »دولت كانادا نبايد ساده لوح 
باشد و تصور كند كه كشور هاي به اصطلاح متحد اتاوا 
مي توانند در مس��ائل و پرونده هايي كه ربطي به آنها 

ندارد، دخالت و اعمال نفوذ كنند.« 

تأكيد بر همكاري هاي نظامي 
اروپا در سالگرد انقلاب فرانسه
گروه جهان| مراس��م جشن ملي ۱۴جولاي سالگرد 
انقلاب فرانسه با حضور امانوئل ماكرون رييس جمهوري 
اين كشور، در پاريس برگزار شد. به گزارش خبرگزاري 
فرانسه، در مراسم امسال كه رهبران اروپايي نظير آنگلا 
مركل صدراعظم آلمان، حضور داشتند، بر همكاري هاي 
نظامي بين كشورهاي اروپايي تأكيد شد؛ موضوعي كه 
از ابتداي قدرت گرفتن دونالد ترامپ رييس جمهوري 
امريكا، و درخواس��ت او براي افزايش سهم كشورهاي 
اروپايي در تأمين مالي ناتو، جدي تر شده است. ماكرون 
در جريان سخنراني به اين مناسبت ضمن اعلام راه اندازي 
فرماندهي نظامي نيروي فضايي در عين حال گفت كه 
سرمايه گذاري نهايي براي اين پروژه هنوز تكميل نشده 
و ممكن اس��ت اين مركز تحت فرماندهي ارشد نيروي 
هوايي قرار بگيرد. در برنامه دفاعي ۲۰۲۵-۲۰۱۹ فرانسه 
يك بودجه 3.۶ ميليارد يورويي براي سرمايه گذاري در 
نوسازي ماهواره هاي اين كشور در نظر گرفته شده است. 
چهار ديپلمات ژوئن گفته بودند ناتو قصد دارد در سال 
جاري ميلادي فضا را به صحنه نبرد تبديل كند. چهاردهم 
جولاي جشن ملي فرانسوي ها و سالگرد فتح قلعه باستيل 
در سال ١٧٨٩ است كه در واقع آغاز انقلاب بزرگ فرانسه 
محسوب مي شود. سال گذشته، نخست وزير سنگاپور و 
همچنين وزير امورخارجه ژاپن مهمان اين مراسم بودند؛ 
دليل اين دعوت، اراده فرانسه براي تقويت حضور خود در 
جنوب شرق آسيا ذكر شده بود. دو سال پيش نيز، دونالد 
ترامپ، مهمان ويژه جشن ملي فرانسه بود و همزمان صد 
سالگي ورود امريكا به جنگ اول جهاني نيز گرامي داشته 
شد. در سال ۲۰۱۶ نيز واحد هاي ارتش استراليا و زلاند نو 

به عنوان ميهمانان افتخاري حضور داشتند.

اجساد ۸۲ مهاجر در سواحل 
تونس از آب گرفته شد

گروه جهان| اجس��اد تمامي ۸۲ مهاجري كه ده 
روز پيش در س��واحل تونس غرق شدند، به كمك 
ماموران گارد س��احلي از آب گرفته ش��ده اس��ت. 
به گزارش يورونيوز، سازمان هلال احمر تونس گفته 
قايق بادي حامل اين پناهجويان در زمان غرق شدن 
۸۶ سرنشين داشته اس��ت. چند ماهيگير تونسي 
توانستند ۴ تن از پناهجويان را نجات دهند، اما يكي از 
نجات يافتگان در بيمارستان جان باخت. نخستين بار 
هفته گذشته خبر غرق شدن اين قايق كه از ليبي به 
سوي سواحل اروپا در حركت بود و ناپديد شدن بيش 
از ۸۰ سرنش��ين آن، منتشر شد. حادثه غرق شدن 
كشتي مهاجران در سواحل تونس يكي از بدترين 
تراژدي هاي مهاجرت در سال هاي اخير نام گرفته 
است. بنا بر اطلاعات نيروهاي امنيتي، اين كشتي 
حامل حدود ۱۸۰ مهاجر بود كه اكثريت آنها تونسي 
و ۸۰ نفرشان از ديگر كشورهاي افريقايي بوده اند. 
از آنجاي��ي كه كنترل در ليبي اخيرا ش��دت يافته، 
قايق هاي پناهجويان بيشتر از تونس به سمت اروپا 
حركت مي كنند. اين در حالي است كه تونس درگير 
ركود اقتصادي و بيكاري اس��ت. پناهجويان تلاش 
مي كنند كه خود را از تونس به جزيره سيسلي ايتاليا 
برسانند. اما اكنون دولت ايتاليا تصميم گرفته شمار 
پذيرش پناهجويان را به شدت كاهش دهد. بر اساس 
گزارش سازمان بين المللي مهاجرت )آي اوام( از آغاز 
سال جاري ميلادي تا اواخر ماه مي  بيش از 3۲هزار 
مهاجر از طريق بحيره مديترانه به اروپا رسيده اند. 
در همين مدت زماني، حدود ۶۶۰ نفر ديگر در راه 

فرار جان خود را از دست داده اند.

ورود ديوان عالي به جنجال 
پارتي بازي »بولسونارو «

گروه جهان| تصميم رييس جمه��وري برزيل براي 
انتخاب فرزندش به عنوان س��فير جديد اين كشور در 
امريكا جنجال هايي را در برزيل به راه انداخته اس��ت. 
به گزارش رويترز، ژايير بولسونارو اخيرا گفته قرار است 
ادواردو بولسونارو 3۵ ساله را به عنوان نامزد سمت سفير 
جديد برزيل در امريكا معرفي كند، اين در حالي است كه 
بسياري بولسونارو را به دليل اين انتخاب به سوءاستفاده 
از ق��درت متهم كردند. اما رييس جمه��وري برزيل در 
جديدترين اظهارنظر خود گفته: »برخي مي گويند اين 
تصميم پارتي بازي است اما اين به ديوان عالي بستگي 
دارد تا تصميم نهايي را اعلام كند. من هرگز در چنين 
انتصاب هايي پارتي بازي نمي كنم.«  ادواردو بولسونارو 
گفته اين پيش��نهاد را مي پذيرد. ديوان عالي برزيل در 
سال ۲۰۰۸ موضوع پارتي بازي را در اين كشور ممنوع 
اعلام كرد اما يك كميته اين ديوان سال گذشته اعلام 
كرد اين حكم مشمول انتصاب هاي سياسي نمي شود. 
بولسونارو پيشتر در حمايت از اين تصميم خود گفته 
بود: »تصميم من در اين راستا براساس محاسبات بوده و 
پسرم صلاحيت حضور در اين سمت را دارد. او به دو زبان 
انگليسي و اسپانيولي سخن مي گويد و به سراسر جهان 
سفر كرده است. او با فرزندان دونالد ترامپ نيز دوست 
است. ديدگاه من اين است كه ادواردو براي اين سمت 
كفايت لازم را دارد. نگران انتقادهايي كه از من در مورد 
اين تصميم مي شود، نيستم.« در همين حال »راندولف 
رودريگز« رهبر مخالفان در سناي برزيل در توييتي ضمن 
انتقاد از اين تصميم بولسونارو نوشته: »رييس جمهوري 
برزيل مي خواهد اعضاي خانواده خود را به دايره قدرت 

متصل كند. اين اقدام غيرقابل قبولي است.« 

تشديد گمانه زني درباره 
كناره گيري احتمالي »مركل«

گروه جهان|منابع وابس��ته به حزب حاكم دموكرات 
مس��يحي آلمان گفته ان��د: ممكن اس��ت آنگلا مركل 
صدراعظم آلمان، مجبور ش��ود قدرت را زودتر از آنچه 
برنامه ريزي ش��ده از بابت نگراني هاي پيش آمده براي 
وضعيت سلامت جس��ماني اش، بعد از مشاهده لرزش 
پيدا كردنش در برابر انظار عمومي، واگذار كند. به گزارش 
ديلي ميل، اخيراً بعد از آنكه آنگلا مركل صدراعظم ۶۴ 
ساله آلمان براي س��ومين بار در برابر انظار عمومي و در 
يك مراسم رسمي شروع به لرزيدن كرد نگراني ها درباره 
وضعيت سلامت جسماني او شدت گرفته است. مركل 
كه رهبر حزب دموكرات مس��يحي آلمان اس��ت وعده 
داده كه در زمان برگزاري انتخابات ۲۰۲۱ از قدرت كنار 
برود اما با توجه به شائبه هاي كه درباره سلامت جسماني 
او بعد از لرزيدنش به هنگام ايس��تادن در مراس��م هاي 
رس��مي به وجود آمده، هم حزبي هايش درباره موضوع 
كنار رفتن از قدرت پيش از آن تاريخ صحبت مي كنند. 
اگرچه مركل تاكيد داشته حالش خوب است اما دفتر او 
هيچ توضيح قانع كننده اي براي لرزيدن هاي مكرر او ارايه 
نكرده است. سال گذشته مركل از سمت رهبري حزب 
دموكرات مسيحي به نفع گزينه جانشينش يعني »آنگرت 
كرامپ كارن باوئر« كنار رفت تا راه را براي رسيدن او به 
صدراعظمي آلمان در ۲۰۲۱ هموار كند. حاميان كرامپ 
كارن باوئر ظاهراً اكنون مشغول بحث درباره جانشيني زود 
هنگام او به جاي مركل هستند. استعفاي زود هنگام مركل 
مي تواند باعث برگزاري انتخابات جديد شود. مركل كه از 
سال ۲۰۰۵ صدراعظم آلمان است تاكنون هيچ سابقه اي 
از بابت بيماري نداشته و تحت فشار قرار گرفته تا درباره 

وضعيت سلامت خود شفاف تر صحبت كند.
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 تلاش عربستان براي
جلب حمايت دموكرات ها

گروه جهان| عربستان سعودي پس از سال ها محكوم 
كردن سياس��ت هاي اوباما و دموكرات هاي امريكا و 
تحس��ين تمام عيار دونالد ترامپ، به صرافت افتاده 
تا نفوذ از دس��ت رفته خود را در ميان دموكرات هاي 
امريكا ب��ا توجه به نزديك ش��دن موع��د برگزاري 
انتخابات رياست جمهوري ۲۰۲۰ اين كشور احيا كند.  
نشريه فارن پالسي نوشته، ماه گذشته گزارش هايي 
مبني بر نزديكي »پيت بوتجج« كانديداي دموكرات 
رياست جمهوري امريكا، به برخي حاميان مالي مرتبط 
با عربستان منتشر شد. بوتجج البته تنها دموكرات در 
اين فرآيند نبوده است. پايگاه اينترسپت فاش كرده 
يك كميته اقدام سياسي وابسته به جو بايدن نامزد 
پيشتاز رياس��ت جمهوري حزب دموكرات پذيراي 
سرمايه گذاري هاي س��ناتور دموكرات سابق، جان 
بروكس، لابي گر شركت اس��كواير پاتون بوگز بوده 
است؛ ش��ركتي كه به عنوان نماينده عربستان ثبت 
شده است. تصميم رياض براي نزديك كردن خودش 
به كمپين رياست جمهوري دموكرات ها و همزمان با 
حمايت از ترامپ جمهوري خواه نشانه اي است مبني 
بر اينكه عربس��تان در تلاش براي بازسازي نفوذش 
در ميان دموكرات ها  پس از سه سال روابط تيره اش 
با اين حزب اس��ت. اين در حالي است كه عربستان و 
همپيمانانش پيشتر از هيچ فرصتي براي انتقاد از اوباما 
و مش��اورانش غفلت نكرده بودند. به عنوان مثال هم 
وليعهد عربستان و هم وليعهد امارات در نشست هاي 
خصوصي يا در رسانه ها، دولت اوباما را به پشت كردن 
به خاورميانه متهم مي كردند. رفتارها و صحبت هاي 
عربس��تان و امارات در سه سال گذشته نشان داد كه 
آنها روي اين حقيقت كه دموكرات ها شانس بالايي 
براي بازپس گرفتن كنترل كاخ س��فيد در انتخابات 
۲۰۲۰ يا در انتخابات دوره بعد از آن دارند چشمشان 
را بسته اند. آنها به جاي ايجاد روابط قوي با هر دو حزب 
امريكا جوري رفتار كردند كه گويي سياس��ت چك 
سفيد امضاي ترامپ در قبال هرگونه رفتار آنها تا ابد 
قرار است ادامه يابد. حال اين روند قرار است تغيير كند 
اما با توجه به آغوش باز عربستان براي ترامپ، نزديك 
ش��دن به دموكرات ها كار سختي خواهد بود. گفته 
شده، بايدن و هم بوتجج، با وجود گزارش هاي منتشر 
شده در خصوص نزديك تر شدن آنها به عربستان اما 
منتقد صريح قتل جمال خاشقجي روزنامه نگار منتقد، 
با فرمان عربستان بوده اند و ارزش هاي روابط امريكا و 

عربستان را زير سوال برده اند. 

هشدار موگريني درباره 
ماجراجويي در خاورميانه 

فدريكو موگريني رييس سياست خارجي اتحاديه 
اروپا در سفر خود به بغداد نسبت به ماجراجويي هاي 
خطرناك در خاورميانه هشدار داده است. به گزارش 
يوروني��وز، موگريني در كنفرانس خب��ري با وزير 
خارجه عراق گفته اتحاديه اروپا كاملا از تلاش هاي 
عراق براي كاهش تنش هاي منطقه اي پشتيباني 
مي كند. رييس سياست خارجي اتحاديه اروپا گفته 
اتحاديه اروپا قدردان و حامي سياس��ت عراق براي 

داشتن روابط خوب با تمام همسايگانش است.

پاكستان بايد 6  ميليارد دلار 
غرامت بپردازد

يك مركز حل اختلاف بانك جهاني دولت پاكستان را 
ملزم به پرداخت ۶ ميليارد دلار غرامت به يك شركت 
چند مليتي كرد. راي مركز بين المللي رسيدگي به 
اختلافات امور س��رمايه گذاري )زيرمجموعه بانك 
 TCC جهاني( در ارتباط با شكايت شركت چندمليتي
از دولت پاكستان صادر شده است. شركت بين المللي 
تي سي سي با مشاركت كانادا و شيلي در سال ۱۹۹3 
قرارداد اس��تخراج طلا و مس در ايالت بلوچس��تان 
پاكس��تان را امضا كرد اما رييس وقت دادگاه عالي 
پاكستان در سال ۲۰۱۱ دستور لغو مجوز فعاليت اين 
شركت را صادر كرد و متعاقب آن شركت تي سي سي 
از دولت پاكستان و دولت ايالتي بلوچستان به نهاد 

حقوقي بانك جهاني شكايت كرد. 

طرح جديد كويت
 براي حفاظت از بنادر خود

س��ازمان بنادر و ني��روي دريايي كوي��ت با امضاي 
تفاهم نامه پروتكل جديدي را براي حفاظت از بنادر 
خ��ود در نظر مي گي��رد. به گزارش كون��ا، مديركل 
سازمان بنادر اين كشور گفته هم اكنون خليج فارس 
و كش��ورهاي حوزه آن مرحله حس��اس و مهمي را 
پشت س��ر مي گذارند، به همين خاطر از اين پس با 
آماده س��ازي يك طرح امنيتي جديد از بنادر اصلي 
كويت محافظت خواهيم كرد. تحولات اخير در خليج 
فارس از جمله حمله به نفتكش ها در بندر الفجيره 
و درياي عمان و همچنين سرنگوني پهپاد متجاوز 
امريكايي به حريم هوايي ايران، كش��ورهاي عربي 
حوزه خليج فارس را بيش از پيش نگران كرده است. 

مغز اقتصادي داعش 
از پاي درآمد

نيروه��اي س��وريه دموكراتي��ك ب��ا حمايت 
جنگنده هاي ائتلاف ضد داعش »مغز اقتصادي 
داعش« را از پاي درآوردند. به گزارش ايسنا، ثابت 
صبحي فهد الاحمد وزير نفت داعش معروف به 
»شيخ ثابت« در عمليات ويژه اي كشته شده است. 
ش��يخ ثابت يكي از مهم ترين فرماندهان داعش 
در منطق��ه الصور در حومه دير الزور محس��وب 
مي شد، او يكي از بزرگ ترين حاميان مالي داعش 
و مس��وول فروش نفت و قاچ��اق آن بوده و مغز 
اقتصادي اين گروه تروريستي محسوب مي شد.
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عكسروز

چهرهروز

آرزوي ليلي گلستان در تولد ۷۵  سالگي
۲۳ تيرماه ۹۸، هفتادوپنجمين زادروز ليلي گلس��تان اس��ت. او هم زمان با تولد خود آروزيش را چنين بيان مي كند: آرزوي من در 
تمام حيطه ها صلح، صفا و زندگي بي دغدغه و بي نگراني و اضطراب است اميدوارم اين اتفاق بيفتد. هرچند كه از قديم گفته اند آرزو 
بر جوانان عيب نيست. حتي بر جوانان قديمي مثل من! ليلي گلستان مترجم كتاب »ميرا« نوشته كريستوفر فرانك كه البته تاليف 
»قصه عجيب اسپرماتو« و كتاب هاي ديگر را نيز در كارنامه خود دارد، درباره آسيب هايي كه متوجه ادبيات ترجمه است، مي گويد: 
بزرگ ترين آسيب را مترجم هاي بي سواد به حيطه  ترجمه مي زنند و ناشران بي سوادتر كه كتاب اينها را چاپ مي كنند و كاغذ به اين 
گراني را حرام. اگر صحنه  ترجمه از لوث وجود اين ناشرها و مترجمين پاك شود، مي توانم به آينده  ترجمه اميدوار و خوش بين باشم.

بازارهنر

خبر تاسيس هنرستان موسيقي در كنسرت كيوان ساكت

آغاز پيش توليد سريال جديد حسن فتحي پس از »شهرزاد«

ورود شوراي صنفي نمايش به تنش در باغ كتاب

نمايش برگزيده جشنواره تئاترفجر در تئاتر شهر

در كنسرت گروه موس��يقي »همنوازان 
فاخته« با آهنگس��ازي كيوان ساكت، از 
تاسيس هنرستان موس��يقي دختران و 
پس��ران در ش��هر تنكابن خبر داده شد. 
كنسرت گروه موسيقي »همنوازان فاخته« 
به سرپرستي خشايار پارسا، جمعه بيست و 
يكم تيرماه با اعلام خبر تاسيس هنرستان 
موسيقي دختران و پسران در شهر تنكابن 

برگزار شد. در اين اجرا كيوان ساكت به عنوان آهنگساز 
و وحيد ت��اج خواننده، اعضاي گروه همنوازان فاخته را 
همراهي كردند. خشايار پارسا در ابتداي اين كنسرت، 
اع��لام كرد: براي بالا بردن س��طح موس��يقي تنكابن 
و معرفي ش��يوه هاي مختلف موس��يقي ايران در اين 
منطقه، تلاش كرده اس��ت جدا از س��ليقه شخصي و 
دغدغه گروه شيوه هاي ديگر را هم معرفي و اجرا كند. او 
افزود: تلاش خود را مي كنم كه تمركز اجراي موسيقي 
فاخر را از پايتخت و ش��هرهاي بزرگ به تنكابن و غرب 

استان مازندران انتقال دهم. در اين راستا 
به دنبال تاس��يس هنرس��تان موسيقي 
دختران و پسران در شهر تنكابن هستم، 
اقدامات لازم انجام ش��ده اس��ت و حضور 
اس��اتيدي چون كيوان س��اكت و جذب 
س��رمايه هاي خيرين هنر دوست باعث 
رشد و شكوفايي هنرستان موسيقي خواهد 
شد. خشايار پارسا )تنبك(، هامون بهرامي 
مقدم )سنتور(، ابوذر حسيني )عود(، آرمان حيدريان 
)كمانچه(، مجي��د محمدي )تار( و عليرضا رس��ولي 
)كمانچه آلتو( نوازندگان گروه همنوازان فاخته را تشكيل 
مي دهند كه در كنار كيوان ساكت )آهنگساز و نوازنده 
تار( و وحيد تاج )خواننده( به هنرنمايي پرداختند. دغدغه 
اصلي گروه همنوازان فاخته آهنگس��ازي و تمركز بر 
موسيقي دوره تيموري و مكتب منتظميه است اما در اين 
بين، اين گروه تلاش دارد تا سبك ها و شيوه هاي بزرگان 

موسيقي ايران را با اجرايي متفاوت بر روي صحنه ببرد.

سريال تاريخي »جيران« به كارگرداني 
»حسن فتحي« و تهيه كنندگي »اسماعيل 
عفيفه« در مرحله پيش توليد و انتخاب و 
ساخت لوكيش��ن ها قرار دارد. اسماعيل 
عفيفه اعلام كرده است: »فيلمنامه  سريال 
»جيران« در جلسات اخير شوراي پروانه 
آثار غيرسينمايي، پروانه ساخت گرفته 
اس��ت. فيلمنامه اين س��ريال تاريخي را 

احسان جوانمرد و حسن فتحي نوشته اند و با كارگرداني 
حس��ن فتحي س��اخته خواهد ش��د.« عفيفه افزود: 
»پيش توليد، ساخت و انتخاب لوكيشن هاي »جيران« 
در تهران آغاز ش��ده است و به زودي عوامل و بازيگران 
اين سريال معرفي خواهند شد.« در خلاصه داستان 
اين سريال آمده است: »زنهار كه تراز  و طريقت گم شده 
و مجاز و حقيقت به هم آميخته. سهم رعيت كابوس 
است و سهم س��لطان تخت طاووس. كجاست تدبير 

كريم خان كه تاج شاهي پس بگيرد از ما 
ندانم كارها؟ كجاس��ت شمشير نادر كه 
انتقام بكش��د از ما خراب كارها؟ مملكت 
آشفته است و اميركبير در گور خفته است. 
هر نامي آبس��تن ننگ است و هر صلحي 
آبس��تن جنگ. آدميزاد قبله عالم هم كه 
باشد پناه مي خواهد. قلعه اي مي خواهد 
كه جان پناهش باشد. براي اولاد آدم هيچ 
قلعه اي محكم تر از عش��ق نيست. بدهيد همه جا جار 
بزنند كه: ايهالناس! ديروز در حوالي تجريش پادش��اه 
شما عاشق شد ... « حسن فتحي پيش از اين سريال هايي 
چون »ش��هرزاد«، »در مسير زاينده رود«، »اشك ها و 
لبخندها«، »ميوه ممنوعه«، »مدار صفر درجه«، »شب 
دهم«، »پهلوانان نمي ميرند« و فيلم هاي سينمايي چون 
»يك روز ديگر«، »كيفر«، »پستچي سه بار در نمي زند« 

و »ازدواج به سبك ايراني« را كارگرداني كرده است.

به دنب��ال اتفاق��ات رخ داده در روزهاي 
اخير در پرديس س��ينمايي باغ كتاب و 
مشكلاتي كه براي اين پرديس سينمايي 
از سوي برخي افراد به وجود آمد، شوراي 
صنفي نمايش و س��ازمان س��ينمايي از 
پرديس سينمايي باغ كتاب حمايت كردند. 
غلامرضا فرجي، سخنگوي شوراي صنفي 
نمايش گفت: از چهارشنبه 1۹ تير اتفاقاتي 

در پرديس سينمايي باغ كتاب رخ داد كه پسنديده نبود 
و اجازه فعاليت به اين پرديس از س��اعت 1۲ شب داده 
نشد. او ادامه داد: ما اتفاقات مختلفي را بررسي كرديم و 
بر لزوم رعايت قانون، احترام به مخاطبين، حفظ شأن 
سينما و امنيت مخاطبان تاكيد كرديم و اعلام شد كه 
هرگونه مش��كلي از لحاظ امنيتي اگر به وجود بيايد 
ذي نفعان بايد پاسخگو باشند. فرجي افزود: بسته شدن 

درهاي مجموعه باغ كتاب در زمان نمايش 
فيلم و خاموش كردن برق عمل درستي 
نيست و عملكرد سينماها بايد در چارچوب 
قوانين وزارت ارشاد و سازمان سينمايي 
باشد. از اين رو مس��ائل به وجود آمده به 
صورت مكتوب به سازمان سينمايي ارجاع 
و قرار شد شوراي صنفي نمايش، وزارت 
ارشاد و سازمان سينمايي براي حل مساله 
ورود كند. فرجي همچنين درباره ساير مصوبات شوراي 
صنفي نمايش گفت: در جلس��ه  امروز مقرر شد اكران 
فيلم سينمايي »نيوكاسل« از روز چهارشنبه ۲6 تير ماه 
به سرگروهي باغ كتاب آغاز و اكران فيلم »سامورايي در 
برلين« در زيرگروه ادامه داشته باشد. همچنين قرارداد 
فيلم »مردي بدون سايه« به سرگروهي سينما فرهنگ 

بعد از پايان فيلم »تپلي و من« ثبت شد.

نمايش »لانچر ۵« از آثار برگزيده س��ي و 
هفتمين جشنواره بين المللي تئاتر فجر و 
جشنواره بين المللي تئاتر دانشگاهي ايران از 
روز دوشنبه ۲۴ بهمن در تالار سايه مجموعه 
تئاتر ش��هر به صحنه م��ي رود. »نمايش 
لانچر۵« به نويسندگي و كارگرداني مسعود 
صرامي و پويا سعيدي از آثار برگزيده سي و 
هفتمين جشنواره بين المللي تئاتر فجر و 

جشنواره بين المللي تئاتر دانشگاهي ايران از روز دوشنبه 
۲۴ بهمن در تالار س��ايه مجموعه تئاتر ش��هر ميزبان 
علاقه مندان تئاتر خواهد بود. اين اثر نمايشي پيش از اين 
تنديس بهترين نمايشنامه از نوزدهمين جشنواره تئاتر 

دانشگاهي )جايزه اكبر رادي(، لوح قدرداني 
بهترين نمايشنامه از جشنواره تئاتر شهر، 
تنديس بهترين نمايشنامه در بخش صحنه 
بيست و يكمين جشنواره تئاتر دانشگاهي 
ايران، نامزد دريافت جايزه بهترين نمايشنامه 
در جشنواره تئاتر فجر، لوح قدرداني بهترين 
بازيگري مرد در جشنواره تئاتر فجر و لوح 
قدرداني طراحي نور در جشنواره تئاتر فجر 
دريافت كرده بود. نمايش »لانچر۵« به نويس��ندگي و 
كارگرداني مسعود صرامي و پويا سعيدي از روز يكشنبه 
۲۳ تير ساعت ۲۰:۳۰ به مدت زمان 11۰ دقيقه و قيمت 

بليت ۳۰ هزار تومان روي صحنه مي رود. 

تاريخنگاري

آغاز مهاجرت كبري 
بيس��ت و چهارم تي��ر 1۲۸۵، روحاني��ون و مردم 
تهران در اعتراض به عملي نشدن خواسته هايشان 
مبني بر تاسيس عدالتخانه و اجراي قوانين اسلام 
در جريان نهضت مش��روطه، تصمي��م به هجرت 
گرفته و در حرم حضرت معصومه)س( در شهر قم 
متحصن ش��دند. از اين رويداد در تاريخ به عنوان 
مهاجرت كبري نام مي برن��د.  در اين روز حضرات 
آيات سيد محمد طباطبايي و سيد عبداللّه بهبهاني 
در رأس يك گروه هزار نفري به س��وي قم حركت 
كردند و مهاجرت كبري را شروع كردند. همچنين 
شيخ فضل الل نوري، س��ه روز بعد با فراهم آوردن 
جمعيت بسيار زياد، از تهران به قم هجرت كرد. اين 
مهاجرت، موجي از يك قيام در سراسر كشور ايجاد 
كرد و علماي بزرگ زمان از قبيل آقانجفي اصفهاني 
و آخوند ملاقربانعلي زنجاني از روحانيون مش��هور 
و متنفذ اصفهان و زنجان، به اين تحصن پيوس��ته 
و روحانيون س��اير ش��هرها با تلگراف هاي متعدد، 
در انجام خواس��ته متحصنين قم پافشاري كردند. 
همچنين جمعيت زيادي نيز براي حفظ جان خود 

در س��فارت انگلس��تان در تهران متحصن شدند. 
سرانجام بر اثر فش��ار متحصنين، مظفرالدين شاه 
تمامي خواسته هاي آنان را پذيرفت و در 1۴ مرداد 
1۲۸۵شمسي، طي فرماني، ضمن عزل عين الدوله، 

صدر اعظم مستبد خود، دستور برگزاري انتخابات و 
تشكيل مجلس شورا را صادر كرد. در نهايت علما و 
مردم متحصن در قم، 1۰ روز بعد از امضاي فرمان 

مشروطه با احترام به تهران بازگشتند.

میراثنامه

وضعيت اسفبار آثار ساساني در مسيري تاريخي در كرمانشاه
نامِ »تاق گرا«، »كتيبه آنوباني ني« يا حتي »قلعه 
يزدگرد« در مسيري تاريخي در ثلاث  باباجاني را 
بيشتر بعد از زلزله آبان دو سال گذشته در كرمانشاه 
به گوش ش��نيديم، آثاري تاريخي كه به جز قلعه 
يزدگرد هيچ كدام آسيبي نديده بودند، اما قول ها 
براي ساماندهي هر سه بنا به اين بهانه مطرح شدند. 
حالا بعد از گذشت ۲۰ ماه، آنچه كه به چشم مي آيد 
بيشتر محوطه اي ساماندهي نشده يا شايد هم در 
دست ساماندهي اس��ت كه هنوز نگراني ها از پس 
لرزه ها يا زلزله هاي چند ريشتري براي تخريب  آنها 
هنوز وجود دارد، با صحنه هايي كه به نظر مي رسد 
هيچگاه قرار نيست، مشكلات شان برطرف شود. 
پيمان يزداني، عكاس و دوستدار ميراث فرهنگي 
كه چن��د روز قبل، اين مس��ير تاريخ��ي را ديده، 
به ايس��نا مي گويد: حدود 1۵ كيلومت��ر مانده به 
سرپل ذهاب، »تاق گرا« در فرعي پايين تر از جاده 
اصلي و احتمالا در س��ر راه ج��اده قديمي در دوره 
ساساني با آثاري مش��هود از ونداليسم قرار گرفته 
است، بنايي در گذش��ته در اختيار مرزباني ايران 
بوده و امروز احتمالا جايگاه خواب كارگران مشغول 
در محل و مكاني براي نوش��تن يادگاري هاست. او 
ام��ا وضعيت مرمتِ اين بن��اي تاريخي را نيز اصلا 
مناسب نمي داند و مي گويد: به نظر مي رسد بيشتر 
با سيمان يا مصالحي شبيه به آن اين اثر تاريخي را 
مرمت كرده اند. در اطراف اين بنا، كارگراني در حال 
س��نگفرش كردن محوطه اند و دور تاق نرده هايي 
نصب شده اس��ت، ش��ايد اين اقدام در حال انجام 
توسط ميراث  فرهنگي باشد، اما جالب است كه به 
نظر مي رس��د مكان استراحت كارگران نيز فضاي 
داخلي همين بناست. وي حتي به ونداليسم هايي 

كه در داخ��ل اين تاقي رخ داده، اش��اره مي كند و 
ادامه مي دهد: وضعيتِ اين محوطه اصلا مناسب 
نيست، علاوه بر سيمان كاري به عنوان مصالح مورد 
استفاده در مرمتِ بنا، يادگاري  نويسي هاي عجيبي 
روي بدنه آن نوشته ش��ده است. او تاكيد مي كند: 
چيزي ش��بيه به كنگره در بالاي تاقي نيز از قديم 
وجود داشته كه در حال حاضر فقط بخشِ كوچكي 
از آن باقي مانده اند. يزداني، تنها نش��ان از معرفي 
اين اثر تاريخي را تابلويي قهوه اي رنگ مي بيند كه 
درباره اين اثر توضيح داده شده و مي گويد: معتقدم 
نخس��تين چيزي كه براي اين بناي تاريخي نياز 
استوجود يك نگهبان براي حفاظت از اثر است، از 
سوي ديگربا توجه به قدمت اثر، نياز به بليت فروشي 
براي اين بناي تاريخي قطعا نياز است. اين عكاس 

»قلعه يزدگ��رد« و »دكان داوود« در دالاهو را نيز 
در چنين وضعيتي توصيف مي كن��د و مي گويد: 
متاسفانه بزرگ ترين ضعفي كه در اين مناطق وجود 
دارد، نبود نگهبان در اين محوطه هاي تاريخي است 
كه از سوي ديگر، حفاري هاي غيرقانوني در نقطه 
نقطه اين محوطه، به خص��وص در قلعه يزگرد به 
چشم مي خورد. او همچنين كتيبه »آنوباني ني« در 
نزديكي ثلاث باباجي را كه بي توجه به حال خود رها 
شده، يك نقطه ضعف ديگر در اين مسير تاريخي 
مي داند و مي گوي��د: هيچ كدام از آثار اين محوطه، 
نه بليت فروشي دارند و نه شيشه اي براي حفاظت 
از آنهايي كه به صورت تك قرار گرفته اند، كشيده 
شده اس��ت و نه نگهباني كه از هجوم يا رفتارهاي 

ناشيانه برخي مسافران جلوگيري كند.

ايستگاه

حاشيه در سالن دالبي تئاتر 
لس آنجلس 

رشد فروش در سينماي ايتاليا

پيش نمايش فيلم جديد 
اقم��اري از مجموع��ه 
»سريع و خشمگين« به 
دليل جرقه زدن پريز سالن 
نمايش با وقفه اي موقتي 
روبرو ش��د. به گ��زارش 
آسوش��يتدپرس، جرقه 
زدن پريز موجب ش��د تا 

پيش نمايش »سريع و خشمگين ارايه مي كند: هابز و 
شاو« در دالبي تئاتر لس آنجلس با وقفه روبرو شود. در 
دالبي تئاتر هاليوود افرادي كه در رديف جلو نشسته 
بودند پس از ديدن جرقه ها بلافاصله صندلي هايشان را 
ترك كردند. يكي از كاركنان سينما گفت كه اين جرقه 
و اتصالي برق به دليل ريختن نوشابه گازدار روي پريز 
ايجاد شد. اين جرقه زدن موجب شد تا نمايش فيلم 
حدود ۳۰ دقيقه متوقف شود. پس از جرقه بلافاصله 
آژير اضطراري سالن به صدا درآمد و تماشاگران سالن 
را ترك كردند. اين اتصالي به نظرعيرعمدي بود. گرچه 
كسي بر اثر اين ماجرا زخمي نشد اما كمي طول كشيد 
تا برخي از تماشاگران دوباره خودشان را جمع و جور 
كنند و به سالن برگردند. گزارشگر آسوشيتدپرس 
نوش��ت: به خاطر ۲ تا جرقه كوچ��ك كه در بخش 
صندلي هاي اركستر رخ داد و صدايي كه از اين اتصالي 
شنيده شد نمايش فيلم را ۳۰ دقيقه متوقف كردند. او 
افزود يكي از ستاره هاي اين فيلم يعني دواين جانسون 
كه در سالن حضور داشت نيز جلوي در سينما ايستاد 
تا به همه اطمينان بدهد مشكلي نبوده است. يكي 
ديگر از گزارشگران هم نوشت ديويد ليچ كارگردان 

گفت يك نفر نوشابه اش را روي پريز برق ريخته بود.
»هابر و ش��او« با بازي دواين جانس��ون و جيسون 
استتم يكي از فيلم هاي اقماري از مجموعه »سريع 
و خشمگين« است. اين فيلم به صورت رسمي از ۲ 

آگوست )11 مرداد( راهي سينماها مي شود.

ايتالي��ا  باكس آفي��س 
در س��ال ۲۰1۹ پ��س از 
ش��روعي كم رون��ق، هم 
از نظر تع��داد بليت و هم 
از نظ��ر مبلغ ف��روش، با 
افزايش روبرو شده است.

به گزارش اسكرين ديلي، 
اقبال از سه فيلم پرفروش 

ديزني ش��امل »انتقام جوي��ان«، »علاءالدين« و 
»دامبو« در بازار سينماي ايتاليا به حدي بود كه پس 
از شروعي نااميدكننده در آغاز سال جديد، در نيمه 
سال رونق اين صنعت را ۵ درصد بالاتر از سال پيش 
در همين زمان برد. ف��روش »انتقام جويان: پايان 
بازي« به مبلغ ۳۳.۷ ميليون دلار، »علاءالدين« به 
مبلغ 16.۸ ميلي��ون دلار و »دامبو« به ارزش 1۲.6 
ميليون دلار از مهم ترين عوام��ل بالا رفتن ميزان 
فروش در س��ينماهاي ايتاليا در نيمه نخست سال 
۲۰1۹ ش��ده اند. »اليتا: فرشته جنگ« محصول 
فاكس با ف��روش ۲.۴ ميلي��ون دلار، »فيلم لگ و 
۲« محصول برادران وارنر با فروش ۲ ميليون دلار 
و كمدي »خوش آمديد پرزيدنت« محصول ويژن 
با ف��روش 1.6 ميلي��ون دلار از پرفروش هاي اين 
دوره بودند. قوانين جديد سينماي ايتاليا نيز فصل 
تابستان س��ينمايي را تغيير داده و از مه تا سپتامبر 
در نظر گرفته و اين موجب ش��ده تا دوره س��نتي 
دگرگون ش��ود. قبلًا، فيلم هاي ب��زرگ ايتاليايي و 
بلاك باسترهاي هاليوودي معمولا در اين بازه اكران 
نمي ش��دند و باعث مي شدند بسياري سينماها در 
جولاي و آگوست به عنوان تعطيلات تابستاني كاملا 
بسته باشند. در هر حال پس از چند دهه بحث و وعده 
و درخواست، مجموعه اي از انگيزه ها موجب شد تا 
سرانجام اين دوره به عنوان تقويم تابستان تعيين 

شود و سينماها همچنان باز باقي بمانند. 

اعتراض رسمي كانديداهاي  وزنه برداري  به  وزير  رسيد

برخورد  دوگانه  فدراسيون فوتبال  با  اردوهاي خارجي

نامه كانديداهاي انتخابات وزنه برداري كه 
به اجراي آيين نامه انتخابات در اخذ اكثريت 
مطلق آراي علي مرادي در مجمع انتخاباتي 
اين فدراسيون اعتراض دارند به دفتر وزير ورزش و جوانان 
واصل ش��د. پنج نفر از كانديداهاي انتخابات فدراسيون 
وزنه برداري خطاب به وزير ورزش نامه نوش��تند و اعلام 
كردند از آنجا كه در مجم��ع وزنه برداري قانون اكثريت 
مطلق، نصف مجمع ب��ه اضافه يك راي رعايت نش��ده 
درخواست تجديد مجمع انتخاباتي اين فدراسيون را دارند. 
در اين نامه از وزير ورزش خواسته شده با ورود به موضوع 
يا راي گيري مجدد بين تم��ام كانديداهاي وزنه برداري 
 انجام شود يا اينكه دو نفر حائز بيشترين راي بار ديگر با 
برگزاري مجمع انتخاباتي مجدد با هم رقابت كنند. اين نامه 
ديروز، يكشنبه، به دفتر وزير ارسال شده و اكنون بايد ديد 
سلطاني فر چه پاسخي به اعتراض كانديداها خواهد داشت.

در حالي كه كمتر از يك ماه به آغاز مس��ابقات ليگ 
برتر مانده است، تيم هاي بالانش��ين و البته دولتي 
ليگ هجدهم، بر خلاف توصيه وزير ورزش و رييس 
فدراسيون فوتبال، كمپ تمريني خود را در خارج از 
ايران برگزار كرده اند و فدراسيون فوتبال هم واكنش 
خاصي به اين موضوع نداش��ته اس��ت. در حالي كه 
هنوز زمان دقيق آغاز ليگ برتر مش��خص نش��ده، 
تيم هاي لي��گ برتر در اردوه��اي مختلف داخلي و 
خارجي هستند و هنوز از برنامه مرداد ماه خود خبر 
ندارند. بعضي تيم ها مانند استقلال قرار است هر چه 
زودت��ر به اردوي خارجي خ��ود پايان دهند و تيمي 
مثل س��پاهان هم آخر هفته اردوي خارجي خود را 
در تركيه برپا مي كند. اين در حالي اس��ت كه بيش 
از يك ماه پيش تاج در گفت وگوي��ي اعلام كرد: در 
جلسه اي كه با وزير ورزش و مديران 16 باشگاه ليگ 
برتري داشتيم، به اين تصميم رسيديم كه تيم ها به 
اردوي خارجي نروند. در واقع ما ديگر مجوز برگزاري 
اردوي خارجي را صادر نمي كنيم و از آنها مي خواهيم 
از امكانات داخلي استفاده كنند. با اين وجود سه، دو 
تيم دولتي استقلال و پرسپوليس راهي تركيه شدند 

و سپاهان كه زيرنظر وزارت صنعت و معدن است هم 
پنج ش��نبه راهي تركيه مي شود. در كنار اين تيم ها، 
باشگاه تراكتور كه نام »باشگاه خصوصي« را با خود 
يدك مي كشد، هم در ارزروم تركيه كمپي بر پا كرده 
ت��ا همه تيم هاي مطرح و ب��ه اصطلاح متمول ليگ 
نشان دهند كه خيلي گوش به فرمان وزير و رييس 
فدراسيون نيستند و كاري را كه دوست دارند انجام 
مي دهند. البته مهدي تاج بر خلاف توصيه اي كه كرده 
بود واكنش��ي به اين اردوها نشان نداد.  برگزاري اين 
اردوها در حالي است كه مديرعامل استقلال درباره 
كمپ تمريني اين تيم در تركيه مدعي شد: استقلال 

يك كمپ خوب در اختيار گرفته كه پولي هم بابتش 
پرداخت نكرده است چون تصميم وزارت ورزش بوده 
كه ارزي بابت اردوي خارجي هزينه نشود. پول اين 
 اردو را بخش��ي از هواداران استقلال تقبل كرده اند. 
اميدوارم كمپ خوبي براي استقلال باشد و سال خوبي 
در انتظار اين تيم باشد. البته اينكه هواداران عاشق 
فوتبال، حاضر باشند چنين پولي به تيم محبوب شان 
بدهند، مايه مباهات است اما در شرايطي كه باشگاهي 
مانند استقلال با مشكلات مالي و بدهي هاي خارجي 
دست به گريبان است، اين پولي كه دو هوادار استقلال 
براي كمپ تركيه تقبل كرده اند مي توانست صرف 
 برطرف كردن مشكلات ديگري در داخل كشور شود.
 به جز چهار تيم بالانش��ين ليگ هجدهم، س��اير 
تيم ها پايتخت را مقص��د اردوهاي خود قرار دادند 
اما معترض ش��دند كه چرا وزارت ورزش و جوانان 
و فدراس��يون فوتبال بين تيم ها فرق مي گذارند و 
نگاه دوگانه اي به تيم ها دارند. يحيي گل محمدي، 
حس��ين فركي و جواد نكون��ام از جمله مربي هايي 
بودند كه به اين موضوع اعتراض داشتند و خواستار 

برخورد عادلانه با اين موضوع شدند.

ورزشي


	Taadol-01
	Taadol-02
	Taadol-03
	Taadol-04
	Taadol-05
	Taadol-06
	Taadol-07
	Taadol-08
	Taadol-09
	Taadol-10
	Taadol-11
	Taadol-12
	Taadol-13
	Taadol-14
	Taadol-15
	Taadol-16

